
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µέλη

της Ένωσης Μεταναστών Ελλάδος, φοιτητές από το Πανε-
πιστήµιο του Σαν Ντιέγκο, από την Καλιφόρνια των Η.Π.Α.,
µαθητές από το Ελληνικό Παιδικό Μουσείο και οι διακριθέ-
ντες µαθητές των εκδηλώσεων µε θέµα: «∆ηµοκρατία και Πο-
λιτική Ανεκτικότητα», σελ. 9487, 9491, 9506, 9523

2. Συγχαρητήρια αναφορά του Προέδρου της Βουλής
στους πενήντα δύο διακριθέντες µαθητές, στη σειρά των εκ-
δηλώσεων που διοργανώθηκαν από τη Βουλή σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Παιδείας µε θέµα: «∆ηµοκρατία και Πολι-
τική Ανεκτικότητα» στο πλαίσιο του παγκόσµιου εορτασµού
της Ηµέρας της ∆ηµοκρατίας, σελ. 9523

3. Ανακοινώνεται η Σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής «για
την πλήρη διερεύνηση της υπόθεσης των Οµολόγων», σελ.
9494

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 9473
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

9475-9482
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 2 Ιουλίου 2010, σελ. 9512
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,

σχετικά µε την πορεία εξέλιξης των έργων στο λιµάνι της Κα-
βάλας κ.λπ., σελ. 9483

β) Προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας:

i) σχετικά µε το Μεταφορικό Ισοδύναµο κ.λπ., σελ. 9484
ii) σχετικά µε τη στήριξη των επιχειρήσεων στην Εύβοια

κ.λπ., σελ. 9485
γ) Προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη θεσµοθέτηση του Ρυθµιστι-
κού Σχεδίου και Προγράµµατος προστασίας περιβάλλοντος
Ιωαννίνων κ.λπ., σελ. 9487

δ) Προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων, σχετικά µε τη µη διεξαγωγή της οµι-
λίας του ερωτώντος Βουλευτή στο Εργατικό Κέντρο Ξάνθης,
την προσωρινή κράτηση του δηµοσιογράφου ∆ηµήτρη Πα-
παγεωργίου κ.λπ., σελ. 9489

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου

νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων: «Βελτιώσεις της Ποινικής Νοµοθεσίας
για τους ανήλικους δράστες, πρόληψη και αντιµετώπιση της
θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων»,
σελ. 9492

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-

καιωµάτων και Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου : «Κύ-
ρωση της από 26 Μαΐου 2010 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου «Αναστολή των εργασιών των δικαστικών υπη-
ρεσιών του ∆ικαστικού Μεγάρου Θεσσαλονίκης, των Προ-
θεσµιών και των Πλειστηριασµών» και άλλες διατάξεις»,
σελ.9511

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ Σ., σελ. 9483
ΖΩΪ∆ΗΣ Ν., σελ. 9485
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ., σελ. 9488
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ., σελ. 9489, 9490, 9491
ΚΑΤΣΕΛΗ Λ., σελ. 9484, 9485, 9486,

9487
ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ Ι., σελ. 9483, 9484
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α., σελ. 9487, 9488
ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ Ο., σελ. 9486
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ. 9490

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων:

ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ., σελ. 9518
ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ., σελ. 9525, 9526
ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Α., σελ. 9519
∆ΙΩΤΗ Η., σελ. 9506
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ., σελ. 9526
ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ Σ., σελ. 9514
ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π., σελ. 9517
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ. 9507
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ., σελ. 9516
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ., σελ. 9521, 9523, 9529,

9530
ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ Α., σελ. 9510
ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ Α., σελ. 9505
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ. 9499, 9529
ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ Α., σελ. 9515
ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ Σ., σελ. 9508
ΜΠΕΚΙΡΗΣ Μ., σελ. 9504
ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ Β., σελ. 9497
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 9520
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Π., σελ. 9520
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ ∆., σελ. 9511
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ. 9501, 9503, 9528,

9529
ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ Μ., σελ. 9517, 9518
ΣΤΑΜΑΤΗΣ ∆., σελ. 9495, 9497
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ., σελ. 9523
ΤΟΛΚΑΣ Α., σελ. 9492, 9528
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 9512
ΤΣΙΑΟΥΣΗ Ε., σελ. 9503
ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ Β., σελ. 9513
ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ Ε., σελ. 9509
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Αθήνα, σήµερα την 1η Ιουλίου 2010, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.34’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Νικόλαο Ζωίδη,
Βουλευτή ∆ωδεκανήσου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Μουσικό Σχολείο Πιερίας,
Γυµνάσιο -Γενικό Λύκειο αιτείται τη µετατροπή του σε Πειραµα-
τικό Μουσικό Σχολείο.

2) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥ-
ΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Απόστρατων Αξιωµατικών Σωµάτων Ασφαλείας αιτείται
την τροποποίηση-προσθήκη στο άρθρο 16 του σχεδίου νόµου
για το «ασφαλιστικό».

3) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥ-
ΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Συµβασιού-
χων Πυροσβεστών Ηπείρου-Ιονίων Νήσων και δυτικής Ελλάδας
διαµαρτύρεται για καθυστέρηση στην εργασιακή αποκατάσταση
των µελών της.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων ΟΠΑΠ
Αποσπασµένων στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού αιτείται την
εργασιακή του µονιµοποίηση.

5) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Βόλου κατα-
θέτει τις δικές του προτάσεις για το µέλλον του ΟΣΕ και κατ’
επέκταση των εργαζοµένων σε αυτόν .

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας αναφέρεται σε επεισόδιο που συνέβη σε
πρόχειρο καταυλισµό στα τρένα του ΟΣΕ και φέρνει ξανά στο
προσκήνιο το µεταναστευτικό πρόβληµα.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-

µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρει ότι το ποσό των 2,5
εκ.ευρώ που δόθηκε για αποκατάσταση των σεισµόπληκτων της
Αχαΐας είναι ανεπαρκές και πρόκειται σύντοµα να εξαντληθεί.

8) Η Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΤΣΑΜΠΙΚΑ (ΜΙΚΑ) ΙΑΤΡΙ∆Η
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι γιατροί της Ρόδου αιτού-
νται να τους ανανεωθεί η έµµισθη ετήσια σύµβαση του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ.

9) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το 4ο Περιφερειακό Τµήµα Κε-
ντροδυτικής Μακεδονίας του Οικονοµικού Επιµελητηρίου της
Ελλάδας αιτείται την επαναφορά του προϋπολογισµού στο αρ-
χικό ποσό ώστε να µπορέσουν οι επιχειρήσεις να περιορίσουν
την ύφεση και τα προβλήµατα που δηµιουργεί η οικονοµική
κρίση.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών
- Βιοτεχνών και Εµπόρων Νοµού Ηρακλείου Κρήτης αιτείται την
παράταση του χρόνου αποπληρωµής των δανείων του ΤΕΜΠΜΕ
1 από πέντε σε τρία έτη.

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Ηρα-
κλείου διαµαρτύρεται για τον αποκλεισµό των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων από το ΕΣΠΑ 2007-2013 λόγω της έγκρισης χρη-
µατοδότησής τους µέσω τραπεζών.

12) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κολυµβαρίου του
Νοµού Χανίων αιτείται την άµεση ενίσχυση της στατικότητας του
κτηρίου του Γυµνασίου-Λυκείου της περιοχής, καθώς υπάρχει
κίνδυνος για την τη ζωή των µαθητών και του εκπαιδευτικού
προσωπικού.

13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την υλοποίηση της δέ-
σµευσης της πολιτείας για τη δανειοδότηση των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων µέσω προγράµµατος του ΤΕΜΠΜΕ, ως απαραίτη-
της για την επιβίωσή τους.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο καταγγέλλονται οι προλη-
πτικές και κατασταλτικές συλλήψεις πριν και µετά τις απεργιακές
συγκεντρώσεις και τα συλλαλητήρια .

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ζαχαρίας Καψαλάκης αι-
τείται την κάλυψη των κενών θέσεων σχολικών συµβούλων στην
Κρήτη.

16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Τουριστικών και
Ταξιδιωτικών Γραφείων Κρήτης ΑCTTA διαµαρτύρεται για την
αδιαφορία της ΥΠΑ προκειµένου να βελτιωθούν οι εγκαταστά-
σεις του αεροδροµίων της Κρήτης.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ποδοσφαιρικών Σω-
µατείων Ηρακλείου Κρήτης αιτείται την πλήρη εφαρµογή των
νόµων και των κανονισµών που αφορούν τον κλάδο της.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη δυνατότητα,
µέσω των Ευρωπαϊκών Ερευνητικών Προγραµµάτων τα οποία
εκτελούνται στο Πανεπιστήµιο Πατρών σε συνεργασία µε τις µε-
γαλύτερες εταιρείες της ευρωπαϊκής αυτοκινητοβιοµηχανίας να
παραδίδουν σε σύντοµο χρονικό διάστηµα την παραγγελία
ενός εξατοµικευµένου οχήµατος.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ζαχαρίας Καψαλάκης αι-
τείται τον άµεσο διορισµό εκπαιδευτικών στην Κρήτη.

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση ολοκλή-
ρωση των δικτύων άρδευσης στο φράγµα της Φανερωµένης
στην Μεσσαρά.

21) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Αναπτυξιακή Ηρακλείου Κρή-
της αιτείται τη µη υπαγωγή των µελών των Γυναικείων Αγροτι-
κών Συνεταιρισµών στον ΟΑΕΕ.

22) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία διαµαρτύρεται για τον απο-
κλεισµό της Κρήτης από την ανάπτυξη των φωτοβολταϊκών συ-
στηµάτων.

23) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία διαµαρτύρεται για καθυστε-
ρήσεις από τον ΕΛΓΑ στην καταγραφή των ζηµιών που υπέστη-
σαν οι αγρότες του Νοµού Ηρακλείου από τις υψηλές
θερµοκρασίες την εβδοµάδα 14-18 Ιουνίου 2010.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ηρακλείου Κρή-
της αιτείται προσωρινό πάγωµα των προστίµων για τις αυθαίρε-
τες κατοικίες του ∆ήµου Ηρακλείου.

25) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Αλυ-
ζίας Νοµού Αιτωλοακαρνανίας αιτείται τη συνέχιση του
προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι».

26) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το διοικητικό συµβούλιο του
πολιτιστικού συλλόγου Άρβης, Νοµού Ηρακλείου αιτείται τη δη-
µιουργία τοπικού διαµερίσµατος Άρβης.

27) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ-
ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Κέντρο Περιβαλ-
λοντικής Εκπαίδευσης Καστρίου διαµαρτύρεται για την
κατάργηση του επιδόµατος πρόσθετης απασχόλησης στους εκ-
παιδευτικούς των ΚΠΕ εξαιτίας παρερµηνείας του ν. 2986/2002.

28) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-

ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία ∆ι-
καστικών Υπαλλήλων Ελλάδας αιτείται τη νοµοθετική ρύθµιση
του µισθολογίου της Γραµµατείας των ∆ικαστηρίων.

29) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος
Σύλλογος Γονέων Κηδεµόνων και Φίλων Ατόµων µε Προβλήµατα
Όρασης και Πρόσθετες Αναπηρίες «Αµυµώνη» αιτείται την κα-
ταβολή της ετήσιας τακτικής χρηµατοδοτήσεως του συλλόγου
«Αµυµώνη».

30) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Κα-
ταφυγιωτών Ναυπακτίας και οι Σύλλογοι Γολεµιωτών και
Αναβρυτιωτών Ναυπακτίας καθώς και ο Σύλλογος Αµορανιτών
της Αµερικής αιτούνται την κατασκευή έργων για τη βελτίωση
του οδικού δικτύου του δήµου Αποδοτίας του Νοµού Αιτωλοα-
καρνανίας.

31) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αθλητικός και Πολιτιστικός Σύλ-
λογος Αρχαίας Ολυµπίας «ο Ολυµπιονίκης» διαµαρτύρεται για
την καθυστέρηση της παράδοσης και λειτουργίας του κλειστού
γυµναστηρίου της Αρχαίας Ολυµπίας.

32) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία ∆ικαστικών
Υπαλλήλων Ελλάδος Ο∆ΥΕ καταγγέλλει τα σοβαρά εργασιακά
και οικονοµικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι δικαστικοί
υπάλληλοι της χώρας.

33) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Ηρακλείου
καταγγέλλει τον αποκλεισµό των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
από το ΕΣΠΑ 2007-2013 λόγω της έγκρισης χρηµατοδότησής
τους, µέσω τραπεζών.

34) Ο Βουλευτής Καστορίας κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Κέντρο Ελληνικής Γούνας αι-
τείται τη διατήρησή του ως αυτόνοµου κλαδικού Ερευνητικού
Ινστιτούτου.

35) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Νεµέας
Νοµού Κορίνθου αιτείται οι ελεγκτές του ΙΚΑ να µεταβαίνουν σε
πόλεις όπου υπάρχουν καταστήµατα του ΙΚΑ, για να εξυπηρε-
τούνται οι πολίτες.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κίνηση Περιβάλλοντος και Οικολογίας
Σάµου καταγγέλλει την προσπάθεια παρεµπόδισης, εκ µέρους
της Πανελλήνιας Ένωσης Πλοιοκτητών Μέσης Αλιείας, των ερευ-
νητικών δραστηριοτήτων της περιβαλλοντικής οργάνωσης «Αρ-
χιπέλαγος».

37) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος ∆ύµης Αχαΐας αιτείται την
κατασκευή έργων σχολικής υποδοµής στο ∆ήµο του.

38) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πελοποννησιακή Συντονιστική Επι-
τροπή Αγώνα για τη σωτηρία του Σιδηροδρόµου στην Πελοπόν-
νησο αιτείται τη διατήρηση και επέκταση του σιδηροδροµικού
δικτύου της Πελοποννήσου.

39) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μόβρης αιτείται την επί-
λυση του προβλήµατος που έχει δηµιουργηθεί σχετικά µε την θε-
ώρηση των συνταγών στην περιοχή δυτικής Αχαΐας.

40) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
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ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Απόφοι-
των Τµήµατος Λαϊκής και Παραδοσιακής Μουσικής Ανώτατης
Σχολής Μουσικής Τεχνολογίας, ΤΕΙ Ηπείρου αιτείται την άµεση
προκήρυξη ΑΣΕΠ για τον κλάδο ΠΕ16.02 µουσικών του κλάδου
τους.

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη θετική γνω-
µοδότηση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας ως προς την ανα-
προσαρµογή των τιµολογίων ρεύµατος της ∆ΕΗ.

42) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις συνέπειες
που θα έχει η περικοπή δαπανών για τα µέτρα πυροπροστασίας,
κυρίως ως προς τα εναέρια µέσα.

43) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος ∆ύµης Αχαΐας αιτείται την
κατασκευή έργων σχολικής υποδοµής στο δήµο του.

44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρόβληµα που
θα προκύψει ως προς το πλεονάζον υπαλληλικό προσωπικό των
υπό συνένωση δήµων.

45) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία τα µέλη ΕΠ και ΕΡ∆ΙΠ
του Τµήµατος Λαϊκής και Παραδοσιακής Μουσικής ΤΕΙ Ηπείρου
αιτούνται την πρόσληψη εκπαιδευτικών στη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση και στα Μουσικά Σχολεία, µόνο από σχολές του κλά-
δου τους.

46) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην προσπάθεια
των τοπικών φορέων για τη µη κατάργηση των ήδη υφιστάµενων
δροµολογίων του σιδηροδροµικού δικτύου της Πελοποννήσου.

47) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο κλείσιµο πολ-
λών εφηµερίδων στην Πάτρα, Νοµού Αχαΐας.

48) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πορεία των
έργων που εκτελεί η εταιρεία «Μηχανική» στην Πάτρα.

49) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη διαβεβαίωση
του ∆ήµου Πάτρας ότι τα έργα στο λιµάνι της πόλης του συνε-
χίζονται κανονικά.

50) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρόβληµα που
προέκυψε στην τροφοδοσία του ΠΓΝΠ λόγω χρέους.

51) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις ελλείψεις
στον τοµέα της ασφάλειας στο Λιµεναρχείο της Πάτρας.

52) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία ∆ικα-
στικών Υπαλλήλων Ελλάδας αιτείται άµεσα προσλήψεις για την
κάλυψη των κενών οργανικών θέσεων σε δικαστικούς υπαλλή-
λους.

53) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μεσσαπίων Νοµού
Ευβοίας αιτείται τη συνέχιση λειτουργίας του Κέντρου Υγείας
Τ∆ Ψαχνών και του ΤΕΙ Χαλκίδας.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 9864/10-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κουβέλη Φώτιου - Φανούριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.
∆5/ΗΛ/Α/Φ6/71/12161/11-06-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη
απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 9475



9476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 10208/17-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Γαληνού Σπυρίδωνα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 945/11-06-2010

έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 9477



3. Στην µε αριθµό 10309/18-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Τσίπρα Αλεξίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β1064/11-06-2010 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 10361/18-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-1234/11-06-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 9479
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5. Στην µε αριθµό 10462/20-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 33028/11-06-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 9481



6. Στην µε αριθµό 10467/20-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.
∆13/Β/Φ5.25/12164/11-06-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη
απάντηση:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 991/28-06-2010 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµα-
τος κ. Σάββα Εµινίδη προς τους Υπουργούς Υποδοµών, Μετα-
φορών και ∆ικτύων και Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την πορεία εξέλιξης των έργων στο λιµάνι
της Καβάλας κ.λπ.

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Εµινίδη έχει ως εξής:
«Το έργο «Λιµένας Καβάλας–Επέκταση Κρηπιδωµάτων Βο-

ρείου Τµήµατος ∆υτικού Τοµέα» δηµοπρατήθηκε τον Ιούλιο του
2006 και έκτοτε εκτελείται µε αργούς ρυθµούς, σύµφωνα µε έγ-
γραφο του Οργανισµού Λιµένος Καβάλας προς την αρµόδια Υπη-
ρεσία του Υπουργείου σας, ενώ δεν έχει ξεκινήσει ακόµα η
κατασκευή των CAISSONS για την δηµιουργία του κρηπιδώµα-
τος. Βέβαια, την ευθύνη για την καθυστέρηση τετραετίας του
έργου φέρει η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και η απάθεια
του ίδιου του Οργανισµού Λιµένος Καβάλας. Εκτός αν κρύβεται
κάτι άλλο πίσω από την καθυστέρηση, όπως παραδείγµατος
χάριν η τακτική κωλυσιεργίας άλλων δηµόσιων υπηρεσιών. Σε
κάθε περίπτωση απαιτείται διαφάνεια στην διαχείριση του έργου.

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
1. Ποιος είναι ο προϋπολογισµός του συγκεκριµένου έργου

και ποιο µέρος του έχει εκτελεστεί;
2. Ποιος είναι ο σχεδιασµός του Υπουργείου σας για το συ-

γκεκριµένο έργο και για το µέλλον του νέου λιµανιού της Καβά-
λας;».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδο-
µών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Ιωάννης Μαγκριώτης.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
∆ικαιολογηµένη η αγωνία του αγαπητού συναδέλφου, γιατί,

πράγµατι, είναι σηµαντικές οι καθυστερήσεις στον νέο λιµένα της
Καβάλας όπου εκτελείται µια εργολαβία, η οποία συµβασιοποιή-
θηκε το 2006 και έπρεπε να είχε τελειώσει.

∆υστυχώς, όµως, εξαιτίας προβληµάτων που προέκυψαν και
λόγω αδυναµίας και ελλείψεων της µελέτης, αλλά και λόγω αδυ-
ναµιών και καθυστερήσεων από την πλευρά του δηµοσίου, αλλά
και αδυναµιών από την πλευρά του κατασκευαστή, έχουµε πα-
ρατάσεις στο χρόνο ολοκλήρωσης του έργου και συµπληρωµα-
τική σύµβαση, η οποία υπεγράφη στις 25 Σεπτεµβρίου 2009,
δηλαδή παραµονές των εκλογών, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι.

Η νέα Κυβέρνηση, όπως καταλαβαίνετε, εκφράζοντας και την
συνέχεια της πολιτείας, είναι υποχρεωµένη και αποδέχτηκε και
υλοποιεί την συµπληρωµατική σύµβαση.

Σχεδόν αµέσως µετά τις εκλογές ο κατασκευαστής κήρυξε
παύση εργασιών, γιατί δεν είχε πληρωθεί ένας λογαριασµός.
Αυτό µας κάνει ιδιαίτερη εντύπωση, γιατί αµέσως µετά τις εκλο-
γές κήρυξε παύση εργασιών σε µια εργολαβία στην οποία ήδη
υπήρξαν καθυστερήσεις και παρατάσεις και τις οποίες είχε πάρει
από την προηγούµενη κυβέρνηση και παραµονές των εκλογών
πήρε και µια συµπληρωµατική σύµβαση ύψους 3,5 περίπου εκα-
τοµµυρίων ευρώ σε µία σύµβαση 13,6 εκατοµµυρίων ευρώ.

Πληρώθηκε ο λογαριασµός µε το γύρισµα του χρόνου και τον
νέο προϋπολογισµό –γιατί, όπως ξέρετε, ο προϋπολογισµός του
2009 είχε εξαντληθεί και δεν υπήρχε κανένα περιθώριο για να
πληρώσει το λογαριασµό- και έτσι έγινε άρση της παύσης των
εργασιών και ξεκίνησαν και πάλι οι εργασίες.

Θέλω να διαβεβαιώσω τον αγαπητό συνάδελφο, πως οι πόροι
είναι διασφαλισµένοι, µόνο που η ολοκλήρωση του έργου, λόγω
και της παύσης εργασίας, θα µετατεθεί για λίγους µήνες και θα
ολοκληρωθεί τους πρώτους µήνες του 2011.

Είµαστε έτοιµοι να δηµοπρατήσουµε και τη δεύτερη εργολα-
βία για το λιµάνι της Καβάλας, γιατί το λιµάνι της Καβάλας έχει
ιδιαίτερη αναπτυξιακή σηµασία τόσο για την Καβάλα όσο και για
τον Νοµό ∆ράµας και για την ευρύτερη περιοχή. Μάλιστα η φι-

λοδοξία µας είναι η φιλοδοξία των ανθρώπων της περιοχής, µία
διαχρονική επιδίωξη, θα έλεγα, της πολιτείας, µέσα και από τον
κάθετο άξονα ∆ράµας-Εξοχής, στο λιµάνι της Καβάλας να εξυ-
πηρετούνται και φορτία από τη νότια Βουλγαρία.

Στο δεύτερο ερώτηµα θα απαντήσω στη συνέχεια, στη δευτε-
ροµιλία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Σάββας Εµινίδης.
Ορίστε, κύριε Εµινίδη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, όπως το είπατε είναι. Το λιµάνι της

Καβάλας έχει στενή σχέση και µε την ανάπτυξη του Νοµού Κα-
βάλας, αλλά και των γύρω περιοχών. Το νέο λιµάνι αποτελεί αί-
τηµα δεκαετιών. Έχουν γίνει αγώνες και πιστεύω ότι θα είναι
πραγµατική ανάπτυξη για τη φθίνουσα οικονοµία και του νοµού
και των γύρω περιοχών.

Το έργο, όµως, στο οποίο αναφέροµαι στην ερώτησή µου είναι
κρίσιµο για την εξέλιξη του λιµανιού. Στο έγγραφό του ο πρόε-
δρος του Οργανισµού Λιµένος Καβάλας αναφέρει ότι υπάρχουν
φόβοι για τη µη εκτέλεση του έργου. Βέβαια, η σηµερινή διοί-
κηση ξαφνικά θυµήθηκε ότι είναι κρίσιµο το σηµερινό γεγονός,
µετά από τέσσερα χρόνια και κάνει αυτοκριτική, αλλά δεν λέει
ποιος δεν επέτρεψε να γίνει αυτό το έργο και γιατί τελµάτωσε
αυτό το έργο. Έρχεται τώρα να θέσει προ ευθυνών τη σηµερινή
Κυβέρνηση, που πραγµατικά όπως είπατε, κύριε Υπουργέ, έχετε
τη βούληση να ολοκληρωθεί το έργο για το καλό και την ανά-
πτυξη του Νοµού Καβάλας.

Σε πρόσφατα δηµοσιεύµατα, τα οποία έχω και θα καταθέσω
και στα Πρακτικά, ο πρόεδρος του ΟΛΚ στρέφεται εναντίον του
δασαρχείου Καβάλας που το καταλογίζει ως υπεύθυνο για την
καθυστέρηση του έργου και όσο περίεργο και εάν ακούγεται η
διοίκηση του ΟΛΚ κατηγορεί το δασαρχείο, γιατί έκανε κινήσεις
και προκάλεσε την καθυστέρηση. Τι κρύβει αυτό; Γιατί το δα-
σαρχείο ζήτησε, λέει, περιβαλλοντική µελέτη για ένα βράχο;
Όταν αυτό έγινε, τότε ζήτησε µελέτη λατοµείου. Με λίγα λόγια,
ο πρόεδρος του ΟΛΚ κατηγορεί ευθέως το δασαρχείο για κωλυ-
σιεργία του έργου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σάββας Εµινίδης, καταθέτει
για τα Πρακτικά της Βουλής τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

∆εν αµφιβάλλω ότι έτσι έγιναν τα πράγµατα, αλλά η ευθύνη
της Κυβέρνησης είναι να υλοποιεί τέτοια έργα. Λυπάµαι, γιατί
τέσσερα χρόνια, δεν προσπεράσανε τις δυσκολίες και χαίροµαι
γιατί σήµερα ήρθατε εδώ και µας είπατε ότι πλέον υπάρχει βού-
ληση µέχρι τις αρχές του 2011 να ολοκληρωθεί το έργο.

Ο πρόεδρος του ΟΛΚ είπε και άλλα στις εφηµερίδες: «Χάθηκε
ο φάκελος του έργου». Χρειάστηκαν έξι µήνες για να ανακαλύ-
ψουν τον φάκελο και παρ’ όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, ο εργολά-
βος σήµερα πληρώνεται κανονικά χωρίς έργο. Γιατί; Το ερώτηµα
που πρέπει να απαντηθεί είναι τι θα γίνει µε το συγκεκριµένο
έργο, αλλά και όπως είπατε, µε την τύχη του νέου λιµανιού.

Βλέπω ότι υπάρχουν σχέδια για µεγάλη ανάπτυξη του λιµα-
νιού και χαίροµαι. Η Καβάλα δεν αντέχει άλλες χαµένες ευκαι-
ρίες και η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µπορεί να αλλάξει, πράγµατι,
την τύχη της περιοχής µας. Το νέο λιµάνι της Καβάλας είναι στοί-
χηµα και για την ίδια την Κυβέρνηση, γιατί υποστηρίζουµε όλοι
τις παραγωγικές επενδύσεις που πρέπει να έρθουν στη χώρα
µας. Έχουµε µπροστά µας ένα έργο που αποτελεί πάρα πολύ
σηµαντική υποδοµή για την προσέλκυση τέτοιων επενδύσεων.
Αντί να βάζουµε, λοιπόν, τρικλοποδιές, θα πρέπει να φροντί-
σουµε να το ενισχύσουµε και µε άλλες παρεµβάσεις.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, µία σηµαντικότερη παρέµβαση θα
έλεγα, είναι και η σιδηροδροµική σύνδεση του λιµανιού, που είναι
επιτακτική ανάγκη, για να υπάρχει συνολική ανάπτυξη της πε-
ριοχής και πιστεύω να το δείτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Εµινίδη.
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Το λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός για τη δευτερολογία του.
Ορίστε, κύριε Μαγκριώτη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα συµφωνήσω ότι το λιµάνι πρέπει να συνδεθεί και οδικά µε

την Εγνατία και µέσω της ∆ράµας και της Εξοχής µε τη νότια
Βουλγαρία. Επίσης, πρέπει να εξυπηρετήσει µαζί µε την Καβάλα,
τη ∆ράµα και ένα κοµµάτι της περιοχής των Σερρών, τη νοτιοα-
νατολική πλευρά, γι’ αυτό και πρόσφατα πραγµατοποιήσαµε µία
συνάντηση µε δική µας πρωτοβουλία, του Υπουργείου, όπου
συµµετείχαν οι συνάδελφοι όλων των κοµµάτων των τριών
νοµών, Νοµαρχιακές και Τοπικές Αυτοδιοικήσεις, ο παραγωγι-
κός κόσµος, ο κόσµος της εργασίας της ∆ράµας, για να συµ-
φωνήσουµε στη χάραξη του Ε61, ενός τµήµατος διευρωπαϊκού
δικτύου από την Κεντρική Ευρώπη στον Προµαχώνα, στις Σέρ-
ρες, που καταλήγει µέσω ∆ράµας στο λιµάνι της Καβάλας, σε
µία από τις πύλες εξωστρέφειας της χώρας.

Όλες αυτές οι υποδοµές, µε την ολοκλήρωση και του λιµανιού
της Καβάλας, το τονίζω του νέου εµπορικού λιµανιού της Καβά-
λας, θα δώσουν, πράγµατι, τα επόµενα χρόνια τον αναπτυξιακό
χαρακτήρα που πρέπει να έχει η περιοχή αυτή, που παλαιά γνώ-
ρισε µεγάλες ηµέρες ανάπτυξης και στον πρωτογενή και στο
δευτερογενή τοµέα και στον τουρισµό και που τις τελευταίες δε-
καετίες περνά τη δική της ύφεση λόγω της παραγωγικής ανα-
διάρθρωσης.

Τώρα, ειδικότερα για το λιµάνι της Καβάλας, και τα ερωτήµατα
που έθιξε στην ερώτησή του ο αγαπητός συνάδελφος, θα ήθελα
να πω ότι δεν υπάρχει κανένας φόβος για τη µη ολοκλήρωση του
έργου. Είµαι πολύ σαφής και πολύ κατηγορηµατικός. Μου κάνει
εντύπωση, τώρα, στα τελευταία εικοσιτετράωρα παραµονής στη
διοίκηση του προέδρου του ΟΛΚ, να προχωρά σε τέτοιες εκτι-
µήσεις. Θα έπρεπε να σεβαστεί το ότι παραµένει µέχρι τώρα στη
διοίκηση και θα έπρεπε να κατανοήσει ότι πολλά από τα προ-
βλήµατα που δηµιουργήθηκαν έχουν να κάνουν και µε τον τρόπο
µε τον οποίο αντιµετώπισε τα προβλήµατα. Γι’ αυτό, λοιπόν, µου
κάνει εντύπωση ο τρόπος της συµπεριφοράς του αυτές τις ηµέ-
ρες.

Υπήρχαν, πράγµατι, διενέξεις µεταξύ των δηµοσίων φορέων
και των υπηρεσιών, όπως αναφέρατε, όπως υπήρξαν και ολιγω-
ρίες από την πλευρά του προηγούµενου γενικού γραµµατέα της
περιφέρειας για διάφορες αδειοδοτήσεις. Αναφέρθηκα γενικά
και στην αρχή. ∆εν θέλω να προσωποποιώ αυτές τις ευθύνες,
γιατί νοµίζω ότι είναι λάθος. Είναι γενικότερα ένα πρόβληµα αρ-
ρυθµίας και ασυνεννοησίας, το οποίο υπήρχε τα προηγούµενα
χρόνια και δυστυχώς η διοίκηση βούλιαξε σε αυτό το κλίµα ασυ-
νεννοησίας και αρρυθµίας που υπήρχε. Γι’ αυτό και υπήρχαν
αυτές οι µεγάλες καθυστερήσεις. Τα προβλήµατα έχουν τελειώ-
σει, η χρηµατοδότηση είναι διασφαλισµένη και το έργο θα ολο-
κληρωθεί στις αρχές του 2011.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, αγαπητέ Πρόεδρε.
Για το θέµα που έθιξε για το δεύτερο έργο, που είναι η επέ-

κταση του προσήνεµου µόλου, προϋπολογισµού 13,8 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, χωρίς το ΦΠΑ, θα ήθελα να πω ότι επειδή η µελέτη
του ήταν µε το ν. 716/77 και λόγω της κοινοτικής οδηγίας, θα
πρέπει να επικαιροποιηθεί, να τροποποιηθεί. Πρόσθετα, η κ. Κα-
τσέλη, ψήφισε µία τροπολογία σε συνεργασία µε εµάς, για τη
ρύθµιση και την επικαιροποίηση του ν. 716/77 για να µην καθυ-
στερούµε. Η επικαιροποίηση γίνεται, γι’ αυτό είµαστε αισιόδοξοι
ότι το φθινόπωρο θα δηµοπρατηθεί το έργο αυτό, µεγάλης ση-
µασίας όπως είπαµε, συνδυαστικά µε την ολοκλήρωση της προη-
γούµενης εργολαβίας και θα δώσει αυτά τα χαρακτηριστικά τα
εξωστρεφή, τα αναπτυξιακά στο λιµάνι της Καβάλας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό, κ. Μαγκριώτη.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 986/28-6-2010 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Νικολάου Ζωίδη, προς την Υπουργό Οι-
κονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε το

Μεταφορικό Ισοδύναµο κ.λπ..
Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του κ. Ζωίδη έχει ως εξής:
«Το µεταφορικό ισοδύναµο είναι µία προσπάθεια που γίνεται

υπό την αιγίδα του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας, που ξεκίνησε
ουσιαστικά από το Συµβούλιο Νησιωτικών ∆ήµων Κοινοτήτων Ελ-
λάδας, αγκαλιάστηκε από την Τοπική Αυτοδιοίκηση της νησιωτι-
κής Ελλάδας, έγινε οµόφωνα δεκτό επί της αρχής από το
συνέδριο της ΚΕ∆ΚΕ στη Θεσσαλονίκη και έτυχε οικουµενικής
αποδοχής από το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων της χώρας.

Απέκτησε όµως πολιτική οντότητα όταν εξαγγέλθηκε από τον
Πρωθυπουργό Γ. Παπανδρέου στις προγραµµατικές δηλώσεις
της Κυβέρνησης, καθώς επίσης και από τους αρµόδιους Υπουρ-
γούς Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Ρέππα και Οικονο-
µίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Κατσέλη.

Το µεταφορικό ισοδύναµο ορίζει την ισοδυναµία του µέσου µε-
ταφοράς σχετικά µε την συχνότητα της υπηρεσίας, το κόστος, το
χρόνο και την παρεχόµενη υπηρεσία.

Είναι νοµικό και συνταγµατικό δικαίωµα που προβλέπεται και
από το εθνικό και το ευρωπαϊκό δίκαιο όλων όσων χρησιµοποιούν
τις θαλάσσιες µεταφορές και γίνεται σήµερα επιτακτική ανάγκη
γιατί αποτελεί µια αξιόπιστη αναπτυξιακή πρόταση στη σηµερινή
οικονοµική συγκυρία που είναι εθνικό ζητούµενο.

Η διευκόλυνση της µετακίνησης στη νησιωτική Ελλάδα διευ-
ρύνει την παραγωγική βάση της χώρας στο νευραλγικό τοµέα
του τουρισµού και δίνει απάντηση στα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζει η χώρα.

Επειδή, λοιπόν, δεν είναι απλά ένα έργο υποδοµής αλλά µια
δυνατή επενδυτική δράση µε άµεσα µετρήσιµα οικονοµικά απο-
τελέσµατα, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ,

1. Πού ευρίσκεται χρονικά η θεσµική κατοχύρωση του Μετα-
φορικού Ισοδύναµου (0,060 /ν.µ.) και η πιλοτική εφαρµογή του
στις γραµµές «δηµόσιας υπηρεσίας» στην τουριστική θέση, κάτι
που δεν επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό και άρα είναι
άµεσα εφαρµόσιµο;

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αναθεώρηση των ΕΣΠΑ, εν
σχέση µε την ένταξη αυτής της δράσης µε το ποσό των 600 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, όπως έχει κοστολογηθεί η πλήρης εφαρµογή
αυτής της πολιτικής;»

Το λόγο έχει η Υπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας κ. Κατσέλη για τρία λεπτά.

ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας): Κύριε συνάδελφε, πολύ σωστά επισηµαί-
νετε ότι το µεταφορικό ισοδύναµο αποτελεί βασική προτε-
ραιότητα της κυβερνητικής πολιτικής και δέσµευση για υλοποί-
ηση. Είναι το αναφαίρετο κοινωνικό δικαίωµα του νησιώτη να
απολαµβάνει υπηρεσίες νησιωτικές, ισοδύναµες µε αυτές οποι-
ουδήποτε πολίτη στη ξηρά, όσον αφορά το κόστος, την ποιό-
τητα, τη συχνότητα των υπηρεσιών.

Σε αυτήν την περίοδο κάναµε την προετοιµασία για την εφαρ-
µογή του και ουσιαστικά, έχουµε καταλήξει ότι υπάρχουν δύο
σκέλη στην υλοποίηση αυτής της πολιτικής. Πρώτον η θεσµική
κατοχύρωση, όπως πολύ σωστά λέτε και δεύτερον, ο τρόπος
εφαρµογής σε γραµµές δηµόσιας υπηρεσίας. Η ευρωπαϊκή
εµπειρία µας έχει δείξει και µας λέει ότι δεν είναι δυνατή η απευ-
θείας χρηµατοδότηση των ναύλων, αλλά µπορούν να χρηµατο-
δοτηθούν από κοινοτικά προγράµµατα, λιµενικές υποδοµές,
καθώς και η ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία.

Εποµένως η απάντηση στο ερώτηµά σας είναι η ακόλουθη:
Ήδη προκηρύξαµε µια συγκεκριµένη µελέτη για τον ακριβή
τρόπο εφαρµογής του µεταφορικού ισοδύναµου και κλείνει η
ηµεροµηνία στις 28 Ιουνίου. Με την ολοκλήρωση της µελέτης
που έχουµε ζητήσει να είναι µέσα σε επτά µήνες θα έχουµε όλες
τις απαντήσεις για το ποιος είναι ο κατάλληλος τρόπος εφαρµο-
γής, ποια είναι τα πλεονεκτήµατα και τα µειονεκτήµατα του κάθε
τρόπου εφαρµογής, ποιο πρέπει να είναι το άµεσο οικονοµικό
κόστος, γιατί το ποσοστό που αναφέρετε είναι κάτι που έχει βγει
από εκτιµήσεις και δεν υπάρχει οικονοµική µελέτη, η οποία να
καταλήγει σε αυτό το νούµερο. Αµέσως µετά την ολοκλήρωση
της µελέτης θα προχωρήσουµε τόσο στη θεσµική του εφαρ-
µογή, όσο και στο οικονοµικό σκέλος µε τη στήριξη από τους πό-
ρους του ΕΣΠΑ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
Υπουργό κ. Κατσέλη.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής ∆ωδεκανήσου του ΠΑΣΟΚ
κ. Νικόλαος Ζωίδης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, και µόνο η σαφής δέσµευση της Κυβέρνησης

δι’ υµών ότι το µεταφορικό ισοδύναµο εξακολουθεί να αποτελεί
πρώτη προτεραιότητα για τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που
πρέπει να λάβουµε και ότι εντάσσεται στην αναπτυξιακή διαδι-
κασία για την έξοδο της χώρας από την κρίση, αλλά και την ανα-
πνοή που πρέπει και δικαιούνται να έχουν οι νησιώτες, οι οποίοι
βάλλονται σήµερα, πέραν όλων των άλλων, από τη δυσµενή συ-
γκυρία στην οποία βρίσκεται η χώρα, προφανώς βρίσκει εµένα
και τους συναδέλφους Βουλευτές των νησιωτικών περιοχών απο-
λύτως σύµφωνους και ικανοποιηµένους.

Κυρία Υπουργέ, δεν έχουµε την αφέλεια να πιστεύουµε ότι
είναι δυνατόν να εφαρµοστεί µια τόσο µεγάλη νοµοθετική πρω-
τοβουλία άµεσα και σε όλη της την έκταση. Θα ήµασταν αφελείς
αν πιστεύαµε ότι µπορούµε αύριο να εφαρµόσουµε το µεταφο-
ρικό ισοδύναµο. Επειδή όµως, διακρίνω -και επιτρέψτε µου µε
όλη την καλή πρόθεση που προσεγγίζω το θέµα- µια υστέρηση
όσον αφορά τα χρονικά περιθώρια που έχουµε -βεβαίως, µας
αναφέρατε ότι θα ανατεθεί µελέτη, η οποία θα µας δώσει τις λύ-
σεις- επιτρέψτε µου να αναφέρω έναν προβληµατισµό, ο οποίος
ταλανίζει και εµένα, αλλά πιστεύω και το σύνολο του νησιωτικού
κόσµου, δεδοµένου ότι το µεταφορικό ισοδύναµο είναι µια πο-
λιτική, την οποία εδώ και τρία χρόνια έχουµε αναγορεύσει σε
πρώτη προτεραιότητα για εµάς εκεί κάτω στο Αιγαίο. Φοβάµαι
ότι κάποιοι -και αυτοί οι κάποιοι προφανώς δε µπορεί να είναι
άλλοι, παρά µόνο υπηρεσιακοί παράγοντες οι οποίοι, καλώς ή
κακώς, εµπλέκονται στην όλη διαδικασία- ή δεν πιστεύουν ή δεν
κατανόησαν το µεταφορικό ισοδύναµο, άλλως θα µπορούσαµε
να είχαµε τρέξει παραπάνω, αυτήν την υπόθεση. Ας είναι όµως.
Επαναλαµβάνω, την ικανοποίηση µας για τα µέχρι τώρα από
εσάς λεχθέντα.

Μπορούµε όµως, σε πρώτη φάση και ειδικά για τις γραµµές
δηµόσιου συµφέροντος, να εφαρµόσουµε µε διαβούλευση µε
τους ακτοπλόους, αφού νοµοθετήσουµε προηγουµένως το µε-
ταφορικό ισοδύναµο, το ελάχιστο κόστος µεταφοράς στο 0,060
/ν.µ.. Αυτό δεν προκύπτει από µια προσέγγιση, η οποία έγινε εκ

των εν όντων και χωρίς ψάξιµο. Στην προηγούµενη κοινοβου-
λευτική περίοδο είχαµε καταθέσει µια πρόταση για ένα σχέδιο
νόµου µε µια µελέτη που έκαναν άνθρωποι, οι οποίοι πονούν και
το νησιωτικό χώρο και πιστεύουν σε αυτή την δράση. Θα την κα-
ταθέσω ξανά στα Πρακτικά, κυρία Υπουργέ -ξέρω ότι την έχετε
στα χέρια σας- όπως και την αιτιολογική έκθεση και την πρόταση
νόµου, που τότε καταθέσαµε.

Ελπίζω ότι τον Οκτώβριο που θα παρουσιαστεί η µελέτη, θα
ανοίξει ο δρόµος. Μέχρι τότε παρακαλώ, αν είναι δυνατόν, να
διερευνήσουµε αν µπορεί να εφαρµοστεί πιλοτικά, σε συνεν-
νόηση µε τους ακτοπλόους, αυτή η µειωµένη κοστολόγηση ανά
ναυτικό µίλι, που ανέφερα προηγουµένως, δεδοµένου ότι φρονώ
πως και οι ίδιοι οι ακτοπλόοι έχουν να ωφεληθούν διότι θα αυ-
ξηθεί η κίνηση τους και θα έχουν δευτερογενή έσοδα µέσα από
τα τµήµατα των πλοίων και θα δώσουµε το στίγµα ότι η νησιωτική
χώρα –η οποία είναι µεν επιθυµητή από τους επισκέπτες µας,
αλλά προφανώς περνάει δύσκολα γιατί βλέπουν το φώς της δη-
µοσιότητας καθηµερινά δηµοσιεύµατα για ακριβούς ναύλους, οι
οποίοι δεν επιτρέπουν και στους ηµεδαπούς, αλλά και στους αλ-
λοδαπούς επισκέπτες µας, να επισκεφτούν να νησιά µας - µε τη
βούληση της Κυβέρνησης και µε την πρωτοβουλία που περιγρά-
ψατε ότι θα φθάσουµε µέχρι το τέλος, έστω προσωρινά να έχει
µια ανάσα. Σε συνεννόηση µε τους ακτοπλόους, λοιπόν, και παίρ-
νοντας και άλλα µέτρα, επί παραδείγµατι, µειώνοντας τα τέλη τα
οποία επιβαρύνουν το εισιτήριο, εάν αυτό είναι δυνατόν να γίνει,
να δώσουµε το στίγµα µας ότι κάνουµε ό,τι µπορούµε µέσα στον
κυκεώνα των προβληµάτων που έχουµε, να ενισχύσουµε την νη-
σιωτική Ελλάδα και να δώσουµε το περιθώριο στους νησιώτες
να καταλάβουν ότι δεν είναι αφηµένοι στην τύχη τους, αλλά ότι
κάποιοι σκέφτονται και προνοούν να διασφαλίσουν την επιβίωση
τους, γιατί γι’ αυτήν αγωνίζονται, και τη δυνατότητα τους να πα-

ραµείνουν ριζωµένοι στα νησιά τους.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ζωίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ.Ζωίδη.
Το λόγο έχει η Υπουργός κ. Κατσέλη για τρία λεπτά.
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-

τητας και Ναυτιλίας): Κύριε συνάδελφε, µπορώ να σας διαβε-
βαιώσω ότι είναι προτεραιότητα του Υπουργείου η ενίσχυση του
νησιωτικού µας χώρου και η προάσπιση των δικαιωµάτων των
συµπολιτών µας που ζουν στα νησιά. Ιδιαίτερα, για µια χώρα σαν
την Ελλάδα αποτελεί πραγµατική αναπτυξιακή προτεραιότητα
και όλοι ξέρουµε το µεγάλο κόστος, που αυτή τη στιγµή έχουν
οι µεταφορές στη χώρα.

Η διαβούλευση ήδη έγινε. Κάναµε τη διαβούλευση στο Υπουρ-
γείο και κατέληξα στην απόφαση να κάνουµε µια συγκροτηµένη
µελέτη µε συγκεκριµένα ερωτήµατα, και όχι γενικά, έτσι ώστε
πριν νοµοθετήσουµε -το οποίο θα γίνει σύντοµα µέσα στο φθι-
νόπωρο- να έχω απαντήσεις σε συγκεκριµένα ερωτήµατα.

Μπήκαν αρκετά θέµατα σε αυτήν τη διαβούλευση στην οποία
δεν είχαµε τις απαντήσεις που θα έπρεπε να έχουµε, έτσι ώστε
να µπορέσουµε µε αποτελεσµατικό τρόπο να φέρουµε στη
Βουλή µία συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση.

Γι’ αυτό αποφασίσαµε και έγινε η προκήρυξη αυτής της µελέ-
της µε συγκεκριµένα τέσσερα ερωτήµατα για το πώς ακριβώς
πρέπει να εφαρµοστεί, ποιο είναι ακριβώς το κόστος, ποιο είναι
το συν και το πλην, έτσι ώστε όταν φέρουµε στη Βουλή την ανα-
γκαία ρύθµιση, να υπάρχει από πίσω η απαραίτητη τεκµηρίωση,
προκειµένου να είναι πραγµατικά αυτό που όλοι θέλουµε να
έχουµε, δηλαδή µία µεγάλη γενναία παρέµβαση για µείωση του
µεταφορικού κόστους. Εποµένως χρειάζεται λίγη υποµονή. Ήδη
έκλεισε στις 28/6 η ηµεροµηνία υποβολής των προτάσεων, γιατί
ήταν µία ανοιχτή προκήρυξη.

Έχουµε ορίσει ασφυκτικά χρονικά περιθώρια για τις απαντή-
σεις αυτές, προκειµένου να έχουµε και εµείς στο Υπουργείο στα
χέρια µας ένα εργαλείο διαπραγµάτευσης και προς την κοινό-
τητα. Όπως ξέρετε το 2011 είναι ο χρόνος που γίνονται αναθε-
ωρήσεις και επειδή το ποσό, αν πάµε και για ναυπήγηση πλοίων,
είναι αρκετά µεγάλο, πρέπει να έχω στα χέρια µου όλα τα απα-
ραίτητα εργαλεία για να µπορέσω να κάνω αυτή την διαπραγµά-
τευση.

Εποµένως το φθινόπωρο θα είµαστε έτοιµοι και δεσµεύοµαι
για τη ρύθµιση αυτή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, την
Υπουργό κ. Κατσέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 994/28.6.2010
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Ε’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Βέρας Νικολαΐδου προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων λει-
τουργίας των εργαζοµένων στο Κρατικό Νοσοκοµείο Νίκαιας
κλπ., δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουργού
και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 996/28.6.2010 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
προβληµάτων του κλάδου των ξενοδοχοϋπαλλήλων κλπ., δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 993/28.6.2010 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Ουρανίας Παπανδρέου – Παπαδάκη προς τους
Υπουργούς Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη στήριξη των
επιχειρήσεων στην Εύβοια κλπ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Συγγνώµη, έχει αλλάξει το πρό-
γραµµα, κύριε Πρόεδρε;
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι η κ. Κατσέλη
τώρα και αµέσως µετά είναι η δική σας η ερώτηση.

Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Ουρανίας Παπανδρέου–Παπαδάκη,
Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού έχει ως
εξής:

«Το τελευταίο διάστηµα, µεγάλη αγανάκτηση, αλλά και ανα-
σφάλεια διακατέχουν το σύνολο των εργαζοµένων σε διάφορες
επιχειρήσεις της Εύβοιας, καθώς βλέπουν τη µία µετά την άλλη
εταιρεία να κλείνουν, να εξαγοράζονται ή να αδυνατούν να κα-
λύψουν τις υποχρεώσεις τους, µε αποτέλεσµα το µέλλον να δεί-
χνει δυσοίωνο. Συγκεκριµένα η εταιρεία «ΛΑΡΚΟ» κλείνει, η
«SELMAN» παραπαίει, η «ΗΛΕΚΡΟΜΗΧΑΝΙΚΗ» Κύµης έχει προ-
βλήµατα, η ΝΕΟSΕΤ απολύει αδιακρίτως, η «ΑΤΛΑΝΤΙΚ Α.Ε.» έχει
τεράστια οικονοµικά προβλήµατα, ενώ ακούγονται διάφορα και
για κακοδιαχείριση, ενώ η εταιρεία «ΤΕΜPΟ», θυγατρική της
«SIEMENS» προχωράει µε τη σειρά της σε παράνοµες απολύ-
σεις. Αυτές οι συνθήκες δεν δηµιουργούν προβλήµατα µόνο
στους εργαζοµένους, αλλά και σε µικροµετόχους οι οποίοι αντι-
λαµβάνονται ότι τα χρήµατά τους είναι σε επισφαλή θέση. Για
την Εύβοια, µια περιοχή που θα µπορούσε να συνεισφέρει και να
βοηθήσει τη χώρα µε τις δοµές της σε αυτή την περίοδο πρωτο-
φανούς οικονοµικής κρίσης, δυστυχώς δεν υπάρχει όραµα. Σύµ-
φωνα µε επίσηµα στοιχεία η ανεργία στην Εύβοια έχει φτάσει το
11%.

Συνεπώς ερωτώνται οι αρµόδιοι Υπουργοί:
1. Έχετε σκοπό να προστατέψετε τους χιλιάδες εργαζόµενους

µέσω ενός σχεδίου αποζηµιώσεων και εξυγίανσης των εταιρειών;
2. Υπάρχει πρόθεση να ενταχθεί η περιοχή της Εύβοιας στις

διατάξεις κάποιου αναπτυξιακού νόµου, ούτως ώστε να µην
επέλθει η πλήρης καταστροφή στον επιχειρηµατικό κόσµο, αλλά
και να επιτευχθεί η υποστήριξη σε όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους που χάνουν τις δουλειές τους;»

Το λόγο έχει η Υπουργός Οικονοµίας Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας κ. Κατσέλη για τρία λεπτά.

ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας): Κυρία συνάδελφε, πράγµατι η δύσκολη οι-
κονοµική συγκυρία, αλλά και τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήµατα
πλήττουν πολλές περιοχές της χώρας µας, µεταξύ των οποίων
και η Εύβοια µε αποβιοµηχάνιση και υψηλή ανεργία.

Ταυτόχρονα, η απουσία τα τελευταία χρόνια στοχευµένων κλα-
δικών, αλλά και επιχειρησιακών πολιτικών, αλλά και η απουσία
εργαλείων για την αναδιάρθρωση και την εξυγίανση επιχειρή-
σεων, ακόµα και η κακή διαχείριση συγκεκριµένων επιχειρήσεων
και οι πελατειακές σχέσεις, θα έλεγα, οδήγησαν πολλές επιχει-
ρήσεις να γίνουν και να παραµείνουν ζηµιογόνες, παρά το γεγο-
νός ότι έχουν κάνει χρήση ευνοϊκών κινήτρων των αναπτυξιακών
νόµων, όπως του προηγούµενου ν. 3299/2004.

Έτσι και οι πέντε επιχειρήσεις, τις οποίες έχετε αναφέρει,
έχουν ενταχθεί σε αναπτυξιακούς νόµους, στον προηγούµενο
αναπτυξιακό νόµο, έχουν τύχει σηµαντικών επιχορηγήσεων και
επενδυτικών σχεδίων, που έληγαν το 2008 και το 2009. Ιδιαίτερα
η Εύβοια είχε και ειδικά προβλήµατα, όπως πολύ καλά γνωρί-
ζετε. Ήταν κυρίως µία από τις περιοχές η οποία έχει χαρακτηρι-
στεί ως πυρόπληκτη και έχει τύχει και ευνοϊκών ρυθµίσεων µε
βάση τον προηγούµενο αναπτυξιακό νόµο.

∆εδοµένης αυτής της κατάστασης, ποια είναι η πολιτική µας;
Τι κάνουµε; Τι υλοποιούµε; Εφαρµόζουµε µία πολιτική που έχει
πέντε βασικούς άξονες. Το πρώτο είναι, µέσω των κονδυλίων του
ΕΣΠΑ, η ανασύνταξη και αναδιάρθρωση της παραγωγικής βάσης
του νοµού. Στο ΠΕΠ Στερεάς Ελλάδος αυτή τη στιγµή το συνο-
λικό κονδύλι είναι 525 εκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά, η εκχώρηση
που κάναµε τον προηγούµενο µήνα στην ίδια την περιφέρεια,
είναι της τάξεως των 254 εκατοµµυρίων ευρώ. Τα ενταγµένα
έργα είναι 169 εκατοµµύρια ευρώ και η Εύβοια πήρε το 43%, δη-
λαδή 74 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα, µέσα από το περιφερειακό
πρόγραµµα είναι ο ένας άξονας πολιτικής για τη στήριξη του
νοµού.

∆εύτερον είναι η ενίσχυση των επιχειρήσεων µέσα από τα προ-
γράµµατα του ΕΣΠΑ, για να κρατηθεί ο παραγωγικός ιστός του
τόπου σε στενή συνεργασία µε τα επιµελητήρια της περιοχής.

Το τρίτο αφορά συγκεκριµένα ειδικά καθεστώτα αναδιάρθρω-

σης επιχειρήσεων. Υπάρχουν συγκεκριµένες διαδικασίες και µε
τον προηγούµενο νόµο και µε τον καινούργιο αναπτυξιακό νόµο,
έτσι ώστε κάτω από ένα ειδικό καθεστώς να µπορεί να υπάρξει
αναδιάρθρωση της επιχείρησης.

Τέταρτον, µε το νέο αναπτυξιακό νόµο -η Εύβοια βρίσκεται δυ-
στυχώς στη χαµηλότερη ζώνη του 15%- δίνεται για µεσαίες επι-
χειρήσεις και για µικρές επιχειρήσεις πρόσθετη επιχορήγηση της
τάξεως του 10% και του 25%.

Τέλος, υπάρχουν µία σειρά από προγράµµατα του ΟΑΕ∆ τα
οποία αυτήν τη στιγµή τρέχουν, αλλά και εντός του Ιουλίου -από
την πληροφόρηση που είχα από το συνάδελφο τον κ. Λοβέρδο-
έχουµε µία σειρά καινούργιων προγραµµάτων µέσα στα οποία
είναι και τοπικά ολοκληρωµένα αναπτυξιακά προγράµµατα ανα-
διάρθρωσης επιµέρους περιοχών και επίσης προγράµµατα, που
χρηµατοδοτούνται από το ΕΣΠΑ για αναπλάσεις αστικών περιο-
χών.

Άρα µε το σύνολο αυτών των καινούργιων εργαλείων που βά-
ζουµε, στοχεύουµε πραγµατικά στη στήριξη περιοχών, επιχειρή-
σεων, σε αναδιαρθρώσεις και σε ένα ξεκίνηµα για µια νέα
βιώσιµη ανάπτυξη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
Υπουργό κ. Λούκα Κατσέλη.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Ευβοίας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη για τρία λεπτά.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, πιστεύω ότι γνωρίζετε, ως αρµόδια Υπουργός
βεβαίως, ότι από τις αρχές του 1990 η Εύβοια βρίσκεται σε τρο-
χιά πλήρους αποβιοµηχάνισης.

Πιστεύω να γνωρίζετε και την τελευταία κατάσταση στην οποία
βρίσκεται ο νοµός µας. Πιστεύω να γνωρίζετε την εκρηκτική αυτή
κατάσταση, αφού η κίνηση στην αγορά γενικώς της Εύβοιας,
αλλά και των µεγαλουπόλεων είναι ανύπαρκτη. Επενδύσεις δεν
γίνονται στο νοµό, κυρία Υπουργέ.

Άκουσα τα σχέδια σας, εντάξει. Το ζητούµενο, όµως, για εµάς
είναι η καθηµερινότητά µας, που εκεί στο νοµό µας δεν βλέπουµε
απολύτως τίποτα, κυρία Υπουργέ.

Όσες επιχειρήσεις υπάρχουν στην κυριολεξία ψυχορραγούν.
Κλείνει η «ΛΑΡΚΟ». Εγώ θέλω να µου πείτε συγκεκριµένα τι θα
κάνετε. Η «ΣΕΛΜΑΝ» παραπαίει. Ένα µήνα τώρα οι άνθρωποι
διεκδικούν το αυτοδίκαιο µεροκάµατό τους -να το πούµε έτσι
απλά- για τα παιδιά τους. Χθες, είχαν µία συγκέντρωση στο
Υπουργείο Εργασίας. Γιατί; Γιατί απλούστατα ο εργοδότης δεν
θέλει να µιλήσει µαζί τους.

Εµείς θέλουµε απαντήσεις και λύσεις σε αυτά τα προβλήµατα
κυρία Υπουργέ. Να πούµε για την «ΗΛΕΚΤΡΟΜΗΧΑΝΙΚΗ» της
Κύµης; Οι άνθρωποι και εκεί είναι στο πεζοδρόµιο και διεκδικούν
–σας είπα και πάλι- όχι τίποτα άλλο, το καθηµερινό τους µερο-
κάµατο. Η «NEOSET» απολύει γιατί έτσι το θέλει ή γιατί δεν µπο-
ρεί να κάνει αλλιώς. Τι να πω για την «ATLANTIC», για την
«ΠΑΛΙΡΡΟΙΑ»;

Μακάρι να είχα τη δυνατότητα να αναφέρω µία επιχείρηση
στην Εύβοια που να είναι βιώσιµη, που δεν έχει πρόβληµα. Μας
µιλάτε για επίσηµη ανεργία 11%. Υπολογίζουµε µε τους φορείς
της Εύβοιας ότι αυτό έχει υπερβεί το 20% για το νοµό µας. Οι
εργαζόµενοι µε τις οικογένειες τους είναι σε απόγνωση γιατί
πλέον στερούνται τα προς το ζην.

Ξέρετε ότι το γάλα και τα αυγά ο Έλληνας τα πληρώνει χρυ-
σάφι. Σύµφωνα µε τις τελευταίες στατιστικές της EUROSTAT, το
γάλα είναι το ακριβότερο µετά τη Νορβηγία στην Ελλάδα.

Και βέβαια, δεν είχε υπολογισθεί η αύξηση του ΦΠΑ, την οποία
ζούµε από σήµερα και την είδαµε σήµερα το πρωί, κυρία
Υπουργέ, στην τιµή της βενζίνης.

Η πολιτεία πιστεύουµε -και λυπούµαι που το λέω αυτό- ότι
απλώς παρακολουθεί την κατάσταση και δεν κάνει άµεσες πα-
ρεµβάσεις, κυρία Υπουργέ. Είµαι γιατρός και ξέρω ότι για να
σώσω τον άρρωστο, πρέπει να έχω άµεση, αλλά σωστή και απο-
δοτική παρέµβαση. «Θα», ασκήσεις επί χάρτου, γενικόλογα κ.λπ.,
δεν φέρνουν ειλικρινά κανένα αποτέλεσµα.

Και αντ’ αυτού, ξέρετε τι εξοργιστικό έχουµε βιώσει; Η νεαρά
περιφερειάρχης σας στη περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος –εσείς,
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δηλαδή, γιατί η περιφερειάρχης πιστεύω ότι δεν αποφασίζει από
µόνη της- αποφάσισε, λοιπόν, να απορρίψει –ναι, κυρία Υπουργέ,
και µετά µου µιλάτε για ανάπτυξη στην Εύβοια- προτάσεις ανά-
πτυξης στην περιοχή της Ριτσώνας.

Η Ριτσώνα –απ’ ό,τι ξέρετε- έχει προβλεφθεί για βιοµηχανική
περιοχή. ∆εν ξέρουµε γιατί απέρριψε τις προτάσεις η περιφε-
ρειάρχης. Εγώ, όµως, θέλω να σας πω ότι αυτό είναι ένα δείγµα
ότι συµβάλλετε στον επιπλέον µαρασµό της Εύβοιας µε αυτή σας
την απόφαση. Το έχω πει εδώ, το επαναλαµβάνω και σήµερα
γιατί εκφράζω όλον τον ευβοϊκό λαό σ’ αυτό. Ξεχάστε τη Ριτσώνα
για σκουπιδότοπο της Αττικής. Στα προγράµµατά σας είναι µόνο
αυτό, γι’ αυτό και δεν δέχεστε επενδύσεις τώρα, σε αυτήν την
κρίσιµη στιγµή στην περιοχή της Ριτσώνας.

Ποιος σας είπε ότι µπορεί η κυρία περιφερειάρχης σας να απο-
φασίζει για την Εύβοια χωρίς εµάς; Η Εύβοια δεν είναι το πτυε-
λοδοχείο κανενός. Το λέµε και το επαναλαµβάνουµε.

Και είχαµε προχθές, κυρία Υπουργέ –νοµίζω ότι το έχετε πλη-
ροφορηθεί- µία συνάντηση όλων των φορέων στην Εύβοια.
Έχουµε µια ανακοίνωση-την οποία και θα σας καταθέσω- όπου
ζητούµε όλοι οι φορείς της Εύβοιας και βεβαίως, οι εκπρόσωποί
της στη Βουλή, να µας δώσετε συγκεκριµένο πρόγραµµα.

Έχετε βάλει την Εύβοια στις άµεσες προτεραιότητές σας;
Έχετε ένα όραµα γι’ αυτό το νοµό; Έχετε ένα όραµα για την Ελ-
λάδα; Εµείς θέλουµε συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα, γιατί σας
είπα και στην αρχή ότι η κατάσταση στο νοµό δεν πάει άλλο.
Είναι έκρυθµη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου-Πα-
παδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη.

Το λόγο έχει η κυρία Υπουργός για τρία λεπτά.
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-

τητας και Ναυτιλίας): Κυρία συνάδελφε, γνωρίζω την Εύβοια και
την παρακολουθώ από τη δεκαετία του ’80 µε τα προβλήµατα
που είχε και την αγαπάω πάρα πολύ.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Να την αγαπάτε.
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-

τητας και Ναυτιλίας): Να είσαστε βέβαιη ότι η περιφερειάρχης
αυτήν τη στιγµή πρώτα-πρώτα δεν ενεργεί µόνη της. Υπάρχει µία
ολόκληρη διαδικασία. Είναι σε συνεχή διαβούλευση. Μάλιστα,
της µίλησα σήµερα. Γνωρίζει πάρα πολύ καλά τα προβλήµατα
της Εύβοιας. Συνδιαλέγεται µε όλους τους φορείς.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Μα, απέρριψε τις
προτάσεις τους.

ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας): Αφήστε µία στιγµή. Με συγχωρείτε.

Όταν 43% των ενταγµένων έργων όλης της Περιφέρειας Στε-
ρεάς Ελλάδος είναι στην Εύβοια, το λιγότερο που µπορείτε να
πείτε είναι ότι η Εύβοια έχει ένα µικρό µερίδιο αυτής της πίτας,
που µακάρι να ήταν διπλάσια και τριπλάσια, δεδοµένων των ανα-
γκών.

∆εύτερον, ιδιωτικές επενδύσεις. Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε
στην Εύβοια –για να µην τα βλέπουµε όλα µαύρα- υπάρχουν εκα-
τόν ενενήντα οχτώ επενδυτικά σχέδια, µε ύψος ενίσχυσης 167
εκατοµµύρια και δηµιουργία χιλίων σαράντα εννέα θέσεων ερ-
γασίας. Η Εύβοια είναι µία κλασική περιοχή της Ελλάδας που
βρίσκεται στο µεταίχµιο. Είχε µεγάλες επιχειρήσεις µε προβλή-
µατα, από το Μαντούδι, από παλιά, µέχρι µεγάλες επιχειρήσεις
που είχαν πολλή απασχόληση και οι οποίες είναι ζηµιογόνες και
οι οποίες αναδιαρθρώνονται, την ίδια στιγµή που έχει πάρα πολ-
λές δυνατότητες.

Ποιο είναι το όραµα που λέτε; Ποιο είναι το σχέδιο µας; Το
σχέδιο είναι να ενισχύσεις, ακριβώς, αυτές τις αναδιαρθρώσεις
που πρέπει να γίνουν. Και γίνεται µέσα και από το περιφερειακό,
αλλά και µε τα εθνικά προγράµµατα αναδιάρθρωσης και σε επί-
πεδο, παραδείγµατος χάριν, ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.
Έχουν γίνει πολύ συγκεκριµένες τοµές στο χώρο των ανανεώσι-

µων πηγών, νέες επενδύσεις σε καινοτόµες επιχειρήσεις, σε κοι-
νωνικές υποδοµές, στήριξη των µικρότερων και καινοτόµων επι-
χειρήσεων. Αλλά, βεβαίως, αυτό δεν γίνεται -όπως στην ιατρική,
δυστυχώς, ή µέσα στο χειρουργείο- από τη µία ώρα στην άλλη.
Χρειάζεται –όπως είπατε σωστά- ένα πρόγραµµα, ένας σχεδια-
σµός και συγκεκριµένη χρήση των εργαλείων και αναδιαρθρώ-
σεις, στήριξη της παραγωγικής βάσης, όσο γίνεται και
καινούργιες επενδύσεις. Αυτά τα εργαλεία που έχουµε είναι ακρι-
βώς προς αυτήν την κατεύθυνση.

Και πρέπει όλοι µαζί, όλοι οι φορείς και της Εύβοιας και της πε-
ριφέρειας και στα Υπουργεία, να δουλέψουµε µαζί γι’ αυτό το
κοινό όραµα που είναι η ανασύνταξη του παραγωγικού δυναµι-
κού µιας τόσο πολύ όµορφης περιοχής, όπως είναι η Εύβοια.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Να δούµε αποτελέ-
σµατα. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δέκα µέλη της Ένωσης Μεταναστών Ελλάδος.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 989/28-6-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Σταύρου Καλογιάννη προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την θεσµοθέτηση του
Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προγράµµατος προστασίας περιβάλ-
λοντος Ιωαννίνων κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή κ. Σταύρου Καλογιάννη
αναλυτικά έχει ως εξής:

«Μία από τις πρωτοβουλίες που είχε αναλάβει το ΥΠΕΧΩ∆Ε
την περίοδο 2004–2009 ήταν η εκπόνηση ρυθµιστικών σχεδίων
στα µεγάλα αστικά κέντρα της χώρας: στην Πάτρα, τη Λάρισα, τα
Ιωάννινα, το Βόλο.

Τα ρυθµιστικά σχέδια, τα οποία ήταν παράλληλα και προ-
γράµµατα προστασίας περιβάλλοντος των αστικών κέντρων, ξε-
κίνησαν ουσιαστικά από το µηδέν: το ΥΠΕΧΩ∆Ε εκπόνησε τις
προδιαγραφές µελέτης των ρυθµιστικών, εξασφάλισε τη χρηµα-
τοδότησή τους από το Γ’ Επιχειρησιακό Πρόγραµµα «ΠΕΡΙΒΑΛ-
ΛΟΝ» και ανέθεσε τις µελέτες κατόπιν διεθνούς διαγωνισµού.

Τον Ιούνιο 2009 η τελική φάση της µελέτης του Ρυθµιστικού
Σχεδίου Ιωαννίνων εστάλη από το ΥΠΕΧΩ∆Ε στους φορείς του
Νοµού Ιωαννίνων για διαβούλευση, η χρονική διάρκεια της
οποίας, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία, είχε οριστεί σε δύο µήνες.

Μεσολάβησαν οι πρόωρες βουλευτικές εκλογές του Σεπτεµ-
βρίου 2009 και ενώ όλοι σχεδόν οι φορείς κατέθεσαν τις απόψεις
τους στο νεοσύστατο, τότε, Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής (ΥΠΕΚΑ), το Υπουργείο ουδέν
έπραξε επί τρίµηνο.

Τον ∆εκέµβριο 2009, το ΥΠΕΚΑ έστειλε εκ νέου τη µελέτη του
ρυθµιστικού σχεδίου για διαβούλευση στους φορείς των Ιωαννί-
νων και αυτοί ανταποκρίθηκαν για δεύτερη φορά.

Έκτοτε όµως, παρ’ ότι παρήλθαν άλλοι έξι µήνες, δεν υπήρξε
από πλευράς Υπουργείου καµµία πρόοδος επί του θέµατος.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήµερα το Ρυθµιστικό Σχέδιο Ιω-

αννίνων;
2. Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα θεσµοθέτησης του ρυθµιστι-

κού σχεδίου, το οποίο είναι µείζονος σηµασίας για τον χωροτα-
ξικό σχεδιασµό, την περιβαλλοντική προστασία του λεκανοπεδίου
Ιωαννίνων, εν όψει µάλιστα της εφαρµογής του προγράµµατος
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» για την αυτοδιοίκηση, καθώς και την ανάδειξη
του οικοσυστήµατος της Παµβώτιδας;»

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Αθανάσιος Μωραΐτης για τρία
λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.
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Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω, αναφέροντας πολύ σύντοµα µε-
ρικά γεγονότα για το ιστορικό του θέµατος αυτού. Τον Ιουνίου
του 2009 το τότε ΥΠΕΧΩ∆Ε έστειλε στους τοπικούς φορείς τη
µελέτη του ρυθµιστικού σχεδίου, όπως αυτή είχε διαµορφωθεί
από την αρµόδια υπηρεσία του ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Εµείς ως ΥΠΕΚΑ το ∆εκέµβριο του 2009 στείλαµε συµπληρω-
µατικά στους φορείς, κατόπιν αιτήµατος τους, τη µελέτη του
ρυθµιστικού σχεδίου όπως αυτή είχε υποβληθεί από τους µελε-
τητές και παρελήφθη από την αρµόδια ∆ιεύθυνση Πολεοδοµικού
Σχεδιασµού του ΥΠΕΚΑ. Στη συνέχεια, το Φεβρουάριο του 2010
πραγµατοποιήθηκε ειδική ηµερίδα σε συνεργασία µε την Περι-
φέρεια Ηπείρου προκειµένου να παρουσιαστεί η παραπάνω µε-
λέτη στο κοινό. Η ηµερίδα αυτή έγινε µε σκοπό τη δηµόσια
διαβούλευση και τη λήψη των σχολίων και προβληµατισµών όλων
των εµπλεκόµενων φορέων. Η αρµόδια υπηρεσία περιβάλλοντος
της περιφέρειας έχει, ήδη, αποστείλει στο ΥΠΕΚΑ τα συµπερά-
σµατα τη ηµερίδας αυτής, συµπεριλαµβάνοντας τις απόψεις και
τις παρατηρήσεις όλων των ενδιαφεροµένων µερών.

Στο σηµείο αυτό πρέπει να τονίσω, πως ακόµα και µέχρι πρό-
σφατα το ΥΠΕΚΑ λαµβάνει γραπτά σχόλια σχετικά µε τη µελέτη
αυτή από διάφορους φορείς που εµπλέκονται στο σχεδιασµό και
παρ’ότι –θα µου επιτρέψετε να πω- έχει παρέλθει η προθεσµία
διαβούλευσης, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, εµείς ακόµα και σή-
µερα λαµβάνουµε υπ’όψιν τις απόψεις, οι οποίες έχουν σταλεί
µετά την προθεσµία.

Με όλες τις παραπάνω διαδικασίες, λοιπόν, διασφαλίζουµε ότι
έχουµε λάβει υπ’όψιν τα σχόλια όλων των φορέων τα οποία επε-
ξεργάζεται σήµερα η ∆ιεύθυνση Πολεοδοµικού Σχεδιασµού κατά
τη σύνταξη του προεδρικού διατάγµατος. Αφού συνταχθεί το
προεδρικό διάταγµα από τη ∆ιεύθυνση Πολεοδοµικού Σχεδια-
σµού του ΥΠΕΚΑ, θα αποσταλεί στα οικεία συµβούλια, το περι-
φερειακό, το νοµαρχιακό και τα δηµοτικά συµβούλια, ώστε να
λάβει τις τελικές γνωµοδοτήσεις τους.

Έπειτα θα λάβει τη γνωµοδότηση του Κεντρικού Συµβουλίου
Χωροταξίας Οικισµού και Περιβάλλοντος -του Κεντρικού ΣΧΟΠ-
και στη συνέχεια θα καταρτιστεί το τελικό προεδρικό διάταγµα,
το οποίο θα προταθεί προς έκδοση από το ΥΠΕΚΑ. Έτσι ακρι-
βώς και µ’ αυτόν τον τρόπο θα ολοκληρωθεί η διαδικασία θε-
σµοθέτησης του ρυθµιστικού σχεδίου των Ιωαννίνων.

Αυτό όµως που επισηµαίνω είναι ότι εµείς ως ΥΠΕΚΑ προω-
θούµε το Ρυθµιστικό Σχέδιο των Ιωαννίνων κατά προτεραιότητα.
Σκοπεύουµε να είναι από τα πρώτα ρυθµιστικά διατάγµατα που
θα εκδοθούν για τα αστικά κέντρα µεσαίου µεγέθους της χώρας
µας και φυσικά µέσα στην προβλεπόµενη προθεσµία από το
ΕΠΕΜ. Επίσης αποσκοπούµε να αποτελέσει το ρυθµιστικό σχέ-
διο των Ιωαννίνων υπόδειγµα για τα αντίστοιχα προεδρικά δια-
τάγµατα ρυθµιστικών σχεδίων άλλων πόλεων µεσαίου µεγέθους
της χώρας, όπως ο Βόλος, η Λάρισα, η Πάτρα.

Όσον αφορά στην ανάδειξη του οικοσυστήµατος της Παµβώ-
τιδας, ενεργοποιήσαµε, ως ΥΠΕΚΑ, το φορέα διαχείρισης της λί-
µνης Παµβώτιδας, ο οποίος έχει ως σκοπό την προστασία και
την ανάδειξη βεβαίως της λίµνης σε συνεργασία µε τους παρα-
λίµνιους ΟΤΑ καθώς και όλους τους εµπλεκόµενους φορείς.

Τέλος, έχει, ήδη, σταλεί προς διαβούλευση το σχέδιο προ-
στασίας προεδρικού διατάγµατος για την προστατευόµενη πε-
ριοχή της λίµνης Παµβώτιδας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υφυπουργό κ. Μωραΐτη.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Σταύρος Καλογιάννης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζω και τη σκληρή δουλειά

που κάνετε, αναγνωρίζω και το έργο σας. Επιτρέψτε µου, όµως,
να πω ότι σε ό,τι αφορά το Ρυθµιστικό Σχέδιο Ιωαννίνων το
Υπουργείο σας δεν έχει κάνει το παραµικρό επί εννέα µήνες.

Το ιστορικό είναι γνωστό, ο ν.2508/1997 περί βιώσιµης οικι-
στικής ανάπτυξης των πόλεων προβλέπει την εκπόνηση ρυθµι-
στικών σχεδίων και προγραµµάτων προστασίας περιβάλλοντος
στα µεγάλα αστικά κέντρα της χώρας, στα οποία περιλαµβάνο-
νται και τα Ιωάννινα.

Από το 1997 µέχρι το 2004 δεν είχε γίνει απολύτως τίποτα.
Όταν είχα την ιδιαίτερη τιµή να οριστώ Υφυπουργός ΠΕΧΩ∆Ε κι-

νήσαµε αµέσως τη διαδικασία εκπόνησης των ρυθµιστικών σχε-
δίων, σε όλες τις µεγάλες πόλεις της χώρας συµπεριλαµβανο-
µένων των Ιωαννίνων. ∆εν υπήρχαν ούτε καν προδιαγραφές
µελέτης. Έγιναν όλα αυτά ανετέθησαν οι µελέτες κατόπιν διε-
θνούς διαγωνισµού και η δεύτερη φάση του ρυθµιστικού Ιωαννί-
νων διαβιβάστηκε στους φορείς του Νοµού Ιωαννίνων ακριβώς
πριν ένα χρόνο.

Τον Οκτώβριο 2009 όλοι οι φορείς πλην της Περιφέρειας Ηπεί-
ρου είχαν στείλει τις απαντήσεις τους στο ΥΠΕΚΑ. Αντί το Υπουρ-
γείο να προχωρήσει στη θεσµοθέτηση του ρυθµιστικού, στέλνει
εκ νέου τη µελέτη για νέα διαβούλευση, τον περασµένο ∆εκέµ-
βριο, δίνοντας χρόνο ενός µηνός –εσείς δώσατε χρόνο ενός
µηνός- για να σας απαντήσουν.

Απαντούν για δεύτερη φορά όλοι οι φορείς πλην της Περιφέ-
ρειας Ηπείρου. Μη µας λέτε σήµερα ότι η περιφέρεια σας
έστειλε κάποια αποτελέσµατα µίας ηµερίδας. Η Περιφέρεια Ηπεί-
ρου, αγαπητέ κύριε Υπουργέ δεν έχει εισάγει καν το ρυθµιστικό
επί των ηµερών σας για διαβούλευση, όπως προβλέπει ο νόµος.
Απορώ τι σας έστειλε. Ο νόµος όµως ρητώς αναφέρει ότι αν πε-
ράσει άπρακτη η προθεσµία των δύο µηνών για τη διαβούλευση
δεν εµποδίζεται η πρόοδος της διαδικασίας. Έχουν παρέλθει
εννέα µήνες από την πρώτη διαβούλευση, έξι µήνες και πάµε
στον έβδοµο από τη δεύτερη διαβούλευση. Τίποτα απολύτως δεν
έχει κάνει –λυπάµαι που το λέω- το Υπουργείο Περιβάλλοντος.

Τονίζω ότι υπάρχει και άλλο ένα µεγάλο θέµα στο λεκανοπέδιο
Ιωαννίνων. Ισχύουν οι δεσµεύσεις της ζώνης οικιστικού ελέγχου
(ΖΟΕ) που έχει θεσµοθετηθεί πριν είκοσι χρόνια και είναι, εν πολ-
λοίς, ξεπερασµένη. Τα γενικά πολεοδοµικά σχέδια τα οποία εκ-
πονούνται στο λεκανοπέδιο και οι Πολεοδοµικές Μελέτες που
εκκρεµούν επί δεκαετία δεν µπορούν να εγκριθούν εάν δεν τρο-
ποποιηθεί η ΖΟΕ. Μόνη περίπτωση τροποποίησης της ΖΟΕ είναι
το Προεδρικό ∆ιάταγµα του Ρυθµιστικού Σχεδίου Ιωαννίνων.
Προχωρήστε επιτέλους. Γι’ αυτό σας πιέζουµε.

Παράλληλα σηµειώνω ότι την εφαρµογή του ρυθµιστικού την
επιβλέπει ο Οργανισµός Ρυθµιστικού Ιωαννίνων. Σας τον παρα-
δώσαµε έτοιµο. Το προεδρικό διάταγµα έχει ΦΕΚ από τον περα-
σµένο Σεπτέµβριο. ∆εν έχετε παρά να ορίσετε την επταµελή
επιτροπή. Γιατί δεν κάνετε ούτε αυτό το στοιχειώδες; Θέλουµε
ορισµένες απαντήσεις, κύριε Πρόεδρε, επ’ αυτών. Ένα ρυθµι-
στικό σχέδιο είναι ο καταστατικός χάρτης, είναι το εδαφικό σύ-
νταγµα για τη βιώσιµη ανάπτυξη µίας µεγάλης αστικής περιοχής.

∆εν υπάρχει άλλο περιθώριο χρονοτριβής, κύριε Υπουργέ.
Όλα αυτά τα οποία είπατε προηγουµένως ουσιαστικά παραπέ-
µπουν το ρυθµιστικό Ιωαννίνων, όπως και τα υπόλοιπα ρυθµι-
στικά, στις καλένδες.

Σε ό,τι αφορά το προεδρικό διάταγµα για την προστασία της
Παµβώτιδας επιτρέψτε µου να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι ήταν
τόσο πρόχειρο το σχέδιο του κειµένου και τόσο πρόχειροι οι χάρ-
τες που το συνόδευαν, δεν είχαν καν συντεταγµένες, ήταν σχε-
διασµένοι –αν είναι δυνατόν!- οι χάρτες στο χέρι που ζητήσαµε
και επεστράφη το σχέδιο του προεδρικού διατάγµατος και οι
χάρτες που το συνόδευαν στο ΥΠΕΧΩ∆Ε και έκτοτε παρ’ ότι πέ-
ρασαν τρεις µήνες δεν υπάρχει η παραµικρή πληροφόρηση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Καλογιάννη.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Μωραΐτης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Αγαπητέ συνάδελφε κύριε Καλογιάννη, αναγνωρίζω και τη
δουλειά η οποία έγινε τα προηγούµενα χρόνια και το πόσο πραγ-
µατικά θέλετε να υπηρετήσετε τον τόπο σας και να προωθήσετε
κάτι το οποίο έχετε παλέψει και ο ίδιος. Θέλω όµως να µου επι-
τρέψετε να απαντήσω σε δύο τρία ζητήµατα και ερωτήµατα πα-
ράλληλα τα οποία βάλατε στην τοποθέτηση.

Όσον αφορά το περιφερειακό συµβούλιο και τι έκανε τελικά.
Σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, αυτό που πρέπει να ξεκα-
θαρίσουµε είναι ότι µόνο το σχέδιο προεδρικού διατάγµατος εξε-
τάζεται από το συµβούλιο της περιφέρειας και όχι η µελέτη.
Συνεπώς λοιπόν, µόλις συνταχθεί το σχέδιο προεδρικού διατάγ-
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µατος θα αποσταλεί στην περιφέρεια µε σκοπό τη γνωµοδότηση
του συµβουλίου της.

Θέσατε το θέµα γιατί καθυστερούµε, ότι καθυστερήσαµε και
ότι έχουµε την ευθύνη και µάλιστα ευθύνεται γι’ αυτό η αποστολή
της µελέτης το ∆εκέµβριο του 2009. Στείλαµε τη µελέτη ξανά το
∆εκέµβρη του 2009 ως αποτέλεσµα, κύριε Καλογιάννη, αιτήµα-
τος των φορέων, το οποίο φυσικά δεν µπορούσαµε σε καµµία
περίπτωση να αγνοήσουµε. Και µάλιστα ένας απ’ αυτούς τους
φορείς ήταν και το ΤΕΕ και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Και
θέλω να σηµειώσω στο σηµείο αυτό πως ήταν πολύ ενδιαφέ-
ρουσες οι απόψεις των φορέων που διατυπώθηκαν µετά την απο-
στολή της διαβούλευσης της µελέτης.

Όλα τα σχόλια των εµπλεκόµενων φορέων συνεκτιµώνται σή-
µερα και λαµβάνονται υπ’ όψιν από την αρµόδια διεύθυνση κατά
την επεξεργασία και τη σύνταξη του σχετικού προεδρικού δια-
τάγµατος.

Μας ρωτήσατε αν έχει, ήδη, ξεκινήσει. Βεβαίως, έχει ήδη ξε-
κινήσει η σύνταξη του σχεδίου προεδρικού διατάγµατος από την
αρµόδια διεύθυνση. Εµείς στο ΥΠΕΚΑ έχουµε τη σύνταξη των
ρυθµιστικών σχεδίων ως µία από τις βασικές µας προτεραιότη-
τες.

Βεβαίως, θα κλείσω µε το τελευταίο σας ερώτηµα όσον αφορά
το χρονοδιάγραµµα, γιατί µας κατηγορείτε για µια µεγάλη κα-
θυστέρηση. Θέλω να πω ότι αυτό που θέλαµε να κάνουµε από
την πρώτη στιγµή ήταν να µην έχουµε κανέναν απέναντί µας, η
διαβούλευση να γίνει µε όλους και να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν
µας όλες τις προτάσεις και τις παρατηρήσεις. Εξήγησα, λοιπόν,
ότι, για να προχωρήσουµε, πρέπει να υλοποιηθούν όλες οι, εκ
του νόµου, προβλεπόµενες διαδικασίες και αυτό κάνουµε σή-
µερα.

Ως ΥΠΕΚΑ, το σχέδιο προεδρικού διατάγµατος θα ολοκληρω-
θεί µέσα στους θερινούς µήνες. Στη συνέχεια, το φθινόπωρο του
2010 θα το αποστείλουµε στα οικεία συµβούλια προς γνωµοδό-
τηση. Και εκεί είναι απαραίτητη η συµβολή της τοπικής κοινω-
νίας, η οποία πρέπει να ανταποκριθεί άµεσα σε αυτό το µεγάλο
στόχο.

Αυτό που θέλω να τονίσω είναι ότι εµείς, ως ΥΠΕΚΑ, θα προ-
βούµε σε όλες τις διαδικασίες κατά προτεραιότητα, µε σκοπό να
ολοκληρωθεί το ρυθµιστικό σχέδιο το συντοµότερο δυνατό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Πιστεύουµε, αγαπητέ κύριε Καλογιάννη, ότι αυτό το κράτος
πρέπει να έχει συνέχεια. ∆εν ερχόµαστε ούτε να γκρεµίσουµε
κάτι ούτε να αλλάξουµε ούτε, βεβαίως, να βάλουµε τρικλοποδιές
ο ένας στον άλλο. Είναι κάτι το οποίο το πιστεύουµε. Γι’ αυτό
ακριβώς αφιερώσαµε πολύ χρόνο και να ακούσουµε τους φορείς
και να έχουµε τα συµπεράσµατά τους, τις παρατηρήσεις τους.

Πιστεύω ότι ένας µεγάλος αγώνας, ο οποίος έχει δοθεί και από
τους υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου και από τους
µελετητές και από εσάς πριν και από όλους, θα ολοκληρωθεί σε
ένα σύντοµο χρονικό διάστηµα και η πόλη των Ιωαννίνων θα απο-
κτήσει ένα ρυθµιστικό σχέδιο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό κ. Μωραΐτη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεύτερη µε αριθµό 990/28-6-

2010 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τσιάρα προς τους Υπουρ-
γούς Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχε-
τικά µε τη µείωση των συµβεβληµένων γιατρών στον Οργανισµό
Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών (ΟΑΕΕ) κ.λπ. δεν συζη-
τείται, λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Οµοίως, η τρίτη µε αριθµό 995/28-6-2010 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τους Υπουργούς Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων στους εργα-
ζοµένους του Κέντρου ∆ηµιουργικής Απασχόλησης (Κ∆ΑΠ) του
∆ήµου Αγρινίου κ.λπ., δεν συζητείται, λόγω κωλύµατος της κυ-
ρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, η πέµπτη µε αριθµό 997/28-6-2010 επίκαιρη ερώτηση

δευτέρου κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αναστασίου Κου-
ράκη προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την ενίσχυση των δύο ∆ηµόσιων Ελληνικών Τραπε-
ζών Οµφαλικών Μοσχευµάτων κ.λπ., δεν συζητείται λόγω κωλύ-
µατος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Τέλος, θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 982/28-6-2010 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τους Υπουργούς Προστασίας
του Πολίτη και ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων, σχετικά µε τη µη διεξαγωγή της οµιλίας του ερωτώντος
Βουλευτή στο Εργατικό Κέντρο Ξάνθης, την προσωρινή κράτηση
του δηµοσιογράφου ∆ηµήτρη Παπαγεωργίου κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Πλεύρη έχει ως εξής:
«Την Παρασκευή 18-06-10 επρόκειτο κατ’ εντολή του Προέ-

δρου της Κ.Ο. του ΛΑΟΣ να οµιλήσει ο ερωτών στο εργατικό κέ-
ντρο Ξάνθης µε θέµα τον τουρκικό επεκτατισµό. Περί των
σαράντα ατόµων, κατά δήλωση τους αναρχικοί και αντιεξουσια-
στές, κατέλαβαν το χώρο κραδαίνοντας κοντάρια και αυτοσχέδια
όπλα και απέτρεψαν τη διεξαγωγή της εκδήλωσης. Σηµειωτέον
παρόµοιο περιστατικό έλαβε χώρα στο Ηράκλειο για το οποίο εί-
χατε ενηµερωθεί.

Με έκπληξη διαπιστώνουµε µια προνοµιακή αντιµετώπιση που
δείχνετε προς αναρχικούς και αντιεξουσιαστές, στους οποίους
επιτρέπετε να καταλαµβάνουν χώρους και να απαγορεύουν σε
κοινοβουλευτικό κόµµα να διενεργεί εκδηλώσεις, καθώς δεν δί-
νεται εντολή στην αστυνοµία να µας προστατέψει.

Από την άλλη πλευρά κατόπιν πολιτικής βούλησης κρατείται
εδώ και πέντε µήνες ο δηµοσιογράφος των εφηµερίδων «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΟΣ ΚΟΣΜΟΣ» και «ΕΛΕΥΘΕΡΗΣ ΩΡΑΣ» ∆ηµήτρης Παπαγε-
ωργίου για υποτιθέµενη κατηγορία διατάραξης κοινής ειρήνης
µε την επιβαρυντική περίσταση της κουκούλας. Αξίζει να ανα-
φερθεί ότι κατηγορείται ο, εν λόγω, δηµοσιογράφος ότι φορούσε
κράνος, ενώ έχει πολλαπλά κτυπήµατα στο κεφάλι.

Οι κατηγορίες εδράζονται σε ψευδείς µαρτυρίες στελεχών πο-
λιτικού φορέα και εσείς τις αποδέχεστε, προκειµένου να µη δυ-
σαρεστηθεί η αριστερά. Η συµπεριφορά σας είναι προκλητική,
καθώς από τη µια εξοντώνετε δηµοσιογράφο που γράφει σε δε-
ξιές εφηµερίδες και από την άλλη ανέχεστε τις παρανοµίες των
αναρχικών.

Συνεπώς ερωτώνται οι αρµόδιοι Υπουργοί:
1. Θα καταφέρετε να µας διασφαλίσετε τη δυνατότητα να διε-

ξάγουµε οµιλίες ως πολιτικός φορέας ή θα συνεχίσετε να ενδί-
δετε στις παράνοµες πράξεις των αναρχικών και στην πολιτική
σας των δύο µέτρων και δύο σταθµών;

2. Πόσοι δηµοσιογράφοι κρατούνται ως προσωρινώς κρατού-
µενοι για διατάραξη κοινής ειρήνης και εν τέλει θα επιµείνετε
στην πολιτική εξόντωση του δηµοσιογράφου ∆ηµήτρη Παπαγε-
ωργίου;»

Το λόγο έχει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης για τρία
λεπτά.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Παρά το γεγονός ότι το µεγαλύτερο µέρος της ερώτησης του
συναδέλφου κ. Πλεύρη απευθύνεται στο Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη και όχι στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ανέλαβα να απα-
ντήσω εγώ για λογαριασµό της Κυβέρνησης. Πιστεύω γίνεται κα-
τανοητό ότι, µετά τα τελευταία γεγονότα, οι συνθήκες που
επικρατούν στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη είναι βαριές.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω εξ αρχής να αποσαφηνίσω ότι η Κυβέρ-
νηση πρώτα απ’ όλα θέλει να προστατέψει το συνταγµατικό δι-
καίωµα της συνάθροισης και της ελευθερίας έκφρασης γνώµης.

Αντίθετες σε αυτήν την προσπάθειά µας είναι οµάδες που εξα-
σκούνται στη βία και προέρχονται από τις δυο ακραίες πλευρές
του πολιτικού φάσµατος.

Είναι αληθές ότι ο κ. Πλεύρης επιχείρησε να οµιλήσει στη
Θράκη, αλλά δεν κατέστη δυνατό, επειδή συγκεντρώθηκε οµάδα
αντιεξουσιαστών έξω από το χώρο της οµιλίας. Η οµιλία, βέβαια,
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πραγµατοποιήθηκε λίγο αργότερα στα γραφεία –αν δεν κάνω
λάθος- του κόµµατος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

Η επέµβαση, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που κάνει το Υπουρ-
γείο ∆ηµόσιας Τάξης, στην προκειµένη περίπτωση και εν ώρα
ανοιχτής αγοράς θα δηµιουργούσε πολλαπλά προβλήµατα στο
σύνολο των πολιτών που βρίσκονταν στην περιοχή. Αποφεύχθηκε
µια τέτοια επέµβαση, γιατί δεν θα τηρούσε και το µέτρο της ανα-
λογίας.

Επειδή, όµως, από την πλευρά του γραµµατέα της παράταξής
σας υπήρξε καταγγελία στην Αστυνοµική ∆ιεύθυνση της Ξάνθης
ότι παρεµποδίστηκε να προσέλθει στο χώρο της συγκέντρωσης,
διετάχθη προανάκριση, τα αποτελέσµατα της οποίας, όµως,
ακόµη δεν έχουµε. Είναι προφανές ότι θα ενηµερωθείτε, όταν
έχουµε τα συµπεράσµατα της διεξαγόµενης προανακρίσεως.

∆εύτερον, σε ό,τι αφορά το δηµοσιογράφο κ. Παπαγεωργίου,
από πού ελαύνεται ο συνάδελφος ερωτών Βουλευτής, για να κρί-
νει ότι υπάρχει πολιτικό µέτρο, πολιτικό κριτήριο στην προφυλά-
κισή του; εκτός αν υπονοείτε ότι ο παρών Υπουργός ∆ικαιοσύνης
έδωσε εντολή στην ανακρίτρια και στον εισαγγελέα να διατάξουν
την προσωρινή κράτηση του δηµοσιογράφου. Αν αυτό υπονο-
είτε, σας παρακαλώ να µου το πείτε, ώστε να δώσω τη δέουσα
απάντηση.

Οι ανακριτικές αρχές έκριναν –µετά θα εξηγήσω πώς- ότι θα
πρέπει για τη συρροή των άδικων πράξεων, για τις οποίες κατη-
γορείται ο κ. Παπαγεωργίου, να υπάρξει απόφαση προσωρινής
κρατήσεως. Το θέµα θα κριθεί οριστικά από το Συµβούλιο Πληµ-
µελειοδικών Αθηνών. Υποθέτω ότι δεν πιστεύετε ότι έχουµε τη
δυνατότητα να επέµβουµε στο Συµβούλιο Πληµµελειοδικών Αθη-
νών, προκειµένου να πάρει τη µία ή την άλλη απόφαση, να ακο-
λουθήσει την µία ή την άλλη εκδοχή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό κ. Καστανίδη.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Αθανάσιος Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς κατανοώ

απόλυτα την παρουσία σας εδώ πέρα. Έχετε δίκιο. Το µεγαλύ-
τερο µέρος της ερώτησης απευθύνεται στο Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη και είναι αναµενόµενη η απουσία του Υπουργού
αυτήν την περίοδο. Ας πούµε και απ’ αυτό εδώ το Βήµα τα συλ-
λυπητήρια σε όλη την οµάδα του Υπουργείου –πέραν από την οι-
κογένεια- γιατί ήταν ένας στενός συνεργάτης του κυρίου
Υπουργού.

Όσον αφορά τα γεγονότα της Ξάνθης, κύριε Υπουργέ, που
είναι συνέχεια των γεγονότων του Ηρακλείου, για τα οποία είχε
ενηµερωθεί ο κ. Χρυσοχοΐδης, καθώς και η ηγεσία της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας, δεν χρειαζόταν να γίνει το οτιδήποτε και να
υπάρξει ένταση και να χτυπηθούν, αρκεί η Αστυνοµία µία ώρα
πριν την εκδήλωση να φύλασσε απλώς το χώρο, για να µην
µπουν και τον καταλάβουν, αφού οι αντεξουσιαστές έλεγαν ότι
θα κάνουν αντιδιαδήλωση, η οποία ήταν εν γνώσει της Αστυνο-
µίας. Τριάντα άτοµα κατέλαβαν το χώρο. Προφανώς, κύριε
Υπουργέ, άπαξ και γίνει κατάληψη του χώρου, δεν θα µπορούσε
κανένας να ζητήσει να µπουν µέσα να ρίξουν δακρυγόνα. Γιατί
όµως έγινε αυτή η κατάληψη;

Και δεν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, να αναφέρει η Αστυνο-
µική ∆ιεύθυνση ότι υπάρχουν άτοµα που έχουν όπλα, µολότωφ,
καδρόνια και να δηλώνει αδυναµία το ελληνικό κράτος να συλ-
λάβει αυτούς που έχουν µολότωφ και καδρόνια. Και µε βάση
αυτό το σκεπτικό έρχοµαι στην υπόθεση του κ. Παπαγεωργίου.

Να σας ξεκαθαρίσω, κύριε Υπουργέ –γιατί είµαι νοµικός και
γνωρίζω την ευαισθησία του θέµατος, όταν µιλάµε για νοµική
υπόθεση- πως ούτε έχω διάθεση να συζητήσω την υπόθεση προ-
φανώς, ούτε έχω διάθεση να ζητήσω από τον Υπουργό ∆ικαιο-
σύνης το οτιδήποτε. Γιατί λέω, όµως, ότι είναι πολιτική δίωξη;
Και πολύ σωστά το ρωτήσατε. ∆ιότι, κύριε Υπουργέ, την ηµέρα
που συνελήφθη ο κ. Παπαγεωργίου, ο οποίος είχε πάει για να
καλύψει γεγονότα, Βουλευτές και µεγάλα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, ο
κ. Στρατούλης και ο κ. Μουλόπουλος, βρισκόντουσαν στη ΓΑ∆Α
και συνδιαλέγονταν µε τους αστυνοµικούς και µε τους µάρτυρες
κατηγορίας για το πώς θα γίνουν τα κατηγορητήρια. Εκεί λοιπόν
αναφέροµαι σε πολιτική δίωξη. Και αναφέροµαι σε πολιτική
δίωξη, κύριε Υπουργέ, διότι δεν είναι δυνατόν να έχουµε αναρ-

χικούς, που τους πιάνουν σε καφενεία µε µπουκάλια για ανακύ-
κλωση, που τους πιάνουν σε επεισόδια στην Αθήνα. Χαρακτηρι-
στικά σας αναφέρω µία υπόθεση, κύριε Υπουργέ, όπου
συνελήφθη αναρχικός µε τσάντα µε τριάντα τρεις πέτρες, µε ένα
κατσαβίδι, µε δύο πτυσσόµενα µεταλλικά γκλοµπ, µε µία µεγάλη
πέτρα, µε ένα κασόνι µπύρες, µε πτυσσόµενα γκλοµπ µεγάλου
τύπου, µε µαύρο αεροβόλο και η ποινή που του επιβλήθηκε ήταν
τρεις µήνες και δέκα ηµέρες µε αναστολή.

Από τη µία πλευρά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, βλέπουµε προνο-
µιακή µεταχείριση σε όλο το επίπεδο των ποινών των αντεξου-
σιαστών, των αναρχικών και από την άλλη πλευρά έχουµε ένα
δηµοσιογράφο. Και εγώ να προσχωρήσω ακόµα και σε αυτή την
έννοια, του να έκανε δηλαδή ακόµα και αυτές τις πράξεις, όπως
του αποδίδονται. Και επειδή είναι λεπτό το ζήτηµα, δεν θα σας
ζητούσα ποτέ να δείτε το φάκελο. Αλλά κατηγορείται ότι φο-
ρούσε κράνος, ενώ έχει επτά ράµµατα στο κεφάλι. Να µην
µπούµε όµως στην ουσία. Μπαίνω όµως στην αναλογία, κύριε
Υπουργέ: Είναι δυνατόν από τη µία πλευρά να βλέπουµε χαϊδέ-
µατα και από την άλλη πλευρά το αδίκηµα, για το οποίο κρατεί-
ται, να είναι διατάραξη κοινής ειρήνης σε βαθµό κακουργήµατος
για την επιβαρυντική περίσταση της κουκούλας; Το κόµµα, δη-
λαδή, που ήταν εναντίον της κουκούλας –γιατί εµείς ήµασταν
υπέρ- προσπάθησε να «δέσει» ένα δηµοσιογράφο για να του
βάλει την κουκούλα.

Κύριε Υπουργέ, εκεί εµείς λέµε ότι είναι πολιτική δίωξη. Προς
Θεού -και σας το λέω ξεκάθαρα- δεν αναφέροµαι σε εσάς. Ανα-
φέροµαι όµως σε µια ανοχή της συντεταγµένης πολιτείας από
τη µία πλευρά να χαϊδεύει αναρχικούς και από την άλλη πλευρά
να κυνηγάει δεξιούς. ∆ιότι, κύριε Υπουργέ, εάν ο κ. ∆ηµήτρης
Παπαγεωργίου δεν ήταν δηµοσιογράφος του «ΕΛΕΥΘΕΡΟΥ ΚΟ-
ΣΜΟΥ» και της «ΕΛΕΥΘΕΡΗΣ ΩΡΑΣ» και ήταν δηµοσιογράφος
της «ΑΥΓΗΣ» ή της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ», θα είχε ξεσηκωθεί το
σύµπαν, θα είχε ξεσηκωθεί η ΕΣΗΕΑ και θα αναγκαζόταν η Κυ-
βέρνηση να έρθει σε δύσκολη θέση.

Και για να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου, κύριε Υπουργέ,
θα ήθελα µία απάντηση στο εξής ερώτηµα: Κρατούνται προσω-
ρινώς δηµοσιογράφοι για το αδίκηµα της διατάραξης κοινής ει-
ρήνης; Και µε την ειλικρίνεια που σας διακρίνει θα ήθελα µία
απάντηση στο εξής: Στο δόγµα Καστανίδη, το δόγµα της επιεί-
κειας που θα συζητήσουµε και παρακάτω στο νοµοσχέδιο που
φέρνετε, θεωρείτε ότι κάποιος για το αδίκηµα της διατάραξης
κοινής ειρήνης σε οποιονδήποτε βαθµό και αν είναι, είναι ανα-
λογικό το µέτρο να βρίσκεται πέντε µήνες προσωρινά κρατού-
µενος;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Πλεύρη.

Το λόγο έχει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης, για τρία
λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Στο δικαστικό µέρος,
κύριε Πρόεδρε. Όπως µε ενηµερώνει η Προϊσταµένη της Εισαγ-
γελίας Πρωτοδικών Αθηνών, η κ. Ράικου, τα αδικήµατα για τα
οποία κρατείται ο κ. Παπαγεωργίου δεν είναι µόνο η διατάραξη
κοινής ειρήνης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Γι’ αυτό µόνο κρατείται.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα σας διαβάσω ακρι-
βώς, για να µη νοµίζετε ότι επιχειρώ µια ελεύθερη εκτίµηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το κατηγορητήριο είναι άλλο. Κρα-
τείται µόνο γι’ αυτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆εν είναι µόνο για δια-
τάραξη κοινής ειρήνης. ∆ιαβάζω: «Επικίνδυνη σωµατική βλάβη
τελεσµένη και σε απόπειρα από κοινού, κατά συρροή, παράνοµη
οπλοφορία, κατοχή κροτίδων, απειλή και εξύβριση κατά συρ-
ροή».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: ∆εν κρατείται για αυτά όµως. Κρα-
τείται µόνο για τη διατάραξη κοινής ειρήνης.

9490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Εγώ δεν γνωρίζω, εάν
η πρώτη ανακρίτρια έκανε αυτή τη διάκριση. ∆εν ξέρω πώς το
ξέρετε εσείς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το κατηγορητήριο…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Λέω ότι η πρώτη ανα-
κρίτρια, η οποία σε αναπλήρωση του τέταρτου ανακριτή, µε
απόφασή της εντέλλεται να προφυλακιστεί ο κ. Παπαγεωργίου,
δεν γνωρίζω πως αιτιολόγησε προφυλάκιση. Γνωρίζω ότι στο κα-
τηγορητήριο περιλαµβάνεται επικίνδυνες βλάβες και παράνοµη
οπλοφορία. ∆εν ισχυρίζοµαι ότι είναι έτσι. ∆εν θα το κρίνω εγώ
αυτό.

Πάντως, σε κάθε περίπτωση αυτό που έχει συµβεί, κύριε συ-
νάδελφε, είναι ότι ο κ. Παπαγεωργίου βρισκόταν για λόγους που
ο ίδιος γνωρίζει σε αντισυγκέντρωση απέναντι στην αντιρατσι-
στική εκδήλωση που ετοίµαζε ο συναφής χώρος, ο οποίος διεκ-
δικεί θέµατα ενάντια στο ρατσισµό. Υπήρξαν συµπλοκές στους
Αµπελόκηπους. Λίγο µετά τις συµπλοκές ή κατά την εξέλιξη των
συµπλοκών συνελήφθησαν ορισµένοι, µεταξύ αυτών και ο κ. Πα-
παγεωργίου, στη διασταύρωση των οδών Έσλιν και Αµαλιάδος.
Ο κ. Παπαγεωργίου ήταν µάλιστα πράγµατι και ελαφρά τραυµα-
τίας. Επειδή ήταν τραυµατίας, διακοµίσθηκε στο νοσοκοµείο,
όπου και του παρασχέθηκαν οι σχετικές υπηρεσίες. Επανήλθε
στο χώρο της Κρατικής Ασφάλειας Αθηνών και, όπως µε ενηµε-
ρώνει µε έγγραφό της η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, οι αυτόπτες µάρτυρες αναγνώρισαν
ορισµένα πρόσωπα. Μεταξύ αυτών αναγνώρισαν και υπέδειξαν
ως συµµετάσχοντα στα επεισόδια και τον κ. Παπαγεωργίου. Υπο-
θέτω, λοιπόν, από την επίσηµη ενηµέρωση που µου κάνει το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ότι, εάν αναγνωρίστηκε από
αυτόπτες µάρτυρες, θα ήταν εξαιρετικά δύσκολο για την ανα-
κρίτρια να επιλέξει διαφορετική οδό. Εν πάση περιπτώσει, το σύ-
νολο της δικογραφίας έχει ήδη µεταβιβαστεί από τις 27 Μαΐου
στο Συµβούλιο Πληµµελειοδικών Αθηνών και σύντοµα θα έχουµε
απόφανση και επί αυτού του ζητήµατος, δηλαδή της προσωρινής
κρατήσεως. Αυτή είναι η νόµιµη οδός.

Επισηµαίνω, όµως, κύριε συνάδελφε, ότι µου περιγράψατε µία
γκροτέσκα εικόνα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου, σας παρακαλώ, ένα λεπτό.
Μου περιγράψατε, λοιπόν, µία γκροτέσκα εικόνα, η οποία δεν

επιβεβαιώνεται από τη δηµόσια συζήτηση και την εν γένει πολι-

τική αντίληψη που έχει ο καθένας από εµάς. Μου περιγράφετε
µία εικόνα στην οποία δύο στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, µεταξύ των
οποίων ο κ. Στρατούλης, καταφέρνουν να υποδείξουν στους
αστυνοµικούς και στους αυτόπτες µάρτυρες πώς θα ενοχοποιή-
σουν τον κ. Παπαγεωργίου, όταν η µεγαλύτερη και πιο επιθετικά
εκφραζόµενη αντίθεση προς τα Σώµατα Ασφάλειας προέρχεται
από ορισµένο χώρο. Να µου περιγράφετε τώρα ότι κανένα άλλο
κόµµα δεν µπορεί να επηρεάσει ή αποφεύγει να επηρεάσει την
ποινική διαδικασία είναι όµως σε θέση να το κάνουν ο κ. Στρα-
τούλης µετά των συντρόφων του, αυτό µου είναι λίγο περίεργο,
γι’ αυτό και χαρακτήρισα ως γκροτέσκα την υπόθεση.

Εν πάση περιπτώσει, καλό είναι να αποφύγουµε τις υπερβο-
λές. Από την πλευρά της Κυβέρνησης επιβεβαιώνω για άλλη µια
φορά ότι είµαστε αποφασιστικά τεταγµένοι στην υπεράσπιση του
δικαιώµατος της συνάθροισης δεν µπορούµε, όµως, όχι γιατί
είναι µια τυπικά επαναλαµβανόµενη διακήρυξη, αλλά γιατί έτσι
πρέπει να είναι -και έτσι είναι- να επέµβουµε καθ’ οιονδήποτε
τρόπο σε δικαστικούς λειτουργούς για να τους υποδείξουµε πώς
θα κάνουν το καθήκον τους. Θα µπορούσα να δω µε µεγάλη συ-
µπάθεια συγκεκριµένο πρόσωπο, το οποίο επιτελεί υψηλό λει-
τούργηµα, όπως είναι ο δηµοσιογράφος. Έχω µάλιστα δεχθεί και
προσωπικές επιθέσεις από τα δύο έντυπα, χωρίς να απαντήσω
ποτέ, γιατί αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία, στην οποία βρίσκεται
και ο συγκεκριµένος δηµοσιογράφος, αλλά και την ανάγκη που
αισθάνεται η ιδιοκτησία της εφηµερίδας να τον υπερασπιστεί.
Αυτό όµως που δεν µπορώ να κάνω είναι να υποδείξω στον ανα-
κριτή ή στον εισαγγελέα είτε πολύ περισσότερο στο Συµβούλιο
Πληµµελειοδικών, πώς αποφαίνονται επί του θέµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι επτά φοιτητές και
φοιτήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το Πανεπιστήµιο του Σαν
Ντιέγκο, από την Καλιφόρνια των ΗΠΑ.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε
η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Βελτιώσεις της Ποινικής Νοµοθεσίας
για τους ανήλικους δράστες, πρόληψη και αντιµετώπιση της θυ-
µατοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων». Η
∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της, της
24.6.2010, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνεδρίαση.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν µαζί η αρχή τα
άρθρα και οι τροπολογίες.

Θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπύρος
Χαλβατζής, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής ορίζει
ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κατά τη συζήτηση του
παραπάνω νοµοσχεδίου τη Βουλευτή και Ε’ Αντιπρόεδρο της
Βουλής κ. Βέρα Νικολαΐδου.

Οµοίως, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος
Ροντούλης απέστειλε επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής των
Ελλήνων κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, η οποία έχει ως εξής:

«Κύριε Πρόεδρε, αναφορικά µε τη µόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-
µάτων µε θέµα «Βελτιώσεις της Ποινικής Νοµοθεσίας για τους
ανήλικους δράστες, πρόληψη και αντιµετώπιση της θυµατοποί-
ησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων», ορίζεται ως
ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Πλεύρης και ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Μαυρουδής Βορί-
δης.»

Επίσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξιος Τσίπρας, έστειλε
επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής, η οποία έχει ως εξής:

«Κύριε Πρόεδρε, κατά τη συζήτηση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων,
ορίζεται ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Κουράκης,
Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής.»

Το λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Άγγελος
Τόλκας.

Κύριε Τόλκα, έχετε το λόγο, για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, φέρνουµε σήµερα προς συζήτηση το
νοµοσχέδιο µε τίτλο «Βελτιώσεις της Ποινικής Νοµοθεσίας για
τους ανήλικους δράστες, πρόληψη και αντιµετώπιση της θυµα-
τοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων», ένα νοµο-
σχέδιο που απαντάει σε καίρια, όσο και µακροχρόνια αιτήµατα
της κοινωνίας µας, που υιοθετεί τις σύγχρονες επιστηµονικές
προσεγγίσεις περί ανηλικότητας και Ποινικού ∆ικαίου, που ανα-
µορφώνει και θέτει σε νέες βάσεις τον ποινικό στιγµατισµό στην
ευαίσθητη παιδική και εφηβική ηλικία, αλλά και τοποθετεί υπεύ-
θυνα και οργανωµένα, πλέον, την πολιτεία προ των ευθυνών της
και των αρµοδιοτήτων της. Ένα νοµοσχέδιο που µόνο θετικές
διατάξεις εισάγει και για το λόγο αυτό προσδοκούµε την ευρεία
κοινοβουλευτική του στήριξη από την Ολοµέλεια, όπως εκφρά-
στηκε και στην επιτροπή.

Το 2003 η τότε κυβέρνηση εισηγήθηκε και έθεσε σε ισχύ και-
νοτόµες νοµοθετικές ρυθµίσεις σε επίπεδο Ποινικού Κώδικα και
Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας σε σχέση µε το ∆ίκαιο των Ανηλί-
κων. Αναµορφώθηκε πλήρως όλο το νοµικό πλαίσιο και εισήχθη-
σαν νέοι θεσµοί, ευνοϊκότεροι για τους ανήλικους δράστες
εγκληµατικών ενεργειών όπως, για παράδειγµα, η κατάργηση
των αόριστων εννοιών «παιδιά» και «έφηβοι» ή «ειδικό κατάστηµα
νέων», η ενίσχυση αναµορφωτικών και θεραπευτικών µέτρων, ο
περιορισµός της στέρησης ελευθερίας του ανηλίκου, τα µέτρα
της κοινωφελούς υπηρεσίας, της φοίτησης και άλλα σχετικά
µέτρα.

Αλλά και σε δικονοµικό επίπεδο, η δυνατότητα αναστολής της

ποινής σε κάποιες περιπτώσεις, η αποσαφήνιση της καθ’ ύλην
αρµοδιότητας των δικαστηρίων ανηλίκων και η άσκηση έφεσης
ήταν πρωτοβουλίες που καθόλου αυτονόητες δεν ήταν για την
έννοµη τάξη εκείνης της εποχής.

Μετά τον εκσυγχρονισµό του µε το σηµερινό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-
µάτων το ∆ίκαιο των Ανηλίκων γίνεται περισσότερο ανθρωποκε-
ντρικό, µε ρυθµίσεις ακόµη πιο σύγχρονες, πιο προωθηµένες,
που συµβαδίζουν µε την κοινωνική πραγµατικότητα, µε τις ρα-
γδαίες κοινωνικοοικονοµικές µεταβολές, τον πολλαπλό ρόλο που
καλείται να διαδραµατίσει η πολιτεία σήµερα, αλλά και την ανά-
γκη για αποφασιστική της παρέµβαση σε κρίσιµους χώρους και
οµάδες. Καλύπτονται, επιπλέον, σήµερα κενά και δυσαρµονίες
που είχαν εντοπισθεί όλο αυτό το διάστηµα, τόσο από τη θεωρία,
όσο και τη νοµολογία.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητούµε επί της αρχής,
αλλά και επί των άρθρων µαζί, καλύπτουµε ακόµη µία προεκλο-
γική µας δέσµευση: Να δηµιουργήσουµε ένα δίχτυ κοινωνικής
προστασίας, ένα ισχυρό και αποτελεσµατικό κοινωνικό κράτος,
να αντιµετωπίσουµε την παραβατική συµπεριφορά των ανηλίκων
και των νέων µε ένα νέο σύστηµα ποινικής δικαιοσύνης, µε εναλ-
λακτικές λύσεις αντί για ποινικά µέτρα. Και µεταφέρω εδώ ακρι-
βώς το σχετικό απόσπασµα του προεκλογικού µας προγράµ-
µατος, το οποίο σήµερα εκπληρώνουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε ένα ζοφερό οικονοµικό
κλίµα, µέσα σε µια πραγµατικότητα που πιέζει τους συµπολίτες
µας το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί µια ακόµη απόδειξη
της προσπάθειάς µας, του αγώνα µας για αλλαγές, για εξασφά-
λιση κοινωνικών δικαιωµάτων, ιδιαίτερα µάλιστα για εκείνους που
το έχουν µεγαλύτερη ανάγκη, για τους ανήλικους δράστες, για
τα παιδιά που είχαν την ατυχία να βρεθούν σε ένα περιβάλλον
παραµέλησης, εκµετάλλευσης ή κακοποίησης.

Το σχέδιο νόµου έρχεται σε µια στιγµή που φαινόµενα εγκλη-
µατικότητας σε µικρές ηλικίες γίνονται όλο και πιο έντονα, αλλά
δυστυχώς και πιο συνηθισµένα. Μέχρι πριν χρόνια η ελληνική κοι-
νωνία δεν ήταν καν εξοικειωµένη ακόµη και µε τον όρο «εγκλη-
µατικότητα ανηλίκων». ∆εν χρειάστηκαν, όµως, πολλές περιπτώ-
σεις για να αντιληφθούµε την έκταση του προβλήµατος, αλλά και
την ανάγκη για αµεσότερη παρέµβαση, τόσο σε επίπεδο πρόλη-
ψης, όσο και αντιµετώπισης, αλλά και επανένταξης.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο απαντά σε αυτές τις τρεις βασι-
κές αρχές: Πρόληψη, αντιµετώπιση και επανένταξη.

Όλοι συµφωνούµε πως το µεγάλο βάρος της προσπάθειάς
µας οφείλει να προσανατολιστεί στην πρόληψη της θυµατοποί-
ησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων, µια προτεραιό-
τητα που δεν εξαντλείται µόνο στην ποινική πρόληψη, αλλά έχει
τις καταβολές της και σε θέµατα παιδείας, υγείας, πρόνοιας και
κοινωνικής πολιτικής.

Βασική µας επιδίωξη είναι να συντονίσουµε και να κάνουµε
αποτελεσµατικότερο το έργο των κρατικών φορέων προστασίας
των ανηλίκων και των µηχανισµών πρόληψης, που σήµερα δοκι-
µάζονται και όλοι παραδεχόµαστε ότι δεν ανταποκρίνονται στην
αποστολή τους. Μάλιστα, συχνά γινόµαστε µάρτυρες καταγγε-
λιών και παραπόνων, ότι αυτός ο κρίσιµος τοµέας δεν µπορεί να
αφήνεται µόνο στην ιδιωτική πρωτοβουλία, η οποία σε πολλές
περιπτώσεις, βέβαια, έχει λειτουργήσει λυτρωτικά.

Επιτρέψτε µου εδώ µια παρένθεση και την αναφορά στο νοµό
µου –όπως και σε πολλούς, όµως, άλλους νοµούς συµβαίνει τε-
λευταία- όπου µετά από δύο κρίσιµα γεγονότα στην Ηµαθία, στα
οποία η πολιτεία δεν µπόρεσε να ανταποκριθεί άµεσα, αναπτύ-
χθηκε ένα σηµαντικό δίχτυ κοινωνικής ευαισθητοποίησης µέσα
από πρωτοβουλίες ιδιωτών, της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και ευ-
αισθητοποιηµένων ανθρώπων και σήµερα έχουµε οργανώσεις
που λειτουργούν µε υποδειγµατικό τρόπο από τις οποίες έχουµε
να αντλήσουµε εµπειρίες και πληροφορίες. Και ακριβώς µε το
παρόν νοµοσχέδιο ανοίγουµε την πόρτα της συνεργασίας σε τέ-
τοιους οργανισµούς, τέτοιες υπηρεσίες και µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις.

Πάνω απ’ όλα, όµως, προγραµµατίζουµε µέσα σε σαφές πλαί-
σιο αρµοδιοτήτων τις υποχρεώσεις των φορέων πρόληψης της
πολιτείας στην έδρα κάθε πρωτοδικείου και εξειδικεύουµε τα
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προσόντα των διοικητικών τους συµβουλίων, ώστε να γίνουν απο-
δοτικά, σύγχρονα και ευέλικτα. Μάλιστα, ιδιαίτερη τοµή αποτε-
λεί ο συντονισµός τους σε κεντρικό επίπεδο από επιστηµονικό
συµβούλιο, που κατοχυρώνει την αυτονοµία του και αποτελεί,
πλέον το φορέα συντονισµού όλων των προσπαθειών για τους
ανήλικους.

∆ίνουµε, λοιπόν, υπόσταση σε ένα φορέα που τόσο την χρει-
αζόταν, αλλά δίνουµε και µια απάντηση που οφείλαµε στην κοι-
νωνία, την απάντηση στο ερώτηµα «Σε ποιον να απευθυνθώ,
ώστε να προλάβω το κακό;». Τέλος, στην ανάγκη για πρόληψη
δεν µπορούµε να λειτουργούµε δίχως τη βιωµατική επαφή και
σχέση µε τον ανήλικο, δίχως τη σχέση που αποτυπώνει την ψυ-
χοσύνθεσή του, τις αντοχές, τα όρια και τις ανάγκες του, δηλαδή,
όλες τις ευαίσθητες πτυχές της ανηλικότητας, που οφείλουµε να
σεβαστούµε.

Η αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας των ανηλίκων είναι το
επόµενο στάδιο, στο οποίο το νοµοσχέδιο θέτει τον ανήλικο στην
καρδιά των ρυθµίσεών του. Λεπτοµερέστερα θα αναφερθώ πα-
ρακάτω, στην κατ’ άρθρο συζήτηση.

Τον φέρνει, λοιπόν, στην καρδιά αυτών των ρυθµίσεων, όχι για
να τον τιµωρήσει, όχι για να εξαντλήσει την αυστηρότητά του,
αλλά για να του εξασφαλίσει όλες τις προϋποθέσεις για µια δεύ-
τερη ευκαιρία. Τις προϋποθέσεις για να δει ο ανήλικος µια πολι-
τεία συµπαραστάτη και όχι τιµωρό. Θέλουµε να δώσουµε στον
ανήλικο, αυτά που πιθανόν του στέρησε το οικογενειακό του πε-
ριβάλλον και το κάνουµε µε τις µεγαλύτερες δυνατές εγγυήσεις.
Στην κρισιµότητα της εποχής µας, αυτή η πρόνοια αποκτάει
ακόµη µεγαλύτερη σηµασία, καθώς όσο υπάρχουν συνθήκες οι-
κονοµικής πίεσης εντείνονται εκφυλιστικά κοινωνικά φαινόµενα,
που οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε χωρίς να αποµονώνουµε τον
ανήλικο.

Είµαστε προσηλωµένοι στην αρχή της αναλογικότητας, της
επιείκειας, στη σύγχρονη αρχή του δικαίου των ανηλίκων, αλλά
και γενικότερα του ποινικού δικαίου για µετατόπιση από τον ποι-
νικό σωφρονισµό προς µέτρα παιδαγωγικού χαρακτήρα, για τη
βελτίωση του ανηλίκου και την οµαλή του επανένταξη, όπως πε-
ριγράψαµε παραπάνω.

Η τοποθέτηση του νέου στο περιθώριο, ο εγκλεισµός, ο στιγ-
µατισµός λειτουργούν διαλυτικά ως προς την επανένταξή του σε
µια κοινωνία δηµιουργίας. Αναµορφώνουµε, λοιπόν, προς το ευ-
νοϊκότερο την ηλικία αναφοράς των ανηλίκων, τη διάρκεια των
µέτρων που λαµβάνονται και την έντασή τους.

Την ίδια στιγµή δεν µπορούµε να αµελήσουµε στρεβλώσεις
που δηµιουργήθηκαν και προσβάλλουν βασικές αρχές και το φι-
λελεύθερο χαρακτήρα του Ποινικού ∆ικαίου, όπου τιµωρείται η
πράξη που περιγράφεται ως έγκληµα και όχι η πιθανολόγηση
µελλοντικών ποινικών πράξεων. Ακόµη και άλλες περιπτώσεις,
όπου για τον ανήλικο επιφυλάσσεται δυσµενέστερη αντιµετώ-
πιση σε σχέση µε τον ενήλικο, µε το παρόν νοµοσχέδιο αντιµε-
τωπίζονται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου
γίνεται η πρώτη µεγάλη τοµή στο θεσµό του ποινικού σωφρονι-
σµού και προβλέπεται ότι ο ποινικός σωφρονισµός του ανηλίκου
µε περιορισµό σε ειδικό κατάστηµα νέων –που σήµερα φτάνει τα
είκοσι έτη- δεν µπορεί να έχει κατ’ αρχάς διάρκεια µεγαλύτερη
από δέκα έτη, ενώ σε εξαιρετικές περιπτώσεις και αιτιολογηµέ-
νες, µπορεί να φτάνει τα δεκαπέντε έτη.

Στη συνέχεια, µε τις διατάξεις του άρθρου 2, το Ελληνικό ∆ί-
καιο ακολουθεί την διεθνή τάση για ποινικό σωφρονισµό µόνο σε
ιδιαίτερα σηµαντικά εγκλήµατα. Έτσι, για τους ανήλικους µέχρι
το δέκατο πέµπτο έτος της ηλικίας τους αντί του δέκατου τρί-
του, που ισχύει σήµερα, επιβάλλονται µόνο αναµορφωτικά ή θε-
ραπευτικά µέτρα.

Ο περιορισµός ανηλίκου σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων
επιβάλλεται µόνο σε ανηλίκους, που έχουν συµπληρώσει το δέ-
κατο πέµπτο έτος της ηλικίας τους, εφόσον η πράξη τους έχει
τον χαρακτήρα κακουργήµατος και ο ποινικός σωφρονισµός κρί-
νεται απολύτως αναγκαίος σε σύγκριση µε τα αναµορφωτικά ή
θεραπευτικά µέτρα, που µπορεί να επιβληθούν.

Στο άρθρο 3 ο ανήλικος έχει πλέον το δικαίωµα παράστασης
και ακρόασης στο Τριµελές ∆ικαστήριο Ανηλίκων, που αποφασί-

ζει για την υπό όρους απόλυσή τους, ενώ µέχρι σήµερα προ-
βλεπόταν απλά η κατάθεση έκθεσης από τις υπηρεσίες των φυ-
λακών.

Με την παράγραφο 2 του άρθρου 3, όταν κάποιος δικάζεται
µετά τη συµπλήρωση του δεκάτου ογδόου έτους της ηλικίας του
για πράξη που είχε τελέσει όσο ήταν ανήλικος, πρέπει ο ποινι-
κός σωφρονισµός να επιβάλεται µε τα ίδια κριτήρια που θα επι-
βαλλόταν ακόµα κι αν εισαγόταν σε δίκη πριν από τη
συµπλήρωση του δεκάτου ογδόου έτους της ηλικίας του και όχι
απλά µε τις διατάξεις για τους ενήλικες µειωµένες κατά το άρθρο
83 του Ποινικού Κώδικα, όπως γίνεται σήµερα.

Με την παράγραφο 3 του άρθρου 3, µετατρέπεται σε δυνητική
από υποχρεωτική η αντικατάσταση του περιορισµού σε ειδικό
κατάστηµα κράτησης νέων µε φυλάκιση ή κάθειρξη, όταν αυτός
που καταδικάζεται για µια πράξη την οποία τέλεσε όσο ήταν ανή-
λικος, έχει συµπληρώσει ήδη το εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας
του πριν αρχίσει η εκτέλεση της απόφασης. Σ’ αυτό το σηµείο
εντάσσουµε στο Ελληνικό ∆ίκαιο τις νέες, σύγχρονες αρχές που
υπάρχουν σε παγκόσµιο επίπεδο, µε τις οποίες γίνεται σεβαστή,
ακόµη περισσότερο, η µετεφηβική ηλικία των πολιτών.

Με το άρθρο 4 τροποποιούνται οι διατάξεις του Κώδικα Ορ-
γανισµού ∆ικαστηρίων και Κατάστασης ∆ικαστικών Λειτουργών,
ώστε να προβλεφθούν πλέον αυξηµένα προσόντα για τον ορι-
σµό ενός δικαστή ως δικαστή ανηλίκων. Συγκεκριµένα, προβλέ-
πεται ότι καθήκοντα δικαστή ανηλίκων αναλαµβάνει ο πρόεδρος
πρωτοδικών ως εµπειρότερος και µε αυξηµένο κύρος έναντι των
νεότερων κατά βαθµό συναδέλφων του δικαστών. Ως επιπλέον
όρος προβλέπεται και η παρακολούθηση σχετικών επιµορφωτι-
κών σεµιναρίων, που θα πρέπει να οργανώνει η Εθνική Σχολή ∆ι-
καστικών Λειτουργών.

Επιπλέον, επανακαθορίζεται η θητεία των δικαστών ανηλίκων
ως τριετής, µε δυνατότητα ανανέωσης της θητείας των δικαστών
ανηλίκων έως µια µόνο επιπλέον τριετία.

Με το άρθρο 5 προχωρούµε σε αλλαγές στην Ποινική ∆ικονο-
µία, όπου ορίζεται ως υποχρεωτική η προηγούµενη ακρόαση του
ανηλίκου, πριν ο εισαγγελέας αποφασίσει για την αποχή ή µη
από την ποινική δίωξη κατά την εκτίµηση των περιστάσεων της
πράξης και του χαρακτήρα του δράστη. Κάτι το οποίο µέχρι σή-
µερα δεν ήταν υποχρεωτικό.

Επιπλέον, επέρχονται νοµοτεχνικές τροποποιήσεις, ώστε να
συµβαδίζουν οι διατάξεις της Ποινικής ∆ικονοµίας µε αυτές του
ουσιαστικού Ποινικού ∆ικαίου, ενώ µε το άρθρο 7 προβλέπεται
πλέον ρητά ότι στα δικαστήρια ανηλίκων δεν µπορεί να τηρηθεί
η διαδικασία του αυτοφώρου.

Με το άρθρο 8 η προσωρινή κράτηση των ανηλίκων είναι πλέον
επιτρεπτή µόνο σε εκείνες τις περιπτώσεις, που µπορεί να επι-
βληθεί και ποινικός σωφρονισµός, δηλαδή µόνο σε ανήλικους
άνω των δεκαπέντε ετών, ενώ µέχρι σήµερα µπορεί να επιβληθεί
και σε ανήλικους που έχουν συµπληρώσει το δέκατο τρίτο έτος
της ηλικίας τους. Επιπλέον, η προσωρινή κράτηση των ανηλίκων
δεν µπορεί κατ’ αρχάς να διαρκεί για χρονικό διάστηµα µεγαλύ-
τερο των έξι µηνών.

Στο άρθρο 9 για σοβαρά αδικήµατα και για να µην υπάρχει
πλέον το ενδεχόµενο να δικαστεί ο ανήλικος χωρίς την παρουσία
συνηγόρου, προβλέπεται και εδώ ο υποχρεωτικός διορισµός συ-
νηγόρου από τον δικαστή ανηλίκων.

Στο κεφάλαιο τρίτο προβλέπονται διατάξεις αυτού που ονο-
µάζουµε προληπτικό δίκαιο για τις Εταιρείες Προστασίας Ανηλί-
κων. Αλλά εισάγεται και ένας νέος θεσµός, που µέχρι σήµερα
δεν υπήρχε.

Με το άρθρο 10 αναγνωρίζουµε ότι το κράτος µεριµνά για
τους ανήλικους, όχι µόνο αφού τελέσουν κάποια αξιόποινη
πράξη, αλλά ήδη και σε προηγούµενο στάδιο, στις περιπτώσεις
που ζουν σε περιβάλλον, το οποίο δηµιουργεί κινδύνους για την
οµαλή ανάπτυξη και ένταξή τους στο κοινωνικό σύνολο. Σε αυτή
την περίπτωση η φροντίδα του ανηλίκου πρέπει να πραγµατο-
ποιείται πρωτίστως σε προνοιακού τύπου δοµές. Μόνο κατ’ εξαί-
ρεση πλέον, όταν ο αρµόδιος επιµελητής ανηλίκων διαβεβαιώνει
ότι η φροντίδα του ανηλίκου στις υπάρχουσες τέτοιου είδους
δοµές, δεν µπορεί να προσφέρει το αναγκαίο περιβάλλον, µπο-
ρεί να διατάσσεται ο εγκλεισµός του ανηλίκου σε ίδρυµα αγω-
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γής. Ακόµη άλλωστε και στην περίπτωση αυτή, ο εγκλεισµός δεν
µπορεί να διατάσσεται εν αγνοία του ανηλίκου ή χωρίς προη-
γουµένως να έχει τουλάχιστον ακουστεί η δική του γνώµη, εφό-
σον βεβαίως είναι σε θέση να την εκφράζει. Με το παρόν αφ’
ενός προωθείται κατ’ αρχάς η παραποµπή του ανηλίκου σε προ-
νοιακού τύπου δοµές και αφ’ετέρου, όταν αυτή δεν κρίνεται
επαρκής, είναι αναγκαία πλέον η προηγούµενη υποχρεωτική
ακρόαση του ανηλίκου από τον ∆ικαστή Ανηλίκων και η συνεκτί-
µηση της προσωπικής του γνώµης πριν από τη λήψη απόφασης
για τον εγκλεισµό του σε ίδρυµα αγωγής για λόγους προληπτι-
κούς και ειδικότερα, επειδή ο ανήλικος συµβιώνει σε κοινωνικό
περιβάλλον ατόµων, που τελούν καθ’ έξη ή κατ’ επάγγελµα αξιό-
ποινες πράξεις.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις ενισχύεται επίσης και ο ρόλος
των προσώπων της δικαιοσύνης, που έχουν να κάνουν µε τους
ανήλικους.

Στη συνέχεια, προτείνονται µια σειρά από αλλαγές και συγκε-
κριµενοποιείται το νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία
των Εταιρειών Προστασίας Ανηλίκων, στις οποίες έχει ανατεθεί
από το κράτος η µέριµνα για τους ανηλίκους που βρίσκονται σε
κίνδυνο, τη θυµατοποίηση, όπως και για τους ανηλίκους που τε-
λούν αξιόποινες πράξεις, την εγκληµατικότητα, δηλαδή τις δυο
έννοιες που φροντίζουµε σ’ αυτό το κεφάλαιο.

Συγκεκριµένα, µε την προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 11
προσδιορίζεται µε µεγαλύτερη σαφήνεια το έργο που οφείλουν
να προσφέρουν οι σκοποί και τα µέσα αυτών των εταιρειών. Πα-
ράλληλα, εξειδικεύονται τα προσόντα όσων διορίζονται στο δι-
οικητικό τους συµβούλιο, ενώ θεσµοθετείται και η συνεργασία
µε ιδιωτικές συλλογικές πρωτοβουλίες όπως και µη κυβερνητικές
οργανώσεις.

Με το άρθρο 12 προβλέπεται η ίδρυση στο Υπουργείο ∆ικαιο-
σύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων ενός νέου θε-
σµού σε επίπεδο πρόληψης. ∆ηµιουργείται εννεαµελές Κεντρικό
Επιστηµονικό Συµβούλιο για την αντιµετώπιση του προβλήµατος
της θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων. Το
συµβούλιο αυτό υποστηρίζεται διοικητικά από ειδική υπηρεσία
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και έχει ως έργο, την παρακολού-
θηση, βελτίωση και υποβοήθηση του έργου των Εταιρειών Προ-
στασίας Ανηλίκων πανελλαδικά, την ανάπτυξη ενός ενιαίου
δικτύου πρόληψης και αντιµετώπισης της θυµατοποίησης και
εγκληµατικότητας των ανηλίκων, τη διαµόρφωση µιας κεντρικής
υπηρεσίας καταγγελιών πράξεων κακοποίησης, παραµέλησης ή
εγκατάλειψης ανηλίκων, τη διατύπωση προτάσεων σχετικά µε τα
θέµατα και την παροχή υπηρεσιών γνωµοδοτικού και συµβου-
λευτικού χαρακτήρα προς το Υπουργείο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι το κρίσιµο και η ιδιαιτερό-
τητα της ηλικίας των νέων δραστών, που µας κάνει να είµαστε
ιδιαίτερα προσεκτικοί ως πολιτεία απέναντί τους, µε αυστηρές
και γνωστές εκ των προτέρων διαδικασίες, που δεν θα κινούνται
στα όρια της γραφειοκρατικής ταλαιπωρίας, αλλά θα διευκολύ-
νουν και θα προστατεύουν τον ανήλικο.

Για τους λόγους αυτούς προβλέψαµε στο νοµοσχέδιο προ-
στασία για όλους τους ανηλίκους, δικαστές υψηλών προσόντων
και δικαστήρια επιπλέον εγγυήσεων, ενώ βίαιες και άχαρες δια-
δικασίες δικονοµικές δεν µπορούν να έχουν θέση στην ποινική
αντιµετώπιση των ανηλίκων, τη στιγµή που είναι σεβαστή και
αδιαπραγµάτευτη η ανάγκη να µην αποξενωθεί ο ανήλικος από
το οικογενειακό του περιβάλλον άµεσα και για µεγάλο διάστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσουµε
όλοι το σηµερινό νοµοσχέδιο, που ενισχύει τον πυρήνα του νο-
µικού µας πολιτισµού, µας τοποθετεί στις ευρωπαϊκές χώρες,
που βρίσκονται στην πρωτοπορία των δικαιωµάτων ευαίσθητων
οµάδων, αναδεικνύει τη σηµασία που δίνουµε στους νέους και
τα παιδιά και χαλυβδώνει το κοινωνικό κράτος, το οποίο έχει να
αντιµετωπίσει πολλαπλές απειλές. Πρώτα από όλα όµως απο-
δεικνύει την πίστη µας στη νέα γενιά και της δίνει ευκαιρίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Την ευκαιρία να προλάβουµε πράξεις που δεν θα πληγώσουν
συνανθρώπους µας και δεν θα τραυµατίσουν ανεπανόρθωτα την
κοινωνία µας. Την ευκαιρία να έχουν την πολιτεία συµπαραστάτη,

όταν δεν είχαν τη δυνατότητα να τους συµπαρασταθεί το οικο-
γενειακό τους περιβάλλον. Την ευκαιρία να συµµετέχουν στη δια-
µόρφωση µιας νέας κοινωνίας συνοχής, αλληλεγγύης και
ανέλιξης που τόσο πολύ έχουµε σήµερα ανάγκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι , σε εκτέλεση της από 22 Ιουνίου 2010 οµόφωνης από-
φασης της Ολοµέλειας της Βουλής, µε την υπ’ αριθµ.
9926/6666/30.6.2010 απόφαση του Προέδρου της Βουλής, συ-
γκροτήθηκε 19µελής Εξεταστική Επιτροπή «για την πλήρη διε-
ρεύνηση της υπόθεσης των οµολόγων».

Η σχετική απόφαση θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της ση-
µερινής συνεδρίασης.

Αθήνα, 30 Ιουνίου 2010
Πρωτ.: 9926
Αριθµ.:
∆ιεκπ.:6666

ΑΠΟΦΑΣΗ

ΘΕΜΑ: Σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής «για την πλήρη διε-
ρεύνηση της υπόθεσης των Οµολόγων»

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ
ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Έχοντας υπόψη:
το άρθρο 68 του Συντάγµατος,
τα άρθρα 144 έως και 148, σε συνδυασµό µε το άρθρο 31 παρ.

3 και 5, του Κανονισµού της Βουλής (µέρος κοινοβουλευτικό),
την από 22 Ιουνίου 2010 οµόφωνη απόφαση της Ολοµέλειας

της Βουλής περί συστάσεως Εξεταστικής Επιτροπής, µε αντι-
κείµενο «την πλήρη διερεύνηση της υπόθεσης των Οµολόγων»,

τις υπ’ αριθµ. 2694, 2695, 2676, 2697, 2698, 2699, 2700, 2701,
2702, 2703, 2704, 2705, 2706, 2707 από 23 Ιουνίου 2010, επι-
στολές του Προέδρου της Βουλής προς τους Προέδρους των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων και τους Ανεξάρτητους Βουλευτές,

τις έγγραφες υποδείξεις των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και
των Ανεξαρτήτων Βουλευτών,

α π ο φ α σ ί ζ ο υ µ ε,

συνιστούµε Εξεταστική Επιτροπή «για την πλήρη διερεύνηση
της υπόθεσης των Οµολόγων», η οποία συγκροτείται ως ακο-
λούθως:

Από το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα

Αγάτσα Αριάδνη
Αντωνακόπουλος Παναγιώτης
Οικονόµου Αθανάσιος
Παναρίτη Έλενα
Παπαχρήστος Ευάγγελος
Πρωτόπαπας Χρήστος
Ρόβλιας Κωνσταντίνος
Τιµοσίδης Μιχάλης
Τσαούση Ελένη
Χάιδος Χρήστος

Από τη Νέα ∆ηµοκρατία

Κόλλιας Κωνσταντίνος
Νικολόπουλος Νικόλαος
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος
Παυλόπουλος Προκόπης
Τσουµάνη – Σπέντζα Ευγενία

Από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας

Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα)
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Από τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό

Πολατίδης Ηλίας

Από τον Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς

Μουλόπουλος Βασίλειος

Από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές

19. Τσούκαλης Νικόλαος

Η ανωτέρω Επιτροπή θα έχει τις εξουσίες και τις υποχρεώσεις
των άρθρων 144 έως και 148 του Κανονισµού της Βουλής και θα
υποβάλει σχετικό πόρισµα στη Βουλή µέχρι την 4η Οκτωβρίου
2010.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ

Κοινοποίηση:
- Γραφείο Προέδρου της Βουλής
- Γραφεία Γενικών Γραµµατέων Κοινοβουλευτικών Οµάδων
- Γραφείο Γενικού Γραµµατέα της Βουλής
- Γραφείο Ειδικού Γραµµατέα της Βουλής
- Γραφεία Κοινοβουλευτικών Οµάδων
- Αναφερόµενους κ.κ. Βουλευτές
- Γενική ∆ιεύθυνση Κοινοβουλευτικών Επιτροπών
- ∆ιεύθυνση Ειδικών Μόνιµων Επιτροπών
- ∆ιεύθυνση Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής
- ∆ιεύθυνση Πληροφορικής και Νέων Τεχνολογιών
- Κέντρο Τραπεζών Πληροφοριών

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο εισηγητής της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµήτριος Σταµάτης έχει το λόγο για δε-
καπέντε λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω µια
φορά και επί των άρθρων, όποτε αν χρειαστεί θα ήθελα λίγο την
ανοχή σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Την ανοχή µου µπο-
ρείτε να την έχετε. Απλώς για να µας καταλαβαίνουν όλοι, ο Κα-
νονισµός απαγορεύει παντελώς το να κάνουµε συµψηφισµό του
χρόνου.

Έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά

από έξι ολόκληρα χρόνια από τη δηµοσίευση του ν.3189/2003,
έρχεται σήµερα το παρόν σχέδιο νόµου να συµπληρώσει, κενά τα
οποία ακόµη υπάρχουν, αλλά και να συµπληρώσει παραλείψεις,
οι οποίες έγιναν στο έργο εκείνης της νοµοπαρασκευαστικής επι-
τροπής, η οποία εισηγήθηκε το ν. 3189, ένα έργο σηµαντικό και
σπουδαίο της επιτροπής, στην οποία προήδρευσε ο αείµνηστος
εισαγγελέας του Αρείου Πάγου κ. Κρουσταλάκης και στην οποία
συµµετείχαν διακεκριµένοι νοµικοί.

Η κυβέρνηση, η οποία εισηγήθηκε το ν.3189/2003, κάποιες από
τις προτεινόµενες τότε ρυθµίσεις δεν τις έκανε δεκτές, γιατί είναι
γεγονός και οφείλουµε και σήµερα να το καταθέσουµε, ότι ήταν
πρωτοποριακές πάνω σε αυτό το ουσιαστικό και µεγάλο θέµα,
το θέµα της ποινικής νοµοθεσίας για τους ανήλικους δράστες,
για την πρόληψη και αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και της
εγκληµατικότητας των ανηλίκων.

Το σχέδιο νόµου «Βελτιώσεις της Ποινικής Νοµοθεσίας για
τους ανήλικους δράστες, πρόληψη και αντιµετώπιση της θυµα-
τοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων» απαρτίζεται
από τρία κεφάλαια.

Στο πρώτο κεφάλαιο περιλαµβάνονται οι τροποποιήσεις του

ουσιαστικού Ποινικού ∆ικαίου από τα άρθρα 1 έως 3.
Στο δεύτερο κεφάλαιο περιλαµβάνονται οι τροποποιήσεις του

Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας και του Κώδικα Οργανισµού των ∆ι-
καστηρίων, από τα άρθρα 4 έως 9.

Στο τρίτο κεφάλαιο, άρθρα 10 έως 12, προβλέπονται αλλαγές
στο νοµοθετικό πλαίσιο, που διέπει τη λειτουργία των Εταιρειών
Προστασίας Ανηλίκων του ν.2298/1995, ενώ προβλέπεται και η
ίδρυση Κεντρικού Επιστηµονικού Συµβουλίου για την πρόληψη
και την αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµατικό-
τητας των ανηλίκων ΚΕΣΑΘΑΕΑ.

Στόχος του σχεδίου νόµου -κατά το συντάκτη της αιτιολογι-
κής έκθεσης- είναι να επικαιροποιήσει το νοµοθετικό πλαίσιο που
διέπει τους ανήλικους δράστες, κυρίως να ακολουθήσει διεθνείς
συµβάσεις υπερνοµοθετικής ισχύος, όπως είναι η ∆ιεθνής Σύµ-
βασης για τα ∆ικαιώµατα του Παιδιού, Ευρωπαϊκές Συµβάσεις ,
όπως είναι η Ευρωπαϊκή Σύµβαση για την άσκηση των ∆ικαιω-
µάτων των Παιδιών, διεθνείς συµβάσεις και κανόνες του ΟΗΕ,
συστάσεις φορέων, όπως είναι η Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του
Παιδιού, αλλά και κοινοτικών οργάνων, όπως είναι η σύσταση
ΣΡΕΚ του 2003/20 και η 87/20 της Επιτροπής Υπουργών του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης.

Είναι ένα σχέδιο νόµου, το οποίο πραγµατικά κινείται προς τη
σωστή κατεύθυνση. Γι’ αυτό θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι η θέση και η αντιµετώπιση της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης απέναντι στο συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου είναι θετική. Εµείς θα το υπερψηφίσουµε, αλλά παρ’ όλα
αυτά θα κάνουµε κάποιες επισηµάνσεις, τις οποίες έχουµε κάνει
ήδη και στην Επιτροπή, όταν συζητήθηκε το σχέδιο νόµου και
από εκεί και πέρα θα ακούσουµε τον Υπουργό, κατά πόσο θα
κάνει κάποιες τροποποιήσεις ή θα κάνει κάποιες δεκτές από τις
επισηµάνσεις αυτές.

Στο άρθρο 1, το οποίο αντικαθιστά το άρθρο 54 του Ποινικού
Κώδικα, συµβαίνει το εξής. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τη διάταξη του
άρθρου 54 αν η απειλούµενη ποινή για ανήλικο είναι κάθειρξη
µέχρι δέκα ετών, δηλαδή πέντε έως δέκα έτη, τότε η διάρκεια
του περιορισµού για τον ανήλικο είναι από έξι µήνες έως πέντε
χρόνια.

Στη συνέχεια ορίζεται ότι αν η απειλούµενη ποινή είναι ισόβια
κάθειρξη ή πρόσκαιρη, µεγαλύτερη αυτής του προηγουµένου
εδαφίου, δηλαδή δέκα έως είκοσι χρόνια, τότε η διάρκεια του
περιορισµού για τον ανήλικο είναι από δύο έως δέκα έτη.

Τέλος, σε εξαιρετικές περιπτώσεις ιδιαιτέρως σοβαρών εγκλη-
µάτων που απειλούνται µε ισόβια ή κάθειρξη δέκα ετών, δηλαδή
δέκα έως είκοσι χρόνια, το δικαστήριο µπορεί να επιβάλει πε-
ριορισµό µέχρι δεκαπέντε χρόνια.

Είναι βέβαια κατ’ αρχάς αξιοπερίεργο ότι προβλέπεται το ίδιο
πλαίσιο περιορισµού ανηλίκων, δηλαδή από δύο έως δέκα έτη
σε εγκλήµατα που απειλούνται για τον ενήλικο, αφ’ενός µε κά-
θειρξη από δέκα έως είκοσι χρόνια και αφ’ετέρου µε ισόβια κά-
θειρξη.

Επιπλέον, από τη διατύπωση του εδαφίου β και γ του άρθρου,
προκύπτει ότι για τα εγκλήµατα που για τον ενήλικο απειλείται
ισόβια ποινή κάθειρξης ή πρόσκαιρης κάθειρξης από δέκα έως
είκοσι χρόνια, η διάρκεια του περιορισµού για τον ανήλικο µπο-
ρεί στη µεν β’ περίπτωση να είναι δύο έως δέκα έτη, στη δε πε-
ρίπτωση γ’ και σε εξαιρετικές περιπτώσεις ιδιαιτέρως σοβαρών
εγκληµάτων το δικαστήριο µπορεί να επιβάλει περιορισµό µέχρι
δεκαπέντε χρόνια.

Με άλλα λόγια, ο περιορισµός του ανήλικου δράστη σε περί-
πτωση διάπραξης εγκληµάτων που τιµωρούνται µε ισόβια κά-
θειρξη ή µε πρόσκαιρη από δέκα µέχρι είκοσι, µπορεί να ξεκινά
από δύο µέχρι δέκα χρόνια ή από δύο µέχρι δεκαπέντε χρόνια
χρόνια, όταν πρόκειται για εξαιρετικές περιπτώσεις.

Το ατυχές είναι ότι εδώ η διάταξη αυτή είναι ιδιαιτέρως ασα-
φής ως προς τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις επιβολής της επι-
βαρυντικής περίπτωσης του εδαφίου γ’ έναντι του εδαφίου β’
από το δικαστή. ∆εδοµένου ότι ο αριθµός των εγκληµάτων, για
τα οποία απειλείται κάθειρξη από δέκα έως είκοσι έτη ή ισόβια
κάθειρξη στο Ποινικό Κώδικα ή στους ειδικούς ποινικούς νόµους,
είναι περιορισµένος.

Κανείς δεν µπορεί να εγγυηθεί ότι ο δικαστής ανηλίκων, όταν
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δικάζει εγκλήµατα για τα οποία απειλείται ποινή ισόβιας κάθειρ-
ξης ή πρόσκαιρης κάθειρξης από δέκα έως είκοσι χρόνια, θα κρί-
νει µε ασφάλεια δικαίου εάν πρέπει να επιβάλει την ποινή του
εδαφίου β’, τιµωρώντας τον ανήλικο µε περιορισµό ή αν συ-
ντρέχει ή όχι η επιβαρυντική περίπτωση του εδαφίου γ’, τιµω-
ρώντας τον ανήλικο µε περιορισµό έως δεκαπέντε χρόνια, µε την
παραδοχή εν τέλει ότι όλα τα εγκλήµατα ή εν πάση περιπτώσει
η συντριπτική πλειοψηφία αυτών, που τιµωρούνται µε ισόβια κά-
θειρξη ή µε κάθειρξη από δέκα έως είκοσι χρόνια, θεωρούνται
ιδιαιτέρως σοβαρά εγκλήµατα, τουλάχιστον στη συνείδηση του
µέσου πολίτη.

Τέλος, κύριοι συνάδελφοι, η περίπτωση του τρίτου εδαφίου,
του νέου άρθρου 54, παραλείπει να ορίσει το ελάχιστο του πε-
ριορισµού. Υπολαµβάνει, βέβαια, περιορισµό δύο ετών, αλλά
καλό θα ήταν για την ασφάλεια του εφαρµοστή του δικαίου, να
τεθεί ρητώς ότι το ελάχιστο του περιορισµού είναι δύο έτη και το
ανώτερο είναι δεκαπέντε έτη, συγκεκριµένα.

Στο άρθρο 3, του νοµοσχεδίου τροποποιούνται διατάξεις των
άρθρων 129, 130 και 131, µεταξύ δε αυτών, µε τη δεύτερη πα-
ράγραφο του άρθρου τροποποιείται η πρώτη παράγραφος του
άρθρου 130, ώστε να εναρµονιστεί κατά την αιτιολογική έκθεση
το όριο της εκεί αναφεροµένης ανηλικότητας, µε το όριο που υι-
οθετείται στο άρθρο 27 του Ποινικού Κώδικα, δηλαδή το δέκατο
πέµπτο έτος της ηλικίας.

Να διευκρινιστεί ότι ακόµα και όταν κάποιος δικάζεται µετά τη
συµπλήρωση του δεκάτου ογδόου έτους της ηλικίας, για πράξη
που είχε τελέσει όταν ήταν ανήλικος, πρέπει ο ποινικός σωφρο-
νισµός να επιβάλλεται µε τα ίδια κριτήρια, κύριε Υπουργέ, που θα
επιβαλλόταν, ακόµα και αν εισαγόταν σε δίκη πριν από τη συ-
µπλήρωση του δεκάτου ογδόου έτους της ηλικίας του.

Κύριοι συνάδελφοι, παρ’ ότι η διάταξη του άρθρου 2 του νο-
µοσχεδίου βαίνει προς τη σωστή κατεύθυνση, καλό θα ήταν ο
νοµοθέτης να προβεί σε γενναιότερες επεµβάσεις στο Ποινικό
∆ίκαιο των ανηλίκων. Για παράδειγµα, η ισχύουσα διάταξη της
παραγράφου 3 του άρθρου 130 του Ποινικού Κώδικα ορίζει ότι
κατά γενικό κανόνα οι κατάδικοι αυτοί, δηλαδή οι κατάδικοι ανή-
λικοι κρατούνται χωριστά από άλλους ενηλίκους καταδίκους,
αλλά αυτό κατά γενικό κανόνα. Η πραγµατική τοµή στο θέµα του
σωφρονιστικού δικαίου ανηλίκων θα ήταν να προβλέπεται ως
υποχρεωτικός ο περιορισµός των ανήλικων δραστών από τους
ενηλίκους.

Στο άρθρο 4 τροποποιούνται διατάξεις του Κώδικα Οργανι-
σµού ∆ικαστηρίων και Κατάστασης ∆ικαστικών Λειτουργών, ώστε
να προβλεφθούν πλέον αυξηµένα προσόντα για τον ορισµό ενός
δικαστή ως δικαστή ανηλίκων. Και αυτό είναι πάρα πολύ σωστό.

Ως επιπλέον όρος προβλέπεται και η παρακολούθηση σχετι-
κών επιµορφωτικών σεµιναρίων, που θα πρέπει να οργανώσει η
Εθνική Σχολή ∆ικαστικών Λειτουργών, ώστε να εφαρµόζονται
πλήρως οι σχετικές διατάξεις του Κώδικα Οργανισµού ∆ικαστη-
ρίων και Κατάστασης ∆ικαστικών Λειτουργών, κατά τις οποίες
ως δικαστές ανηλίκων ορίζονται ειδικά εκπαιδευµένοι και εξειδι-
κευµένοι δικαστές.

Παρ’όλα αυτά, από τη διάταξη της παραγράφου 4 του άρθρου
4 του σχεδίου νόµου, το οποίο τροποποιεί την παράγραφο 3 του
άρθρου 26 του Κώδικα Οργανισµού ∆ικαστηρίων και Κατάστα-
σης ∆ικαστικών Λειτουργών, δεν προβλέπεται το χρονικό πλαίσιο
διενέργειας διάρκειας και έναρξης των επιµορφωτικών σεµινα-
ρίων, ενώ κρίνεται ως άστοχη η ισότιµη µεταχείριση της επιτυ-
χούς παρακολούθησης ενός και µόνο επιµορφωτικού σεµιναρίου
µε την κατοχή διδακτορικού διπλώµατος και µεταπτυχιακού τίτ-
λου στο ειδικό αντικείµενο.

Άρθρο 7: Στο 242 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας προστίθε-
ται η παράγραφος 4 που έχει ως εξής: «Τα εγκλήµατα που τε-
λούνται από ανηλίκους δεν δικάζονται ως αυτόφωρα». Και αυτό
πραγµατικά είναι µία σηµαντική καινοτοµία.

Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση του άρθρου 7 του σχεδίου
νόµου, η τροποποίηση του 242 θα προβλέπει εφεξής στην πα-
ράγραφο 4 ότι τα δικαστήρια ανηλίκων δεν µπορούν να δικάζουν
µε τη διαδικασία του αυτοφώρου, κάτι το οποίο ούτως ή άλλως
νοµολογιακά τηρείται. Η ρύθµιση αυτή κρίνεται ότι βαίνει πραγ-
µατικά προς τη σωστή κατεύθυνση.

Τι θα γίνει όµως, στην περίπτωση που ο ανήλικος συµµετέχει
σε αυτόφωρο έγκληµα µαζί µε ενήλικο; Είναι ένα θέµα, το οποίο,
κύριε Υπουργέ, είχα θέσει και στην επιτροπή. ∆εν είχα ακούσει
την απάντησή σας δυστυχώς. Έπρεπε να µετακινηθώ. Καθηµε-
ρινό παράδειγµα είναι η παραβίαση του αθλητικού νόµου από
ανήλικους και ενήλικους συµµέτοχους. Σε αυτή την περίπτωση,
ο ανήλικος επιτρέπεται να δικαστεί µαζί µε τους συµµέτοχους
ενηλίκους για πληµµέληµα κατά εφαρµογή του άρθρου 130 πα-
ράγραφος 3 εδάφιο β’ του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας κατά την
αυτόφωρη διαδικασία ή θα παραπέµπονται όλοι µαζί στην τα-
κτική διαδικασία για το ενιαίο της κρίσεως ή τέλος θα χωρίζεται
πάντοτε η υπόθεση ως προς τον ανήλικο και οι άλλοι µόνο θα δι-
κάζονται µε την αυτόφωρη διαδικασία; Λόγω της νέας διάταξης
της παραγράφου 4 του άρθρου 242 επιβάλλεται η επανεξέταση
του άρθρου 130 παράγραφος 3 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας.

Άρθρο 11: Το άρθρο 18 του ν. 2298/1995 αντικαθίσταται ως
εξής: «Με το άρθρο 11 του σχεδίου νόµου αντικαθίσταται εξ’
ολοκλήρου το άρθρο 18 του ν. 2298/1995 και επέρχεται µία σειρά
από αλλαγές στο νοµοθετικό πλαίσιο, που διέπει τη λειτουργία
των Εταιρειών Προστασίας των Ανηλίκων (ΕΠΑ), στις οποίες έχει
ανατεθεί από το κράτος η µέριµνα για τους ανήλικους που βρί-
σκονται σε κίνδυνο, όπως και για τους ανήλικους που τελούν
αξιόποινες πράξεις.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του προτεινόµενου άρθρου 18
του ν. 2298 κάθε Εταιρεία Προστασίας Ανηλίκων, που λειτουργεί
κατά την παράγραφο 1 ως Νοµικό Πρόσωπο ∆ηµοσίου ∆ικαίου,
διοικείται από επταµελές συµβούλιο. Η συµµετοχή των µελών
προβλέπεται άµισθη και τιµητική. Αυτό είναι σωστό.

Στο συµβούλιο µετέχει ως πρόεδρος ένας δικαστικός λει-
τουργός, που κατά προτίµηση είναι ή έχει διατελέσει δικαστής ή
εισαγγελέας ανηλίκων, κύριε Υπουργέ, ο οποίος υποδεικνύεται
µε τον αναπληρωτή του από τον αρµόδιο προϊστάµενο. Ο δικα-
στικός λειτουργός, που τοποθετείται πρόεδρος της εταιρείας,
απαλλάσσεται µερικά των υπηρεσιακών του καθηκόντων.

Πρώτη παρατήρηση: Ως τι τοποθετείται τελικά ο δικαστικός
λειτουργός; Ως πρόεδρος του επταµελούς συµβουλίου της ΕΠΑ
ή ως πρόεδρος της ίδιας της ΕΠΑ;

Παρατήρηση δεύτερη: Σύµφωνα µε τη διάταξη του α’ εδαφίου
της παραγράφου 3 του Συντάγµατος, η ανάθεση διοικητικών κα-
θηκόντων σε δικαστικούς λειτουργούς απαγορεύεται. Αυτό είναι
ένα θέµα που είχε τεθεί πάλι στην επιτροπή. Είναι στα όρια της
αντισυνταγµατικότητας ενδεχοµένως. Και ως εκ τούτου, η Προ-
εδρία του Συµβουλίου ή άλλως η Προεδρία της ΕΠΑ από δικα-
στικό λειτουργό, θεωρείται ανάθεση διοικητικών καθηκόντων,
πράγµα το οποίο -όπως προανέφερα- απαγορεύεται ρητά από
το Σύνταγµα.

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου βαίνουν προς
τη σωστή κατεύθυνση. Ωστόσο, ο στόχος της βελτίωσης του νο-
µοθετικού πλαισίου της ποινικής µεταχείρισης των ανηλίκων δρα-
στών δεν εξαντλείται στις προτεινόµενες ρυθµίσεις του σχεδίου
νόµου. Αντίθετα, οι ρυθµίσεις αξιολογούνται ως –θα έλεγα- απο-
σπασµατικές, καθώς δεν αποσκοπούν στην καθ’ ολοκληρία ου-
σιαστική επανεξέταση του ουσιαστικού και δικονοµικού Ποινικού
∆ικαίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακολουθούν κάποιες σκέψεις για το θεσµικό πλαίσιο –και τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε- το οποίο διέπει την ποινική µεταχείριση
των ανηλίκων δραστών.

Πρώτον, απόσυρση της διάταξης 489 παράγραφος 1 στοιχείο
δ’ και ε’ του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, στο µέτρο που θέτει
όρια και προϋποθέσεις για το εκκλητό των αποφάσεων από ανή-
λικο.

∆εύτερον, ενίσχυση του ρόλου του εισαγγελέα ανηλίκων στην
πρόληψη παραβατικότητας των ανηλίκων. Ο ρόλος του εισαγγε-
λέα ανηλίκων κατά το στάδιο της άσκησης της ποινικής δίωξης
είναι ιδιαίτερα σηµαντικός, όσον αφορά στην πρόληψη της υπο-
τροπής των παραβατικών ανηλίκων, που προσάγονται ενώπιόν
του κατά την αυτόφωρη διαδικασία. Σε κάθε άλλη περίπτωση, ο
εισαγγελέας ανηλίκων δεν έχει τη δυνατότητα της άµεσης επι-
κοινωνίας και προσέγγισης του ανήλικου παραβάτη. Η έλλειψη
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αυτή έχει ως αποτέλεσµα να οδηγείται µετά από µήνες ή έτος ο
ανήλικος παραβάτης στο δικαστήριο ανηλίκων και να µην έχει
υποστεί συνέπεια στο διαδραµόντα χρόνο για την πράξη του,
ενίοτε και κατά τη διάρκεια της εξέτασης και διαπαιδαγώγησης
του από την Υπηρεσία Επιµελητών Ανηλίκων.

Ο εισαγγελέας ανηλίκων δεν έχει επαρκές νοµικό έρεισµα για
να επέµβει αποτελεσµατικά όταν ο ανήλικος βρίσκεται σε κίν-
δυνο, παρ’ ότι καθηµερινά καταγγέλλονται σε αυτόν περιστατικά
παιδιών που έχουν τάσεις φυγής από το σπίτι τους, που περιφέ-
ρονται άσκοπα στους δρόµους ή τα πάρκα, εκτιθέµενα σε κιν-
δύνους θυµατοποίησης ή παραβατικότητας, παιδιών τα οποία
αρνούνται να πάνε στο σχολείο ή που συχνά απουσιάζουν από το
σχολείο, παιδιών που έχουν ήδη εµπλακεί µε ναρκωτικές ή οι-
νοπνευµατώδεις ουσίες, που διαβιώνουν σε κοινωνικό περιβάλ-
λον ατόµων που τελούν καθ’ έξιν ή κατ’ επάγγελµα αξιόποινες
πράξεις ή ακόµα και ανηλίκων που παρουσιάζουν συµπτώµατα
διαταραχής, που ενδέχεται να τους οδηγήσουν σε παραβατική
συµπεριφορά.

Έτσι, λοιπόν, είναι ένα πρόβληµα και αυτό.
Επιπλέον, ο εισαγγελέας ανηλίκων νόµιµα επεµβαίνει και δια-

τάσσει τον εγκλεισµό του ανηλίκου σε θεραπευτικό, ψυχιατρικό
κατάστηµα, όταν το ανήλικο παιδί παρουσιάζει συµπτώµατα συ-
µπεριφοράς, που το καθιστούν επικίνδυνο για τον εαυτό του και
τη δηµόσια τάξη.

Ωστόσο, δεν παρέχεται από το νόµο στον εισαγγελέα ανηλί-
κων δικαίωµα να επέµβει και να διατάξει τη ψυχολογική ή ψυχια-
τρική εξέταση του ανηλίκου, όταν η συµπεριφορά του
παρουσιάζει µεν συµπτώµατα διαταραχής, πλην όµως, ο ανήλι-
κος δεν έχει ακόµη εκδηλωθεί κατά τρόπο επικίνδυνο, έστω και
αν βάσιµα αυτό πιθανολογείται. Και πιθανολογείται µάλιστα, ότι
αν δεν υποβληθεί έγκαιρα σε ψυχολογική ή ψυχιατρική παρακο-
λούθηση και θεραπεία, θα εκδηλώσει επικινδυνότητα στο µέλλον
και εξ’ αυτής της αιτίας παραβατική συµπεριφορά.

∆ηλαδή, η κείµενη νοµοθεσία επιφυλάσσει ρόλο κατασταλτικό
και όχι ρόλο προληπτικό στον εισαγγελέα ανηλίκων επί ψυχια-
τρικώς νοσούντων ατόµων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έλλειψη αυτή έχει ως αποτέ-
λεσµα να προσέρχονται οι έχοντες την επιµέλεια του ανηλίκου
ενώπιον του εισαγγελέα και αναγκαστικά να διογκώνουν την κα-
τάσταση αυτή, ισχυριζόµενοι ότι είναι επικίνδυνος ψυχασθενής ή
ότι λαµβάνει ναρκωτικές ουσίες, υποβάλλοντας οι ίδιοι αιτήσεις
ή µηνύσεις σε βάρος του παιδιού τους, ώστε να ασκηθεί κατά
αυτού ποινική δίωξη. Και υπό την πίεση της επικείµενης δίκης ο
ανήλικος αποδέχεται την παρακολούθηση κάποιου ειδικού προ-
γράµµατος, υπό το φόβο βεβαίως του ποινικού σωφρονισµού.

Εξάλλου, παρ’ότι όλα τα ιδρύµατα πρόνοιας επιζητούν την ει-
σαγγελική έγκριση, προκειµένου να φιλοξενήσουν ένα παιδί που
βρίσκεται σε κίνδυνο, αυτή η πρακτική είναι άτυπη και δεν καλύ-
πτεται από καµµία διάταξη νόµου, µετατρέποντας τον εισαγγε-
λέα ανηλίκων σε ικέτη αντί σε εντολέαδ της φιλοξενίας του
ανηλίκου που βρίσκεται σε κίνδυνο.

Τέλος, ανεπαρκής ως κατάφορα υποβαθµισµένος κρίνονταν ο
ρόλος του εισαγγελέα ανηλίκων ως προς την εισαγωγή ανηλί-
κων σε ίδρυµα αγωγής ανηλίκων, στην περίπτωση που αυτή δια-
βιούν σε κοινωνικό περιβάλλον ατόµων που τελούν καθ’ έξιν ή
κατ’ επάγγελµα αξιόποινες πράξεις, αφού ο ν. 2298/1995 στο
άρθρο 17 παράγραφος 5 εξαρτούσε έως σήµερα την εισαγωγή
τους στο ίδρυµα από την προηγούµενη αίτηση των γονιών τους,
υποβιβάζοντας τον εισαγγελέα σε απλό διαβιβαστικό όργανο της
αιτήσεως προς το δικαστήριο ανηλίκων, ενώ ο ίδιος ο εισαγγε-
λέας θα έπρεπε να έχει την αρµοδιότητα να υποβάλλει και αυτός
την αίτηση στο δικαστήριο, αν διαθέτει στοιχεία ότι ο ανήλικος ζει
σε ένα τέτοιο περιβάλλον.

Αυτό αντιµετωπίζεται στην παράγραφο 5 του άρθρου 17 του ν.
2298, όπου και ο εισαγγελέας ανήλικων έχει τη δυνατότητα υπο-
βολής αιτήσεως για εισαγωγή σε ίδρυµα αγωγής ανηλίκων.

Ωστόσο, θα έπρεπε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παρέ-
χεται στον εισαγγελέα ανηλίκων επιπλέον η αρµοδιότητα, προ-
σωρινά και µέχρις ότου αποφασίσει ο δικαστής ανηλίκων, να
λαµβάνει µέτρα για την αποµάκρυνση του ανηλίκου από το επι-
κίνδυνο περιβάλλον και τη φύλαξή του σε ασφαλή χώρο, ώστε να

µη διακινδυνεύει να διαβιεί εκτιθέµενος σε αυτό µέχρις ότου συ-
νταχθεί έκθεση κοινωνικής έρευνας από την ΥΕΑ και εκδοθεί η δι-
καστική απόφαση.

Για τους ανωτέρω λόγους η προτεινόµενη ρύθµιση του άρ-
θρου 10 του σχεδίου νόµου, που επιχειρεί την αντικατάσταση
του άρθρου 17 του ν. 2298 όπως προείπα, κρίνεται ως αλυσιτε-
λής, καθώς δεν προτείνει ιδιαίτερες αλλαγές και δεν ενισχύει το
ρόλο του εισαγγελέα ανηλίκων, όπως θα έπρεπε να το πράξει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θέλω να πω την τελευταία επισήµανση, η οποία
αφορά στην απουσία σωφρονιστικού Κώδικα Ανηλίκων στην ελ-
ληνική νοµοθεσία. Το κυρωτικό σύστηµα του Ποινικού ∆ικαίου
Ανηλίκων στην Ελλάδα εντάσσεται στο όγδοο κεφάλαιο του γε-
νικού µέρους του Ποινικού ∆ικαίου, στα άρθρα από 121 έως 132.
Ενώ, ο ενιαίος για ενήλικους και ανήλικους Σωφρονιστικός Κώ-
δικας αποτελεί τη νοµοθετική βάση ρύθµισης της εκτέλεσης των
ιδρυτικών κυρώσεων, όχι όµως του αναµορφωτικού µέτρου της
εισαγωγής σε ίδρυµα αγωγής.

Εποµένως, ένας αυτοτελής Σωφρονιστικός Κώδικας ανηλίκων
δεν έχει θεσπιστεί στη ελληνική έννοµη τάξη. Είναι χαρακτηρι-
στική η σύσταση REC 20/2003 της επιτροπής Υπουργών του
Συµβουλίου της Ευρώπης για τους νέους τρόπους αντιµετώπι-
σης της παραβατικότητας των ανηλίκων. Συνιστά στα κράτη-µέλη
να αναγνωρίσουν την ανάγκη θέσπισης ειδικών και αυτοτελών
ευρωπαϊκών κανόνων για τις κυρώσεις και τα µέτρα που εκτε-
λούνται στην κοινότητα, καθώς και ευρωπαϊκών σωφρονιστικών
κανόνων για τους ανήλικους. Ήδη, η σύνταξη ευρωπαϊκών σω-
φρονιστών κανόνων για τους ανήλικους ή των κανόνων του Γκρί-
σγουολντ, το ευρωπαϊκό ισοδύναµο των κανόνων των Ηνωµένων
Εθνών, για την προστασία ανηλίκων στερηµένων της ελευθερίας
τους ή κανόνων της Αβάνας βρίσκεται στο στάδιο της τελικής
του επεξεργασίας.

Ο Ελληνικός Σωφρονιστικός Κώδικας, εποµένως, ισχύει τόσο
για τους ανηλίκους όσο και για τους ενηλίκους και λαµβάνοντας
υπ’όψιν τις σύγχρονες ανάγκες προώθησης της παιδείας σε κρα-
τούµενους εισάγει µια διεξοδική ρύθµιση των θεµάτων, που αφο-
ρούν την εκπαίδευση. Αντιθέτως, στη Γερµανία το Ποινικό ∆ίκαιο
των ανηλίκων έχει αυτονοµηθεί µε τη ισχύ του νόµου για τα δι-
καστήρια ανηλίκων, που ρυθµίζει το ουσιαστικό, το δικονοµικό
και σε γενικές το σωφρονιστικό δίκαιο ανηλίκων, ενώ τώρα τε-
λευταία, το 2007 ψηφίστηκαν αυτοτελείς σωφρονιστικοί νόµοι
ανηλίκων σε κάθε οµοσπονδιακό κράτος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελείωσα και σας
ευχαριστώ για την ανοχή την οποία µου δείξατε. Επαναλαµβάνω
ότι η Νέα ∆ηµοκρατία θα ψηφίσει το παρόν σχέδιο νόµου. Συµ-
φωνεί µαζί του απλώς έκανα αυτές τις επισηµάνσεις για να κα-
ταγραφούν στα Πρακτικά, και θα περιµένουµε βεβαίως να δούµε
αν ο κύριος Υπουργός θα κάνει δεκτές κάποιες από αυτές τις
επισηµάνσεις.

Ευχαριστώ πολύ και πάλι για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. ∆ηµήτριο Σταµάτη, Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας. Ήθελα να
πω ότι µε το βασίλειο της Καλυδωνίας, το Μελέαγρο και όλα
αυτά, «φάγατε» το χρόνο.

Η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
όχι από τη Βιθυνία, αλλά από τη Νίκαια Πειραιώς Ε’ Αντιπρόε-
δρος της Βουλής κ. Βέρα ΝΙκολαΐδου έχει το λόγο.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θέση του κόµµατός µας επι-
γραµµατικά είναι ότι η αντιµετώπιση της ανήλικης εγκληµατικό-
τητας δεν ταυτίζεται φυσικά µε αυτή που χαρακτηρίζει ως τέτοια
το αστικό σύστηµα. Για παράδειγµα, οι καταλήψεις των σχολείων
είναι ένα µέρος συλλογικής, αγωνιστικής διεκδίκησης των µαθη-
τών. Ενώ για το αστικό σύστηµα και τις κυβερνήσεις του, είναι
έγκληµα και µάλιστα ιδιώνυµο για το οποίο έχει θεσπιστεί -και
εξακολουθεί να βρίσκεται σε ισχύ- η απαράδεκτη Πράξη Νοµο-
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θετικού Περιεχοµένου του 1999, µε βάση την οποία εξακολου-
θούν να στήνονται µαθητοδικεία και πρέπει, επιτέλους, να κα-
ταργηθεί.

Είναι, εποµένως, η αντιµετώπιση της ανήλικης παραβατικότη-
τας ένα σύνθετο ζήτηµα, έχει βαθιά κοινωνικές ταξικές αιτίες,
που εκδηλώνονται, πρώτα απ’ όλα, µε τη συνεχή χειροτέρευση -
ιδιαίτερα µάλιστα σήµερα- που έχει εξαπολυθεί µια άνευ προη-
γουµένου αντιλαϊκή επίθεση από την Κυβέρνηση, την Ευρωπαϊκή
Ένωση, το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, συνολικά από τις δυνά-
µεις του κεφαλαίου, κατά των όρων ζωής του λαού και της νεο-
λαίας.

Αυτές τις µέρες παρακολουθούµε τις εξαγγελίες και έχουν κα-
τατεθεί και µια σειρά νοµοθετήµατα, όπου φαίνεται ότι συλλο-
γικές συµβάσεις, εργασιακά δικαιώµατα, συντάξεις, κοινωνική
ασφάλιση, εργασία µειώνονται στο όνοµα της ενίσχυσης της
ανταγωνιστικότητας. Παγώνει κάθε είδους αύξηση. Κατεδαφίζο-
νται τα πάντα. Φυσικά τα επιχειρήµατα που χρησιµοποιούν -ιδι-
αίτερα ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος –είναι, για παράδειγµα ότι
ως προς το πάγωµα των αυξήσεων των µισθών από τη στιγµή
που υπάρχει στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο συζητάµε µε αυτή
τη βάση: ό,τι περιλαµβάνεται στο µνηµόνιο θα εφαρµοστεί. Το τι
θα ακολουθήσει νοµίζω ότι όλοι µπορούµε όχι µόνο να το φα-
νταστούµε, αλλά το ζούµε ήδη. Αύξηση της ανεργίας και της οι-
κονοµικής ανέχειας, διάλυση ή αποδιοργάνωση οικογενειών,
αδιέξοδα όσον αφορά την επαγγελµατική αποκατάσταση και την
κοινωνική ένταξη των νέων.

Χαρακτηριστικό και ιδιαίτερα ανησυχητικό γεγονός είναι η
εγκατάλειψη του σχολειού από όλο και µεγαλύτερα τµήµατα µα-
θητών λαϊκών οικογενειών. Ακόµα και η πλήρης απουσία από την
εκπαίδευση µεγάλου αριθµού παιδιών, µεταναστών τσιγγάνων
κ.λπ., που αφήνονται κυριολεκτικά από το κράτος στο έλεος της
τύχης τους ως αποκορύφωση του ταξικού αποκλεισµού και των
ανισοτήτων που ξεκινάνε από το νηπιαγωγείο. Καµµία µελέτη ή
µέριµνα δεν υπάρχει για το που βρίσκονται, επιτέλους, αυτά τα
παιδιά, που έχουν εγκαταλείψει το σχολειό σε διάφορα επίπεδα.

Τι προτάσεις υπάρχουν από την πολιτεία; Φυσικά η πολιτεία
δεν είναι κάτι γενικό και αόριστο. Είναι οι συγκεκριµένες κυβερ-
νήσεις του δικοµµατισµού, µέχρι σήµερα. Η Κυβέρνηση, λοιπόν,
αντί να πάρει µέτρα προς την κατεύθυνση της εξασφάλισης µιας
δωδεκάχρονης υποχρεωτικής, δωρεάν, δηµόσιας και υψηλού
επιπέδου εκπαίδευσης για όλα τα παιδιά, θεσµοθετεί τη γενί-
κευση του αίσχους της ανήλικης εργασίας, δηλαδή φθηνό ερ-
γατικό δυναµικό για τις επιχειρήσεις µε το πρόσχηµα της
µαθητείας.

Για µας η εγκληµατικότητα, πολύ περισσότερο η εγκληµατι-
κότητα σε νεαρή ηλικία, σχετίζεται άµεσα µε τη συνεχή σήψη του
καπιταλιστικού συστήµατος, τις αξίες και τα αντιδραστικά πρό-
τυπα που καλλιεργεί: Ατοµισµός, ανταγωνισµός, πλουτισµός µε
κάθε µέσο ως απόδειξη ικανοτήτων κ.α.. ∆εν πρέπει βέβαια να
υποτιµηθεί και η προβαλλόµενη εγκληµατικότητα, κυρίως µέσα
από την τηλεόραση -ταινίες και ειδήσεις όλη µέρα, για χάρη του
κέρδους µέσω της τηλεθέασης- η οποία λειτουργεί καταστρο-
φικά στις παιδικές και νεανικές συνειδήσεις. Πολλοί ανήλικοι
έχουν οµολογήσει ότι έκαναν ένα έγκληµα που είδαν στην τηλε-
όραση.

Εποµένως, η αντιµετώπιση της ανήλικης παραβατικότητας δεν
νοείται χωρίς την αντιµετώπιση των κοινωνικών αιτιών της, όπως
άλλωστε και της εγκληµατικότητας των ενηλίκων, χωρίς µέτρα
πρόληψης, που όµως η λήψη τους έρχεται σε σύγκρουση µε το
ισχύον κοινωνικό και οικονοµικό σύστηµα της εκµετάλλευσης.

Απαιτούνται για το σκοπό αυτό κοινωνικά µέτρα στο πλαίσιο
µιας άλλης φιλολαϊκής αντι-εγκληµατικής πολιτικής, που θα στη-
ρίζουν και θα ενισχύουν τη ζωή της λαϊκής οικογένειας: Αναβάθ-
µιση του δηµόσιου σχολείου και φροντίδα για την ολοκλήρωσή
του από όλους τους µαθητές, διαπαιδαγώγηση και βοήθεια στα
παιδιά και τους εφήβους για τη διαµόρφωση ολοκληρωµένων,
αγωνιστικών προσωπικοτήτων µε κριτική σκέψη και ανώτερες
αξίες ζωής.

Σε ό,τι αφορά την ποινική αντιµετώπιση των φυλακών, δεν
µπορεί να είναι κριτήριο η χωρητικότητα των φυλακών. Ο παρα-
βατικός ανήλικος είναι συγχρόνως θύτης και θύµα. Άλλωστε,

αυτό ειπώθηκε στη συζήτηση στην επιτροπή σχεδόν από όλους
µας. Η φυλάκιση και ο εγκλεισµός ανηλίκων θα πρέπει να επι-
βάλλονται -εµείς λέµε- κατ’ εξαίρεση. Ο κανόνας πρέπει να είναι
η λήψη µέτρων προνοιακού χαρακτήρα σε δοµές κατάλληλες για
την επανένταξη των ανηλίκων, που θα είναι στελεχωµένες µε το
απαραίτητο, εξειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό κάτω από
την αποκλειστική ευθύνη του κράτους, που θα διαθέτει και τα
ανάλογα κονδύλια, χωρίς καµµία συµµέτοχη των κάθε λογής
ιδιωτών κερδοσκόπων. Αυτό το τονίζουµε.

Είναι, αν θέλετε, θέση αρχής για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας που ισχύει ακόµη περισσότερο για τους ανήλικους χρή-
στες ναρκωτικών, που η σύλληψή τους θα πρέπει να λειτουργεί
ως ευκαιρία για την απεξάρτησή τους και όχι ως τιµωρία, ακόµη
και αν συντρέχει µε την τέλεση άλλων αδικηµάτων, που οφείλο-
νται στη χρήση και την εξάρτηση.

Τέλος, θα πρέπει να σταµατήσει το αίσχος να κρατούνται στις
φυλακές, αλλά και σε αστυνοµικά τµήµατα και στα κέντρα κρά-
τησης –δεν συζητάµε για τις υποδοµές, είναι άθλιες οι συνθή-
κες- ανήλικοι πρόσφυγες και µετανάστες µε διοικητική ποινή
κράτησης. ∆ηλαδή, µόνο και µόνο για να απελαθούν, διότι δεν
έχουν διαπράξει κανένα απολύτως έγκληµα. Το µοναδικό τους
έγκληµα ήταν η επιθυµία τους να ξεφύγουν από τον πόλεµο και
την πείνα, που επέβαλε ο ιµπεριαλισµός στις πατρίδες τους.

Επίσης, πρέπει άµεσα να σταµατήσει η συγκατοίκηση ανηλί-
κων κρατουµένων µε νεαρούς ενήλικους φυλακισµένους. Οι φυ-
λακές ανηλίκων θα πρέπει να στελεχωθούν µε το κατάλληλο
επιστηµονικό και ιατρικό προσωπικό, ενώ ιδιαίτερη έµφαση θα
πρέπει να δοθεί στην ενθάρρυνση και δηµιουργία κινήτρων για τη
συνέχιση ή έναρξη παρακολούθησης της σχολικής εκπαίδευσης,
γενικής και επαγγελµατικής, για τη συνέχιση των σπουδών τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης -υπάρχουν τέτοιες δυνατότητες εάν συ-
νεχίσουν κανονικά το σχολείο- και γενικότερα για τη λειτουργία
προγραµµάτων δηµιουργικής απασχόλησης, εκγύµνασης και ψυ-
χαγωγίας µέσα στις φυλακές.

Αξίζει, αγαπητοί Βουλευτές, να θυµίσουµε σχετικά για τη δυ-
νατότητα άσκησης µιας τέτοιας πολιτικής, την τιτάνια προσπά-
θεια που κατέβαλε το νεαρό σοβιετικό κράτος –και µη φανεί
περίεργο, µπορεί να έγινε έναν περίπου αιώνα πριν- προσπάθεια
χάρη στην οποία µε κοινωνικά αναµορφωτικά µέτρα αντιµετωπί-
στηκε µε επιτυχία το εκρηκτικό πρόβληµα των εγκαταλελειµµέ-
νων παιδιών που δηµιούργησε ο Α’ Παγκόσµιος Πόλεµος και η
στρατιωτική επέµβαση δεκατεσσάρων καπιταλιστικών κρατών.
Τα παιδιά αυτά έφταναν τότε στα επτάµιση εκατοµµύρια περί-
που και πολλά απ’ αυτά είχαν καταλήξει σε συµµορίες, έκλεβαν,
ένα 10% έκανε και χρήση ναρκωτικών ουσιών µε βάση τα στοι-
χεία που υπάρχουν. Επίσης, από αυτό το πρώτο σοσιαλιστικό
κράτος, το Σοβιέτ, καθιερώθηκε το ποινικό ανεύθυνο των ανηλί-
κων µέχρι την ηλικία των δέκα επτά ετών. Και αυτά έγιναν εν έτει
1919. Και εµείς σήµερα συζητάµε εν έτει 2010, για να πάρουµε
κάποια µέτρα ή για να εφαρµόσουµε την υπάρχουσα νοµοθεσία,
που έχει κάποια σηµεία.

Αντίθετα, έρχεται η Κυβέρνηση σήµερα και το επισηµάναµε
στη συζήτηση στην επιτροπή, µε τι στόχους; Κυρίως να συνεχί-
σει απλά την προσπάθεια αποσυµφόρησης των φυλακών, που
έχουν πράγµατι κορεσθεί. Ξεκίνησε µε αυτές των ενηλίκων, ψη-
φίζοντας το ν. 3811/2009, συνεχίζει τώρα µε εκείνες των ανηλί-
κων νέων, που ιδιαίτερα αυτή της Αυλώνας είναι υπερπλήρης και
σε άθλια κατάσταση. Θα επαναλάβω, ότι πραγµατικά µου έκανε
εντύπωση και είναι αποκαλυπτικό το υπόµνηµα που έχει συντά-
ξει η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ισότητας, Νεολαίας και ∆ικαιωµά-
των του Ανθρώπου της Βουλής, που επισκέφθηκε πριν τρεις
µήνες περίπου τις φυλακές Αυλώνα και οι οποίες φυλακές Αυ-
λώνα υποτίθεται ότι είναι ίσως και από τις καλύτερες που υπάρ-
χουν πανελλαδικά. Μου έκαναν εντύπωση και οι προτάσεις τους
σε σχέση µε την αντιµετώπισή τους, µετά που αποφυλακίζονται.

∆ιαπιστώσεις, προτάσεις έχουν γίνει. Το πρόβληµα είναι όµως
ότι και µε αυτό το νοµοθέτηµα δεν προχωράει τίποτα. Η Κυβέρ-
νηση έχει επιλέξει -το συγκεκριµένο νοµοθετικό εργαλείο, που ο
σκοπός του είναι κάποιες ρυθµίσεις αντίστοιχες µε αυτές του ν.
3811/2009, δηλαδή- να υπάρξει ένας περιορισµός των προϋπο-
θέσεων και του χρόνου σωφρονισµού των ανηλίκων και αντί-
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στοιχα της προσωρινής κράτησής τους. Οι ρυθµίσεις, µάλιστα,
αυτές παρουσιάζονται και σαν εκδήλωση ανθρωπιστικής και δη-
µοκρατικά ευαίσθητης πολιτικής, που δεν αµφισβητούµε ότι
υπάρχουν και αυτές οι πλευρές, όµως, δεν φαίνεται να υπάρχει
κάποιο αποτέλεσµα µέσα απ’ αυτές µόνο τις ρυθµίσεις.

Ο δεύτερος στόχος βέβαια είναι ο συντονισµός των κρατικών
και µη κρατικών φορέων για την αντιµετώπιση της ανήλικης πα-
ραβατικότητας µέσω της ίδρυσης του περιβόητου Κεντρικού Επι-
στηµονικού Συµβουλίου, για την Πρόληψη και Αντιµετώπιση της
Θυµατοποίησης και της Εγκληµατικότητας των Ανηλίκων, όπως
ονοµάζεται. Ουσιαστικά, όµως, µε αυτό το συντονισµό και µε
αυτό το υπερ-όργανο το οποίο θα λειτουργεί πανελλαδικά, ανα-
βαθµίζεται ο ρόλος ιδιωτών, επιχειρηµατιών και διαφόρων Μη
Κυβερνητικών Οργανώσεων, δηλαδή ουσιαστικά επιχειρηµατιών.
Κατά τη γνώµη µας είναι ιδιαίτερα επικίνδυνη η ανάθεση σε ιδιώ-
τες ή Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις, µέσα από τις οποίες δρουν
και οι ιδιώτες, καθηκόντων που αφορούν καθαρά την προστασία
παιδιών και µάλιστα παραβατικών. Είναι γνωστές οι σοβαρές κα-
ταγγελίες που έχουν έρθει στο φως της δηµοσιότητας για την
εµπλοκή αρκετών Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων και διεθνώς,
όπως στην Αϊτή, στην Αφρική και αλλού, αλλά και στη χώρα µας,
µε µαζική εµπορία παιδιών, διοχέτευσή τους σε κυκλώµατα παι-
δικής πορνογραφίας και πορνείας, εµπορίας οργάνων κ.λπ.. Επί-
σης, ενθαρρύνεται και ο γνωστός εθελοντισµός, όπως και σε
άλλους τοµείς της κοινωνικής ζωής για πάσα νόσον, ο εθελοντι-
σµός, εκεί που δεν µπορεί να προλάβει η πολιτεία, ως απαράδε-
κτο υποκατάστατο της αναγκαίας κρατικής φροντίδας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

∆υο λεπτά, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Με βάση τα παραπάνω επί της αρχής, επαναλαµβάνουµε ότι

θα ψηφίσουµε «παρών». Σε σχέση µε τα άρθρα από το 1 έως το
9 -συνοπτικά θα τα πάρω- στο πρώτο και δεύτερο κεφάλαιο: Πε-
ριέχουν ρυθµίσεις, που θα µπορούσαν και στο πλαίσιο µιας
πραγµατικά φιλολαϊκής αντιεγκληµατικής πολιτικής, όπως ανα-
φέραµε και προηγούµενα, να κριθούν κατ’ αρχάς θετικές. Είναι
η µείωση των ανώτατων χρονικών ορίων σωφρονισµού, η αύξηση
του ορίου ηλικίας εγκλεισµού στα σωφρονιστικά ιδρύµατα και
καταστήµατα από τα δεκατρία στα δεκαπέντε έτη, ο περιορισµός
του ορίου προσωρινής κράτησης στους έξι µήνες, η κατάργηση
της διαδικασίας του αυτοφώρου για τα αδικήµατα των ανηλίκων,
η υποχρεωτική ακρόαση του ανηλίκου πριν από την απόφαση.
Αυτές είναι θετικές ρυθµίσεις. Ωστόσο, δεν εντάσσονται στην
πραγµατικότητα σε µια συνολική φιλολαϊκή αντεγκληµατική πο-
λιτική, η οποία απαιτεί µεταξύ άλλων, σοβαρές κρατικές υποδο-
µές και επαρκές προσωπικό για τα οποία πρέπει να διατεθούν
και τα αντίστοιχα απαραίτητα κρατικά κονδύλια.

Οι ρυθµίσεις, όµως, αυτές που προτείνονται υπαγορεύονται
κυρίως από την ανάγκη για την αποσυµφόρηση των υπερκορε-
σµένων και άθλιων φυλακών.

Σε αυτά τα άρθρα του πρώτου και δεύτερου κεφαλαίου ψηφί-
ζουµε «παρών».

Στο τρίτο κεφάλαιο έχουµε το άρθρο 10. Εδώ µεταβάλλονται
αντίστοιχα και γίνονται πιο αυστηρές οι προϋποθέσεις για τον
εγκλεισµό ανηλίκων στα ιδρύµατα αγωγής. Ισχύουν όσα αναφέ-
ραµε και προηγουµένως επί της αρχής στα σωφρονιστικά κατα-
στήµατα των ανηλίκων, αλλά οι προνοιακού τύπου δοµές, που
αναφέρονται στο νοµοσχέδιο ως εναλλακτικές λύσεις του εγκλει-
σµού στα ιδρύµατα αγωγής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι
ουσιαστικά ανύπαρκτες.

Για τους λόγους αυτούς στο συγκεκριµένο άρθρο το ψηφί-
ζουµε «παρών».

Με το άρθρο 11, µεταρρυθµίζεται η λειτουργία και η διοίκηση
των Εταιρειών Προστασίας Ανηλίκων σε αρνητική, όµως, κατεύ-
θυνση, αφού δίνεται η δυνατότητα στην προτεινόµενη σύνθεση
των διοικητικών συµβουλίων τους να µετέχει πλέον και εκπρό-
σωπος Μη Κυβερνητικής Οργάνωσης. Και βέβαια, βασικό ζήτηµα
είναι η προβλεπόµενη απ’ αυτές παροχή υλικής, κοινωνικής και
ψυχολογικής στήριξης στους ανηλίκους και στις οικογένειές
τους, η επαγγελµατική κατάρτιση, εκπαίδευση, πολιτιστική καλ-
λιέργεια, ψυχαγωγία και στέγη. Παραµένουν όλα αυτά, όµως,

κενό γράµµα, από τη στιγµή που δεν εξασφαλίζονται οι ανα-
γκαίες κρατικές υποδοµές και το προσωπικό.

Κατά την άποψή µας, απαιτείται η λήψη µιας δέσµης µέτρων
που θα περιλαµβάνει µεταξύ άλλων δηµιουργία Ειδικών Μονά-
δων Μέριµνας Νέων, την ουσιαστική αναβάθµιση της Υπηρεσίας
Επιµελητών Ανηλίκων, την υποχρεωτική παρακολούθηση και
ολοκλήρωση της υποχρεωτικής εκπαίδευσης για τους ανήλικους
κρατούµενους, ειδικά προγράµµατα για την κοινωνική επανέ-
νταξη των ανηλίκων και την πλήρη απεξάρτηση των χρηστών και
µέτρα στήριξης των οικογενειών τους.

Γι’ αυτούς τους λόγους στο συγκεκριµένο άρθρο θα ψηφί-
σουµε «κατά».

Τέλος, µε το άρθρο 12 ιδρύεται το περιβόητο Κεντρικό Επι-
στηµονικό Συµβούλιο για την πρόληψη, αντιµετώπιση κ.λπ.. Ανε-
ξάρτητα από το ποια είναι η σύνθεση του προτεινόµενου
εννεαµελούς ∆ιοικητικού Συµβουλίου, το βασικό πρόβληµα ήταν
και παραµένει ότι στην πραγµατικότητα και µέσα απ’ αυτήν την
προβλεπόµενη δηµιουργία σχετικού ενιαίου δικτύου, ουσιαστικά
αναβαθµίζεται ο ρόλος ιδιωτών, επιχειρηµατιών και διαφόρων
Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, µέσα από τις οποίες δρουν επι-
χειρηµατίες και ενθαρρύνεται ο γνωστός εθελοντισµός.

Προβληµατική είναι επίσης η προβλεπόµενη στην παράγραφο
3 περίπτωση γ’, όπου λέει επί λέξει «Συγκέντρωση και επεξερ-
γασία σε συνεργασία µε άλλους φορείς, που δραστηριοποιού-
νται στο χώρο, καταγγελίες για εγκατάλειψη ή κακοποίηση
ανηλίκων». Αυτή η επισήµανση για καταγγελίες και µάλιστα ανώ-
νυµες, είναι δυνατόν να προκαλέσει κατά την άποψή µας, για διά-
φορους λόγους, αβάσιµες στοχοποιήσεις προσώπων,
παρεµβάσεις αλλά και διώξεις.

Γι’ αυτούς τους λόγους ψηφίζουµε «κατά».
Ανακεφαλαιώνοντας, επαναλαµβάνω ότι επί της αρχής ψηφί-

ζουµε «παρών» σε όλα τα άρθρα «παρών», εκτός από το 11 και
12, που τα καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Βέρα Νικολαΐδου.

Ακολουθεί ως ειδικός αγορητής ο Αντιπρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
και συνάδελφος κ. Αναστάσιος Κουράκης για δεκαπέντε λεπτά.

Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν µπω κατευθείαν στο νοµοσχέδιο που συ-

ζητούµε, έχουµε καταθέσει ορισµένες τροπολογίες, στις οποίες
θα αναφερθώ ευθύς εξαρχής, γιατί έχουµε πολύ περιορισµένο
χρόνο, καθώς συζητούµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και επί
των άρθρων µαζί.

Αναφέροµαι στο θέµα των αδειών –το έχουµε ξανασυζητήσει
αυτό το θέµα- των καταδικασµένων για αδικήµατα γύρω από τα
ναρκωτικά. Να θυµίσω στο Σώµα µε πολύ µεγάλη συντοµία, ότι
ορθώς ο νοµοθέτης θεώρησε ότι –εκτός από τις περιπτώσεις για
ισόβια και για µεγάλες ποινές- όλοι οι κρατούµενοι που βρίσκο-
νται στις φυλακές για αδικήµατα γύρω από τα ναρκωτικά, πρέπει
να έχουν την ίδια µεταχείριση, αφού έχουν ήδη τιµωρηθεί από
το δικαστήριο, έτσι ώστε να µπορούν να υποβάλουν αίτηση για
υφ’ όρον απόλυση µε τη συµπλήρωση αντί των τεσσάρων πέ-
µπτων των τριών πέµπτων της ποινής. Παρ’ όλα αυτά έχει παρα-
µείνει η αρνητική σε βάρος τους διάκριση για το πότε µπορούν
να υποβάλουν αίτηση για άδεια. Παραµένουν τα δυο πέµπτα έκτι-
σης της ποινής, ενώ για όλους τους άλλους κρατούµενους ισχύει
το ένα πέµπτο.

Καταλαβαίνετε ότι είναι αναντίστοιχο µε το πνεύµα του νοµο-
θέτη του προηγούµενου νόµου, γι’ αυτό η τροπολογία που εµείς
καταθέτουµε και θα παρακαλούσαµε να γίνει δεκτή, είναι ότι οι
τακτικές άδειες χορηγούνται εφόσον η κράτηση έχει διαρκέσει
τουλάχιστον τρεις µήνες και ο κατάδικος έχει εκτίσει το ένα πέ-
µπτο της ποινής του, χωρίς ευεργετικό υπολογισµό ηµερών ποι-
νής λόγω εργασίας. Σε περίπτωση έκτισης ποινής ισόβιας
κάθειρξης η κράτηση πρέπει να έχει διαρκέσει τουλάχιστον οκτώ
έτη, δηλαδή ό,τι ισχύει για τους άλλους κρατούµενους.

Η δεύτερη τροπολογία, η οποία απασχολεί και ταλανίζει πάρα
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πολλούς κρατούµενους και µας έρχονται συνεχώς µηνύµατα από
όλα τα σωφρονιστικά καταστήµατα, είναι η µη δυνατότητα στην
πράξη να παίρνουν άδεια. Με την έννοια, δηλαδή ότι, ενώ ο
νόµος προβλέπει ότι µπορούν κάτω από προϋποθέσεις να παίρ-
νουν άδεια, εξαιτίας της αλλαγής που έγινε στο νόµο –ο δικα-
στικός λειτουργός που προεδρεύει του συµβουλίου σε
περίπτωση διαφωνίας ως προς τη χορήγηση της αδείας, µπορεί
µόνος του να προσφεύγει εντός πέντε ηµερών στο ∆ικαστήριο
Εκτέλεσης Ποινών, το οποίο αποφαίνεται αµετάκλητα- στην
πράξη πολύ λίγοι κρατούµενοι τελικώς καταφέρνουν να πάρουν
άδεια. Με δεδοµένη τη συνήθη πρακτική διαφοροποίησης του
εισαγγελέα στο ζήτηµα της χορήγησης της άδειας αυτό έχει ως
αποτέλεσµα τον αποκλεισµό µεγάλου αριθµού κρατουµένων από
τη χορήγηση και τη στέρηση αυτού του δικαιώµατος ακόµα και
από εκείνους, που ήδη ελάµβαναν άδεια και δεν είχαν δηµιουρ-
γήσει ποτέ πρόβληµα.

Όπως γνωρίζετε, µετά από τη διαφοροποίηση του εισαγγελέα,
η υπόθεση πηγαίνει στο συµβούλιο που, επειδή δεν έχει σχέση µε
την άµεση γνώση της καθηµερινότητας της φυλακής και δεν µπο-
ρεί να κρίνει την προσωπικότητα του κρατουµένου µε άλλα µέσα,
οδηγείται κατά κανόνα στην απόρριψη της αίτησής του.

Εποµένως, αυτό που ζητούµε εµείς είναι να κάνετε δεκτή την
τροπολογία στο άρθρο 15 του ν. 2776/1979, όπου στο εδάφιο 2
λέει ότι η τακτική άδεια χορηγείται από το συµβούλιο που ορίζε-
ται στο άρθρο 70 παράγραφος 1 του παρόντος µετά από αίτηση
του καταδίκου. Κατά τη συνεδρίαση του συµβουλίου καλείται
αυτός, καθώς και οποιοδήποτε τρίτο πρόσωπο για την παροχή
των αναγκαίων διευκρινήσεων.

Νοµίζουµε, κύριε Υπουργέ –µε την ευαισθησία που διακρίνει
και εσάς και τον κύριο Υφυπουργό- ότι πρέπει να γίνει δεκτό.
Υποφέρουν πραγµατικά οι κρατούµενοι από αυτήν την άδικη
ρύθµιση που στην πράξη, όπως ξέρετε –το έχετε υιοθετήσει και
εσείς, είναι η θέση σας, δηλαδή- η άδεια έχει έναν απολύτως ευ-
εργετικό χαρακτήρα για τους κρατουµένους διότι, πέραν απ’ όλα
τα άλλα, βοηθάει και στην κοινωνική επανένταξη.

Η τρίτη και πολύ ουσιαστική τροπολογία είναι αυτή που έχει
σχέση µε το ποινικό µητρώο. Μια που συζητούµε για τους ανη-
λίκους γνωρίζουµε ότι τους συνοδεύει ο στιγµατισµός από το
ποινικό µητρώο και υπάρχει άµεση συσχέτιση ανάµεσα στην
ύπαρξη του ποινικού µητρώου και τη µη πρόσβαση στην αγορά
εργασίας. Η µη πρόσβαση στην αγορά εργασίας, πέραν του ότι
παρεµποδίζει την κοινωνική επανένταξη του πρώην παραβάτη,
µπορεί να τον οδηγήσει στην τέλεση νέων εγκληµάτων. ∆εν έχει,
λοιπόν, τίποτα άλλο να κάνει. Όταν πάει να πιάσει δουλειά, δεν
τον δέχονται οι εργοδότες. Μελέτες έχουν δείξει ότι η εργασία
µπορεί να µειώσει την υποτροπή από ένα τρίτο έως το 50%, αλλά
και ότι το 60% των πρώην κρατουµένων δεν µπορούν να βρουν
δουλειά, εξαιτίας του ποινικού τους µητρώου.

Ειδικά για τους ανηλίκους αυτή η προβληµατική κατάσταση
έχει περισσότερο αρνητικό αντίκτυπο στο µέτρο που συνιστούν
µια ιδιαίτερη οµάδα, καθώς η διαδικασία της κοινωνικής τους
ένταξης δεν έχει ακόµα ολοκληρωθεί. Η βλάβη που µπορεί να
προκαλέσει ο στιγµατισµός στην εικόνα που έχει ο ίδιος ο κρα-
τούµενος για τον εαυτό του, αλλά και η αντιµετώπιση από τον
κοινωνικό περίγυρο µπορεί να αποβεί ιδιαίτερα καταστροφική
για το µέλλον του.

∆εν θα ήθελα να σας κουράσω περισσότερο, απλώς θέλω να
σας πω ότι τώρα, αν κάποιος έχει καταδικαστεί σε ένα χρόνο, το
αρνητικό ποινικό µητρώο σβήνεται µετά από πέντε χρόνια. Εµείς
λέµε αυτό να γίνει τρία χρόνια. Αν έχει µεγαλύτερη ποινή, η οποία
υπερβαίνει το έτος, αντί να σβήνεται στα οκτώ χρόνια, να σβή-
νεται στα πέντε χρόνια, έτσι ώστε να βοηθάει τη δυνατότητα να
βρουν εργασία και να ενταχθούν στο κοινωνικό σύνολο.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, εκτιµούµε ότι όντως γίνονται πολλά
θετικά βήµατα σε πολλά ζητήµατα. Παρ’ όλα αυτά, επειδή και
εσείς στην επιτροπή αναφέρατε µε πολύ σαφή τρόπο ότι θα θέ-
λατε πάρα πολύ κάποιος να οδηγείται σε στέρηση της ελευθε-
ρίας του σε όλως εξαιρετικές περιπτώσεις και ότι θα έπρεπε να
υπάρχουν ανοικτές δοµές και ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει για λό-
γους οικονοµικούς και γενικότερα οργάνωσης, στελέχωσης κ.λπ.
σας λέµε ότι αυτό, βεβαίως, δεν είναι λόγος να µην αρχίσουµε.

Καταλαβαίνουµε την οικονοµική στενότητα. Τουλάχιστον πρέπει
να υπάρχει µια κατεύθυνση για ανοικτές δοµές. Από την άλλη,
παρ’ όλο που µιλάµε για τροποποιήσεις στον Ποινικό Κώδικα, οι
ανήλικοι κρατούµενοι στις φυλακές του Αυλώνα, του Βόλου, στα
∆ιαβατά και στα άλλα καταστήµατα δεν βλέπουν σε τίποτα να
βελτιώνεται η ζωή τους απ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Με άλλα λόγια, ενώ έχουµε θετικά µέτρα σε πολλά σηµεία –γι’
αυτό εµείς θα ψηφίσουµε τα περισσότερα άρθρα µε τις τροπο-
λογίες, τις οποίες θα αναπτύξω πολύ σύντοµα- δεν γίνεται η µε-
γάλη τοµή. Παρ’ όλο που συµφωνούµε στη φιλοσοφία και σε όλα
αυτά που έχετε πει, δεν γίνεται η µεγάλη τοµή στην πράξη µέσα
από το νοµοσχέδιο, εκτός αν έχετε σκοπό να φέρετε κάτι άλλο
που να µπορεί να ανοίγει το δρόµο σε µια άλλη αντίληψη, ώστε
σχεδόν κανένας ή ελάχιστες, ακραίες περιπτώσεις ανηλίκων να
οδηγούνται στη φυλακή.

Ξέρουµε πολύ καλά ότι οκτώ στα δέκα παιδιά που οδηγούνται
στη φυλακή, µετά από κάποιο χρονικό διάστηµα επιστρέφουν
στη φυλακή ως ενήλικοι πια κρατούµενοι. Αυτό είναι κάτι που δεν
µπορούµε να το δεχθούµε και φαντάζοµαι ούτε και εσείς.

∆εν µπορούµε να δεχθούµε ότι ειδικά οι ανήλικες γυναίκες
κρατούµενες υπόκεινται σε ακόµα χειρότερες συνθήκες από ό,τι
τα αγόρια, αφού εξαιτίας της µικρότερης παραβατικότητας είναι
στις ίδιες φυλακές µε τις ενήλικες κρατούµενες. Επιπλέον, τα κο-
ρίτσια αυτά υποβάλλονται σε κολπικό έλεγχο, όπως και ενήλικες
γυναίκες. Η σκέψη, δηλαδή, ότι ένα δεκαεξάχρονο κορίτσι ανα-
γκάζεται να καθίσει στη γυναικολογική καρέκλα, για να υποστεί
αυτήn την τραυµατική εξέταση για την ψυχική της υγεία, ενισχύει
τη πεποίθησή µας ότι η φυλακή δεν είναι χώρος για ένα παιδί.

Έρχοµαι σε επιµέρους ζητήµατα. Σχετικά µε το άρθρο 1, θα
λέγαµε ότι γίνεται µια προσπάθεια µείωσης της ποινής, αλλά η
ασάφεια του νόµου περί εξαιρετικών περιπτώσεων και ιδιαίτερα
σοβαρών εγκληµάτων όπως αναφέρεται, πολύ φοβούµαι, κύριε
Υπουργέ, ότι θα οδηγήσει στην επιβολή της ποινής των δεκαπέ-
ντε ετών για πολύ µεγάλη κατηγορία αδικηµάτων. Εµείς θα βλέ-
παµε ότι θα µπορούσε το ανώτατο όριο να είναι τα δέκα χρόνια.
Παρ’ όλα αυτά, το άρθρο αυτό θα το ψηφίσουµε.

Σχετικά µε το άρθρο 2 η αντίληψή µας είναι ότι θα µπορού-
σαµε να θεωρήσουµε ότι κάποιος µπορεί να οδηγείται σε ένα κα-
τάστηµα κράτησης, όταν έχει συµπληρώσει το δέκατο έκτο έτος
της ηλικίας του, γιατί η ψυχοκινητική του κατάσταση ολοκληρώ-
νεται περίπου τότε, αλλά και η κατάσταση στις ελληνικές φυλα-
κές είναι τέτοια, ώστε να επιτείνει τη διακινδύνευση και την
απόκτηση αρνητικών εµπειριών και την κοινωνική περιθωριοποί-
ησή του.

Αυτό το στοιχείο, που είπα προηγουµένως, ισχύει: οχτώ στα
δέκα παιδιά γυρνούν ξανά στη φυλακή µετά την αποφυλάκισή
τους, έχοντας διαπράξει µεγαλύτερα εγκλήµατα και έχοντας µε-
γαλύτερη παραβατικότητα. Εποµένως, η τροπολογία την οποία
καταθέτουµε είναι ότι «περιορισµός σε ειδικό κατάστηµα κράτη-
σης νέων επιβάλλεται µόνο σε ανήλικους που έχουν συµπληρώ-
σει το δέκατο έκτο έτος της ηλικίας τους, εφόσον η πράξη τους
έχει χαρακτήρα κακουργήµατος και εµπεριέχει στοιχεία βίας,
στρέφεται κατά της ζωής ή της σωµατικής ακεραιότητας ή τε-
λείται κατ’ επάγγελµα ή κατ’ εξακολούθηση».

Όσον αφορά το άρθρο 2, τα µέτρα που επιβάλλονται, που λέτε
ότι είναι αναµορφωτικά ή θεραπευτικά µέτρα και ότι αν αυτά δεν
αποδώσουν, τότε µπορεί να οδηγηθεί στον ποινικό σωφρονισµό,
θα λέγαµε ότι αυτό είναι ευχολόγιο, γιατί στην πράξη ξέρουµε
πάρα πολύ καλά ότι αυτά τα µέτρα, τα αναµορφωτικά, δεν εφαρ-
µόζονται ή είναι κενά περιεχοµένου. Ενδεικτικά, δηλαδή, αναφέ-
ρουµε ότι και η ανάθεση της επιµέλειας ανηλίκου σε επιµελητή
ανηλίκων, στην ουσία πρόκειται για ένα κενό γράµµα, όταν πρό-
κειται για µια υπηρεσία υποστελεχωµένη και µε προσωπικό χωρίς
ειδική εκπαίδευση, που ελάχιστα µπορεί να προσφέρει στον ανή-
λικο, ανεξάρτητα από τις καλές προθέσεις αυτών που τη στελε-
χώνουν, ενώ κάποια άλλα από τα αναµορφωτικά µέτρα, όπως
είναι η φοίτηση του ανηλίκου σε σχολές, παρακολούθηση των
κοινωνικών και ψυχολογικών προγραµµάτων, η παροχή κοινω-
φελούς εργασίας κ.λπ., είναι στην πλειοψηφία τους ευχολόγια.
Καταλαβαίνουµε ότι υπάρχουν κάποια απ’ αυτά, αλλά στο σύ-
νολό τους δεν είναι ικανοποιητικά σε καµµία περίπτωση. Πολύ
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φοβούµεθα ότι ο ποινικός σωφρονισµός θα αποτελέσει τον κα-
νόνα για τους ανηλίκους.

Στο ίδιο άρθρο, στο άρθρο 2 παράγραφος 2, έχουµε µια τρο-
πολογία. Με βάση τις γνωστές αδυναµίες που έχει το Ίδρυµα
Βόλου, όπου βρίσκονται ανήλικοι παραβάτες έως δέκα οχτώ χρο-
νών, αλλά και παιδιά οχτώ έως δώδεκα ετών, η τροπολογία µας
είναι ότι σε ανήλικο που δεν έχει συµπληρώσει το δέκατο τρίτο
έτος της ηλικίας του, δεν επιβάλλεται το αναµορφωτικό µέτρο,
δηλαδή η τοποθέτηση σε κατάλληλο ίδρυµα αγωγής, παρά µόνο
το αναµορφωτικό µέτρο τοποθέτησης σε προνοιακό ίδρυµα παι-
δικής προστασίας, αν κριθεί τούτο αναγκαίο. Ειδικά στο Ίδρυµα
Ανηλίκων του Βόλου, η κατάσταση είναι τέτοια, ώστε σε καµµία
περίπτωση δεν µπορούν να βρίσκονται παιδιά τόσο διαφορετι-
κών ηλικιών. Παρ’ όλα αυτά, το άρθρο αυτό θα το ψηφίσουµε.

Στο άρθρο 3, θα σας αναπτύξει και η κ. Ηρώ ∆ιώτη την αντί-
ληψη που έχουµε για το ότι δεν µπορεί στους αλλοδαπούς να
επιβληθεί το µέτρο της διοικητικής κράτησης. Θεωρούµε ότι είναι
εξαιρετικά άδικο. Ο µισός πληθυσµός περίπου είναι µη νόµιµοι
µετανάστες. Πολλές φορές δεν ευθύνονται και οι ίδιοι. Άρα, η
τροπολογία που καταθέτουµε είναι ότι «σε ανήλικο αλλοδαπό δεν
µπορεί να επιβληθεί το µέτρο της διοικητικής κράτησης. Μέρι-
µνα για τη διαµονή του λαµβάνει ο εισαγγελέας ανηλίκων σε συ-
νεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες επιµελητών ανηλίκων».

Όσον αφορά το άρθρο 4, το οποίο το ψηφίζουµε, νοµίζουµε
ότι έχει θετικές διατάξεις και ιδιαίτερα το ότι ένας δικαστής πρέ-
πει να έχει περάσει ειδικά προγράµµατα επιµόρφωσης, αν και
εδώ υπάρχουν δύο σχολές. Μια είναι να υπάρχουν ειδικοί δικα-
στές και η άλλη σχολή είναι να υπάρχουν γενικοί δικαστές µε ει-
δικά προγράµµατα επιµόρφωσης. Νοµίζω ότι η δεύτερη λύση
-και αυτή που προκρίνετε εσείς- είναι προσφορότερη σε κάθε
περίπτωση.

Το άρθρο 5, θεωρούµε ότι µπορούµε να το ψηφίσουµε. Χρει-
άζεται η ακρόαση του ενηλίκου.

Στο άρθρο 7, νοµίζουµε ότι εδώ υπάρχει µια διάκριση, όσον
αφορά το αυτόφωρο. Όταν πιάνονται ανήλικοι µε ενηλίκους, πολ-
λές φορές –θα το γνωρίζετε καλύτερα από εµένα, οι νοµικές µου
γνώσεις δεν είναι άριστες- γίνεται ένας διαχωρισµός και οδηγεί-
ται πάλι ο ενήλικος στο αυτόφωρο. Άρα, θα πρέπει να ληφθεί µέ-
ριµνα, ώστε να µην παραµένει αυτό πίσω και έλκει. Έχει σχέση µε
το άρθρο 130 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας παράγραφος 3.
Πρέπει να τροποποιηθεί και αυτό, για να µην έχουµε αναντιστοι-
χίες.

Τα άρθρα 7 και 8 τα ψηφίζουµε και το 9, βεβαίως, το ψηφί-
ζουµε, αλλά δεν καταλαβαίνουµε γιατί η προφυλάκιση, ενώ ήταν
στο σχέδιο νόµου έξι µήνες, µετά έγινε συν τρία. ∆εν το καταλά-
βαµε αυτό. Ποια αναγκαιότητα υπαγόρευσε αυτήν την αυστη-
ροποίηση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ύο-τρία λεπτά θα χρειαστώ ακόµη, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε
την καλοσύνη.

Επίσης, στο σηµείο αυτό θέλω να πω ότι και εµείς, αλλά και ο
Συνήγορος του Παιδιού, εκφράζουµε σοβαρές επιφυλάξεις γι’
αυτό που λέγεται. ∆ηλαδή, επειδή κάποιος διαβιώνει σ’ ένα δυ-
σµενές κοινωνικό περιβάλλον, ενώ ο ίδιος δεν έχει κάνει αξιό-
ποινη πράξη, ουσιαστικά τον στέλνουµε σε ιδρύµατα αγωγής που
ξέρουµε ότι λειτουργούν περίπου µε κανόνες στέρησης της
ελευθερίας και άλλα;

Θεωρούµε, κύριε Υπουργέ, ότι σε όλα αυτά τα παιδιά που
πραγµατικά διαβιώνουν σε ένα κοινωνικό περιβάλλον, στο οποίο
τελούνται καθ’ έξιν και κατ’ επάγγελµα αξιόποινες πράξεις, θα
έπρεπε η αντιµετώπιση να είναι σε ξενώνες, στέγες φιλοξενίας,
που θα έπρεπε να δηµιουργηθούν από την πολιτεία, γιατί αλλιώς
δεν νοµίζουµε ότι βοηθιέται η όλη κατάσταση.

Στο άρθρο 9, σχετικά µε το διορισµό του συνηγόρου, εµείς
γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι ο τρόπος µε τον οποίο αυτό υλο-
ποιείται τελικά, είναι ότι γίνεται την τελευταία στιγµή, ο συνήγο-
ρος δεν έχει γνώση του αντικειµένου. Γι’ αυτό η τροποποίηση
που κάνουµε είναι να διορίζεται συνήγορος τουλάχιστον τρεις
µέρες πριν τη δικάσιµο. «Και αν αυτό ακόµη σε κάποιες περι-
πτώσεις δεν µπορεί να καταστεί εφικτό, ο διορισθείς επί της

έδρας συνήγορος δύναται να υποβάλλει αίτηµα προς διακοπή
της δίκης, ώστε να διατίθεται επαρκής χρόνος και ευκολία για
την προετοιµασία της υπεράσπισης». Το λέµε, για να έχει δηλαδή
πραγµατικό περιεχόµενο αυτό που φέρνετε στο άρθρο 9. Αυτή
είναι η τροπολογία.

Στο άρθρο 10, υπάρχει αυτό που µόλις ανέφερα προηγουµέ-
νως, ότι δεν µπορεί να πηγαίνει ένα παιδί, επειδή είναι σε δυ-
σµενές περιβάλλον, στο ίδρυµα αγωγής. Και αυτή η τροπολογία
που υποβάλλουµε είναι ότι: Επί του άρθρου 1 παράγραφος 5 του
σχεδίου νόµου να αντικατασταθεί η παράγραφος 5 ως εξής: «σε
ανηλίκους, οι οποίοι διαβιώνουν σε κοινωνικό περιβάλλον ατό-
µων, τα οποία τελούν καθ’ έξιν ή κατ’ επάγγελµα αξιόποινες πρά-
ξεις, εφόσον υπάρχει η γνωµάτευση του Επιµελητή Ανηλίκων ότι
δεν είναι εφικτή ή σκόπιµη η ένταξή τους σε προνοιακό ίδρυµα
φιλοξενίας ανηλίκων, παρέχεται προστασία µε εισαγωγή σε κα-
τάλληλες µονάδες µέριµνας και παιδαγωγικής φροντίδας, όπως
ξενώνες, στέγες φιλοξενίας και άλλα.»

∆εν έχω χρόνο για να πω, γιατί το άρθρο 11 το καταψηφί-
ζουµε. Ίσως, στη δευτερολογία µου πω περισσότερα πράγµατα.

Συνολικά, εµείς θα δηλώσουµε «παρών», κύριε Υπουργέ, στο
νοµοσχέδιο. Θεωρούµε ότι θα µπορούσε να γίνει µια προσπά-
θεια, όχι απλώς βελτίωσης που σίγουρα επιφέρει, αλλά άλλης
αντίληψης, όπως την έχετε δηλώσει κατ’ επανάληψη και εσείς
και ο κ. Υπουργός. Τα περισσότερα άρθρα -όπως είπα- τα υπερ-
ψηφίζουµε και δίνουµε ιδιαίτερα έµφαση, γιατί νοµίζουµε ότι
έχουν εξαιρετική σηµασία οι τροπολογίες που υποβάλαµε για τις
άδειες των κρατουµένων και στις δύο περιπτώσεις και για το ποι-
νικό µητρώο των ανηλίκων.

Σας ευχαριστώ και νοµίζω ότι υπάρχουν πάρα πολλά να γίνουν,
όπως το έχετε εξαγγείλει και ότι θα βρούµε θετική ανταπόκριση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αναστάσιο Κουράκη.
Ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, Βου-

λευτής Α’ Αθηνών, κ. Αθανάσιος Πλεύρης έχει το λόγο για δεκα-
πέντε λεπτά.

AΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε εδώ
να µιλήσουµε για τα θέµατα της ανηλικότητας, όσον αφορά τον
ποινικό σωφρονισµό. Και ξεκινώ από αυτήν την τοποθέτηση, γιατί
εδώ υπάρχει µία παρεξήγηση. Μπερδεύουµε τη δουλειά που
έχουν να κάνουν µία σειρά από υπηρεσίες κοινωνικές, για να µη
φτάσει ο ανήλικος ή και ο ενήλικος στη διάπραξη κάποιου εγκλή-
µατος µε το Ποινικό ∆ίκαιο, που το Ποινικό ∆ίκαιο έχει να κάνει
µε τον κολασµό και το σωφρονισµό.

Εγώ θα συµφωνήσω, ότι πολλά κοµµάτια της κοινωνίας δεν
λειτουργούν αυτήν τη στιγµή εποικοδοµητικά, ώστε να οδηγού-
µαστε στο αποτέλεσµα να δηµιουργούνται προσωπικότητες µε
εγκληµατική συµπεριφορά, αλλά τη λύση αυτή, που δεν λει-
τουργούν όλοι αυτοί οι φορείς δεν θα τη δώσει το Ποινικό ∆ί-
καιο. Το Ποινικό ∆ίκαιο έχει έναν άλλο ρόλο, µία άλλη λειτουργία.
∆ηλαδή, αν µπούµε στη λογική επειδή η κοινωνία παράγει
«εγκληµατίες», λόγω κοινωνικών συνθηκών, λόγω του ότι δεν
υπάρχει η κατάλληλη παιδεία στα σχολεία, λόγω του ότι υπάρχει
πρόβληµα µέσα στις οικογένειες, λόγω του ότι ζούµε σε απρό-
σωπες κοινωνίες, το γεγονός ότι γίνονται όλα αυτά, δεν σηµαίνει
ότι επειδή δεν λειτουργεί κάτι στην κοινωνία, θα έχουµε ένα
άνετο επιεικές Ποινικό ∆ίκαιο. Το Ποινικό ∆ίκαιο έχει µία άλλη
δουλειά και µια άλλη αρµοδιότητα.

Και επειδή η συζήτηση γίνεται αναγκαστικά σε ένα γενικό πλαί-
σιο, πρέπει να δούµε κάποια στιγµή και τα αίτια, για ποιο λόγο
όλο και περισσότεροι νέοι άνθρωποι, ανήλικοι ρέπουν προς την
παραβατικότητα και την εγκληµατικότητα.

Κύριοι συνάδελφοι, εµείς είµαστε ουσιαστικά αυτή η κοινωνία,
η οποία απαξίωσε µία σειρά µηχανισµών που έφτιαχναν προσω-
πικότητες, που έδιναν αξίες, που έδιναν ιδανικά, που έδιναν ηθικά
πρότυπα και οπωσδήποτε αυτό είναι ένα βαθιά πολιτικό ζήτηµα.
Είναι ένα ιδεολογικό ζήτηµα.

Πρέπει να αναζητήσουµε ποιοι φορείς ιδεολογιών απαξίωσαν
την οικογένεια και πλέον µέσα από την οικογένεια δεν γίνεται ο
κατάλληλος µηχανισµός, για να έχουµε προσωπικότητες. Ποιοι
είναι αυτοί που απαξίωσαν τα σχολεία, που απαξίωσαν την παι-
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δεία, που χάθηκε η έννοια του σεβασµού µέσα στο σχολείο, που
χάθηκε το πρότυπου του δάσκαλου; Γιατί αυτός ο δάσκαλος
είναι ουσιαστικά αυτός ο ίδιος που µε τον άλφα ή βήτα τρόπο
µετά, παρακινεί προς µία αναρχία, προς έναν αντιεξουσιασµό και
σε µια απαξίωση των ηθικών φραγµών. Ποιοι ήταν αυτοί εν τέλει
που διέρρηξαν τον κοινωνικό ιστό και τις αξίες που χαρακτηρί-
ζουν την ελληνική κοινωνία; Ποιοι ήταν αυτοί που απαξίωσαν την
Εκκλησία και το ρόλο της, µέσα από µία ηθική διαπαιδαγώγηση
να µην παράγονται άτοµα µε εγκληµατική συµπεριφορά;

Αυτά οπωσδήποτε θα ήταν σηµαντικό κάποια στιγµή, να τα βά-
λουµε κάτω και να τα συζητήσουµε, για να δούµε πώς η απα-
ξίωση αυτής της παραδοσιακής οικογένειας, την οποία
τουλάχιστον ως παράταξη εµείς υπερασπιζόµαστε, έχει οδηγή-
σει µεταξύ άλλων και στην αύξηση της εγκληµατικότητας, στο
πλαίσιο που πλέον οι νέοι άνθρωποι δεν έχουν αξίες, δεν έχουν
ιδανικά. Έχουν µπει απλώς σε έναν υλιστικό τρόπο ζωής, που
δεν υπάρχει κάτι ηθικό, για να τους δώσει όραµα και να τους πα-
ρακινήσει. Αυτό το κοµµάτι µε µεγάλη χαρά να το συζητήσουµε,
αλλά το γεγονός ότι αυτό το κοµµάτι δεν λειτουργεί, δεν σηµαί-
νει ότι πρέπει να πάµε στη λογική ότι δεν θα υπάρχει ο ποινικός
κολασµός, δεν θα υπάρχει ο σωφρονισµός.

Αυτές είναι δύο παράλληλες διαδικασίες. Σ’ αυτό το σηµείο,
κύριε Υπουργέ, ήταν η βασική µας ένσταση ως προς την πρό-
θεσή σας να πάτε σε µία ελαχιστοποίηση και πιο επιεική µετα-
χείριση, αναφορικά ακόµα και µε τους ανήλικους δράστες.
Υπάρχει ανάγκη κατ’ αρχάς οι ανήλικοι δράστες να αντιµετωπί-
ζονται ευµενέστερα; Βεβαίως και υπάρχει, γιατί υπάρχει το κρι-
τήριο της ανηλικότητας.

Όµως και το παρόν καθεστώς όπως υπάρχει, αντιµετωπίζει ευ-
µενώς τους ανήλικους δράστες και οφείλω να πω ότι πέρα από
το νοµοθετικό πλαίσιο, στο πρακτικό πλαίσιο, στην εφαρµογή δη-
λαδή, εξαντλούνται όλα τα µέσα προκειµένου να µην υπάρχει
εγκλεισµός σε έναν ανήλικο θύτη.

Φυσικά το θύµα του ανήλικου θύτη, µην ξεχνάµε ότι είναι συ-
νήθως και ανήλικος. ∆ηλαδή, ένας δεκαπεντάχρονος ενδέχεται
να κάνει ένα βιασµό σε ένα δωδεκάχρονο παιδί. Συνεπώς, προ-
στατεύοντας και µε ένα πλαίσιο τιµώρησης -και στο πλαίσιο της
ανηλικότητας- προστατεύεις και την ανηλικότητα από την πλευρά
του θύµατος.

Οι στατιστικές λένε ότι τουλάχιστον το 70% των αδικηµάτων
που διαπράττονται από ανηλίκους και έχουν τη φυσιογνωµία
αυτού του εγκλεισµού που είναι η βαριά εγκληµατικότητα, έχει
ως θύµατα ανηλίκους. Πρέπει, λοιπόν, να δούµε και αυτήν την
παράµετρο, µην νοµίζουµε ότι από τη µία µόνο πλευρά προστα-
τεύουµε την ανηλικότητα.

Επιπλέον, θα ήθελα να πω το εξής. Είµαστε σε µία εποχή που
οι ίδιοι -και ειδικά εσείς ως παράταξη το έχετε κάνει και πράξη-
θεωρείτε ότι η ωριµότητα του ανθρώπου έχει µεταβληθεί. ∆εν
είναι πια τα δεκαοχτώ έτη, είναι τουλάχιστον τα δεκαέξι. Όταν
κρίνετε λόγου χάριν ότι ο αρχηγός του κινήµατος µπορεί να ψη-
φίζεται από άτοµα που είναι δεκαέξι ετών, προφανώς αυτό το
άτοµο δεν είναι δυνατόν να µην µπορεί να αναγνωρίσει και το
θέµα του ποινικού καταλογισµού.

Εδώ πέρα, λοιπόν, είναι µία ιδεολογική σας αντίφαση. Όταν
οδηγήστε στο ότι η νεότερη γενιά ωριµάζει σε µεγαλύτερο πλαί-
σιο, δεν δικαιολογείται η ακόµα πιο ευνοϊκή µεταχείριση από τα
νοµοθετήµατα που υπήρχαν τα προηγούµενα έτη. Είναι ένα λο-
γικό επιχείρηµα, στο οποίο πρέπει να απαντήσετε.

Ουσιαστικά µε αυτό το νοµοσχέδιο, στο πρώτο του κοµµάτι
που έχουµε τις αντιρρήσεις µας, οδηγείτε σε µία επιεικέστερη
µεταχείριση. Οι βασικές τοµές οι οποίες κάνετε είναι ότι µέχρι
τώρα ο εγκλεισµός µπορούσε να υπάρχει από τα δεκατρία έτη
και µεταφέρετε αυτόν τον εγκλεισµό στα δεκαπέντε έτη. Και θυ-
µάµαι ακόµα να ηχεί στα αυτιά µου η φράση που είπατε -και φα-
ντάζοµαι τον καθένα ευαισθητοποιεί- ότι φανταστείτε να βλέπετε
ένα παιδί που είναι έγκλειστο και είναι δεκατριών χρονών στην
Αυλώνα, αλλά, από την άλλη πλευρά πρέπει να δούµε και τι έκανε
αυτό το παιδί, για να είναι έγκλειστο. Γιατί αυτό το παιδί λόγου
χάριν µπορεί να είχε βιάσει ένα εντεκάχρονο, µπορεί να είχε σκο-
τώσει, µπορεί να είχε προκαλέσει βαριές σωµατικές βλάβες.

Προφανώς, τα δικαστήρια, για να οδήγησαν σ’ αυτό το πλαίσιο

στην ηλικία δεκατρία-δεκαπέντε δηλαδή, που αφαιρείτε την ανά-
γκη του εγκλεισµού, που οπωσδήποτε δεν θα ήταν µία ανάγκη
εγκλεισµού, επειδή συµµετείχε σε κάποια επεισόδια. Άρα, θεω-
ρούµε ότι δεν είναι επιτυχές αυτό το οποίο κάνετε στο ηλικιακό
κριτήριο.

Το δεύτερο το οποίο κάνετε, είναι ότι ουσιαστικά υπάρχει αδυ-
ναµία εγκλεισµού, παρά µόνο για τα κακουργήµατα. Μέχρι τώρα
το πλαίσιο επέτρεπε και έναν εγκλεισµό υπό πολύ αυστηρούς
όρους και για τα πληµµελήµατα.

Για να καταλάβουµε τι νοµοθετούµε εδώ, κύριοι συνάδελφοι,
είναι ότι ένα παιδί δεκαπέντε, δεκαέξι, δεκαεπτά ετών, το οποίο
θα πράττει συνεχείς πληµµεληµατικές πράξεις -που πληµµελή-
µατα µη νοµίζουµε ότι είναι και ασήµαντα αδικήµατα και η σω-
µατική βλάβη πληµµέληµα είναι και η κλοπή πληµµέληµα είναι-
εάν έχει µία τέτοια συνεχή παραβατικότητα, δεν σας λέω να το
κάνει µία φορά. ∆ηλαδή τον πιάνουµε, θα του έχουµε θεραπευ-
τικά και αναµορφωτικά µέτρα, δηλαδή, µία νουθεσία και το ίδιο
το παιδί αυτό µπορεί να συνεχίσει.

Σ’ αυτό το σηµείο, κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να προσέξετε
το εξής. Πώς λειτουργεί το οργανωµένο έγκληµα; Το οργανω-
µένο έγκληµα λειτουργεί εκµεταλλευόµενο τις ευεργετικές δια-
τάξεις που υπάρχουν σ’ αυτό το επίπεδο της ανηλικότητας.

Και έρχοµαι στην τρίτη τοµή, την οποία κάνετε, όπου ουσια-
στικά δίνετε τη δυνατότητα σε κάποιον που θα έχει συµπληρώσει
το εικοστό πέµπτο έτος του για µία πράξη, την οποία έκανε στην
ανηλικότητα, δηλαδή, κάνει µία πράξη στα δεκαεπτά - δεκαοκτώ
και εκδικάζεται αυτή η πράξη στα είκοσι – είκοσι ένα. Σήµερα υπό
όρους υπήρχε η δυνατότητά του να υπάρξει µία ποινή. Αυτό το
πράγµα το περιορίζετε και µπορεί να έχουµε ένα παιδί, πλέον
προφανώς όχι παιδί, αλλά έναν ενήλικο είκοσι δύο χρονών, για
µία πράξη που έκανε στα δεκαοκτώ και να µιλήσουµε για θερα-
πευτικά και αναµορφωτικά µέτρα.

Τι κάνει λοιπόν, το οργανωµένο έγκληµα; Εκµεταλλεύεται αυτό
το πλαίσιο της κοινωνίας και χρησιµοποιεί ως όργανα εγκληµα-
τικής συµπεριφοράς, άτοµα, τα οποία διακατέχονται από αυτό
το πλαίσιο της ευεργετικής ποινικής µεταχείρισης. Μη σας κάνει
έκπληξη δηλαδή, αν δείτε δεκαεπτάχρονους να πουλάνε περισ-
σότερα ναρκωτικά, διότι προφανώς η ποινική τους µεταχείριση
που ήταν ευνοϊκή µέχρι τώρα και καλώς ήταν, αλλά θα φτάσει
σχεδόν στο επίπεδο της ατιµωρησίας.

Πρέπει, λοιπόν, να δούµε και αυτήν την πλευρά. Μη νοµίζουµε
ότι αναγκαστικά, από τη µία πλευρά υπάρχει το δόγµα ότι η αυ-
στηροποίηση δεν δηµιούργησε αντιεγκληµατική πολιτική µάλι-
στα, αλλά από την άλλη πλευρά µη νοµίζουµε ότι και η πλήρης
απουσία του οποιουδήποτε κολασµού θα λύσει τα προβλήµατα
της κοινωνικής συνοχής, τα οποία υπάρχουν.

Σε αυτά, λοιπόν, τα τρία επίπεδα, κύριε Υπουργέ, εµείς θεω-
ρούµε ότι το πλαίσιο, όπως ήταν, χρειάζεται ίσως κάποιες διορ-
θωτικές κατευθύνσεις, όχι στο επίπεδο πιο επιεικούς
µεταχείρισης, αλλά ενός εξορθολογισµού – αυτά που λέτε και
στην αιτιολογική έκθεση- που δεν γινόταν, βέβαια, ποτέ, ότι δη-
λαδή κάποιος για µια σωµατική βλάβη θα µπορούσε να καταδι-
καστεί έξι µήνες. Τέτοια φαινόµενα δεν υπήρχαν, γιατί η πρακτική
των δικαστηρίων το αντιµετώπιζε αυτό. Όµως, έστω σ’ ένα θεω-
ρητικό επίπεδο να αντιµετωπίζεται αυτό το πράγµα στα πληµµε-
λήµατα.

Από την άλλη πλευρά θεωρούµε ότι είναι λανθασµένο να πάτε
σε µια πλήρως επιεική µεταχείριση, χωρίς ουσιαστικό επιχείρηµα
-παρά µόνο µε το επιχείρηµα ότι υπάρχει υπερσυγκέντρωση στις
φυλακές- και χωρίς ένα επιχείρηµα για το πώς αυτό θα αντιµε-
τωπίσει θέµατα εγκληµατικής συµπεριφοράς που θα αναπτυ-
χθούν.

Το δεύτερο κεφάλαιο που φέρνετε και µπορώ να πω πως
πραγµατικά είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, είναι ουσιαστικά
µια σειρά από δικονοµικές διατάξεις. Το κυρίαρχο θέµα που
έχετε είναι ότι τα δικαστήρια πραγµατικά πλέον, µε τις ρυθµίσεις
που φέρνετε, θα στελεχώνονται από δικαστές, που όχι µόνο θε-
ωρητικά θα πρέπει να έχουν γνώση του αντικειµένου, αλλά είτε
µε µεταπτυχιακό τίτλο είτε µε διδακτορικό είτε µε παρακολού-
θηση σεµιναρίων, πραγµατικά θα βρίσκονται κοντά σε αυτά τα
θέµατα της ανηλικότητας. Γνωρίζετε πολύ καλύτερα από µένα
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ότι ο δικαστής ανηλίκων είναι πολύ κοντά στη λειτουργία σαν παι-
δοψυχολόγος. Οπότε αυτό το κοµµάτι είναι στη θετική κατεύ-
θυνση.

Το ίδιο ισχύει και για άλλα δικονοµικά θέµατα, όπως τα θέµατα
της ακρόασης, τα θέµατα της προσωρινής κράτησης. Πράγµατι,
δεν πρέπει ένας ανήλικος να κρατείται προσωρινά µε τους ίδι-
ους όρους του ενήλικα και τον περιορισµό που κάνετε στους έξι
µήνες συν τρία.

Έχουµε προβληµατισµό στο θέµα των αυτοφώρων αδικηµά-
των και πληµµεληµάτων. Αυτήν τη στιγµή δεν δίνετε τη δυνατό-
τητα να δικάζονται ανήλικοι για αυτόφωρα αδικήµατα.

Κοιτάξτε τι γίνεται. Αντιλαµβάνοµαι, κατ’ αρχάς, το σκεπτικό
που λέτε, ότι δηλαδή ούτως ή άλλως, για να δικαστεί ένας ανή-
λικος, πρέπει να δούµε τις συνθήκες διαβίωσης. Πρέπει, όµως,
να πάµε σ’ ένα πρακτικό επίπεδο, κύριε Υπουργέ.

Αύριο το πρωί καίγεται η Αθήνα και έχουµε συλλήψεις. Αύριο
το πρωί σε έναν ποδοσφαιρικό αγώνα γίνεται χαµός, πράγµατα
τα οποία ζούµε. Εκεί πέρα το θέµα της γενικής πρόληψης, δη-
λαδή, του παραδειγµατισµού ως προς την κοινωνία, θέλει όχι
τόσο αυστηρές ποινές, αλλά άµεσες ποινές. ∆εν θέλει, δηλαδή,
για κάποια επεισόδια που έγιναν το ∆εκέµβριο στην Αθήνα οι ποι-
νές να πάνε µετά από δύο χρόνια, διότι χάνεται όλη η φυσιο-
γνωµία της γενικής πρόληψης. Σε έναν ποδοσφαιρικό αγώνα που
έχει γίνει χαµός η ανάγκη παραδειγµατισµού της κοινωνίας επι-
βάλλει οι τιµωρίες να είναι άµεσες.

Αυτή, λοιπόν, τη στιγµή, επειδή στα περιστατικά που σας ανέ-
φερα, κυρίως, έχουµε ανήλικους εγκληµατίες -δηλαδή σε έναν
ποδοσφαιρικό αγώνα, σε επεισόδια τα οποία γίνονται στο κέντρο
της Αθήνας έχουµε σε µεγάλο βαθµό ανήλικους εγκληµατίες-
υπάρχει ο κίνδυνος να χαθεί αυτό το πλεονέκτηµα της γενικής
πρόληψης µε µια άµεση ποινική αντιµετώπιση του θέµατος, ώστε
να παραδειγµατιστεί η κοινωνία και να λειτουργήσει αυτό απο-
τρεπτικά. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι σ’ αυτό το σηµείο θα πρέπει να
κινηθείτε σε µια άλλη κατεύθυνση.

Αυτό που θα ήθελα να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ - θα το επι-
σηµάνω ειδικά στα άρθρα- και θεωρώ ότι είναι τελείως αντίθετο
µε όλη τη δική σας φιλοσοφία ως προς το θέµα της αντιµετώπι-
σης της εγκληµατικότητας των ανηλίκων, είναι το άρθρο 10, πα-
ράγραφος 5, το οποίο το κρατάτε ουσιαστικά ως είχε στην
προηγούµενη ρύθµιση.

Τι γίνεται ουσιαστικά εδώ, κύριοι συνάδελφοι; Ενώ από τη µια
πλευρά έρχεστε και λέτε «εγώ θέλω επιεική µεταχείριση για τους
ανήλικους που έχουν παραβατική και εγκληµατική συµπερι-
φορά», το άρθρο 10 στην παράγραφο 5 λέει ότι ένας ανήλικος
µπορεί υπό όρους να τεθεί σε περιορισµό στα πλαίσια πάντα του
αν υπάρχει µια σειρά από προϋποθέσεις. Για ποιο λόγο; Επειδή
διαβιούσε σε ένα κοινωνικό περιβάλλον, όπου αυτοί µε τους
οποίους διαβιούσε είχαν αναπτύξει εγκληµατική συµπεριφορά.

Ερχόµαστε, δηλαδή, εδώ σ’ ένα σηµείο και ουσιαστικά προ-
ληπτικά εφαρµόζουµε ένα κατασταλτικό µέτρο για έναν ανήλικο
που δεν έχει επιδείξει εγκληµατική και παραβατική συµπεριφορά,
αλλά απλώς βρισκόταν σ’ ένα τέτοιο περιβάλλον.

Θεωρώ ότι όλο αυτό το πλαίσιο, κύριε Υπουργέ, είναι απαρ-
χαιωµένο. Η διαδικασία εγκλεισµού και παρακολούθησης –µε
οποιοδήποτε όρο το πείτε αυτό- θα πρέπει να αφορά συγκεκρι-
µένες πράξεις που έχει πράξει ο ανήλικος και όχι ένα πλαίσιο,
ότι, δηλαδή, επειδή βρέθηκε σ’ ένα περιβάλλον εγκληµατογόνο,
υπάρχει περίπτωση και αυτός να ρέπει στην εγκληµατικότητα.

Θεωρώ ότι διαφέρει πλήρως και µε τη δική σας φιλοσοφία. Θα
τολµούσα να πω ότι στην προσέγγιση που έχω κάνει εγώ και η
παράταξή µου σ’ αυτό το νοµοσχέδιο θα µπορούσαµε να έχουµε
µια τέτοια ρύθµιση. Παρ’ όλα αυτά και εµείς θεωρούµε ότι είναι
απαρχαιωµένη ρύθµιση και ότι δεν µπορεί να συνάδει µε αυτό
που θέλετε να φέρετε, δηλαδή να υπάρχει εγκλεισµός ανηλίκων,
επειδή το κοινωνικό περιβάλλον είναι εγκληµατικό, χωρίς να ανα-
ζητείται η συναίνεση του ανηλίκου, χωρίς να παρακολουθείται ο
ανήλικος και ουσιαστικά να υπάρχει µια σύµφωνη γνώµη όσων
έχουν τη γονική µέριµνα ή αυτή του Εισαγγελέα Ανηλίκων. Πι-
στεύω ότι είναι µια απαρχαιωµένη διάταξη.

Θα ήθελα να σηµειώσω και κάτι άλλο. Πραγµατικά µου έκανε
µεγάλη εντύπωση, διότι αυτά τα θέµατα τα οποία αναφέρετε ως

δηµιουργία συµβουλίων είναι προς την κατεύθυνση την οποία
επιθυµείτε. Αυτό, όµως, που δεν µπόρεσα να καταλάβω είναι στο
προηγούµενο νοµοσχέδιο -και, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει κάποια
στιγµή να δούµε πως πολλές φορές νοµοθετούσαµε σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα- και ευτυχώς, κύριε Υπουργέ, το βγάζετε- το
σηµείο ζ’ του άρθρου 11. Όπως το φέρνετε τώρα, λέτε ποιοι θα
στελεχώνουν την Εταιρεία Προστασίας Ανηλίκων. Μιλάτε για ένα
πρόσωπο µε προσφορά, ευαισθησία και εµπειρία στον τοµέα της
πρόληψης ή της αντιµετώπισης της εγκληµατικότητας ανηλίκων.

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, τι θα πει «φωτογραφική διάταξη».
Ήταν το πλαίσιο που είχε φέρει το ΠΑΣΟΚ το 1995. Γι’ αυτήν την
ίδια διάταξη τι έλεγε το ΠΑΣΟΚ; Μου έχει κάνει τόσο µεγάλη
εντύπωση, που θέλω να το σχολιάσω απ’ αυτό το Βήµα. Έλεγε
ότι θα στελεχώνει την υπηρεσία ανηλίκων ένα πρόσωπο µε προ-
σφορά, ευαισθησία και εµπειρία στον τοµέα καταπολέµησης της
παιδικής παραβατικότητας, κατά προτίµηση πολιτικός µηχανικός
ή αρχιτέκτων.

ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ: ∆εν έχει σχέση αυτό µε το αντικείµενο!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κάποια στιγµή αυτά πρέπει να τα

λέµε, για να πηγαίνουµε σε άλλες κατευθύνσεις νοµοθετικής
ρύθµισης. Εκείνη την εποχή, προφανώς, ο τότε Υπουργός –που
δεν ξέρω ποιος ήταν- είχε ένα γνωστό πολιτικό µηχανικό ή αρχι-
τέκτονα που ήθελε να τον βάλει µέσα στο συµβούλιο και έκανε
µια φωτογραφική διάταξη. Γι’ αυτό το λόγο –έστω και επί της
αρχής- ήθελα να πω ότι τουλάχιστον τον βγάλατε, γιατί πραγµα-
τικά πρέπει να πάµε σ’ αυτές τις κατευθύνσεις.

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Υπουργέ, ενώ συµφωνούµε µε το
δικονοµικό κοµµάτι και το κοµµάτι των ιδρυµάτων που λέτε, δια-
φωνούµε πλήρως σε όλη µας τη φιλοσοφία µε την επιλογή που
κάνετε, προκειµένου να αντιµετωπιστούν κοινωνικές παθογένειες
που υπάρχουν, να πάµε σε φυλακές ανηλίκων. Ας µην ξεχνάµε
ότι το 80% είναι ανήλικοι αλλοδαποί. Αυτό δείχνει ότι και υπερ-
συγκέντρωση δεν θα υπήρχε, αν δεν είχαµε αυτό το ανεξέλεγκτο
ρεύµα. ∆ηλαδή, οι δοµές που είχε η ελληνική κοινωνία ήταν
επαρκείς για τον εγχώριο πληθυσµό, αλλά δεν µπορούσε να
ελέγξει αυτήν τη µεταναστευτική ροή.

Σε ένα πλαίσιο, λοιπόν, απλώς και µόνο του να περιοριστεί η
υπερσυγκέντρωση στις φυλακές το να πάµε σε ρυθµίσεις που
µπορεί να αυξήσουν την όποια εγκληµατική συµπεριφορά, εκεί
διαφωνούµε και γι’ αυτό καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµο-
σχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον ειδικό αγορητή του ΛΑΟΣ κ. Αθανάσιο Πλεύρη.
Στο σηµείο αυτό ξεκινά ο κατάλογος των αγορητών επί της

αρχής. Ξεκινάµε από τον ορφικό νοµό Έβρου.
Πρώτη είναι η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ελένη Τσιαούση.
Ορίστε, κυρία Τσιαούση, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψή-

φιση σχέδιο νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης που συζητάµε
σήµερα αποτελεί µια νοµοθετική πρωτοβουλία για µια δικαιο-
κρατικά ορθή και δικαιοπολιτικά πρόσφορη µεταχείριση των φαι-
νοµένων της νεανικής παραβατικότητας, εκ µέρους της
πολιτείας, η οποία εκσυγχρονίζει και συµπληρώνει το ν. 3189/
2003. Εισάγει ρυθµίσεις, οι οποίες είναι σε θετική κατεύθυνση,
αυτήν, της ηπιότερης ποινικής µεταχείρισης για τους ανηλίκους.

Ως µέλος της Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και ∆ικαιωµάτων
του Ανθρώπου της Βουλής, που έχει εργαστεί πάνω στο συγκε-
κριµένο θέµα και ως κοινωνική λειτουργός µε εµπειρία σε υπο-
θέσεις νεανικής παραβατικότητας, δεν µπορώ να µην κάνω
κάποιες παρατηρήσεις.

∆ιαβάζοντας δε και τις προτάσεις των πολιτών που κατατέθη-
καν στη δηµόσια διαβούλευση, εξειδικευµένων επιστηµόνων,
καθώς και αυτές του Συνηγόρου για τα ∆ικαιώµατα του Παιδιού,
κατέληξα στο συµπέρασµα ότι κάποιες προβλέψεις δεν είναι
απόλυτα συµβατές µε τη σύγχρονη πραγµατικότητα και επιδέ-
χονται βελτιώσεις.

Οι επιστηµονικές µελέτες στην Ελλάδα και διεθνώς έχουν απο-
δείξει ότι ο ποινικός σωφρονισµός ανηλίκων είναι ελάχιστα απο-
τελεσµατικός ως προς τη µετέπειτα συµµόρφωσή τους, γεγονός
που αποδεικνύεται και από την ιδιαίτερα υψηλή υποτροπή των
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νέων, στους οποίους επιβάλλεται ο εγκλεισµός. Σύµφωνα µε τε-
λευταία έρευνα του εργαστηρίου εγκληµατολογικών και ποινι-
κών ερευνών του Πανεπιστηµίου Αθηνών, το ποσοστό αυτό
ανέρχεται στο 80%. ∆ηλαδή, αν σκεφτούµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι το Μάρτιο του 2010 υπήρχαν πεντακόσια δεκα-
τέσσερα παιδιά στις φυλακές, τότε ξέρουµε εκ των προτέρων ότι
τα τετρακόσια δώδεκα από αυτά θα επιστρέψουν σε αυτές.

Η επισκόπηση στα αρχεία των ανηλίκων κρατουµένων δείχνει
ότι η συντριπτική πλειοψηφία τους καταδικάζεται σε φυλάκιση
για αδικήµατα που κινούνται στο πεδίο της ελαφράς εγκληµατι-
κότητας, όπως κλοπές, χρήση ουσιών κ.λπ., ή αποτελούν µη νό-
µιµους µετανάστες που καταδικάζονται σε εγκλεισµό υπό τη
µορφή της διοικητικής κράτησης έως ότου αποφασιστεί η απέ-
λασή τους. Η ενδεχόµενη υπερβολική προσφυγή στα ποινικά
µέσα και η επιβολή κατασταλτικών ποινών έχει καταστροφικές,
στιγµατικές συνέπειες για τα άτοµα νεαρής ηλικίας που ακόµα
διαµορφώνουν την προσωπικότητά τους. Η συνεχής επανατρο-
φοδότηση και η επαναλαµβανόµενη ανακύκλωση του πληθυσµού
των φυλακών αποδεικνύουν ότι οι φυλακές λειτουργούν στους
ανήλικους ως σχολεία διαφόρων βαθµίδων εκµάθησης και βελ-
τίωσης των τεχνικών του εγκλήµατος.

Πριν, λοιπόν, η πολιτεία ασχοληθεί µε την επανένταξη των πα-
ραβατικών ανηλίκων, θα πρέπει να διερευνήσει τρόπους και µε-
θόδους, για να µην βρεθούν οι ανήλικοι σε καταστάσεις
παραβατικότητας. Πρέπει να υιοθετήσουµε θεσµούς εξωϊδρυ-
µατικής πρόληψης και αντιµετώπισης του προβλήµατος. Θα είναι
προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας, ηµιελεύθερης διαβίωσης,
συµµετοχή σε εκπαιδευτικά κοινωνικά προγράµµατα; Θα δηµι-
ουργήσουµε µονάδες µέριµνας και ξενώνες φιλοξενίας; Θα βγά-
λουµε από τη ναφθαλίνη και θα εκσυγχρονίσουµε το θεσµό της
ανάδοχης οικογένειας; ∆εν χρειάζεται να ανακαλύψουµε τον
τροχό. Υπάρχει ήδη σε ανεπτυγµένα κράτη πρόνοιας και έχουν
προταθεί από Έλληνες εξειδικευµένους επιστήµονες. Πολιτική
βούληση χρειάζεται και χρήµατα φυσικά. Όµως, η επένδυση
στους νέους είναι και η µόνη σίγουρη επένδυση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι µόνο σε εξαιρετικές
περιπτώσεις ο ανήλικος θα πρέπει να περνάει το κατώφλι των
φυλακών. Και ας το κάνει από τα δεκαέξι, όχι από τα δεκαπέντε.
Αυτή είναι η ηλικία που, σύµφωνα µε τις σύγχρονες τάσεις της
ψυχολογίας, αρχίζει το στάδιο της ψυχοκοινωνικής ωριµότητας.
Θα πρέπει να γίνει σαφές ότι η επιβολή ποινικού σωφρονισµού
θα αποτελεί την εξαίρεση και όχι τον κανόνα. Ξεχωριστή µέρι-
µνα πρέπει επίσης να υπάρχει για τους ανήλικους παραβάτες µε
ψυχικές διαταραχές, νοητική υστέρηση ή τους τοξικοεξαρτώµε-
νους έφηβους. Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, ένας νέος δεκατριών
ετών που βιάζει σίγουρα δεν είναι το φυσιολογικό παιδί. Κάποια
προβλήµατα υπάρχουν από πίσω.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σταθώ στο τρίτο µέρος του νο-
µοσχεδίου και στην Εταιρεία Προστασίας Ανηλίκων. Πρόκειται
για µία υπηρεσία που δεν ανταποκρίθηκε µε πληρότητα και µε
επιτυχία στις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών, ενώ θα µπορούσε
να προσφέρει σπουδαίο έργο, εάν είχε το απαραίτητο προσω-
πικό και τους απαραίτητους πόρους φυσικά. ∆εν ήταν τα προ-
σόντα των µελών του διοικητικού συµβουλίου που έφταιγαν ούτε
και οι ασαφείς αρµοδιότητες. Οπωσδήποτε, όµως, οι αλλαγές
και οι προσθήκες είναι προς τη θετική κατεύθυνση.

Μου δηµιουργεί έναν προβληµατισµό η πρόθεση σύστασης
ενός νέου νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου σε περίοδο οι-
κονοµικής κρίσης και συγχώνευσης και κατάργησης οργανισµών
του δηµόσιου τοµέα. Σκεπτόµενη, όµως, ότι, όπως προείπα, η
επένδυση στους νέους είναι η µόνη σίγουρη επένδυση, είµαι βέ-
βαιη πως το κεντρικό επιστηµονικό συµβούλιο θα βοηθήσει στο
συντονισµό όλων των φορέων για την αντιµετώπιση της θυµατο-
ποίησης και της παραβατικότητας των ανηλίκων και θα στηρίξει
το Υπουργείο, ώστε να λαµβάνει υπ’ όψιν όλες τις παραµέτρους
εκείνες, για να πράττει το καλύτερο γι’ αυτά τα παιδιά, που σί-
γουρα όταν γεννήθηκαν δεν έγραφε στο µέτωπό τους «είµαι
εγκληµατίας».

Τελειώνοντας, θα ήθελα να σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ,
σε όσα σηµεία του νοµοσχεδίου υπάρχει αναφορά στον όρο
«εγκληµατικότητα ανηλίκων», να αντικατασταθεί µε την ορθή επι-

στηµονικά αναφορά του όρου «παραβατικότητα ανηλίκων».
Εγώ στηρίζω το νοµοσχέδιο και καλώ και όλους τους συνα-

δέλφους να το στηρίξουν, κάνοντας µία έκκληση προς την Κυ-
βέρνηση: Βάλτε ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς στα
σχολεία. Μαζί µε τις αλλαγές που προωθούνται στην εκπαίδευση,
µε κατάλληλα προγράµµατα, µε αυτά τα στελέχη µαζί, θα βοη-
θήσει ώστε να έχουµε ασύγκριτα λιγότερους νέους τοξικοµανείς,
λιγότερα παιδιά θύµατα, πιο σταθερές οικογένειες. Θα είναι πολ-
λαπλά τα οφέλη, κοινωνικά και οικονοµικά, αφού η πρόληψη κο-
στίζει πολύ λιγότερο από τη θεραπεία. Και σίγουρα θα έχουµε
πιο ευτυχισµένα και πιο συνειδητοποιηµένα παιδιά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε ιδι-
αιτέρως την κ. Ελένη Τσιαούση, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ από το
Νοµό Έβρου.

Ακολουθεί ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας από το Νοµό
Αχαΐας, κ. Μιχαήλ Μπεκίρης.

Κύριε Μπεκίρη, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουρ-

γείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων,
που αφορά τη βελτίωση της ποινικής νοµοθεσίας για τους ανή-
λικους δράστες. Το νοµοσχέδιο έρχεται σε µία περίοδο όπου η
νεανική εγκληµατικότητα γίνεται ολοένα και περισσότερο έντονη,
ολοένα και περισσότερο εµφανής. Και αυτό δεν σχετίζεται µε το
γεγονός ότι οι νέοι της εποχής µας έχουν εγγενώς παραβατική
συµπεριφορά, αλλά µε τα κοινωνικά ελατήρια που εκτινάσσουν
την κοινωνική αντίδραση, κυρίως από τη µεριά των νέων, οι
οποίοι βλέπουν τα όνειρά τους να γκρεµίζονται, τις ελπίδες τους
να χάνονται και το µέλλον τους να προδιαγράφεται ζοφερό.

Αυτή η παραβατική συµπεριφορά σχετίζεται µε κοινωνικές πα-
ραµέτρους, όπως η οικονοµική ανέχεια, που οδηγεί στη διάλυση
των οικογενειών, τα επαγγελµατικά αδιέξοδα των γονέων, που
εντείνουν τη δικαιολογηµένη εφηβική ανησυχία, τα επαγγελµα-
τικά αδιέξοδα των ίδιων των νέων ανθρώπων, πτυχιούχων και µη,
που αποτελούν αναµφισβήτητα εστία κοινωνικών εκρήξεων. Σχε-
τίζεται, επίσης, µε την απαξίωση της οικογένειας ως κοινωνικο-
ποιητικού θεσµού, την απαξίωση της εκπαίδευσης, του στρατού,
ως φορέα διαµόρφωσης προσωπικοτήτων, µέσω της αποδυνά-
µωσης και της χαλάρωσης της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Οι
νέοι ρέπουν στην παραβατικότητα, επειδή µεγάλωσαν σε ένα
άγονο και εκρηκτικό οικογενειακό περιβάλλον, επειδή αντίκρισαν
το σκληρό πρόσωπο του κοινωνικού αποκλεισµού ως µετανά-
στες, επειδή έπεσαν θύµατα παραµέλησης, εκµετάλλευσης και
κακοποίησης. Γεννήθηκαν θύµατα και όχι εγκληµατίες.

Κύριε Πρόεδρε, στόχος του νοµοσχεδίου είναι να επικαιρο-
ποιήσει το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει τους ανήλικους
δράστες και να το ευθυγραµµίσει µε βάση διεθνείς συµβάσεις
και κανόνες για τα δικαιώµατα του παιδιού. Στην ουσία του νο-
µοσχεδίου και σε διαδικαστικό πεδίο, µεταξύ άλλων προβλέπεται
η κρίση ανηλίκων από δικαστές υψηλών προσόντων, µεγαλύτε-
ρης εµπειρίας και εξειδίκευσης και από δικαστήρια επιπλέον εγ-
γυήσεων. Σε επίπεδο ποινικού σωφρονισµού προβλέπεται η
επιβολή ελαφρύτερων ποινών, καθώς είναι αδιανόητο για την ίδια
πράξη να επιβάλλεται αυστηρότερη ποινή σε έναν ανήλικο από
ό, τι σε έναν ενήλικα ή για την υπό όρους απόλυση ο ανήλικος να
έχει λιγότερα δικαιώµατα από ό, τι έχει ο ενήλικας. Επιπλέον,
προβλέπεται η προσωρινή κράτηση να επιβάλλεται µόνο σε πα-
ραβάτες άνω των δεκαπέντε ετών και εφόσον η πράξη τους πι-
θανολογείται να οδηγήσει σε ποινικό σωφρονισµό.

Επιπρόσθετα, προβλέπεται η υποχρεωτική ακρόαση ανηλίκου
από το δικαστή πριν τη λήψη απόφασης εγκλεισµού, σε περί-
πτωση που συµβιώνει σε κοινωνικό περιβάλλον ατόµων που τε-
λούν αξιόποινες πράξεις. Τέλος, προωθείται η ίδρυση του
Κεντρικού Επιστηµονικού Συµβουλίου, µε στόχο το συντονισµό
των εταιρειών προστασίας ανηλίκων και την ανάπτυξη της συ-
νεργασίας σε εθνικό επίπεδο µε οργανισµούς και υπηρεσίες για
την πρόληψη και την αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και της
εγκληµατικότητας των ανηλίκων.

Το παρόν σχέδιο νόµου, αν και δεν αποτελεί καµµία άκρως
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τολµηρή νοµοθετική προσπάθεια και πρωτοβουλία του ήδη
υπάρχοντος νοµοθετικού πλαισίου που διέπει την ποινική µετα-
χείριση των ανηλίκων, θεωρούµε πως βρίσκεται στη σωστή κα-
τεύθυνση κάλυψης κενών της υφιστάµενης νοµοθεσίας και
δηµιουργίας των προϋποθέσεων εκείνων για την εξασφάλιση
στους ανήλικους παραβάτες µιας δεύτερης ευκαιρίας. ∆εν µπο-
ρεί ο εγκλεισµός ενός ανηλίκου, ενός δεκαπεντάχρονου παιδιού,
να θεωρηθεί ότι συνεισφέρει στο σωφρονισµό του.

Ένα παιδί στα δεκαπέντε του αναπτύσσει και εξελίσσει την
προσωπικότητά του, διαµορφώνει το χαρακτήρα του. Ακόµη και
αν το οικογενειακό του περιβάλλον είναι ανεπαρκές και ιδιαίτερα
νοσηρό, δεν µπορεί κανείς να υποστηρίξει πως το περιβάλλον
της φυλακής είναι κατάλληλο, πως ο περιορισµός της ελευθε-
ρίας του είναι η ενδεδειγµένη και η πρέπουσα λύση. Κι αυτό
ισχύει όχι µόνο για το σύστηµα κράτησης της Ελλάδος, σωφρο-
νιστικό σύστηµα όπως κατ’ ευφηµισµό αποκαλείται, αλλά και για
οποιοδήποτε σύστηµα περιορισµού της ελευθερίας ενός παι-
διού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Το ∆ίκαιο των ανηλίκων πρέπει να είναι αυστηρά ανθρωποκε-
ντρικό, προωθηµένο και συµβαδίζον µε τη σύγχρονη κοινωνική
πραγµατικότητα.

Παρ’ όλα αυτά, η πολιτεία οφείλει να αντιµετωπίσει την παρα-
βατική συµπεριφορά των νέων στη ρίζα της, να επικεντρωθεί
στους λόγους της περιθωριοποίησης των νέων που οδηγούν
στην παράβαση, που µε τη σειρά της οδηγεί στον εγκλεισµό, που
καταλήγει στον κοινωνικό στιγµατισµό και ανατροφοδοτεί την
παραβατικότητα, αυτήν τη φορά σε µεγαλύτερες ηλικίες και µε
ευρύτερες συνέπειες. Η πολιτεία χρειάζεται να εγκύψει στο πρό-
βληµα, να διερευνήσει τι υποβόσκει στον ψυχισµό του ανήλικου
δράστη και να δηµιουργήσει εκείνους τους µηχανισµούς που θα
περιορίσουν την περαιτέρω αποσάθρωση του κοινωνικού ιστού.

Μέχρι, όµως, να επιτευχθεί αυτό, θα πρέπει κατά προτεραιό-
τητα να προβούµε στην αναδιάρθρωση και στην αναµόρφωση
των ειδικών καταστηµάτων κράτησης, ώστε να διασφαλιστούν
κατ’ ελάχιστον αξιοπρεπείς όροι διαβίωσης για τους ανήλικους
κρατούµενους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να πω προκαταβολικά ότι αναγνωρίζουµε την ευαισθησία µε

την οποία ο κ. Καστανίδης αντιµετωπίζει τα θέµατα της αρµο-
διότητάς του, αλλά θα πρέπει να είµαι νοµίζω χρήσιµος, παρά
ευχάριστος σήµερα.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε προτείνει τη γενικότερη επιεική
µεταχείριση όχι µόνο των ανηλίκων, αλλά και των πρώτων µετά
την ενηλικίωση ατόµων, δηλαδή από δεκαοκτώ έως είκοσι ενός
ετών και σε ορισµένες περιπτώσεις µπορεί να φτάσει και στο ει-
κοστό πέµπτο έτος.

Αυτό σηµαίνει ότι οι παραβατικές συµπεριφορές, ακόµη και
κακουργηµατικού χαρακτήρα, που διαπράττονται από δράστες
ενηλίκους µεν, αλλά νέους µέχρι είκοσι ενός ή είκοσι πέντε ετών,
θα πάψουν να έχουν την ποινική µεταχείριση των ενηλίκων και
θα αντιµετωπίζονται µε τις διατάξεις περί σωφρονισµού ανηλί-
κων, δηλαδή ένταξη σε πρόγραµµα κοινωνικής και ψυχολογικής
θεραπείας ή εγκλεισµό σε αναµορφωτήρια.

Το σχέδιο νόµου, ενώ προβάλει ως βασικό αιτιολογικό του την
προστασία της νεότητος και της νεανικής ηλικίας γενικότερα,
στην πραγµατικότητα, κατά την άποψή µας, υποκρύπτει ένα
είδος ασυλίας σε µια αρκετά εκτεταµένη ηλικία µετά την ενηλι-
κίωση, που φτάνει τα επτά χρόνια, δηλαδή από το δέκατο όγδοο
µέχρι το εικοστό πέµπτο έτος.

Είναι γνωστό, όµως, στο χώρο του Ποινικού ∆ικαίου και των
ανθρώπων που ασχολούνται µε την αντεγκληµατική πολιτική ότι
ένα µεγάλο µέρος της παραβατικότητας εκδηλώνεται ακριβώς
στα πρώτα αυτά νεανικά χρόνια και συνεπώς, εάν µε το άλλοθι
της νεανικής ηλικίας αποκτηθεί στην πραγµατικότητα το ακατα-
δίωκτο για τα νεαρά άτοµα, όχι µόνον αυτά δεν θα προστατευ-

θούν, αλλά αντιθέτως θα γίνουν στόχος όλων εκείνων των ηθι-
κών αυτουργών, που µπορούν να χρησιµοποιούν και να δωρο-
δοκούν τη νεότητα, προκειµένου να ενεργήσουν της πάσης
φύσεως, εγκληµατικές ενέργειες.

Απτό παράδειγµα του φαινοµένου είναι και η απόλυτη απο-
ποινικοποίηση των χρηστών ναρκωτικών ουσιών. Ενώ µέχρι την
αποποινικοποίηση της χρήσης η διακίνηση των ναρκωτικών εδιώ-
κετο αυστηρότατα και ήταν πολύ δυσχερής η πραγµατοποίησή
της, µετά την αποποινικοποίησή της, αξιοποιώντας το έγκληµα,
το φαινόµενο της χρησιµοποίησης της νοµιµότητας, απελευθε-
ρώθηκε στην πραγµατικότητα πλήρως η διακίνηση των ναρκωτι-
κών, µε τη µέθοδο που θα σας περιγράψω.

Όλη η εµπορία των ναρκωτικών διεξάγεται από τα κοινώς λε-
γόµενα «βαποράκια», τα οποία φροντίζουν πάντα να έχουν τόσες
δόσεις κάθε φορά επάνω τους, ώστε και αν ακόµη τύχει να συλ-
ληφθούν ή να ελεγχθούν να επικαλεσθούν ιδία χρήση και να αφε-
θούν ελεύθεροι. Πράγµατι, τα «βαποράκια» εµπορίας των
ναρκωτικών έχουν πάνω τους µέχρι τρεις το πολύ δόσεις, συνή-
θως µία ή δύο, τις οποίες προσπαθούν να πωλήσουν. Κάθε φορά
που πωλούν τις δόσεις αυτές, προµηθεύονται άλλες δύο ή τρεις
δόσεις προς εξεύρεση νέων αγοραστών. Έτσι ποτέ δεν έχουν
επάνω τους περισσότερες από τρεις δόσεις και έτσι η όλη εµπο-
ρία και διακίνηση των ναρκωτικών γίνεται, ανά την Ελλάδα, απρό-
σκοπτα και ανενόχλητα, υπό τα όµµατα πολιτών και αστυνοµικών,
χωρίς να µπορεί κανείς να αντιδράσει.

Αυτό το αποτρόπαιο φαινόµενο για την κοινωνία µας επεβλήθη
µέσα στα χρόνια τη εισηγήσει και καθηγητών ακόµη του Ποινικού
∆ικαίου και της Εγκληµατολογίας, οι οποίοι οδήγησαν την πολι-
τεία και την κοινωνία σε αυτό το φαινόµενο, δηλαδή να πωλού-
νται µέσα στους δρόµους ναρκωτικά και να µη µπορεί στην ουσία
ούτε και η Αστυνοµία να αντιδράσει, αφού και αν συλληφθεί ο
δράστης της εµπορίας, θα επικαλεσθεί ο ίδιος εξάρτηση από
ναρκωτικές ουσίες και ιδία χρήση και είναι αµφίβολο, αν θα είναι
εφικτή ακόµη και η παραποµπή του σε δίκη.

Με παρόµοιο τρόπο το νοµοσχέδιο, µε το επιχείρηµα της προ-
στασίας της νεότητας, πιστεύουµε ότι θα δηµιουργήσει, µετά βε-
βαιότητας µάλιστα, ένα ακόµη αποτρόπαιο για την κοινωνία µας
θέαµα, που ήδη λαµβάνει χώρα, το να µπορούν οµάδες νεαρών
ή µεµονωµένα νεαροί ανήλικοι ή ενήλικοι, µέχρι είκοσι πέντε
ετών, ανενόχλητα να διαπράττουν οποιαδήποτε κακουργηµατική
πράξη και να µη διώκονται ποινικά, όπως οι υπόλοιποι ενήλικοι
πολίτες, αλλά ούτε καν να προβλέπεται γι’ αυτούς η αυτόφωρη
διαδικασία.

Η εξάλειψη του αυτοφώρου για τους νεαρούς ενήλικες είναι
µείζονος σηµασίας ζήτηµα, διότι αυτό σηµαίνει ότι δεν θα είναι
δυνατή η σύλληψή τους και η κράτησή τους, αλλά θα παραπέ-
µπονται σε τακτική δικάσιµο, η οποία θα γίνεται µετά από πολ-
λούς µήνες ή και πολλά έτη, αφού, µετά βεβαιότητας θα λάβει
µία τουλάχιστον αναβολή. Έτσι, απολύτως ανεπίκαιρα θα εισά-
γονται σε δίκη σε χρόνο κατά τον οποίο θα είναι άνω των είκοσι
πέντε ετών και εποµένως, δεν θα τυγχάνουν ούτε καν αναµορ-
φωτικής σωφρονίσεως, αν λάβει, µάλιστα, κανείς υπ’ όψιν του
ότι το φαινόµενο αυτό του οργανωµένου νεανικού εγκλήµατος
έχει πάρει το χαρακτήρα της µάστιγας, αφού ανά πάσα στιγµή
και πολλές φορές απρόκλητα οµάδες νεαρών, µε ή χωρίς κου-
κούλα, διακόπτουν την κυκλοφορία, λεηλατούν ιδιωτικές και δη-
µόσιες περιουσίες, καταστρέφουν εµπορικά καταστήµατα,
τραυµατίζουν σοβαρά ή και δολοφονούν πολίτες, µε αποτέλε-
σµα η χώρα µας να αποτελεί ένα απέραντο βασίλειο βίας και
αναρχίας, επί του οποίου ουδεµία υγιής και ισορροπηµένη ανά-
πτυξη µπορεί να υπάρξει.

Στην πράξη, η ρύθµιση θα δώσει το δικαίωµα, κατά την άποψή
µας, σε κάθε επιχειρηµατία ή εξωθεσµικό παράγοντα που δια-
θέτει κεφάλαια να µπορεί να οργανώνει ιδιωτικούς στρατούς
χούλιγκανς, νεαρών ενηλίκων µέχρι είκοσι πέντε ετών και να δια-
πράττει σχεδόν οιαδήποτε, οποιαδήποτε εγκληµατική πράξη ανε-
νόχλητα, εξασφαλίζοντας και το ακαταδίωκτο των νεαρών
δραστών, που θα είναι υποχείριά τους και επεµβαίνοντας µε τον
τρόπο αυτό στην πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας κατά το
δοκούν και κατά τα συµφέροντά τους.

Έτσι ακριβώς οδηγούµαστε στον άµεσο κίνδυνο ενός παρα-
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κράτους, το οποίο πλέον θα καθορίζει και θα ελέγχει και το ίδιο
το κράτος, καθώς και την κοινωνία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Ελληνικό Παιδικό Μουσείο.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η κ. Ηρώ ∆ιώτη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα το οποίο συζητάµε σή-

µερα είναι και πολύ σοβαρό και συγκλονιστικό µαζί. Για µας είναι
αδιανόητο να υπάρχουν φυλακές ανηλίκων και οι προτάσεις µας
είναι διαφορετικές και έχουν διατυπωθεί και δηµόσια.

Παρ’ όλα αυτά οι φυλακές υπάρχουν και γι’ αυτό θα ήθελα να
αναφερθώ σε µερικά γενικότερα πράγµατα, που θα έπρεπε να
έχετε λάβει υπ’ όψιν σας και κάποια στιγµή, κύριε Υπουργέ, να
υπάρχει και µια ολοκληρωµένη πρόταση.

Το αµερικανοτραφές δόγµα της «µηδενικής ανοχής» που πολ-
λοί υποστηρίζουν και για τους ενήλικες και για τα παιδιά, οδηγεί
σε βάρβαρες καταστάσεις, οδηγεί σε βάρβαρες κοινωνίες. Οδη-
γεί σε κοινωνίες µε υπερτροφικό ποινικό κράτος και χιλιάδες αν-
θρώπους στις φυλακές, ακόµα και για ψύλλου πήδηµα,
προληπτικά, όπως ισχυρίζονται κάποιοι.

Αναγνωρίζουµε την προσπάθεια που κάνετε, προσπάθεια που
δεν µπορεί να γίνεται µόνο από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, η
οποία όµως είναι ελάχιστη και πολύ µικρή, για να αντιµετωπίσει
την πραγµατικότητα στις φυλακές ανηλίκων της χώρας.

Θα ήθελα να αναφέρω δύο-τρία παραδείγµατα για την κατά-
σταση που επικρατεί σε σχέση µε τους ανήλικους, απλά και κα-
τανοητά.

Όπως είπε και ο συνάδελφος ο κ. Τάσος Κουράκης, τρία στα
τέσσερα παιδιά που αποφυλακίζονται από τις φυλακές ανηλίκων,
ξαναγυρνούν στις φυλακές ενηλίκων πια. ∆εν υπάρχει πιο τρα-
νταχτό παράδειγµα για την αποτυχία της πολιτικής διαπαιδαγώ-
γησης και σωφρονισµού των ανηλίκων.

Την τελευταία φορά που πήγε η «Πρωτοβουλία για τα ∆ικαιώ-
µατα των Κρατουµένων», στις φυλακές ανηλίκων του Βόλου, οι
ανήλικοι κρατούµενοι φώναζαν «ανοίξτε τα κελιά να µπούνε τα
παιδιά», εκφράζοντας την αγωνία τους να δουν τους ανθρώπους
που ήταν απ’ έξω, για να τους συµπαρασταθούν.

Τα παιδιά αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζουν σε συνθή-
κες κράτησης πέρα από κάθε φαντασία. Τι συµβαίνει εκεί, λοι-
πόν;

Μιλάτε, κύριοι για σωφρονισµό και αναρωτιέµαι πώς µπορεί
να υπάρχει σωφρονισµός, διαπαιδαγώγηση, δηµιουργία διαφο-
ρετικής συνείδησης σε παιδιά δεκαέξι, δεκαεπτά χρονών, όταν
για είκοσι επτά ολόκληρες ώρες συνεχόµενες, είναι κλεισµένα
µέσα στα κελιά και τους θαλάµους; ∆εν συµβαίνει πουθενά αυτό,
ούτε σε φυλακή ενηλίκων.

Πώς µπορεί να µην καλλιεργείται η ψυχή των παιδιών µε αγριό-
τητα και θυµό, όταν βγαίνουν στον προαύλιο χώρο µετά από εί-
κοσι επτά ώρες και δεν υπάρχει τίποτα, τίποτα απολύτως, εκτός
από τσιµέντο; Ούτε παγκάκι, ούτε καρέκλα, ούτε βράχος, ούτε
πέτρα για να καθίσουν.

Πώς µπορεί να υπάρχει σωφρονισµός, όταν για λόγους οικο-
νοµικής κρίσης έχουν κοπεί όλα τα προγράµµατα που υπήρχαν
και γίνονταν µέσα στη φυλακή;

Εδώ, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για φο-
βερά πράγµατα. Αν συγκρίνουµε τη φυλακή των ανηλίκων του
Βόλου µε τη χειρότερη φυλακή των ενηλίκων –θέλετε τη Κέρ-
κυρα, θέλετε τα Γρεβενά, θέλετε την Αλικαρνασσό;- οι φυλακές
ανηλίκων του Βόλου είναι χειρότερες.

Πώς είναι δυνατόν να µιλάτε για σωφρονισµό, όταν στοιβάζο-
νται παιδιά και κοιµούνται στο πάτωµα και δεν έχουν ούτε σα-
πούνι;

Τι είναι αυτή η πολιτεία τέλος πάντων, που δεν παρέχει απο-
λύτως τίποτα και που κόβει το συγκλονιστικό ποσό των 8 ευρώ
το µήνα για τους άπορους, σε 6,2 ευρώ λόγω κρίσης;

Εξοργίζεσαι και έξω που είσαι. Σκεφθείτε τα παιδιά που ζουν
αυτά στο πετσί τους κάθε µέρα.

Είναι τελικά αυτό που έχει γραφτεί, ότι πρόκειται για την ποι-
νικοποίηση της φτώχειας, την εγκληµατοποίηση της φτώχειας,
την εξάντληση κάθε αυστηρότητας σε ανήλικους –και στους ενή-
λικους φυσικά- κυρίως αν είναι φτωχοί, µετανάστες, άνεργοι.
Αναγνωρίζουµε ότι για τα Ελληνόπουλα υπάρχει µια προσπάθεια
να µην µπαίνουν φυλακή, ειδικά για µικροαδικήµατα, αλλά αυτό
δεν ισχύει για όλους.

Βρίσκουν δικαίωση, λοιπόν, όλοι αυτοί που κραυγάζουν για λι-
γότερο κράτος στην κοινωνία και την οικονοµία, αλλά περισσό-
τερο ποινικό κράτος, για να µην κινδυνεύσουν τελικά από τους
πεινασµένους και τους απελπισµένους.

Να θυµίσω την περίπτωση του δεκαπεντάχρονου Πολωνού,
πριν δύο-τρία χρόνια, του Ματιέα, που τον συνέλαβαν µε ένα τσι-
γάρο χασίς, φυλακίστηκε στην Αυλώνα, παρουσίασε προβλή-
µατα, τον πήγαν στο ψυχιατρείο του Κορυδαλλού και µετά ένα
µήνα παραµονής στο δήθεν νοσοκοµείο, στο δήθεν ψυχιατρείο –
διότι γνωρίζετε ότι δεν πρόκειται ούτε για νοσοκοµείο ούτε για
ψυχιατρείο, στην καλύτερη περίπτωση είναι κέντρο υγείας- το
παιδί κρεµάστηκε, χωρίς όπως αποδείχτηκε, να τον έχει δει κα-
νένας γιατρός και χωρίς να υπάρχει καµµία γνωµάτευση. Και φυ-
σικά, κανένας δεν τιµωρήθηκε.

Να θυµίσουµε, επίσης, τι γίνεται στα κρατητήρια της Πέτρου
Ράλλη, όπου οι άνθρωποι που ασχολούνται, συνάντησαν µικρά
παιδιά, ακόµα και οκτώ χρονών, όπου δεν τους παρέχουν απο-
λύτως τίποτα και που το µόνο τους έγκληµα είναι ότι δεν έχουν
χαρτιά, το αδίκηµα, δηλαδή, του να είσαι µετανάστης. Η ποινι-
κοποίηση της µετανάστευσης. Και µην πείτε, πού να τους αφή-
σουµε, δεν έχουν να πάνε πουθενά. Αυτό θα έπρεπε να έχει ήδη
φροντιστεί.

Στην Πέτρου Ράλλη, λοιπόν, υπήρχαν περιπτώσεις που για να
ανανεωθεί το τρίµηνο κράτησης, βάζανε τα πιτσιρίκια να υπο-
γράψουν ότι τους απελευθερώνουν και το επόµενο λεπτό, έξω
από την πόρτα, τους ξανά συλλάµβαναν για άλλους τρεις µήνες.

Η κράτηση ανηλίκων χωρίς δικαστική απόφαση, αποτελεί ση-
µαντική απόκλιση από τη ∆ιεθνή Σύµβαση για τα ∆ικαιώµατα του
Παιδιού, που η Ελλάδα έχει κυρώσει µε το ν. 2101/1992. Ειδικό-
τερα, σύµφωνα µε το άρθρο 37 εδάφιο β’ της σύµβασης: «Η σύλ-
ληψη, κράτηση ή φυλάκιση ενός παιδιού πρέπει να είναι
σύµφωνη µε το νόµο, να µην αποτελεί παρά ένα έσχατο µέτρο
και να είναι της µικρότερης δυνατής χρονικής διάρκειας». Εν
προκειµένω, η κράτηση του ανηλίκου εν όψει της απέλασής του,
είναι προφανές ότι δεν µπορεί να θεωρηθεί ως έσχατο, αλλά ως
πρώτο και εύκολο µέτρο, καθώς ο υπό απέλαση ανήλικος δεν
έχει διαπράξει καµµία άλλη αξιόποινη πράξη πέραν της παράνο-
µης εισόδου και παραµονής του στη χώρα, για την οποία συνή-
θως ο ίδιος δεν ευθύνεται. Η πρακτική αυτή εκθέτει τη χώρα µας
που θα όφειλε σύµφωνα µε την πιο πάνω διάταξη, σε συνδυα-
σµό µε το άρθρο 6 του ελληνικού Συντάγµατος να λαµβάνει όλα
τα αναγκαία εναλλακτικά µέτρα προς αποφυγή της κράτησης
του ανηλίκου.

Σ’ αυτό το σηµείο, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, καταθέσαµε µε τη
κοινοβουλευτική οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και την υπογράψαµε τέσσε-
ρις Βουλευτές, τροπολογία στο άρθρο 3, µε την οποία αναφέ-
ρουµε: «Σε ανήλικο αλλοδαπό δεν µπορεί να επιβληθεί το µέτρο
της διοικητικής κράτησης. Μέριµνα για τη διαµονή του λαµβάνει
ο εισαγγελέας ανηλίκων σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρε-
σίες επιµελητών ανηλίκων». Παρακαλώ να γίνει δεκτή.

Αυτή, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η γύµνια ενός
συστήµατος µη ύπαρξης δοµών προστασίας των ανηλίκων. Και
όχι µόνο για τους µετανάστες, αλλά και για τα Ελληνόπουλα.
Αυτό δεν προκύπτει µόνο όταν ένα παιδί κάνει µία παραβατική
ενέργεια και µπει στη φυλακή ή σε ένα ίδρυµα, αλλά και πριν, σε
περιπτώσεις που υπάρχει ανάγκη, κακοποίηση ή εγκατάλειψη.

Κοινωνικές υπηρεσίες και δοµές χρειάζονται, αγαπητοί συνά-
δελφοι και συναδέλφισσες –το είπε και ο κύριος Υπουργός- και
όχι φυλακές.
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Ακόµα ένα παράδειγµα από την Κασσαβέτεια, όπου δύο αδέλ-
φια, δεκατριών και δεκαπέντε χρονών βρίσκονται φυλακισµένα.
Ο δεκατριάχρονος που επικοινωνεί µε την «Πρωτοβουλία για τα
∆ικαιώµατα των Κρατουµένων», δηλώνει πως θέλει να αυτοκτο-
νήσει. Και σας ρωτώ: Τι θα κάνετε µε τα παιδιά αυτά; Τι θα κάνετε
µ’ αυτό το παιδί; Τώρα που θα πάει το όριο στα δεκαπέντε χρό-
νια, µάλλον θα αποφυλακιστεί, αλλά ο αδελφός του που έχει κλεί-
σει τα δεκαπέντε χρόνια θα µείνει µέσα. Όταν θα βγει, λοιπόν, τι
θα κάνετε; Εδώ µιλάµε για ανθρώπινες παιδικές ζωές. Τι έχετε
στο µυαλό σας; Θα θέλαµε κάτι να µας πείτε.

Σ’ αυτό το σηµείο θα µπορούσα πολλά να αναφέρω και για τα
ιδρύµατα της χώρας και την επίσης απαράδεκτη κατάσταση που
επικρατεί στα περισσότερα, αλλά ο χρόνος µου δεν επαρκεί.

Κλείνοντας, όµως, θέλω να κάνω µία µικρή αναφορά στους
κρατούµενους για ναρκωτικά.

Είναι αστείο πράγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να θεω-
ρούµε ότι έχουµε έξι χιλιάδες εµπόρους ναρκωτικών, όταν σε
άλλες χώρες πολυπληθέστερες, είναι εκατό, εκατόν πενήντα άν-
θρωποι αυτοί που έχουν καταδικαστεί για εµπορία. ∆εν νοµίζω
ότι είµαστε χώρα εµπόρων ναρκωτικών. Αν είναι αστείο και τρα-
γικό µαζί να µιλάµε για τέτοια νούµερα, είναι εξωπραγµατικό και
αχαρακτήριστο να µιλάµε για εµπορία σε ανήλικους, όταν είναι
προφανές για οποιονδήποτε νοήµονα, ότι τα παιδιά αυτά είναι τα
θύµατα ενός κυκλώµατος ή µιας κατάστασης.

Καταλήγω, λοιπόν, λέγοντας πως είµαστε ακόµη πολύ πίσω.
Οι ανάγκες σήµερα δεν είναι αυτές. Καταλαβαίνετε και σεις ότι
αυτά όχι απλώς είναι ηµίµετρα, αλλά είναι ψίχουλα. ∆εν δίνετε
ούτε 1 ευρώ για την υπόθεση αυτή και η οικονοµική κρίση αυτό
δεν το αθωώνει. Εδώ µιλάµε για ένα έγκληµα εις βάρος παιδικών
ψυχών.

Για όλα τα παραπάνω που σας είπα, δεν υπάρχει πρόβλεψη
και η ζωή των παιδιών αυτών θα συνεχιστεί τόσο τραγικά και
τόσο απαράδεκτα, όπως σας τα περιέγραψα και σ’ αυτό, δυστυ-
χώς, δεν απαντά το νοµοσχέδιο. Παίρνετε σωστά µέτρα και για
τις ποινές και για την προφυλάκιση, το αναγνωρίζουµε, αλλά είναι
απλά µια σταγόνα στον ωκεανό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κα-
κλαµάνης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να
συγχαρώ το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ιδιαίτερα τον παρευρι-
σκόµενο Υφυπουργό τον κ. Κατσιφάρα, τον συνονόµατό µου, ο
οποίος γιόρταζε χθες και να του πούµε και σήµερα τις ευχές,
γιατί κάνουν µια προσπάθεια σοβαρή στο χώρο του αντικειµένου
τους, στα διάφορα καταστήµατα κράτησης, σωφρονισµού κ.λπ..

Γνωρίζει ο κύριος Υφυπουργός, γνωρίζουµε όλοι, τα προβλή-
µατα σε ό,τι αφορά τις υποδοµές -και όχι µόνο το κτηριακό πρό-
βληµα- που έχουν επιβαρυνθεί, µε τη συνεχώς αυξανόµενη
εγκληµατικότητα, εγχώρια και εισαγόµενη.

Θα πρέπει µέσα στα τεράστια δηµοσιονοµικά προβλήµατα που
υπάρχουν, στα πλαίσια των ειδικών προγραµµάτων και του
ΕΣΠΑ, του ∆’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης και των δηµοσίων
επενδύσεων, να δοθεί ιδιαίτερο βάρος σε αυτό το σηµείο.

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως έχει ανα-
φερθεί από άλλους συναδέλφους και τους εισηγητές των κοµ-
µάτων που µίλησαν και από την πλευρά των εκάστοτε αρµοδίων
Υπουργών, ασφαλώς υπάρχει η διάθεση -και από ολόκληρη την
κοινωνία- και του καλύτερου σωφρονισµού και της επανεντάξεως
των νέων, των ανηλίκων ιδιαίτερα, στον κοινωνικό κορµό. Το ζή-
τηµα είναι στην πράξη τι κάνουµε. Φοβάµαι ότι στεκόµαστε στο
τέλος, εκεί που το ποτάµι φθάνει στη θάλασσα και δεν κάνουµε
πιο πριν κάποια έργα, ακόµα και στους παραπόταµους, ακόµα
και στα µικρά ρυάκια, που συγκεντρώνουν όλη την φερτή ύλη,
όχι µόνο το βρόχινο νερό και τη ρίχνει στη θάλασσα, δηλαδή
στην κοινωνία. Και δεν φθάνει µόνο το φρέσκο νερό του χιονιού
που λιώνει ή της βροχής που πέφτει, φτάνουν και οι όποιες ακα-
θαρσίες συγκεντρώνονται και καταλήγουν εκεί. Και είναι φυσικό
να µολύνεται ολόκληρη η περιοχή και πολύ παραστατικά νοµίζω

ότι µας δίνει αυτήν την πραγµατικότητα η εικόνα του αιγιαλού
µας σε όλη σχεδόν την χώρα. Εάν φροντίζαµε από πριν ότι φτά-
νει ως εκεί, προφανώς θα ήταν καθαρότερες οι παραλίες µας.
Άρα, το πρόβληµα υπάρχει πολύ πριν αρχίσει να το αντιλαµβά-
νεται το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, το Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης
και οποιοιδήποτε άλλοι πολιτειακοί θεσµοί. Γεννιέται, µπορώ να
πω, στις παρυφές των θεσµών, το πρόβληµα. ∆εν θα κουραστώ
ποτέ να το τονίζω, το τονίζω είκοσι δύο ολόκληρα χρόνια και ας
είναι πολλές φορές η φωνή µου «φωνή βοώντος εν τη ερήµω».
Κάποια πράγµατα από το παρελθόν µας χρειάζονται. Όπως σε
κάθε δέντρο χρειάζονται οι ρίζες του, αλλιώς δεν υπάρχει ο κορ-
µός και αν οι ρίζες δεν µεταφέρουν στον κορµό και στα κλαδιά
ό,τι χρειάζεται για να αναπτυχθούν οι χυµοί του δέντρου, τα
φύλλα, οι καρποί του, προφανώς θα ξεραθεί. Έτσι και η κοινω-
νία µας έχει, δυστυχώς, αποκοπεί από το καλό παρελθόν. Τα παι-
διά δεν τα διαπαιδαγωγεί σήµερα η οικογένεια.

Τολµώ να πω ότι πολλές φορές εάν η µητέρα που γυρίζει το
µεσηµέρι από τη δουλειά της κουρασµένη και τα παιδιά από το
σχολείο –ή και ως εργαζόµενη στο σπίτι, διότι και αυτό που κάνει
µέσα στο σπίτι η γυναίκα είναι δουλειά και πολλές φορές βαρύ-
τερη από την εξωτερική εργασία- κάθεται το µεσηµέρι µαζί µε
τα παιδιά να δουν αυτές τις άθλιες εκποµπές δήθεν κοινωνικής
κριτικής, δήθεν ψυχαγωγίας, τι άλλο θέλετε από εκεί και πέρα
να γίνει παρά προετοιµασία τροφίµων όχι µόνο των καταστηµά-
των κράτησης και σωφρονισµού ανηλίκων, αλλά των πιο σκλη-
ρών εγκληµατιών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και η κοινωνία
µας δυστυχώς εξακολουθεί να το αγνοεί, και θέλει να το αγνοεί.
Όταν το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο βάλει ένα πρόστιµο σε µία
από τις άθλιες αυτές εκποµπές που διάφορες κυρίες και κύριοι
σηκώνουν τα φουστάνια τους ή κουνάνε τους «πισινούς» τους,
εκεί η κοινωνία ακόµα και οι λεγόµενοι έγκριτοι δηµοσιογράφοι
για να µην θεωρηθούν ότι δεν είναι αρκετά προοδευτικοί, επι-
κρίνουν το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο ότι κάνει λογοκρισία.
Όµως, το Σύνταγµά µας σοφό στο άρθρο 15, παράγραφος 1,
προβλέπει ακόµα και προληπτικά µέτρα από το Ραδιοτηλεοπτικό
Συµβούλιο, ώστε να αντιµετωπίζονται αµέσως τέτοιες καταστά-
σεις. ∆ιότι η κατόπιν εορτής ακρόαση και η εν συνεχεία διενέρ-
γεια ιδιαίτερης έρευνας, όπως θυµάστε όταν επί δύο µήνες
προβάλλονταν το έγκληµα ενός παιδιού επάνω στη βόρεια Ελ-
λάδα, νοµίζω στην Ηµαθία, ξέρετε ότι κάνει µεγάλο κακό. Προ-
βαλλόνταν το πρόβληµα, τάχα προς αναζήτηση ενόχων και στο
τέλος ανεδείκνυαν παιδιά δώδεκα και δεκατριών χρονών ότι δια-
πράττουν τέτοια εγκλήµατα, που πριν από δέκα – είκοσι χρόνια
δεν µπορούσαµε να διανοηθούµε τέτοια εγκλήµατα.

Όµως µεγάλο κακό κάνουν και οι σκηνές βίας που υπάρχουν
σε όλα σχεδόν τα έργα. Είναι ελάχιστα τα έργα που δήθεν ψυ-
χαγωγούµεθα, που δεν έχουν σκηνές βίας. Κινηµατογραφικά
έργα ποιότητας µεταδίδονται τις µεταµεσονύκτιες ώρες µαζί βέ-
βαια µε προβολές άλλων προγραµµάτων χειρότερης ποιότητας
και από αυτά που προβάλλονται την ηµέρα.

Είχε νοµοθετηθεί παλαιότερα όταν ήµουν Υπουργός Προε-
δρίας της Κυβέρνησης, µία διάταξη να µην γίνεται διαφήµιση παι-
δικών παιχνιδιών στην τηλεόραση. Βέβαια, οι τρεις –τέσσερις
πολυεθνικές έχουν εξαφανίσει την ελληνική βιοτεχνία παιδικού
παιχνιδιού. Οι περισσότεροι παλαιοί βιοτέχνες, που έφτιαχναν
παιδικά παιχνίδια, τώρα έχουν εξαφανιστεί ή υποχρεώθηκαν να
γίνουν εισαγωγείς παιχνιδιών των µεγάλων πολυεθνικών. Και
τώρα οποιαδήποτε ώρα γίνεται διαφήµιση, ιδιαίτερα παιχνιδιών
συνδεόµενων µε τη βία.

Εδώ το Υπουργείο Παιδείας, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, το
Υπουργείο Πολιτισµού, η Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός, όλοι
µας πρέπει να αποφασίσουµε τι θέλουµε να γίνουν οι νέες γε-
νιές; Θέλουµε να είναι καλύτερες από εµάς ή χειρότερες; ∆εν
βλέπουµε ότι αυτή η απέχθεια που αισθάνονται οι νέοι µόλις αρ-
χίζουν να νιώθουν τη ζωή για όλους αυτούς τους θεσµούς είτε
καλώς λειτουργούν είτε όχι έχει να κάνει µε το γεγονός ότι η δια-
παιδαγώγηση που έχουν, η δήθεν ενηµέρωση, η επιµόρφωση και
η ψυχαγωγία της τηλεόρασης τους οδηγεί οπουδήποτε αλλού
παρά εκεί που αργά θα διαπιστώσουν, στα 20, στα 30 ότι έκαναν
λάθος;

Επειδή ως δικηγόρος είχα ασχοληθεί µε ζητήµατα αυτής της
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ιδιαιτερότητας, πολλά χρόνια πριν, στη ∆άφνη υπήρχε ένα Κα-
τάστηµα αναµορφωτικό. Σας βεβαιώνω ότι ένας νεαρός, δεκα-
τριών χρονών «κλεφταράκος», έµαθε εκεί τα πάντα. Πώς µπορεί
να διακινεί ναρκωτικά, πώς µπορεί να κάνει πράγµατα που δεν
µπορεί κανείς να σκεφτεί ότι σε αυτήν την ηλικία. Όπως να κά-
θεται κανείς ανύποπτος και ακόµα και στη µέσα τσέπη κουµπω-
µένη αν έχει το πορτοφόλι του, αυτός µπορούσε να την
ξεκουµπώσει και να το πάρει. Είναι τώρα πολλά χρόνια που έχουν
περάσει και δεν είναι καν το ίδρυµα αυτό εκεί, έχει µεταφερθεί.
Αλλά ποιος σας λέει ότι όταν ένα παιδί δεκατριών – δεκατεσσά-
ρων χρονών, συνυπάρχει µ’ έναν δεκαοκτώ χρονών, ο οποίος έχει
περάσει ένα - δύο χρόνια από αυτά τα ιδρύµατα και τα έχει ξε-
σκονίσει και είναι έτοιµος για δράση, δεν θα χαλάσει και αυτό;

Άρα, λοιπόν, πρέπει να δούµε τι κάνουµε στην οικογένεια
πρώτα από όλα, τι κάνουµε σε άλλους θεσµούς.

Στην εκκλησία δεν είναι ανάγκη να διαβάζουµε από την έκδοση
των εβδοµήκοντα, όποιες αξίες µπορεί να εµπνεύσουν. ∆εν πλη-
σιάζουν τώρα ούτε εκεί οι νέοι.

Ακόµα και τα πολιτικά κόµµατα, όταν λένε ακαταλαβίστικα
πράγµατα για τους νέους, πώς να τους προσεγγίσουν, όταν η
όλη τους δράση είναι µακριά από τα προβλήµατα και εν πάση
περιπτώσει από τα οράµατα των νέων ανθρώπων; Οι νέοι άν-
θρωποι δεν θα εµπνευστούν από αυτά που εµείς εδώ µέσα λέµε
βάλλοντας ο ένας εναντίον του άλλου.

Εάν, λοιπόν, δεν γίνει ένας προγραµµατισµός και επειδή το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης είναι που δέχεται τελικά το τεράστιο
πρόβληµα, εγώ θα σας έλεγα να πείτε και στον ρέκτη, πραγµα-
τικά, Υπουργό τον κ. Καστανίδη, και εσείς κύριε Κατσιφάρα, να
καθίσετε και να χτυπήσετε καµπάνες, σε όλους τους φορείς. Αλ-
λιώτικα τι θα κάνετε;

Εδώ οι µισοί κρατούµενοι στις φυλακές πια, το 50%, είναι για
ναρκωτικά. Σωστά είπε κάποια συνάδελφος, πώς συµβαίνει,
χώρες µε πενταπλάσιο πληθυσµό από τη δική µας και παραπάνω
να έχουν µικρότερο αριθµό εµπόρων ναρκωτικών και εµείς εδώ
να έχουµε χιλιάδες που καταδικάζονται ως έµποροι – διακινητές
µικρής ή µεγαλύτερης ποσότητας ναρκωτικών, αλλά οι πραγµα-
τικοί έµποροι ναρκωτικών ζουν και να βασιλεύουν; Αρκετοί δε,
στα λεγόµενα «σαλόνια» µιας σάπιας ελίτ, όπου υπερηφανεύε-
ται ο καθένας στους άλλους µε το πώς µπορεί να βάζει, µεταξύ
δείκτη και µεγάλου δακτύλου, την πρέζα.

Βλέπετε τις αθλιότητες, ακόµα και σε χώρους τιµής για την
ιστορία µας! Στο Αβέρωφ! Στο Πολεµικό Μουσείο! Πώς γίνονται
θύµατα τα παιδιά µας εκεί! ∆ικαίως µετά µας κατηγορούν, ότι
«εσείς δηµιουργήσατε τέτοιες συνθήκες και εσείς δεν κάνετε τί-
ποτα για να αλλάξει αυτή η κατάσταση».

Ελπίζω – ειδικά επειδή απευθύνοµαι στον Υφυπουργό που
ξέρω την ευαισθησία του και στον κ. Καστανίδη – ότι αυτά έστω
και αργά θα ακουστούν. Επαναλαµβάνω πράγµατα που επί εί-
κοσι δύο χρόνια τα λέω σε αυτή την Αίθουσα. Έχουµε παραδώ-
σει τη νεολαία, τον ελληνικό λαό, τους θεσµούς, τα κόµµατα, το
µέλλον του τόπου σε ορισµένους επιχειρηµατίες που ως µόνη
αξία της ζωής τους δεν έχουν ό,τι είχαν οι εφηµεριδάδες οι πα-
λιοί. Έχουν ως µόνη αξία το χρήµα. ∆εν νιώθουν τίποτα, δεν
έχουν αισθήµατα µέσα τους. Ό,τι µπορεί να αποτιµηθεί σε
χρήµα, αυτό το υπολογίζουν.

∆εν µπορεί να συνεχιστεί αυτός ο κατήφορος της χώρας. ∆εν
µπορεί η Κυβέρνηση, µε τη χώρα λίγο πριν από το γκρεµό, να
κάνει πια τίποτα εάν δεν υπάρξει µέσα στην κοινωνία κάτι που θα
αναπτερώσει και το ηθικό, που θα ενεργοποιήσει δυνάµεις που
έχει η κοινωνία µας, αλλά που καταπιέζονται αυτή τη στιγµή από
αυτά τα απεχθέστατα συµφέροντα, διότι δεν περιορίζονται σ’ ένα
συγκεκριµένο χώρο, αλλά καταπλακώνουν ολόκληρη την ελλη-
νική κοινωνία, ολόκληρη τη χώρα, το παρόν και το µέλλον µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ στο νοµό Κεφαλονιάς κ. Σπυρίδων Μοσχό-
πουλος.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα το σχέδιο νόµου: «Βελτιώσεις της Ποινικής Νοµοθεσίας για

τους ανήλικους δράστες, πρόληψη και αντιµετώπιση της θυµα-
τοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων».

Είναι ένα θέµα που χρειάζεται ιδιαίτερη ευαισθησία και έτσι
αντιµετωπίζεται από τη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου ∆ικαιο-
σύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων. Είναι γεγονός
ότι ο ν.3189/03 που αναφέρεται στις εγκληµατικές πράξεις ανη-
λίκων δραστών είναι ένας πολύ προχωρηµένος, για την εποχή
που ψηφίστηκε, νόµος. Είναι, επίσης, γεγονός ότι συνέβαλε στον
εξανθρωπισµό του δικαίου των ανηλίκων στη χώρα µας.

Είναι επιβεβληµένο, όµως, τα όποια προβλήµατα ή κενά εντο-
πίστηκαν στην επτάχρονη εφαρµογή του, να αντιµετωπιστούν µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο και ταυτόχρονα να εναρµονίσουµε
το δίκαιο των ανηλίκων µε τις ∆ιεθνείς και Ευρωπαϊκές Συµβά-
σεις για τα ∆ικαιώµατα του Παιδιού, καθώς και µε τους Κανόνες
των Ηνωµένων Εθνών για την απονοµή δικαιοσύνης σε ανηλί-
κους.

Αυτό κάνει το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Και το κάνει
µε τις τροποποιήσεις των διατάξεων του Ποινικού µας Κώδικα, µε
τις αλλαγές στον Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας και στον Κώδικα
Οργανισµού των ∆ικαστηρίων και µε τις αλλαγές στο αναφερό-
µενο στους ανηλίκους προληπτικό δίκαιο, καθώς και στο νοµο-
θετικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία των Εταιρειών
Προστασίας Ανηλίκων, όπως και το πολύ σηµαντικό, την ίδρυση
Κεντρικού Επιστηµονικού Συµβουλίου για την πρόληψη και την
αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των
ανηλίκων.

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιφέρει σηµα-
ντική τοµή στο θεσµό του ποινικού σωφρονισµού. Μπορεί ο ποι-
νικός σωφρονισµός να επιβάλλεται ως «έσχατο µέτρο» και να
λέγεται ότι έχει παιδαγωγικό χαρακτήρα, αλλά δεν µπορούµε να
παραγνωρίζουµε ότι αποτελεί ποινή. Πρέπει, εποµένως, να ισχύ-
ουν και εδώ ό,τι και για τις υπόλοιπες ποινικές κυρώσεις, µε βάση
τις αρχές της νοµιµότητας, της αναλογικότητας και της ίσης µε-
ταχείρισης.

∆εν µπορεί να παραβλέπουµε το γεγονός ότι ο ποινικός σω-
φρονισµός µπορεί να επιβληθεί για την τέλεση αξιόποινων πρά-
ξεων, που τυχόν θα εκτελεστούν στο µέλλον από ανήλικους
δεκατριών ή δεκατεσσάρων ετών και ότι στην πράξη ο εγκλει-
σµός επιβεβαιώνεται και από µελέτες, ότι αυξάνει τον κίνδυνο
υποτροπής.

Άρα, θα πρέπει να περιοριστεί, όπως σωστά γίνεται στο νόµο,
σε ιδιαίτερα σοβαρά εγκλήµατα σε µεγαλύτερους από δεκαπέντε
ετών ανηλίκους και το πεδίο εφαρµογής να γίνεται και σε άτοµα
µετεφηβικής ηλικίας ή νεαρούς ενήλικες, δηλαδή και σε αυτούς
που βρίσκονται στο µεταβατικό στάδιο ενηλικίωσης.

Με το παρόν νοµοσχέδιο συντελούνται αλλαγές στο θεσµό της
υπό όρους απόλυσης και δίδεται το δικαίωµα παράστασης και
ακρόασης του ανηλίκου στο δικαστικό συµβούλιο. Προβλέπεται
αυξηµένη εµπειρία και εξειδίκευση στους δικαστές που πρέπει
να έχουν συµµετάσχει και σε επιµορφωτικά σεµινάρια της Εθνι-
κής Σχολής ∆ικαστικών Λειτουργών. Μόνον αυτοί θα χειρίζονται
πλέον θέµατα εγκληµατικότητας ανηλίκων.

Προβλέπεται ακόµα η προσωρινή κράτηση των ανηλίκων, µόνο
άνω των δεκαπέντε ετών και για συγκεκριµένο χρόνο, καθώς επί-
σης και κατάργηση της αυτόφωρης διαδικασίας.

Προβλέπεται επίσης, υποχρεωτικός διορισµός συνηγόρου για
την εκδίκαση σοβαρών εγκληµατικών πράξεων που για ενήλικες
θα είχαν χαρακτήρα κακουργήµατος.

Είναι πολλαπλά διαπιστωµένο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι η παραβατική συµπεριφορά του ανήλικου οφείλεται στις πε-
ρισσότερες περιπτώσεις στο περιβάλλον µέσα στο οποίο µεγα-
λώνει.

Κατοχυρώνεται µε το νοµοσχέδιο αυτό, η παρέµβαση του κρά-
τους να πραγµατοποιείται µε προνοιακού τύπου δοµές και όπου
αυτό δεν είναι εφικτό, λόγω του ακατάλληλου περιβάλλοντος του
ανηλίκου, για το οποίο, όµως, αποφαίνεται ο αρµόδιος επιµελη-
τής ανηλίκων, τότε µόνο να γίνεται ο εγκλεισµός σε ίδρυµα αγω-
γής, αφού ζητηθεί βέβαια και η γνώµη του ίδιου του ανήλικου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Εταιρείες Προστασίας Ανη-
λίκων που έχουν συσταθεί σε κάθε Πρωτοδικείο προσέφεραν και
προσφέρουν σηµαντικό έργο. Η έλλειψη, όµως, του αναγκαίου
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προσωπικού και τα πολλά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν σή-
µερα, απαιτείται και µε την προτεινόµενη ρύθµιση επιτυγχάνεται
ο προσδιορισµός µε µεγαλύτερη σαφήνεια του έργου που οφεί-
λουν να προσφέρουν, καθώς και η εξειδίκευση των προσόντων
όσων αποτελούν το διοικητικό συµβούλιο των εταιρειών αυτών.

Η σηµαντικότερη, όµως, τοµή στο χώρο αυτό είναι η ίδρυση
Κεντρικού Επιστηµονικού Συµβουλίου, το οποίο θα παρακολου-
θεί το έργο που προσφέρουν οι Εταιρείες Προστασίας Ανηλίκων.
Θα διατυπώνει προτάσεις για τα προβλήµατα και την έλλειψη συ-
ντονισµού όλων των φορέων δηµοσίων και ιδιωτικών, καθώς και
µη κυβερνητικών οργανώσεων, που δραστηριοποιούνται σε αυτό
το χώρο.

Θα γνωµοδοτεί και θα συµβουλεύει το Υπουργείο, για να υπάρ-
χει ένας συνολικός σχεδιασµός και συντονισµός του προσφερό-
µενου έργου σε προνοιακό επίπεδο, αλλά και στο επίπεδο
συνθηκών κράτησης των ανηλίκων για τη σταδιακή προετοιµα-
σία τους και την τελική κοινωνική τους επανένταξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κοινωνικές παροχές και το
κράτος πρόνοιας δεν είναι µόνο αυτά που έχουµε συνηθίσει να
επικαλούµαστε. Κράτος πρόνοιας, κράτος δικαίου είναι και αυτό
που φροντίζει και αγωνιά για τον αδύναµο, που φροντίζει για τον
ανήλικο που η ζωή τον έφερε σ’ ένα περιβάλλον που δεν επέλεξε
ο ίδιος και εν τούτοις τον ωθεί στην παραβατικότητα. Είναι χρέος
µας να τον διασώσουµε. Είναι χρέος µας να τον βοηθήσουµε να
ζήσει και να τον κάνουµε να γνωρίσει τις πραγµατικές και αληθι-
νές αξίες της ζωής.

Είµαι σίγουρος ότι αυτό το νοµοσχέδιο, µετά τη διαβούλευση,
τη συζήτηση στην επιτροπή, µε τις τροποποιήσεις και τις συ-
µπληρώσεις ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις της εποχής και επι-
λύει νοµοθετικά τα προβλήµατα και τα κενά που µέχρι σήµερα
έχουµε διαπιστώσει. Είναι ένα νοµοσχέδιο που αξίζει και πρέπει
να το ψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μοσχόπουλο.

Το λόγο έχει η κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, Βουλευτής της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραβατι-

κότητα των ανηλίκων συνιστά αδιαµφισβήτητα ένα φαινόµενο
κοινωνικής παθογένειας µε σοβαρότατες επιπτώσεις στο παρόν
και στο µέλλον των ίδιων των νέων, αλλά και του συνόλου της
κοινωνίας, κατά συνέπεια.

Τα στατιστικά στοιχεία σε ευρωπαϊκό επίπεδο δείχνουν το µέ-
γεθος του προβλήµατος. Το 15% του συνόλου των εγκληµάτων
που διαπράττονται αφορούν εγκλήµατα ανηλίκων, ενώ σε ορι-
σµένες χώρες το ποσοστό αυτό αγγίζει το 22%. Είναι, λοιπόν,
σαφές ότι τα ζητήµατα που συζητάµε σήµερα είναι ιδιαίτερα ση-
µαντικά.

Θεωρώ ότι η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία κινείται στη
σωστή κατεύθυνση, ειδικά σε ό,τι αφορά την ποινική µεταχείριση
των ανηλίκων. Συντάσσεται εξάλλου σε ικανοποιητικό βαθµό µε
τις παρατηρήσεις της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για τα δι-
καιώµατα του παιδιού, τους κανόνες του Πεκίνου για την οργά-
νωση της δικαιοσύνης για ανηλίκους, καθώς και µε τις σχετικές
συστάσεις του Συµβουλίου της Ευρώπης.

Συγκεκριµένα, µε το παρόν νοµοσχέδιο εισάγονται ορισµένες
σηµαντικές βελτιώσεις που αφορούν στη µείωση των ορίων των
επιβαλλόµενων ποινών, στην αύξηση της ηλικίας για την ποινή
του σωφρονισµού και την επιβολή του µόνο σε περιπτώσεις κα-
κουργηµάτων, στο δικαίωµα παράστασης και ακρόασης του ανη-
λίκου κατηγορουµένου, στην κατάργηση του αυτόφωρου, στη
µείωση διάρκειας της προσωρινής κράτησης, τον υποχρεωτικό
διορισµό συνηγόρου και την εξειδίκευση των δικαστών ανηλίκων.

Οι παραπάνω αλλαγές κινούνται –όπως επεσήµανα- στην
ορθή κατεύθυνση. Θα ήθελα ωστόσο να αναφερθώ σε ορισµένες
προτάσεις, πολλές από τις οποίες διατυπώθηκαν και από φορείς
εγνωσµένου κύρους οι οποίες συµπληρώνουν τις επιχειρούµε-
νες βελτιώσεις.

Θα πρέπει να προβλεφθεί, λοιπόν, ότι το δικαστήριο ανηλίκων

λαµβάνει υπόψη του Έκθεση Κοινωνικής Έρευνας, η οποία θα
πρέπει, κατά την άποψή µου, να αποτελεί ουσιαστική, διαδικα-
στική προϋπόθεση. Η διερεύνηση της προσωπικότητας του ανη-
λίκου θα πρέπει να γίνεται από ειδικούς επιστήµονες και όχι
εµπειρικά από το δικαστήριο στο, έτσι και αλλιώς, σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα της δίκης.

Επιπλέον, θα πρότεινα την επέκταση του υποχρεωτικού διορι-
σµού συνηγόρου και σε άλλες κατηγορίες αδικηµάτων πλην των
κακουργηµάτων, δεδοµένου ότι συχνά οι ανήλικοι κατηγορού-
µενοι – κυρίως αλλοδαποί – δικάζονται χωρίς καν την παρουσία
των κηδεµόνων τους.

Επίσης, η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία µπορεί να αποτελέσει
ευκαιρία να ενσωµατωθούν ρυθµίσεις που αφορούν και το ποι-
νικό µητρώο ανηλίκων, όπως παραδείγµατος χάριν, η κατάργηση
αναγραφής των αναµορφωτικών µέτρων και άλλα.

Και οι προβλέψεις όµως του σχεδίου νόµου για τις Εταιρείες
Προστασίας Ανηλίκων, παρά τη θετική δηµιουργία Ειδικής Επι-
στηµονικής Επιτροπής είναι ατελείς, αποδυναµώνοντας την βού-
ληση του νοµοθέτη για την πρόληψη της παραβατικότητας των
ανηλίκων.

Είναι αναγκαία – κατά την άποψή µας – η προσθήκη ρυθµίσεων
που θα διευκολύνουν την ουσιαστική λειτουργία των Εταιρειών
Προστασίας και θα ενισχύουν το σηµαντικότατο κοινωνικό τους
έργο, όπως µεταξύ άλλων η πρόβλεψη κριτηρίων και διαδικασιών
χρηµατοδότησης, η στελέχωση µε εξειδικευµένο επιστηµονικό
προσωπικό, η θέσπιση όρων και πλαισίου λειτουργίας των στε-
γών φιλοξενίας ανηλίκων κ.α..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η σοβαρή προσέγγιση του σχε-
δίου νόµου για την ποινική µεταχείριση των ανηλίκων δεν θα µπο-
ρέσει να αποδώσει, εάν δεν αντιµετωπιστούν δύο βασικά
ελλείµµατα, η διαχείριση των οποίων θα υποστήριζε την όλη προ-
σπάθεια.

Πρώτον, απουσιάζουν ρυθµίσεις για την βελτίωση της σηµε-
ρινής κατάστασης των καταστηµάτων κράτησης ανηλίκων. Όπως
είναι γνωστό, ο ποινικός εγκλεισµός των νέων παραβατών µπο-
ρεί να είναι ιδιαίτερα επιβλαβής για την µετέπειτα εξέλιξή τους.
Έρευνα του Πανεπιστηµίου Αθηνών αποδεικνύει ότι τέσσερις
στους πέντε πρώην κρατούµενους νέους συνελήφθησαν και οδη-
γήθηκαν ξανά στις φυλακές.

Μάλιστα, όπως επανειληµµένα έχει επισηµανθεί από το Συνή-
γορο του Πολίτη, οι χώροι στους οποίους κρατούνται οι ανήλι-
κοι δεν ανταποκρίνονται στις ιδιαίτερες ανάγκες της ηλικίας
τους. Οι νέοι κρατούµενοι στερούνται και άλλων δικαιωµάτων
εκτός της ελευθερίας τους, όπως αυτό της ανάπτυξης της προ-
σωπικότητάς τους, της θεραπευτικής αντιµετώπισης ειδικών
προβληµάτων όπως είναι η τοξικοεξάρτηση, οι ψυχικές και νοη-
τικές διαταραχές και της µέριµνας για κοινωνική επανένταξη.

Επιπλέον, η υγειονοµική περίθαλψη είναι ανεπαρκής. Οι ανή-
λικοι συµβιώνουν µε νεαρούς ενήλικες εγκληµατίες και οι προ-
σωρινώς κρατούµενοι δεν διαχωρίζονται από τους καταδίκους.

Τα προβλήµατα αυτά τα διαπιστώσαµε και ιδίοις όµµασι ως
µέλη της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την ισότητα
και τα ανθρώπινα δικαιώµατα, κατά την πρόσφατη επίσκεψή µας
στο κατάστηµα κράτησης νέων του Αυλώνα και τα επισηµάναµε
στην σχετική έκθεση της ειδικής επιτροπής, η οποία µάλιστα
έτυχε διακοµµατικής συµφωνίας.

Ένα δεύτερο µεγάλο έλλειµµα είναι –όπως επισηµαίνει και η
Εθνική Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του ανθρώπου– το γεγονός
ότι δεν γίνεται καµµία αναφορά στα κρισιµότατα ζητήµατα της
πρόληψης του φαινοµένου, καθώς και της επανένταξης των ανη-
λίκων.

Οι νέοι διεθνείς προσανατολισµοί στρέφονται προς µια παι-
δαγωγική αντιµετώπισή τους, µε στόχο την αποτελεσµατικότερη
προσωπική και κοινωνικοεπαγγελµατική τους ανάπτυξη. Αυτό
πρέπει να το αντιµετωπίσουµε µε ιδιαίτερη ευαισθησία.

Απαιτείται, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, οριζόντιος σχεδιασµός µε
διυπουργική συνεργασία για τη δηµιουργία, αλλά και την υπο-
στήριξη προνοιακών και εκπαιδευτικών δοµών. Κυρίως δε, απαι-
τούνται πολιτικές κοινωνικής ενσωµάτωσης των νέων παραβατών
µέσα από την ενίσχυση του ρόλου τόσο του σχολείου, όσο και
της οικογένειας. Επίσης, απαιτείται και η ενεργοποίηση προλη-
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πτικών στρατηγικών στους τοµείς της κοινωνικής πολιτικής, της
αγοράς εργασίας, της πρόσβασης σε πολιτιστικές, ψυχαγωγικές
και αθλητικές δραστηριότητες.

Οι πολιτικές αυτές, κύριοι συνάδελφοι, µπορούν να χρηµατο-
δοτηθούν από διαθέσιµους πόρους του ΕΣΠΑ τους οποίους το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, παρά την έλλειψη σχετικής εξοικείωσης,
θα έλεγα, οφείλει επιτέλους να αξιοποιήσει µε ταχύτητα, διαφά-
νεια και αποτελεσµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αντιµετώπιση της νεανικής
παραβατικότητας είναι ένας πολυµέτωπος συνεχής αγώνας,
λόγω των δυναµικών και συνεχώς µεταβαλλόµενων χαρακτηρι-
στικών του φαινοµένου.

Η βελτίωση του νοµικού πλαισίου είναι αναµφισβήτητα απα-
ραίτητη και βεβαίως ευπρόσδεκτη. Από µόνη της όµως δεν αρκεί.
Χρειάζεται µια ολοκληρωµένη, πολυδιάστατη πολιτική, η οποία
θα καλύπτει την ποινική µεταχείριση, την πρόληψη, αλλά και την
κοινωνική επανένταξη των νέων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-

θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κύριος Απόστολος Κατσιφάρας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ (Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Η Κυβέρνηση και το ελληνικό Κοινοβούλιο κάνει σήµερα ένα
µεγάλο βήµα, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε πιο αποτελε-
σµατικά τα σύγχρονα και ταυτόχρονα οξυµένα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει η ελληνική κοινωνία, όπως είναι η θυµατοποίηση
των νέων, το παιδί σε κίνδυνο, η ανήλικη παραβατικότητα, η
εγκληµατικότητα των ανηλίκων, αλλά και η εκµετάλλευση των
ανηλίκων. Όλοι γνωρίζουµε ότι πίσω από την κουρτίνα και κοντά
στην φτώχια παράγεται µια µεγάλη παράνοµη οικονοµία.

Η σηµερινή παρέµβαση, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου είναι
µια ολοκληρωµένη πολιτική µε πολύ συγκεκριµένες, όµως, πα-
ρεµβάσεις στην πρόληψη, στην εποπτεία του συστήµατος, στη
δικαστική λειτουργία, αλλά ταυτόχρονα και στην επανένταξη.

Οι κύριες τοµές που κάνουµε αφορούν την ποινική δικονοµία
και τον Ποινικό Κώδικα, που βασίζεται στη µείωση των ποινών
των νέων παραβατών, στην ενίσχυση των σωφρονιστικών, ανα-
µορφωτικών και θεραπευτικών µέτρων και βεβαίως, για πρώτη
φορά στη χώρα µας, την κατάργηση της κράτησης για παιδιά
µέχρι και δεκαπέντε ετών.

Η δεύτερη µεγάλη παρέµβαση αφορά το πλαίσιο πρόληψης
και επιστηµονικής προσέγγισης των δοµών που ασχολούνται µε
το παιδί σε κίνδυνο, τη θυµατοποίηση, την παραβατικότητα. Κυ-
ρίως, επιδιώκουµε µε την συγκρότηση του Κεντρικού Επιστηµο-
νικού Συµβουλίου να έχουµε µια πολιτική ολοκληρωµένη, ενιαία,
συστηµατική, επιστηµονικά τεκµηριωµένη, που να εντάσσει στη
λειτουργία της κοινωνικές δοµές, Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις
και να αντλεί πληροφόρηση, να ενσωµατώνει στη λειτουργία της
την κοινωνική ανησυχία και να την µετατρέπει σε µία δηµιουρ-
γική και αποτελεσµατική πολιτική.

Ουσιαστικά, µέσα από εκεί ενισχύουµε το ρόλο –και ταυτό-
χρονα τον αναβαθµίζουµε- των Εταιρειών Προστασίας Ανηλίκων,
ώστε να µην είναι δοµές στα χαρτιά, και ενσωµατώνουµε την επι-
στηµονική προσέγγιση µέσα στη λειτουργία των δοµών, των κοι-
νωνικών, αλλά και των κρατικών. Θα µπορεί να έχει µία
δυνατότητα να µελετά, να παρακολουθεί τι γίνεται σε διεθνές
επίπεδο και να µεταφέρει, µε ταχύτητα και όχι µέσα από µία γρα-
φειοκρατική προσέγγιση, ό,τι χρήσιµο και δυνατό υπάρχει σή-
µερα, για να µπορούµε να έχουµε αποτέλεσµα στη δική µας
πολιτική και, ταυτόχρονα, να έχει πολιτικές παροχής υπηρεσιών.
Η Υπηρεσία πρέπει να είναι κοντά στο παιδί, κοντά στην οικογέ-
νεια, να είναι κοντά σε αυτούς τους λειτουργούς που ασχολού-
νται, παρεµβαίνουν και εντέλλονται να φέρουν αποτέλεσµα σε
πολύ κρίσιµα θέµατα.

Είπε µια πολύ µεγάλη αλήθεια ο κ. Κακλαµάνης: Εµείς βλέ-
πουµε την κορυφή του βουνού ή βλέπουµε το ποτάµι, όταν φτά-
νει στη θάλασσα και γι’αυτό πολλές φορές δεν µπορούµε να
έχουµε αποτελεσµατική πολιτική. Η παρέµβαση που κάνουµε στο

συγκεκριµένο θέµα -και έγινε µετά από µία πολύ καλή και ου-
σιαστική συνεργασία και µε τον Συνήγορο του Παιδιού, που κου-
βεντιάσαµε εκτεταµένα, αλλά και µέσα από άλλους θεσµικούς
φορείς, που έχουν προσεγγίσει µε µεγαλύτερη ευαισθησία, είναι
ακριβώς για να βάλουµε στην πολιτική µας και κυρίως, στον βα-
σικό πυρήνα των πολιτικών µας, καλές πρακτικές και να τις βά-
λουµε από κει που έρχονται, που είναι αυστηροί κριτές, για να
έχουµε πιο προωθηµένη πολιτική στα συγκεκριµένα θέµατα.

Θέλω να πω όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η πολιτική µας
στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων δεν περιορίζεται µόνο σε αυτές τις συγκεκριµένες πρω-
τοβουλίες. Αντίθετα, οι πρωτοβουλίες µας µπαίνουν και στο
πυρήνα του σωφρονιστικού µας συστήµατος. Αναβαθµίζουµε τη
λειτουργία των καταστηµάτων κράτησης µε πολύ σοβαρές πρω-
τοβουλίες στην εκπαίδευση και στην κατάρτιση, στις ιατρικές και
κοινωνικές δοµές, στην καθηµερινότητα µέσα από προγράµµατα
πολιτιστικά και αθλητισµού και, βεβαίως, µε πολιτικές στην επα-
νένταξη των κρατουµένων. Όταν θα έρθει η ώρα να είναι πολύ
καλά προετοιµασµένοι να ενταχθούν στην κοινωνία οµαλά, να δι-
ευκολύνουν την οικογένεια και να µπορούν και αυτοί πολύ γρή-
γορα να γίνουν ενεργοί, δραστήριοι και ουσιαστικοί πολίτες σε
µία ανοιχτή και ζωντανή κοινωνία.

Προχωρούµε, σε συνεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Αθλη-
τισµού, προγράµµατα µαζικού αθλητισµού, αλλά και παρεµβά-
σεων στις υποδοµές και κυρίως εκεί που χρειάζονται. Ειδικά στο
κατάστηµα κράτησης του Αυλώνα, κάναµε µία συµβολική κίνηση
µε την Οµοσπονδία Καλαθοσφαίρισης. Μέσα από αυτές τις συµ-
βολικές κινήσεις είµαστε σε ανοιχτή συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, για να φέρουµε συγκεκριµένα
προγράµµατα αθλητικών δραστηριοτήτων, αλλά και υποδοµών
στα συγκεκριµένα καταστήµατα κράτησης νέων.

Ταυτόχρονα, βρισκόµαστε σε ανοιχτή συνεργασία µε την Αντι-
καρκινική Εταιρεία και συγκεκριµένα µε τον καθηγητή κ. Φιλό-
πουλο από το «Σωτηρία», για να έχουµε µέσα στο πρώτο
εικοσαήµερο του µηνός Ιουλίου ένα ανοιχτό πρόγραµµα, αλλά
και επαναλαµβανόµενο, µ’ ένα µνηµόνιο συνεργασίας, για να
µπορέσουµε να καλύψουµε ένα µεγάλο κενό και να υπάρχει ένας
ιατρικός έλεγχος στις γυναίκες κρατούµενες στις φυλακές του
Ελαιώνα, Τεστ Παπ και έλεγχος για τη διαπίστωση του καρκίνου
του µαστού. Ξέρετε ότι είναι ειδικές κατηγορίες. ∆εν θέλουµε να
αρκεστούµε µόνο στις δικές µας εσωτερικές δοµές, αλλά θέ-
λουµε να βάλουµε και την επιστηµονική κοινότητα.

Βεβαίως, βρισκόµαστε σε συνεργασία µε το Νοσοκοµείο, αλλά
και την επιστηµονική κοινότητα του Πανεπιστηµιακού Νοσοκο-
µείου Παίδων, για να εντάξουµε µέσα στις πολιτικές µας, προ-
γράµµατα ώστε να δούµε και τα παιδιά που βρίσκονται σήµερα
παρά τη θέλησή τους, κυρίως, στις φυλακές του Ελαιώνα, γιατί
οι µανάδες τους είναι κρατούµενες. Ήδη, µέσα στον επόµενο
µήνα θα ανακοινώσουµε όλο το µνηµόνιο για να έχουµε συγκε-
κριµένες πολιτικές, που θα έχουν περιοδικό έλεγχο και δεν θα
περιοριζόµαστε µόνο στον έλεγχο των παιδιάτρων. Θέλουµε την
επιστηµονική στήριξη και στους κρατικούς λειτουργούς, αλλά
και στις µανάδες, για να έχουµε πραγµατικά µία πιο αποτελε-
σµατική πολιτική.

Αντίστοιχα προγράµµατα κατάρτισης και επανακατάρτισης θα
ανακοινώσουµε πολύ σύντοµα. Αγαπητοί συνάδελφοι, ξέρετε ότι
τα περισσότερα προγράµµατα κατάρτισης και επανακατάρτισης
είναι ευρωπαϊκά. Να είµαστε όµως ειλικρινείς, το Γ’ Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης, άρα και τα προγράµµατα τελείωσαν το 2007.
Το ΕΣΠΑ έχει καθυστερήσει.

Τώρα, λοιπόν, είµαστε έτοιµοι να ανακοινώσουµε συγκεκρι-
µένα προγράµµατα κατάρτισης και επανακατάρτισης, αλλά θα
καταλήγουν µε πιστοποιητικό, για να µπορεί να έχει ο κρατού-
µενος στην αποφυλάκισή του και ένα πιστοποιητικό ειδίκευσης,
που να του δίνει ένα διαβατήριο για να ενταχθεί στην αγορά ερ-
γασίας, να νιώθει ο ίδιος ότι δεν πήγαν όλα χαµένα και ότι του δό-
θηκε µία ευκαιρία.

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, τα προγράµµατα απεξάρτησης
είναι ένα πολύ κρίσιµο σηµείο, γιατί ξέρουµε ότι το µεγάλο κοµ-
µάτι σήµερα των κρατουµένων είναι αλλοδαποί –στο 60% περί-
που- αλλά και πολύ κοντά στις κατηγορίες µε τα ναρκωτικά είτε
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εξαρτηµένοι είτε µε οποιαδήποτε άλλη σχέση. Για µας αυτό έχει
ιδιαίτερη σηµασία. Ενισχύσαµε τη συνεργασία µας µε το ΚΕΘΕΑ.
Ήδη, το τελευταίο οκτάµηνο εντάξαµε τέσσερα προγράµµατα
του ΚΕΘΕΑ σε πλήρη λειτουργία και ανάπτυξη στα σωφρονιστικά
καταστήµατα. ∆εν περιοριζόµαστε όµως εκεί. Θέλουµε σε κάθε
σωφρονιστικό κατάστηµα να υπάρχει ένα σχολείο δεύτερης ευ-
καιρίας και να υπάρχει ένα συµβουλευτικό κέντρο. Θα προωθή-
σουµε την πολιτική µας και σε συνεργασία µε τον ΟΚΑΝΑ, γιατί
έχουµε ένα σκληρό πυρήνα µεγάλης ηλικίας κρατουµένων, που
είναι πολύ δύσκολο µέσα από τα πρώτα προγράµµατα, κυρίως τα
συµβουλευτικά, να υπάρχει µια πλήρης απεξάρτηση.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κανένας νόµος και κανένα θεσµικό πλαί-
σιο δεν είναι αρκετά για να δώσουν λύσεις οριστικές, εάν δεν
αφυπνιστεί κατ’ αρχάς η κοινωνία. Εάν όµως δεν αφυπνιστούν
και δεν έχουν επιστηµονική προσέγγιση και ευαισθησία οι κρατι-
κοί λειτουργοί, που καλούνται να υλοποιήσουν συγκεκριµένες
πολιτικές και εάν δεν υπάρχει ευθύνη από τον καθένα, από το
δηµόσιο υπάλληλο, τον κρατικό λειτουργό, ευθύνη των πολιτι-
κών, αλλά και ευθύνη της κοινωνίας, δεν θα φέρουµε ποτέ και
κανένα αποτέλεσµα.

Εµείς ακούµε κάθε δηµιουργική πρόταση, απ’ όπου και αν προ-
έρχεται, από τον πολιτικό κόσµο, από τις Μη Κυβερνητικές Ορ-
γανώσεις, από µεµονωµένα άτοµα. Ακούµε και αξιολογούµε. ∆εν
είναι τυχαίο ότι έχουµε δύο νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές
αυτή τη στιγµή ανοικτές, για ζητήµατα που αφορούν το σωφρο-
νιστικό σύστηµα και θα το επηρεάσουν άµεσα, τόσο η Επιτροπή
για το νόµο περί ναρκωτικών, αλλά και για το Σωφρονιστικό Κώ-
δικα. Έτσι, ακριβώς, για να έχουµε µια ολοκληρωµένη προσέγ-
γιση σε όλα τα ζητήµατα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κάνουµε µία δύσκολη προσπάθεια, σε
µία δύσκολη συγκυρία. Η κοινωνία συντηρητικοποιείται βαθιά και
εµείς καλούµαστε να ανοίξουµε το πλαίσιο και τους ορίζοντες, να
αντιληφθούµε τι σηµαίνει ανεκτικότητα και βασικές αρχές της
δηµοκρατίας, όπως ότι ο κρατούµενος, ό,τι και να είναι, δεν θα
πάψει ποτέ να είναι άνθρωπος και πολίτης. Πάνω στο φόβο κτί-
ζονται τείχη. Πάνω στα τείχη περνάς κόσµο στην απέναντι όχθη.
Εµείς θέλουµε, η δηµοκρατία µας να λειτουργεί υπέρ του αδυ-
νάτου, µε ευαισθησία, µε ανθρωπιά. Αλλά θέλουµε, ταυτόχρονα
να υπάρχει και ασφάλεια στη χώρα µας.

Σε αυτήν την προσπάθεια που κάνουµε και µε βασικό πυρήνα
της πολιτικής µας τα ανθρώπινα δικαιώµατα, καλούµε όλες τις
πολιτικές παρατάξεις, καλούµε την ελληνική κοινωνία, να είναι
δίπλα µας, να είναι αρωγοί σε αυτήν την προσπάθεια. Ο καθένας
µπορεί να κρατήσει τις βασικές ιδέες που έχει, τις όποιες δια-
φοροποιήσεις, αλλά υπάρχουν πράγµατα, που µας ενώνουν.
Υπάρχουν πράγµατα που δεν κοστίζουν οικονοµικά και µπορούµε
να τα κάνουµε. Υπάρχουν πράγµατα που µπορούν να γίνουν µόνο
από την αφύπνιση και από τη συµµετοχή.

Σε αυτήν την προσπάθεια, σας καλώ στην υπερψήφιση αυτού
του νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Οι Υπουργοί ∆ικαιο-
σύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και Οικονοµι-
κών κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 26 Μαΐου 2010
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Αναστολή των εργασιών
των δικαστικών υπηρεσιών του ∆ικαστικού Μεγάρου Θεσσαλο-
νίκης, των προθεσµιών και των πλειστηριασµών» και άλλες δια-
τάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Καβάλας κ.

∆ηµήτριος Παπουτσής
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθώντας στο Βήµα τον

αξιότιµο κύριο Υφυπουργό ∆ικαιοσύνης, αντιλαµβάνεσθε πως
ελάχιστα πράγµατα µπορώ να προσθέσω στην κατεύθυνση στή-
ριξης αυτής της τόσο σηµαντικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας.

Θα ήθελα, φυσικά, να συγχαρώ για άλλη µια φορά την ηγεσία
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων για τις προσπάθειες που καταβάλλει προς την κα-
τεύθυνση περαιτέρω ενίσχυσης µε σηµαντικά επίκαιρα σχέδια

νόµου, του τόσο κρίσιµου για το δηµοκρατικό χαρακτήρα της πο-
λιτείας µας χώρου της δικαιοσύνης. Γιατί η δικαιοσύνη αποτελεί
εκείνη τη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, στην
οποία τόσο οι πολίτες, όσο και η Κυβέρνηση, έχουν εµπιστευθεί
πολλές προσδοκίες. Και αυτό, επειδή µεταξύ άλλων, η ποιότητα
αλλά και η αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης αποτελεί ένα
σηµαντικό και θεµελιώδες ζήτηµα του κατά πόσο το δηµοκρα-
τικό µας πολίτευµα λειτουργεί εύρυθµα ή όχι.

Η συγκεκριµένη, λοιπόν, νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης είναι η πέµπτη κατά σειρά, αν συµπεριλά-
βουµε και τα υπό κατάθεση σχέδια νόµου που θα συζητηθούν
κατά τις επόµενες εβδοµάδες ένα εκ των οποίων µόλις πριν ανα-
κοινώθηκε. Το συγκεκριµένο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης είναι ασφα-
λώς, ίσως, το πιο παραγωγικό Υπουργείο της Κυβέρνησης.
Προφανώς, έχει και αυτό το γεγονός τη σηµασία του, για τις προ-
τεραιότητες που θέτει η Κυβέρνηση, αλλά και η ηγεσία του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, σε σχέση µε την ανάγκη σύγχρονων
και διαρκών µεταρρυθµίσεων που αφορούν στο δικαιικό σύστηµα
της χώρας µας.

Με την πέµπτη κατά σειρά, λοιπόν, νοµοθετική της πρωτο-
βουλία, η ηγεσία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης επιχειρεί να θέσει
σε νέες βάσεις την υφισταµένη νοµοθεσία, που διέπει το δίκαιο
των ανηλίκων δραστών. Αυτή η νοµοθετική ρύθµιση έρχεται σαν
συνέχεια των καινοτόµων για το 2003 πρωτοβουλιών της τότε κυ-
βέρνησης του ΠΑΣΟΚ, που αφορούσαν και βελτίωναν σε µια πιο
προοδευτική βάση τότε, συγκεκριµένες διατάξεις του Ποινικού
Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, αναφορικά µε την
παραβατικότητα των ανηλίκων. Οφείλουµε επίσης να υπενθυµί-
σουµε ότι οι διατάξεις, οι οποίες τότε θεσµοθετήθηκαν, δεν θε-
ωρούνταν εκείνη την εποχή και τόσο αυτονόητες για το νοµικό
µας πολιτισµό.

Με το σηµερινό σχέδιο νόµου, λοιπόν, η Κυβέρνηση προχω-
ράει ένα βήµα πιο πέρα προς την κατεύθυνση της περαιτέρω φι-
λελευθεροποίησης των διατάξεων εκείνων που αφορούν στους
ανήλικους δράστες. Το νοµοσχέδιο αποτελείται από τρία µέρη
και θα αναφερθώ εν τάχει στα, κατά τη γνώµη µου, σηµαντικό-
τερα στοιχεία της συγκεκριµένης αυτής πρωτοβουλίας, τα οποία
είναι πράγµατι ενδεικτικά της φιλοσοφίας που θέλουµε να διέπει
το δίκαιο των ανηλίκων δραστών, αλλά και το δικαιικό µας σύ-
στηµα γενικότερα.

Στο πρώτο µέρος, το οποίο τροποποιεί διατάξεις του Ποινικού
Κώδικα, προτείνεται ότι για τον ανήλικο δράστη ο ποινικός σω-
φρονισµός δεν µπορεί να έχει διάρκεια µεγαλύτερη των δέκα
ετών και ότι µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις, ιδιαίτερα σοβαρών
εγκληµάτων, µπορεί να ανέλθει και ως τα δεκαπέντε έτη. Μία
άλλη ιδιαίτερα προοδευτική ρύθµιση προβλέπει ότι για ανήλικους
που τελούν αξιόποινες πράξεις και δεν έχουν συµπληρώσει το
δέκατο πέµπτο έτος της ηλικίας τους, θα επιβάλλονται µόνο ανα-
µορφωτικά ή θεραπευτικά µέτρα. Μόνο σε όσους έχουν συ-
µπληρώσει το δέκατο πέµπτο έτος µπορεί, αν κριθεί αναγκαίο,
να επιβληθεί και ποινικός σωφρονισµός, εάν και εφόσον η πράξης
τους έχει το χαρακτήρα κακουργήµατος και ο ποινικός σωφρο-
νισµός κρίνεται, µε ειδικά και εµπεριστατωµένα αιτιολογηµένη
απόφαση, ως απολύτως αναγκαίος.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο κεφάλαιο του υπό συζήτηση σχε-
δίου νόµου, που τροποποιεί διατάξεις του Κώδικα Ποινικής ∆ι-
κονοµίας και του Κώδικα Οργανισµού ∆ικαστηρίων, θα σταθώ
στις διατάξεις αυτές που προβλέπουν ότι στα δικαστήρια ανηλί-
κων δεν µπορεί να τηρηθεί η διαδικασία του αυτοφώρου, ενώ η
προσωρινή κράτηση ανηλίκων επιτρέπεται µόνο σε όσες περι-
πτώσεις µπορεί να επιβληθεί και ποινικός σωφρονισµός. ∆ηλαδή,
αυτό αφορά µόνο σε ανηλίκους µεγαλύτερους των δεκαπέντε
ετών και δεν µπορεί να διαρκέσει για χρονικό διάστηµα µεγαλύ-
τερο των έξι µηνών.

Εξίσου σηµαντική ρύθµιση θεωρώ εκείνη που προβλέπει ότι
βάσει της διεθνούς σύµβασης του ΟΗΕ για τα δικαιώµατα του
παιδιού, ο δικαστής ανηλίκων υποχρεούται να διορίζει συνήγορο
υπεράσπισης για τους ανήλικους παραβάτες.

Στο τρίτο κεφάλαιο δίνεται έµφαση στην παραποµπή του ανή-
λικου δράστη µε προνοιακού τύπου δοµές, ενώ ο εγκλεισµός
αποτελεί την τελευταία καταφυγή και µόνο σε πολύ σοβαρές πε-
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ριπτώσεις. Ρυθµίζεται επίσης το καθεστώς που διέπει τις λει-
τουργίες των εταιρειών προστασίας των ανηλίκων. Τέλος, θε-
σµοθετείται η ίδρυση Κεντρικού Επιστηµονικού Συµβουλίου για
την Αντιµετώπιση του Προβλήµατος της Θυµατοποίησης και της
Εγκληµατικότητας των Ανηλίκων και που υποστηρίζεται αυτό το
Επιστηµονικό Συµβούλιο διοικητικά από συνιστώµενη για το
σκοπό αυτόν ειδική υπηρεσία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι από τα ανωτέρω γί-
νεται σαφές προς ποια κατεύθυνση κινούµαστε. Πρέπει όλοι µας
σε αυτήν την Αίθουσα να συνειδητοποιήσουµε ότι τιµωρώντας
έναν ανήλικο, ένα παιδί και σε κάποιες περιπτώσεις αδικηµάτων,
τιµωρώντας το αυστηρότερα από ό,τι θα τιµωρούσαµε ακόµη και
έναν ενήλικα, θυµατοποιούµε κατ’ αυτόν τον τρόπο την ίδια την
ελπίδα που πρεσβεύουν τα παιδιά για την κοινωνία µας. Και αυτό,
γιατί στις περισσότερες των περιπτώσεων που αφορούν σε πα-
ραβατικότητα των ανηλίκων, θα έπρεπε να ξεκινήσουµε από την
επίρριψη ευθυνών στις ίδιες τις δοµές της κοινωνίας, δηλαδή
πρωτίστως αυτής της κοινωνίας των ενηλίκων. Αυτό δεδοµένου
του ότι οι περισσότεροι ανήλικοι παραβάτες και έγκλειστοι ανή-
κουν είτε σε διαλυµένες ελληνικές οικογένειες µε πολλά οικονο-
µικά προβλήµατα και ιστορικό παραβατικότητας είτε σε ακόµα
µεγαλύτερο βαθµό είναι ανήλικοι µετανάστες, οι συνθήκες της
ζωής των οποίων τους οδήγησαν στην παράβαση και στον
εγκλεισµό.

Πρέπει να προσπαθήσουµε να µπούµε και εµείς οι πολιτικοί,
χωρίς να ισχυριζόµαστε ότι είµαστε ειδικοί επιστήµονες, στον
ψυχισµό αυτών των παιδιών και ιδιαίτερα αυτών που φτάνουν µε
µη νόµιµο τρόπο στη χώρα µας και που αποτελούν το µεγαλύ-
τερο µέρος των υπό σωφρονισµό ανηλίκων κρατουµένων. Αυτές
είναι οι συνθήκες της ζωής των ενηλίκων που οδηγούν, σε κά-
ποιες περιπτώσεις και τους ανήλικους στο µικροέγκληµα ή και
στο έγκληµα γενικότερα και εν τέλει στο σωφρονισµό.

Φυσικά και στο όνοµα µιας κακώς εννοούµενης ασφάλειας, κά-
ποιοι προσπαθούν να ψαρέψουν στα θολά νερά του άκριτου
φόβου. Θεωρώ ωστόσο ότι εν έτει 2010 θα πρέπει να εµποδί-
σουµε τους εαυτούς µας από το να υιοθετήσουν τέτοιου είδους
φοβικές συµπεριφορές, πολύ περισσότερο επειδή πρόκειται για
παιδιά, πρόκειται για ανηλίκους. Αυτή τη στιγµή νοµοθετούµε για
κάποια από αυτά τα παιδιά και όλοι πρέπει να τοποθετηθούµε
και να ψηφίσουµε έχοντας την εικόνα αυτών των παιδιών στο
µυαλό µας. Άλλωστε, έχει αποδειχθεί στατιστικά ότι το 85% των
ανηλίκων που είχαν καταδικαστεί, υποτροπίασαν και επέστρεψαν
στη φυλακή στην ενήλικη ζωή τους, κάτι που πρέπει να µας προ-
βληµατίσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αναγκαίο η χώρα µας να υι-
οθετήσει ένα µοντέλο πρόληψης και πρόνοιας και όχι στη λογική
της σκληρής καταστολής και της µηδενικής και ισοπεδωτικής
ανοχής.

Με αυτά στο µυαλό µας, ας ψηφίσουµε υπέρ αυτού του νο-
µοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 2 Ιουλίου 2010.

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 129 πα-
ράγραφοι 2 και 3, 130 παράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1005/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Έκτορα Να-
σιώκα προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την αξιοποίηση του Κτήµατος
(∆άσους) Πολυδενδρίου Αγιάς στο Νοµό Λάρισας κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 1000/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τα φαινόµενα
διαφθοράς στο ελληνικό ποδόσφαιρο κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 1008/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλα-
ντίδου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των εργαζοµέ-

νων στην εταιρεία «Συστήµατα Sunlight ΑΒΕΕ» στην Ξάνθη κ.λπ..
4. Η µε αριθµό 998/68/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προ-

έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε τις συµβάσεις εξοπλιστικών προγραµµάτων του Πο-
λεµικού Ναυτικού κ.λπ.. Θα απαντήσει ο Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας.

5. Η µε αριθµό 1006/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. ∆ηµητρίου
Παπαδηµούλη προς τους Υπουργούς Πολιτισµού και Τουρισµού
και Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνη-
σης, σχετικά µε τους συµβασιούχους στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού και στην ΕΡΤ κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1004/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότη-
τας και Ναυτιλίας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για εξυγίανση της
αγοράς καυσίµων κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 999/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατία κ. Ζήση Τζηκαλάγια προς την Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την καταβολή
των αποζηµιώσεων των µηλοπαραγωγών Καστοριάς κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 1009/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Πα-
πακωνσταντίνου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την ανάκληση των απο-
λύσεων στην «Αττικό Μετρό Επιχείρηση Λειτουργίας» (ΑΜΕΛ)
κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 1013/29-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος-Άδωνη
Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε τη δράση του ΠΑΜΕ κ.λπ..».

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ του Νοµού Αχαΐας κ.
Ανδρέας Τριανταφυλλόπουλος.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα ακόµα
νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων, µεγάλης πολιτικής, κοινωνικής και αν-
θρωπιστικής σηµασίας. Αφορά τις βελτιώσεις της ποινικής
νοµοθεσίας για τους ανήλικους δράστες, την πρόληψη και την
αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των
ανηλίκων.

Στον τοµέα αυτό, η χώρα µας από το 2003 έχει ένα αξιόλογο
νοµοθετικό πλαίσιο, που όµως είναι αναγκαίο να βελτιωθεί και να
εναρµονιστεί µε τις διεθνείς και ευρωπαϊκές συµβάσεις. Σύµ-
φωνα µε τη διεθνής σύµβαση του ΟΗΕ για τα δικαιώµατα του
παιδιού, το ∆ιεθνές Σύµφωνο για τα ατοµικά και πολιτικά δικαι-
ώµατα, σκοπός της διαδικασίας σωφρονισµού των ανηλίκων πρέ-
πει να είναι η διαπαιδαγώγησή τους, ώστε να βελτιωθούν και να
µπορέσουν να επανενταχθούν οµαλά στην κοινωνία.

Ως εκ τούτου, ένα σύγχρονο νοµοθετικό πλαίσιο για τους ανή-
λικους θα πρέπει να περιλαµβάνει το τρίπτυχο της πρόληψης,
της κοινωνικής επανένταξης και των νοµοθετικών µέτρων δια-
χείρισης. Πράγµατι, το παρόν νοµοσχέδιο απαντά σε αυτές τις
σύγχρονες απαιτήσεις.

Η ελληνική πραγµατικότητα, όπως αποτυπώνεται σήµερα στις
στατιστικές, δεν µας αφήνει περιθώρια εφησυχασµού. Ο αριθ-
µός των ανηλίκων, που φαίνεται να εκδηλώνει παραβατική συ-
µπεριφορά, αυξάνεται σταδιακά και σταθερά τη χώρα µας.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία της στατιστικής της δικαιοσύνης, η πα-
ραβατικότητα σε άτοµα ηλικίας από επτά έως είκοσι ενός ετών
παρουσίασε ραγδαία αύξηση την εικοσαετία 1983-2003 κατά
58%. Σε απόλυτους αριθµούς µιλάµε για αύξηση από τριάντα
πέντε χιλιάδες νέους σε εξήντα χιλιάδες περίπου.

Η αύξηση αυτή είναι πολύ µεγαλύτερη από την αντίστοιχη αύ-
ξηση της εγκληµατικότητας των ενηλίκων κατά το ίδιο χρονικό
διάστηµα. Μόνο τη διετία 1999-2001 καταγράφεται αύξηση κατά
20% στους καταδικασθέντες ανηλίκους. Περίπου εξακόσια
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άτοµα Έλληνες και αλλοδαποί ανήλικοι βρίσκονται κρατούµενοι
σε σωφρονιστικά καταστήµατα, όπως δείχνουν τα στοιχεία της
∆ιεύθυνσης Σωφρονιστικής Πολιτικής του Υπουργείου ∆ικαιο-
σύνης.

Τα τραγικά αυτά στοιχεία πρέπει να µας προβληµατίσουν για
την αναγκαιότητα του σωφρονιστικού µας συστήµατος και την
επιτυχία της αναµορφωτικής διαδικασίας, που λαµβάνει χώρα
στα ιδρύµατα αγωγής και στα σωφρονιστικά καταστήµατα για
ανηλίκους. Πρέπει σταδιακά να προχωρήσουµε σε νέες σύγ-
χρονες µορφές µικρών ιδρυµάτων προνοιακού χαρακτήρα, κα-
τάλληλες για τη φροντίδα παιδιών και εφήβων.

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης αποσκοπεί στον
εξανθρωπισµό, εκσυγχρονισµό, και εξορθολογισµό του δικαίου
των ανηλίκων µε τοµές στον ποινικό σωφρονισµό, µε δραστική
µείωση στις ποινές και αλλαγές στα όρια ηλικίας και τοµές στο
Προληπτικό ∆ίκαιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα αναφερθώ µόνο στο
προληπτικό δίκαιο για οικονοµία χρόνου και γιατί αρκετοί συνά-
δελφοι µίλησαν γι’ αυτό το θέµα. Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο
αναβαθµίζεται και επανακαθορίζεται η λειτουργία και ο ρόλος
των εταιρειών προστασίας ανηλίκων. Ιδρύεται Κεντρικό Επιστη-
µονικό Συµβούλιο ως συµβουλευτικό και εποπτικό όργανο για
την πρόληψη και την αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και εγκλη-
µατικότητας των ανηλίκων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το στοίχηµα για όλους µας είναι
η αποτελεσµατική λειτουργία των θεσµών, όπως άλλωστε κάθε
νεοσύστατου φορέα. ∆υστυχώς, σε όλους τους τοµείς κατά το
παρελθόν υπήρχαν παραδείγµατα επιτροπών και συµβουλίων
που δεν λειτούργησαν ποτέ, καθιστώντας έτσι ανενεργές πολύ
σηµαντικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες, ακόµα και νόµους-πλαί-
σια.

Γι’ αυτό θα πρέπει να βοηθήσουµε, µε κάθε τρόπο, τη λει-
τουργία και τους στόχους των εταιρειών προστασίας ανηλίκων
στις περιφέρειές µας. Αποτελεί και δικό µας καθήκον να πρωτο-
στατήσουµε σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο για την αποτε-
λεσµατικότητα αυτών των θεσµών. Πρέπει να αναπτύξουµε,
δηλαδή, µια κοινωνική δικτύωση, µε ενίσχυση του σηµαντικού
ρόλου συλλόγων και φορέων, όπως είπε και ο κ. Υφυπουργός,
του ΟΚΑΝΑ, του ΚΕΘΕΑ, τους ΣΟΨΥ και των κοινωνικών υπηρε-
σιών των δήµων.

Πολύ σηµαντική είναι η συνεργασία µε τη σχολική κοινότητα,
αφενός λόγω της πολλαπλασιαστικής δυναµικής κάθε κοινωνι-
κής παρέµβασης και αφετέρου για την πρόληψη πιθανών φαινο-
µένων βίας και πυρήνων παραβατικότητας στο σχολικό
περιβάλλον. Όπως όταν φτιάχνουµε µια πλατεία δεν αφήνουµε
κανένα σηµείο χωρίς φως, έτσι πρέπει να φροντίζουµε, ώστε κα-
νένα παιδί και νέος να µην αποµονώνεται και να µην δηµιουρ-
γούνται εστίες παραβατικότητας στις τοπικές κοινωνίες. Η
συνεργασία όλων των φορέων µε τον κοινωνικό αυτό στόχο θα
ενισχύσει την κοινωνική συνοχή και θα έχει ισχυρά προστιθέµενη
αξία για την κοινωνία µας.

Οφείλουµε, να δούµε τις καλές πρακτικές άλλων χωρών, που
µε πολύ στοχευµένα προγράµµατα αντιµετωπίζουν τη σχολική
και εξωσχολική βία, την ένταξη των µεταναστών, την εξάρτηση
από ουσίες.

Σε µια εποχή µε τόσες σύγχρονες προκλήσεις πρέπει να αντι-
µετωπίσουµε το φαινόµενο της θυµατοποίησης της βίας και της
εγκληµατικότητας, µέσω του διαδικτύου και άλλων ηλεκτρονικών
µέσων. Παράλληλα, πρέπει να ελεγχθεί η προβολή βίας από τα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, ένα θέµα στο οποίο αναφέρθηκε
και ο κ. Κακλαµάνης.

Κλείνοντας, θα ήθελα να προσυπογράψω το ψήφισµα του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 21 Ιουνίου του 2007, ότι τα ήθη και
οι συµπεριφορές δεν αλλάζουν µε νόµους και ποινικές διατάξεις,
αλλά µε τη διαπαιδαγώγηση των νέων εν ελευθερία και την ευ-
ρύτατη κοινωνική συµµετοχή, που θα ενδυναµώσει τις σχέσεις
εµπιστοσύνης ανάµεσα στις γενιές, την οικογένεια, τη σχολική
κοινότητα, την πολιτεία, τη γειτονιά, τους φίλους και το κοινω-
νικό σύνολο εν γένει.

Αυτό το νοµοσχέδιο πράγµατι απαντά σε όλες αυτές τις σύγ-
χρονες προκλήσεις. Πιστεύω ότι θα τύχει αποδοχής απ’ όλες τις

πολιτικές δυνάµεις.
Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ του Νοµού Βοιωτίας κ. Βασιλική Τσόνογλου-
Βυλλιώτη.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ – ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξελίξεις στην Ελ-
λάδα, αλλά και στη διεθνή κοινότητα µετά από το 1950, όταν τέ-
θηκαν σε ισχύ ο Ποινικός Κώδικας και η Ποινική µας ∆ικονοµία,
αποτέλεσαν σηµείο αναφοράς και εκκίνησης για την αναµόρ-
φωση του δικαίου των ανηλίκων.

Στις εξελίξεις αυτές συµπεριλαµβάνονται διατάξεις που πε-
ριελήφθησαν στο Σύνταγµα των Ελλήνων, όπως το άρθρο 21,
στη Σύµβαση του ΟΗΕ για τα δικαιώµατα του παιδιού και της Ευ-
ρωπαϊκής Σύµβασης για την άσκηση των δικαιωµάτων του παι-
διού, που κυρώθηκαν µε νόµους, το ν. 2101/1992, το ν.
2502/1997, αλλά και µια πρόσφατη σηµαντική ρύθµιση, που πάλι
έκανε η Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, το ν.3189/2003 µε τον οποίο ανα-
µορφώθηκε κυριολεκτικά η ποινική µεταχείριση των ανηλίκων.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται τώρα να καλύψει τα κενά και
τις αστοχίες του ν. 3189/2003, στο θεσµό του ποινικού σωφρο-
νισµού των ανηλίκων. Η τήρηση των αρχών της νοµιµότητας, της
αναλογικότητας και της ίσης µεταχείρισης, που διέπουν τον κο-
λασµό του ανήλικου δράστη, επιβάλλεται στο µέγιστο βαθµό,
γιατί στον ανήλικο η ποινή δεν έχει ανταποδοτικό χαρακτήρα,
αλλά παιδαγωγικό.

Στις µέχρι σήµερα διατάξεις, ιδίως αυτές που περιέχονται στο
άρθρο 54 του Ποινικού Κώδικα, εν πολλοίς παραβιάστηκαν –ας
µου επιτραπεί η έκφραση- οι ως άνω αρχές, γιατί ρύθµιζαν πα-
ραδείγµατος χάριν τη διάρκεια στέρησης της ελευθερίας στο ει-
δικό κατάστηµα κράτησης νέων σε µεγαλύτερη διάρκεια από ό,τι
στους ενήλικους δράστες, ακόµη και κατά παράβαση της διε-
θνούς σύµβασης για τα δικαιώµατα του παιδιού.

Η εξέλιξη του Ποινικού ∆ικαίου των ανηλίκων σε ελληνικό, ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο τείνει στην εφαρµογή νέων τρόπων
αντιµετώπισης της παραβατικότητάς τους.

Το παρόν νοµοσχέδιο κινείται, τόσο σε επίπεδο πρόληψης, µε
δοµές προνοιακού χαρακτήρα σε στάδια προγενέστερα του
εγκλήµατος, όσο και σε επίπεδο καταστολής, επιµέτρησης των
επιβλητέων ποινών, καθιερώνοντας µέτρα που αφορούν τη δυ-
νατότητα άσκησης όλων των δικαιωµάτων, που έχει ο ανήλικος
δράστης και ρυθµίσεις, όπως η ενίσχυση της νοµικής του θέσης
καθ’ όλη τη διάρκεια της διαδικασίας, η ακρόασή του ενώπιον
του αρµόδιου εισαγγελέα και του αρµόδιου δικαστικού συµβου-
λίου, ο υποχρεωτικός διορισµός συνηγόρου σε περιπτώσεις σο-
βαρών κατηγοριών, η εκπροσώπησή του µε συνήγορο σε
πταισµατικές και πληµµεληµατικές πράξεις, ο περιορισµός της
προσωρινής κράτησης, η δυνατότητα της υπό όρους απόλυσης
κ.ο.κ..

Πέραν των άνω, στο παρόν νοµοσχέδιο καθιερώνονται και επι-
τελούν καθοριστικό ρόλο σύγχρονες ποιοτικά παράµετροι, όπως
ο διορισµός Προέδρου Πρωτοδικών σαν δικαστή ανηλίκων, αντί
του Πρωτοδίκη που ίσχυε ως σήµερα, µε αυξηµένη εµπειρία, αυ-
ξηµένο κύρος, εξειδίκευση και βεβαίως, µε αύξηση του ορίου
ηλικίας των ανηλίκων από το δέκατο τρίτο έτος στο δέκατο πέ-
µπτο, τόσο για την προσωρινή κράτηση, όσο και για τον περιο-
ρισµό σε ειδικό κατάστηµα κράτησης, εφόσον η πράξη περιέχει
στοιχεία βίας που στρέφεται κατά της ζωής και σωµατικής ακε-
ραιότητας και αποτελεί µέρος ευρύτερης εγκληµατικής δρα-
στηριότητας.

Με το νοµοσχέδιο αυτό νοµοθετείται σαφώς και ορισµένως ότι
επί ανηλίκων δεν τηρείται η διαδικασία του αυτοφώρου, κάτι που,
επιτέλους, ρυθµίζεται νοµοθετικά, ενώ µέχρι σήµερα είχε εφαρ-
µοστεί κατά την πάγια δικαστηριακή πρακτική.

Λόγω του πρωτοποριακού και ανθρωποκεντρικού χαρακτήρα
του παρόντος νοµοσχεδίου, η Ελλάδα πλέον κατατάσσεται στις
εκσυγχρονισµένες ευρωπαϊκές χώρες που ενδιαφέρονται για τον
άνθρωπο, για τα δικαιώµατά του, για την επικράτηση του καλού
και δικαίου, υπηρετώντας συγχρόνως την ανθρώπινη ψυχή και
ισχυροποιώντας την.
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Επιπλέον, το παρόν νοµοσχέδιο λαµβάνει υπ’ όψιν όλες εκεί-
νες τις παραµέτρους και ιδιαιτερότητες του ανήλικου δράστη,
όπως τη νεαρή ηλικία, το µεταβατικό στάδιο πριν την ενηλικίωση,
τον παρορµητισµό των πράξεων, τον αυθορµητισµό, το βαθµό
της ωριµότητας και την απερισκεψία που συνοδεύει ασυνείδητα
την ηλικιακή αυτήν περίοδο, αλλά και τις συνθήκες εντός του
οποίου ζουν, δραστηριοποιούνται, αναπτύσσονται και ενδεχοµέ-
νως θυµατοποιούνται.

Γι’ αυτούς τους λόγους, υιοθετούνται οι παραπάνω καινοτο-
µίες, οι οποίες είναι ρυθµίσεις που δεν θίγουν τη λογική, τη δοµή,
αλλά και τις συστηµικές διατάξεις του Ποινικού Κώδικα και του
Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας. Αυτές οι νέες ρυθµίσεις στοχεύουν
στην προοπτική µιας νοµικά ορθότερης και κοινωνικά αποδεκτής
αντιµετώπισης των ανηλίκων παραβατών.

Εξαιρετικής σηµασίας, εξάλλου, κρίνεται ο επανακαθορισµός
και η διεύρυνση του σκοπού των Εταιριών Προστασίας Ανηλίκων,
µε στόχο την παροχή της ψυχολογικής στήριξης, τόσο στους
ανήλικους, όσο και στις οικογένειές τους, από ειδικούς µε σύγ-
χρονες επιστηµονικές µεθόδους. Όπως, επίσης, σύγχρονες, ση-
µαντικές και αποτελεσµατικές ως προς την πρόληψη, προστασία
και παρακολούθηση των ανηλίκων είναι οι καινοτόµες διατάξεις,
που αφορούν τον προληπτικό εγκλεισµό των ανηλίκων σε ιδρύ-
µατα αγωγής κατά βελτίωση του ν. 2298/1995.

Μεγάλη καινοτοµία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων αποτελεί η σύσταση του Κεντρι-
κού Επιστηµονικού Συµβουλίου για την πρόληψη και αντιµετώ-
πιση της θυµατοποίησης και εγκληµατικότητας των ανηλίκων, για
την υποστήριξη του οποίου προβλέπεται η επιπλέον σύσταση Ει-
δικής Υπηρεσίας Προστασίας Ανηλίκων, που θα υπάγεται απευ-
θείας στο αρµόδιο Υπουργείο, θα παρακολουθεί το έργο των
Εταιριών Προστασίας Ανηλίκων και θα συνεργάζεται µε ιδιωτι-
κούς και δηµόσιους φορείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φαινόµενο της νεανικής πα-
ραβατικότητας παίρνει ολοένα και µεγαλύτερες διαστάσεις στις
µέρες µας και εµείς πρέπει να είµαστε σε θέση να αναζητούµε
νέες προτάσεις για την πρόληψη και αντιµετώπιση τέτοιων φαι-
νοµένων. Οι νέοι πρέπει να τυγχάνουν των καλύτερων δυνατών
συνθηκών κράτησης, να προωθούνται σε πιο οργανωµένα και
σύγχρονα ειδικά καταστήµατα σωφρονισµού, καθώς σε αυτήν
την ηλικιακή περίοδο που βρίσκονταν, διαµορφώνεται ο χαρα-
κτήρας τους, η προσωπικότητά τους, διαγράφεται το µέλλον
τους και κατά συνέπεια, το µέλλον της κοινωνίας µας.

∆εν πρέπει να µας διαφεύγει η διαπίστωση ότι ο εγκλεισµός
επαυξάνει τον κίνδυνο της υποτροπής, επιτείνει το στιγµατισµό,
εµποδίζει την οµαλή επανένταξη και θέτει το νέο στο περιθώριο.
Χρήσιµος, λοιπόν, θα ήταν και ένας δηµόσιος διάλογος για το
είδος του σωφρονιστικού συστήµατος που απαιτεί η κοινωνία
µας, για να επισηµανθεί κατά πόσο η σηµερινή λειτουργία είναι
πράγµατι ενδεδειγµένη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξέλιξη της κοινωνίας µας
απαιτεί διαρκή εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου του δι-
καίου των ανηλίκων και τη διαρκή παρουσία της κρατικής φρο-
ντίδας, ιδιαίτερα τώρα που η χώρα µας δοκιµάζεται από την
πρωτόγνωρη αυτή οικονοµική, αξιακή, κοινωνική και πολιτική
κρίση, κρίση που διογκώνει αναπόφευκτα και την κρίση µέσα
στην οικογένεια, που αυξάνει τα περιστατικά βίας και σκληρότη-
τας µε ανήλικα θύµατα και θύτες. Η σύγχρονη πολιτεία πρέπει
να αγρυπνά, αφενός µεν τιµωρώντας τους ανήλικους δράστες
µε σύνεση, αλλά προσφέροντάς τους και την προοπτική µιας
δεύτερης ευκαιρίας και αφετέρου να παρέχει τη φροντίδα, όταν
αυτή δεν παρέχεται από το περιβάλλον τους.

Το παρόν νοµοσχέδιο κινείται ακριβώς µέσα σε αυτούς τους
στόχους, γι’ αυτό και το υπερψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Καβάλας κ. Σάββας Εµινίδης.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, χθες συµπληρώθηκε το πρώτο µισό του
ηµερολογιακού έτους που διανύουµε και σύµφωνα µε την δεκα-
πενθήµερη αναφορά για την πορεία εκτέλεσης του Προγράµµα-
τος Σταθερότητας και Ανάπτυξης έχουν ολοκληρωθεί

περισσότερες από τις µισές δράσεις που έχει προγραµµατίσει η
Κυβέρνηση για ολόκληρο το έτος. Το έργο της Κυβέρνησης και
των Υπουργείων για πρώτη φορά στην πολιτική ιστορία του
τόπου είναι µετρήσιµο. Αξιολογείται µέσω του συστήµατος πα-
ρακολούθησης της Αντιπροεδρίας της Κυβέρνησης και εκτελεί-
ται κανονικά µέσα σε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα µε
ελάχιστες καθυστερήσεις.

Παράλληλα, υλοποιούνται νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όπως
αυτή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, όπου συζητάµε σήµερα για
την αναµόρφωση του ποινικού σωφρονισµού των ανηλίκων, την
πρόληψη και την αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και της εγκλη-
µατικότητας των ανηλίκων. Η απόφαση να έρθει αυτό το νοµο-
σχέδιο στη Βουλή είχε ανακοινωθεί από την ηγεσία του
Υπουργείου τον περασµένο Γενάρη, µετά από σύσκεψη µε τον
αρµόδιο Συνήγορο του Πολίτη σε θέµατα παιδιού και τους εκ-
προσώπους της UNICEF στο πλαίσιο του εθνικού δικτύου προ-
στασίας για ανήλικους παραβάτες, κακοποιηµένα και
παραµεληµένα παιδιά.

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις, εξορθολογίζεται ο νόµος του
2003 για τους ανήλικους δράστες εγκληµατικών πράξεων. Τρο-
ποποιούνται άρθρα που δηµιούργησαν ανισότητες και ήταν αντί-
θετα µε τις διεθνείς πρακτικές και τα ισχύοντα σε άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. Ορίζονται, ως ανώτατο όριο για τον ποινικό
σωφρονισµό, τα δέκα έτη από είκοσι που ισχύει σήµερα και µόνο
σε εξαιρετικές περιπτώσεις σοβαρών εγκληµάτων τα δεκαπέντε.
∆εν επιτρέπεται, σε αντίθεση µε ό,τι συµβαίνει σήµερα, η φυλά-
κιση ή ο περιορισµός σε ειδικό κατάστηµα κράτησης σε ανηλί-
κους που είναι κάτω των δεκαπέντε ετών. Σε ανήλικους ως
δεκαπέντε χρονών, που τελούν αξιόποινες πράξεις, επιβάλλονται
µόνο αναµορφωτικά ή θεραπευτικά µέτρα, ενώ σε µεγαλύτερους
µπορεί µόνο µε αιτιολογηµένη απόφαση να επιβληθεί ποινή κρά-
τησης και ποινικός σωφρονισµός, εφ’ όσον η πράξη τους είναι
κακουργηµατικού χαρακτήρα. Καταργείται η διάταξη που συνέ-
δεε την κράτηση των ανηλίκων µε την αβέβαιη κρίση για µελλο-
ντική τους συµπεριφορά, µε κριτήρια την προσωπικότητα και τον
τρόπο ζωής τους. ∆ίνονται σε ανήλικους κρατουµένους δικαιώ-
µατα που από τον Ποινικό Κώδικα απολαµβάνουν σήµερα µόνο
ενήλικες κρατούµενοι. Η αυτόφωρη διαδικασία δεν θα ισχύει για
ανήλικους δράστες, ενώ κρίνεται υποχρεωτικός ο διορισµός συ-
νηγόρου σε πολλές περιπτώσεις σοβαρών εγκληµάτων.

Στο επίπεδο της πρόληψης και αντιµετώπισης της θυµατοποί-
ησης και εγκληµατικότητας των ανηλίκων προβλέπεται η ίδρυση
Κεντρικού Επιστηµονικού Συµβουλίου που θα λειτουργεί ως κέ-
ντρο πρόληψης και αντιµετώπισης της νεανικής εγκληµατικότη-
τας, µε καθήκοντα, όπως την παρακολούθηση και το συντονισµό
του έργου των Εταιριών Προστασίας Ανηλίκων, τη συνεργασία µε
εθνικούς και διεθνείς φορείς, τη διατύπωση προτάσεων και την
εκπόνηση µελετών. Με ευθύνη του Κεντρικού Επιστηµονικού
Συµβούλιου, διαµορφώνεται µε κεντρική Υπηρεσία Καταγγελιών
Πράξεων Κακοποίησης, Παραµέλησης και Εγκατάλειψης Ανηλί-
κων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η νεανική εγκληµατικότητα αποτελεί
σηµαντικό πρόβληµα σε όλη την Ευρώπη και αυξάνεται κάθε
χρόνο και περισσότερο.

Τα µέτρα καταστολής έχει αποδειχθεί ότι δεν µπορούν να λύ-
σουν το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Χρειάζονται οργανωµένες
δράσεις, πρόληψης και ανάλυσης των αιτιών που οδηγούν τους
νέους σε παραβατικές συµπεριφορές.

Οι ποινικές κυρώσεις πρέπει να αποτελούν την έσχατη λύση.
Σ’ αυτήν την κατεύθυνση κάποια κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έχουν υιοθετήσει πετυχηµένα µέτρα, τα οποία πρέπει
να εξετάσουµε και στη χώρα µας, κύριε Υπουργέ. Για παρά-
δειγµα αναφέρω, τα προγράµµατα επιτήρησης αντί φυλάκισης
των νέων στην Ισπανία, καθώς και τα µαθήµατα καλής συµπερι-
φοράς και εθελοντική εργασία στη Γερµανία.

Κάνοντας µία παρένθεση θα ήθελα µε την ευκαιρία να ανα-
φερθώ και σε ένα άλλο ζήτηµα µε το όποιο θα πρέπει να έχει ήδη
απασχοληθεί και το Υπουργείο. Ως µέλος της Επιτροπής Ισότη-
τας Νεολαίας και ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου είχα την ευκαιρία
µαζί µε άλλους συναδέλφους, µε κλιµάκιο της Επιτροπής, να επι-
σκεφθώ πριν τρεις µήνες περίπου το Ειδικό Κατάστηµα Κράτη-
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σης Νέων Αυλώνα και να δω από πρώτο χέρι πραγµατικά, κύριε
Υπουργέ τις συνθήκες διαβίωσης των ανηλίκων, όπου σε καµµία
περίπτωση δεν εκπληρώνουν το σκοπό του σωφρονισµού και της
επανένταξης στην κοινωνία.

Άκουσα τον Υφυπουργό και χάρηκα ιδιαίτερα γιατί είπε ότι
σχεδιάζονται προγράµµατα αθλητισµού γι’ αυτά τα παιδιά. Θα
ήθελα να συγχαρώ και το Υπουργείο Παιδείας, γιατί το σύστηµα
εκπαίδευσης πραγµατικά είναι οξυγόνο γι’ αυτά τα παιδιά, όπου
τους δίνει τη δυνατότητα µέσα στη φυλακή να συνεχίσουν τα µα-
θήµατα και να πετύχουν ακόµη και την ένταξη τους σε ανώτατα
ιδρύµατα.

Όµως, είναι χαρακτηριστικό ότι για τους τριακόσιους πενήντα
νέους που βρίσκονται εκεί δεν υπάρχει ιατρική περίθαλψη στο
χώρο των φυλακών. Αυτό είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να δείτε
µε προσοχή. Για όλα τα προβλήµατα που διαπιστώσαµε, έχουµε
ήδη ενηµερώσει και τον Πρόεδρο της Βουλής και εσάς κύριε
Υπουργέ και µάλιστα, θα ήθελα να καταθέσω και στα Πρακτικά
της Βουλής υπόµνηµα το οποίο έχουµε παραδώσει και πιστεύω
ότι µπορούµε να σταθούµε πάνω σ’ αυτά τα παιδιά και να τους
δώσουµε µία χαρά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ.Σάββας Εµινίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το παρόν νοµοσχέδιο ενισχύει το σεβασµό στην υπεράσπιση
των δικαιωµάτων του παιδιού, οι προτεινόµενες τροποποιήσεις
στο ποινικό δίκαιο, καθώς και αλλαγές στο λεγόµενο προληπτικό
δίκαιο είναι τεκµηριωµένες και βρίσκουν σύµφωνους όλους τους
αρµόδιους κοινωνικούς και επιστηµονικούς φορείς σε θέµατα
παιδιού. Γι’ αυτό υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο και καλώ όλα τα
κόµµατα της Βουλής που δήλωσαν ότι θα το καταψηφίσουν, να
δουν µε µεγαλύτερη ευαισθησία το πρόβληµα της παραβατικό-
τητας των παιδιών, γιατί αυτά τα παιδιά µπορεί κάποια µέρα να
είναι τα παιδιά ενός φίλου, ενός συγγενή ή ακόµη και τα δικά µας
παιδιά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Τρικάλων κ. Αθανασία Μερεντίτη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα στην Ολοµέλεια για µένα έχει ξεχωριστή σηµασία και
αξία.

Πολλές φορές κατά την παρουσία µου εδώ στο Κοινοβούλιο,
στο παρελθόν είχα ασχοληθεί µε το θέµα, κύριε Υπουργέ, κάνο-
ντας στους προκατόχους σας πολλές προτάσεις και ερωτήσεις,
αλλά κυρίως προτάσεις για να αντιµετωπίσουµε αυτό το µεγάλο
υπαρκτό θέµα που αφορά το σήµερα και το αύριο της κοινωνίας
µας και κυρίως για να συµβάλλουµε, µε τις όποιες δυνάµεις έχει
ο καθένας µας, ώστε να αντιµετωπίσουµε τη νεανική παραβατι-
κότητα και να φέρουµε τη χώρα στο επίπεδο που είναι άλλες
προηγµένες χώρες.

Βεβαίως, διαπιστώνουµε σήµερα, παρά τις όποιες προσπά-
θειες έχουµε κάνει στο παρελθόν ότι υπάρχουν προβλήµατα.
Άρα –και σας συγχαίρω για την πρωτοβουλία σας- έρχεστε σή-
µερα µ’ αυτό το νοµοσχέδιο να συµπληρώσετε, να προτείνετε
και να προλάβετε. Γιατί είναι τραγικό το γεγονός ότι σήµερα στη
χώρα µας εξακολουθούν να υπάρχουν φυλακές ανηλίκων, όπου
παίρνουµε ένα παιδί και το βάζουµε στη φυλακή. Βεβαίως, όταν
φθάνει στη φυλακή έχει διαβεί το Ρουβίκωνα.

Όµως, το πρόβληµα είναι να υπάρχει ένα σύστηµα, ένα πλέγµα
προστασίας ώστε να µη φτάσει εκεί το παιδί. Και για να µη γίνει
παραβατικό ένα παιδί, χρειάζεται πρώτα και κύρια ενηµέρωση
και πρόληψη. Χρειάζεται ενηµέρωση και θωράκιση όλων όσων
εµπλέκονται µε το παιδί. ∆ηλαδή, των γονέων, των καθηγητών,
των δασκάλων, ώστε να διαπιστώνεται έγκαιρα ότι το παιδί ανα-
πτύσσει παραβατικές τάσεις.

Να βρίσκουµε τι του συµβαίνει, αν υπάρχει πρόβληµα στην οι-
κογένεια, αν είναι θέµα συναναστροφών. Να αντιµετωπίζουµε δη-
λαδή το πρόβληµα εν τη γενέσει του.

Έχω υποβάλλει γι’ αυτά επανειληµµένα προτάσεις και στο

Υπουργείο Υγείας, κύριε Υπουργέ, γιατί για µένα είναι ανάγκη να
πάµε σε συστηµατική εκπαίδευση και των εκπαιδευτικών και των
δασκάλων, ώστε να µπορούν να αναγνωρίζουν έγκαιρα την όποια
παραβατικότητα αναπτύσσει ή όχι το παιδί.

Μετά να πάµε σε ειδικούς σχολικούς συµβούλους που θα µπο-
ρούν να προστρέξουν να προλάβουν, γιατί το είπα και θα το επα-
ναλάβω, ότι σηµασία έχει η πρόληψη. Η Ελλάδα δεν µπορεί να
χάνει και δεν επιτρέπεται και δεν δικαιούται να χάσει κανένα από
τα παιδιά της. Άρα, ας σταθούµε στην πρόληψη και στην έγκαιρη
αντιµετώπιση.

Είναι γεγονός –το είπαν πολλοί συνάδελφοι εδώ- ότι όταν κλεί-
νουµε έναν ανήλικο στις φυλακές -διαπιστώθηκε από τις µελέ-
τες, να µην το επαναλάβω- το 90% περίπου το συναντάµε στις
φυλακές ενηλίκων πλέον και µάλιστα µε πολύ πιο άγρια παρα-
βατικότητα απ’ αυτήν για την οποία εισήχθη στις φυλακές. Άρα,
υποτροπίασαν. Και ενώ παραδώσαµε έναν ανήλικο, υποτίθεται,
στη δικαιοσύνη, για να τον σωφρονίσει, µετά συναντάµε έναν
ενήλικα παραβάτη και µάλιστα πιο άγριο. Και πρέπει να βρούµε
γιατί, τι φταίει. Να διορθώσουµε, βέβαια, και τις φυλακές, αλλά
κυρίως όπως σας είπα, να δούµε γιατί η αντικοινωνική συµπερι-
φορά που έκανε ένα παιδί να ξεφύγει, έρχεται µετά από τον
εγκλεισµό του σε σωφρονιστικό κατάστηµα να είναι ισόβια περι-
θωριακός ή παραβάτης.

Το αποκλείουµε από τη δυνατότητα να βρει δουλειά είτε στο
δηµόσιο είτε στον ιδιωτικό τοµέα και αυτό το περιθωριοποιεί
ακόµα περισσότερο. Μερικές φορές, κύριε Υπουργέ –το ξέρετε
καλύτερα από µένα- αυτά τα παιδιά µπαίνουν στις φυλακές για
ένα µικρό πταίσµα ή αν πάµε και στους µετανάστες, τα παιδιά
που δεν είναι νόµιµοι µετανάστες για κάποιες παραβάσεις που
δεν φταίνε, βάζοντας τα µέσα στις φυλακές, τα κάνουµε παρα-
βάτες.

Το έχουµε πει και το επαναλαµβάνουµε, θα το πω και εγώ, ότι
η ανήλικη παραβατικότητα στην Ελλάδα είναι σε χαµηλά επίπεδα.
Ακριβώς αυτό µας δίνει την ελπίδα, τη δύναµη και κυρίως την
υποχρέωση να σταθούµε στο φαινόµενο και να το αντιµετωπί-
σουµε, πριν γιγαντωθεί, πριν είναι εκτός, πέρα και έξω απ’ αυτά
που µπορούµε να κάνουµε.

Γι’ αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό αυτό που κάνετε σήµερα.
Είπα -και δεν συνηθίζω να το λέω- ότι αξίζει να σας συγχαρούµε
και πρέπει να δούµε και το βλέπουµε ότι χρειάζεται να δώσουµε
στον ανήλικο παραβάτη µία δεύτερη, µία τρίτη και ίσως και µία
τέταρτη ευκαιρία για να µπορέσει να ενταχθεί στο κοινωνικό σύ-
νολο. Οι βελτιώσεις που προτείνετε, µεταµορφώνουν το υπάρ-
χον ∆ίκαιο των Ανηλίκων ριζικά και φέρνουν τη χώρα µας στην
πρωτοπορία των ευρωπαϊκών χωρών στον τοµέα. Πρόληψη, αντι-
µετώπιση και επανένταξη. Αυτοί είναι οι πυλώνες της καινοτόµας
νοµοθετικής πρωτοβουλίας του Υπουργείου σας, κύριε Υπουργέ.

∆ώστε βάση όµως σας παρακαλώ -το λέω, το τονίζω- δώστε
βάση στην πρόληψη και µην περιοριστείτε στην ποινική πρό-
ληψη. Αναλάβετε την πρωτοβουλία συντονισµού, έχετε πλέον τον
οργανισµό και βάλτε µπροστά και τα άλλα Υπουργεία, το Παι-
δείας, το Υγείας ώστε να υπάρξει ουσιαστική πρόληψη, γιατί
στοιχίζει πολύ λιγότερο –για να µην αναφερθούµε και στα δεδο-
µένα των εποχών- να προλάβουµε τον βανδαλισµό ενός κτηρίου
από το να επιχειρήσουµε ακόµα και εν µέσω πολύ καλών ρυθµί-
σεων αυτού του νόµου την αναµόρφωση και την επανένταξη του
παιδιού που διέπραξε το αδίκηµα που ανέφερα.

Βασική µας επιδίωξη θα πρέπει να είναι να συντονίσουµε και να
καταστήσουµε επιτυχές το έργο των κρατικών φορέων προστα-
σίας των ανηλίκων και των µηχανισµών πρόληψης που σήµερα
– όλοι το γνωρίζουµε- δεν ανταποκρίνονται σωστά στην απο-
στολή τους.

Πολύ σηµαντικός λοιπόν, είναι ο φορέας που εξαγγέλθηκε σή-
µερα αρκεί να λειτουργήσει, κύριε Υπουργέ, και να µη χαθούµε
πάλι στις ατραπούς τις γραφειοκρατίας.

Είναι µία ευκαιρία το νοµοσχέδιο σας. Πρέπει να την αξιοποι-
ήσετε, να την αξιοποιήσουµε όλοι µαζί στο έπακρον. Η Ελλάδα
χρειάζεται τα παιδιά της και πρέπει να σταθούµε όλοι µε ιδιαιτε-
ρότητα και µε σεβασµό στην ψυχοσύνθεση των νέων δραστών
για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε και να προλάβουµε.

Επίσης, ο δικαστής που θα δικάσει τον ανήλικο παραβάτη δεν
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µπορεί να είναι οποιοσδήποτε δικαστής. Θέλει ιδιαίτερη εξειδί-
κευση, επιµόρφωση και ευαισθησία, για να διακρίνει το πρό-
βληµα και αναλόγως να το αντιµετωπίσει.

Κύριε Υπουργέ, είναι δεδοµένο –και νοµίζω λίγο-πολύ ότι όλες
οι παρατάξεις πρέπει να το αναγνωρίσουν- πως αυτό το νοµο-
σχέδιο πάει µπροστά και τολµά να αντιµετωπίσει επί της ουσίας
το θέµα. Όλοι µαζί, όµως –και τα άλλα συναρµόδια Υπουργεία,
διότι παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο το Υπουργείο Παιδείας- πρέ-
πει να συντονιστούν µαζί σας και να πάρουν τις όποιες πρωτο-
βουλίες, αλλά κυρίως να φτιάξουν τις δοµές που χρειάζονται, για
να µην έχουµε ή να µειώνουµε ή να προλαµβάνουµε την παιδική
παραβατικότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνστα-
ντίνος Καραγκούνης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν θα απέχουν τα σηµεία του λόγου που θα
πω πολύ από αυτά που ειπώθηκαν. Η συζήτηση για τις βελτιώσεις
της ποινικής νοµοθεσίας για τους ανήλικους δράστες έχει ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον και εξαιρετική νοµοθεσία. Είναι λογικό, διότι το
παρόν νοµοσχέδιο αφορά την σπουδαιότερη και πιο ευαίσθητη
κοινωνική οµάδα, που είναι οι ανήλικοι παραβάτες. ∆ιότι µιλάµε
για ανηλίκους που καλούνται να εκτίσουν µια ποινή κράτησης για
προηγούµενη παραβατική τους συµπεριφορά στο πιο κρίσιµο ση-
µείο της ζωής τους. Έρχονται να βιώσουν έναν εγκλεισµό που
θα τους στιγµατίσει πάνω απ’ όλα ψυχολογικά για το υπόλοιπο
της ζωής τους.

Οφείλω να οµολογήσω, κύριε Υπουργέ, ότι το παρόν νοµο-
σχέδιο εισάγει πραγµατικά ρυθµίσεις και τροποποιήσεις ευµε-
νείς προς τους ανήλικους παραβάτες, διότι πέραν των άλλων
ευνοϊκών δικονοµικών ρυθµίσεων ελαστικοποιεί έτι περισσότερο
τα όρια ποινών που ο ν. 3189/2003 καθιέρωσε, καθώς και τη διάρ-
κεια του περιορισµού σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων.

Στο πλαίσιο αυτό µε βρίσκετε απόλυτα σύµφωνο, κύριε
Υπουργέ, διότι είναι εµπειρικά αποδεδειγµένο ότι η αυστηροποί-
ηση οδηγεί στα ακριβώς αντίθετα αποτελέσµατα απ’ αυτά που
επιδιώκει. Όσο µεγαλύτερη καταστολή τόσο και µεγαλύτερη αύ-
ξηση της εγκληµατικότητας.

Προσωπικά, βέβαια, δεν την πιστεύω τόσο για λόγους πρακτι-
κούς, όπως είπα, όσο κυρίως και για λόγους ιδεολογικούς. ∆εν
µπορώ, βέβαια, να µη συµφωνήσω και µε την άποψη του Τόνι
Μπλερ για το έγκληµα. Είχε πει ότι οφείλουµε να είµαστε σκλη-
ροί µε το έγκληµα, αλλά οφείλουµε να είµαστε πιο σκληροί µε
τα αίτια που οδηγούν στο έγκληµα.

Όταν σήµερα ολοένα και περισσότερο παρατηρούµε την κα-
τάρρευση της οικογένειας, των αξιών και των προτύπων, τη βία
που προβάλλεται και διοχετεύεται αφειδώς στους ανηλίκους,
πώς µπορούµε να λέµε πως δυνάµεθα να καταπολεµήσουµε την
ανήλικη παραβατικότητα.

Οπότε, είναι πολύ ωραίο και χρήσιµο το παρόν νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ, αλλά η ελαστικοποίηση και µόνο των ποινών ή
άλλες ευνοϊκές ρυθµίσεις καταλαβαίνετε πως δεν είναι αρκετό.

Και βέβαια, για άλλη µια φορά θα καταλήξουµε στο ίδιο συ-
µπέρασµα και στην ίδια διαπίστωση, ότι για να γίνουν όλα αυτά
και άλλα πολλά, χρειαζόµαστε χρήµατα και στην Ελλάδα χρή-
µατα δεν υπάρχουν. Γιατί σίγουρα κανείς Υπουργός –ούτε, βέ-
βαια, και εσείς- δεν θέλει να συντηρούνται φυλακές και
καταστήµατα ακατάλληλα για σωφρονισµό και κοινωνική επανέ-
νταξη. Όλοι θα θέλαµε να έχουµε φυλακές Σουηδίας και Ελβε-
τίας, αλλά, δυστυχώς, για την Ελλάδα αυτό φαντάζει ουτοπία!
Παρ’ όλο που, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ελλάδα πλη-
ρώνουµε φόρους Σουηδίας και Ελβετίας, δεν έχουµε την αγαθή
τύχη να απολαµβάνουµε αντίστοιχες παροχές.

Θα έπρεπε, όµως, µέσα από εξορθολογισµό του κράτους και
των δαπανών του να δώσουµε, επιτέλους, χρήµατα για τον ευαί-
σθητο αυτό τοµέα. Το λέω αυτό, γιατί το σωφρονιστικό σύστηµα
που αφορά το σύνολο της κοινωνίας και το πώς αντιµετωπίζουµε

τους ανθρώπους που είναι έγκλειστοι έχει για µένα τη µεγαλύ-
τερη βαρύτητα και αξία. ∆ιότι πολύ απλά οποιοσδήποτε µπορεί
αύριο από µία απερισκεψία να βρεθεί έγκλειστος, πόσω µάλλον
ένα νέο παιδί!

Πέρα απ’ όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, έχω την εντύπωση ότι ου-
δείς στην Ελλάδα ασχολείται σοβαρά και πραγµατικά µε το µε-
γάλο αυτό ζήτηµα του σωφρονιστικού µας συστήµατος.

Πείτε µου κάτι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ένας νέος άν-
θρωπος –ας πούµε δεκαεπτά ετών- µπαίνει σε ένα απ’ αυτά τα
καταστήµατα και βγαίνει στα δεκαοκτώ. Γνωρίζετε το στιγµατι-
σµό που υφίσταται αυτό το νέο παιδί κοινωνικά, εργασιακά και
πάνω απ’ όλα ανθρώπινα; Τι τύχη µπορεί να έχει αυτό το παιδί να
επανενταχθεί οµαλά στην κοινωνία; Μπορεί να βρει εύκολα δου-
λειά, όπως είπε και η προλαλήσασα, είτε στον ιδιωτικό είτε στο
δηµόσιο τοµέα;

Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, κύριε Υπουργέ, θα πω ότι είναι
πολύ σηµαντικό να επανεξετάσουµε το ζήτηµα του ποινικού µη-
τρώου. Να φιλελευθεροποιήσουµε τη νοµοθεσία και, επιτέλους,
να ακολουθήσουµε την πρακτική των ευρωπαϊκών κρατών, του-
λάχιστον των δυτικών, που εδώ και τριάντα χρόνια έχουν καθιε-
ρώσει τη δεύτερη ευκαιρία. ∆εν είναι δυνατόν µια απερισκεψία
ενός ανηλίκου να τον συνοδεύει για το υπόλοιπο της ζωής του.
∆εν λέω να αφορά όλα τα κακουργήµατα, αλλά τουλάχιστον
αυτά που δεν εµπεριέχουν βία και, βεβαίως, τα πληµµελήµατα.

Υπενθυµίζω ότι την PHENDES HABILITATION AT την εισήγα-
γαν στην Ευρώπη οι συντηρητικές κυβερνήσεις. Το λέω αυτό,
γιατί είναι επαίσχυντο να διατηρείται ακόµη µια τέτοια νοµοθεσία
και είναι ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, να κάνετε κάτι που θα σας τιµά
και θα σας µνηµονεύουν, βάζοντας στην άκρη αποστεωµένες και
απολιθωµένες αντιλήψεις και τακτικές.

Η τροποποίηση του άρθρου 54 του Ποινικού Κώδικα αποτελεί
σαφέστατα µια ευνοϊκή δικαιϊκά µεταχείριση των ανηλικών, από
τη στιγµή που ευστόχως µειώνει σηµαντικά τη διάρκεια του πε-
ριορισµού.

Τα λέω αυτά, διότι, πέραν της βουλευτικής µου ιδιότητας, δύ-
ναµαι να διαβεβαιώσω εκ της επαγγελµατικής µου ιδιότητας τους
δικηγόρους ότι όντως η τροποποίηση του άρθρου 54 είναι πραγ-
µατικά προς τη σωστή κατεύθυνση.

Από την άλλη, κύριε Υπουργέ, επειδή έχω γνώση της κατά-
στασης που επικρατεί στα ειδικά καταστήµατα κράτησης νέων
και ειδικότερα το ΕΚΚΝ Αυλώνος, αλλά και Βόλου, οφείλω να
σας επισηµάνω την εξής ανησυχία µου:

Έχετε υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, τις συνθήκες κράτησης
και διαβίωσης στα καταστήµατα αυτά;

Γνωρίζετε πώς εξελίσσονται και µεγαλώνουν νέες και ευάλω-
τες ψυχές;

Σκοπός είναι µε το παρόν νοµοσχέδιο η βελτίωση των όρων
και των συνθηκών κράτησης ή απλά και µόνο η αποσυµφόρηση
των ως άνω καταστηµάτων;

∆ιότι, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η αποσυµφόρηση επιτυγ-
χάνεται µε το βασικό κανόνα του ποινικού δικαίου περί του νεο-
τέρου και ευµενεστέρου νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας διαβεβαιώ από την προ-
σωπική µου εµπειρία στο Ειδικό Κατάστηµα Κράτησης Νέων Αυ-
λώνος ότι οι συνθήκες κράτησης και διαβίωσης προσιδιάζουν
στην εικόνα φυλακών στις οποίες διαβιούν ενήλικες εγκληµατίες.
Οι συνθήκες είναι απαράδεκτες και προς επίρρωση τούτου σας
παραθέτω απόσπασµα δελτίου Τύπου που εξέδωσε ο Συνήγο-
ρος του Πολίτη και στο οποίο αναφέρει ότι οι χώροι στους οποί-
ους κρατούνται ανήλικοι στη χώρα µας δεν πληρούν τις
προϋποθέσεις ούτε πληρούν τους σκοπούς σωφρονιστικής µε-
ταχείρισης των ανηλίκων.

∆ιότι, κύριε Υπουργέ, πρέπει, επιτέλους, να ξεχωρίσουµε και
να διακρίνουµε στην πράξη στην Ελλάδα του 2010 τις φυλακές
από τα καταστήµατα κράτησης ανηλίκων. Ο ανήλικος δράστης
δεν έχει συγκροτήσει ακόµη την ψυχοσυναισθηµατική του προ-
σωπικότητα και, εν πάση περιπτώσει, χρήζει ειδικής αντιµετωπί-
σεως, ώστε να οπλιστούν αυτές οι εύθραστες ψυχές µε εφόδια,
για να ενταχθούν ξανά στην κοινωνία. Εκεί πρέπει να εστιάσετε
και το ενδιαφέρον σας και πάνω απ’ όλα το κράτος να δείξει το
ανθρώπινο πρόσωπό του.
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∆εν θέλω να µπω σε άλλες λεπτοµέρειες. Θέλω απλώς να
κάνω µια τελευταία παρατήρηση όσον αφορά το άρθρο 12, µε
το οποίο συνιστάται εννεαµελές Συµβούλιο µε την επωνυµία «Κε-
ντρικό Επιστηµονικό Συµβούλιο για την πρόληψη και την αντιµε-
τώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των
ανηλίκων». ∆ιαβάζοντας τη σύνθεση του Συµβουλίου, καθώς και
τη δραστηριότητα, τη χρησιµότητα και το σκοπό του οργάνου
αυτού, δεν πιστεύετε ότι έχει θέση στο συµβούλιο αυτό ένας δι-
κηγόρος που ζει και γνωρίζει καθηµερινά τα ζητήµατα ποινικής
αντιµετώπισης των ανηλίκων και είναι µάρτυρας και συµµέτοχος
των ειδικών προβληµάτων και δυσχερειών που αντιµετωπίζει ο
ανήλικος παραβάτης; ∆εν έχω αντίρρηση να συµµετέχει λόγου
χάριν µια προσωπικότητα των γραµµάτων και των τεχνών, αλλά
από την άλλη δεν βρίσκω το λόγο να µη συµµετέχουν στο Συµ-
βούλιο αυτό άνθρωποι που γνωρίζουν αν µη τι άλλο εκ των έσω
τη διαδικασία, για να κατανοήσουν καλύτερα την ιδιαιτερότητα
της συγκεκριµένης παραβατικότητας;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρος Ευθυµίου.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να

είµαι σαφής κατά παράκλησή µου στο Προεδρείο. Κατ’ ουσία,
δεν µιλώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αλλά ως ένας Βου-
λευτής που θέλει να πάρει το λόγο, διότι στις 3 η ώρα έχουµε
µια κανονισµένη συνέντευξη Τύπου µε το Γραµµατέα της Βου-
λής για την υποψηφιότητά µου για την Προεδρεία της Κοινο-
βουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισµού για την Ασφάλεια και
Συνεργασία στην Ευρώπη.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Καλή επιτυχία.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καταλάβατε, κύριε Ευ-

θυµίου, ότι η Βουλή οµόφωνα είναι στο πλευρό σας.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ήθελα να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι

σε αυτό το θέµα η Βουλή των Ελλήνων έδειξε ότι µπορούµε να
είµαστε µαζί και να είµαστε αποτελεσµατικοί.

Όλες οι πτέρυγες µε τη σύµφωνη γνώµη και επίνευση των Αρ-
χηγών των κοµµάτων συµπράττουν σε αυτό που είναι ενδεχοµέ-
νως µια καλή κίνηση για ένα διεθνή Οργανισµό και για την εθνική
πλευρά του θέµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώ, εποµένως, εκτός της σει-
ράς των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, επειδή πραγµατικά πι-
στεύω ότι όλοι οι αγορητές ανέδειξαν την αξία αυτού του
νοµοθετήµατος, τη σηµασία αυτής της νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας του Υπουργείου, που σήµερα προχωρά ένα ακόµα πιο απο-
φασιστικό βήµα, στην προσπάθεια που ξεκίνησε το 2003 προς
την ίδια κατεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρουµε όλοι ότι όταν έχουµε
µια περίοδο κρίσης, σκληραίνει η καρδιά µας, σκληραίνει η καρ-
διά της κοινωνίας. Ζητά νόµο και τάξη, µε αυτή την πιο άγρια
µορφή της έννοιας «νόµος και τάξη», που παλιά λέγαµε ότι µυ-
ρίζει αίµα. Η πίεση είναι να είναι η κοινωνία τιµωρητική, να είναι
σκληρή, περισσότερο να αποκλείει, παρά να ενσωµατώνει.

Όµως, ήθελα να πω ότι σήµερα εδώ στη Βουλή των Ελλήνων,
ακόµα και από τα κόµµατα που εξέφρασαν διαφωνία, υπήρξε µια
συναίνεση στο ουσιώδες, ότι το δικαιϊκό σύστηµα που αφορά
τους ανηλίκους, οφείλει να έχει εντελώς µεγαλύτερη και ξεχω-
ριστή ευαισθησία από ο,τιδήποτε αφορά συνολικά τη µατιά µας
πάνω στη Ποινική ∆ικονοµία.

Γιατί αν δεν έχουµε ως κοινωνία την ευαισθησία να νιώθουµε
ότι ο ανήλικος είναι κατ’ εξοχήν ο δείκτης της δικιάς µας ωριµό-
τητας, της δικιάς µας παιδείας, της δικιάς µας µατιάς για τον
κόσµο, τότε σηµαίνει ότι έχουµε χάσει το τραίνο του να είναι
αυτή η κοινωνία ανθρώπινη και να κυριαρχείται από αξίες.

Να βγάλουµε από την καρδιά µας αυτήν τη σκληρότητα που
µας οδηγεί η εποχή όταν µιλάµε για ανηλίκους και να πούµε ότι
πρέπει όλοι οι κοινωνικοί θεσµοί, όπως σήµερα κάνει το Υπουρ-
γείο ∆ικαιοσύνης, το Υπουργείο Παιδείας, το Υπουργείο Υγείας
και Πρόνοιας, να µπορέσουν να συνασπίσουν όλες τις στρατηγι-
κές τους και στις πολιτικές πρόληψης παραβατικότητας, αλλά
και σε µια πολύ διαφορετική αντίληψη δουλειάς, που χρειάζεται

να γίνει, όταν ένας ανήλικος κριθεί ότι πρέπει να βρεθεί σε σω-
φρονιστικό κατάστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δούλεψα για πρώτη φορά σε
προγράµµατα ανηλίκων µέσα στα σωφρονιστικά ιδρύµατα την
περίοδο 1982-1985, όταν από το τότε Υφυπουργείο Νέας Γενιάς
και Αθλητισµού κάναµε τα πρώτα προγράµµατα άθλησης µέσα
στα σωφρονιστικά ιδρύµατα. Θυµάµαι τους δύο υπεύθυνους γυ-
µναστές, τον Χρήστο Χασιώτη και τον Νικήτα Νικηταρά, να ανα-
φέρουν απ’ όλα τα σωφρονιστικά ιδρύµατα ότι τα παιδιά
ξέσπασαν τόσο πολύ, ότι κάτι οµαδικό έκαναν, κάτι µε καθοδή-
γηση, που έσκαγαν τις µπάλες απ’ αυτή την εκφόρτιση, κάτι που
η πολιτεία προσφέρει ως διεύρυνση.

Και για τον ίδιο λόγο θέλω να τιµήσω τους εκπαιδευτικούς που
δουλεύουν στα σχολειά µέσα στα σωφρονιστικά ιδρύµατα, εκ-
παιδευτικούς όπως ο Πέτρος ∆αµιανός στο σωφρονιστικό κατά-
στηµα της Αυλώνας, που όλοι εθελουσίως βρίσκονται εκεί -δεν
τους στέλνει κάποια υπηρεσία- και δουλεύουν µε αυτά τα παι-
διά, που αυτοί µας τονίζουν την απόδειξη ότι µπορείς να κερδί-
σεις ψυχές, µπορείς να κερδίσεις ζωές, µπορείς να κερδίσεις τη
µάχη της κοινωνικοποίησης ακόµα και µέσα στο σωφρονιστικό
ίδρυµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Και το ίδιο ισχύει σε όσα σωστά ανέφερε, ήδη, ο Υφυπουργός
κ. Απόστολος Κατσιφάρας, ότι πρέπει να διευρύνουµε τα σχο-
λεία δεύτερης ευκαιρίας σε όλα τα σωφρονιστικά ιδρύµατα,
ώστε να ανατρέψουµε αυτό που όλοι ξέρουµε ότι είναι ο κίνδυ-
νος και η παγίδα, το ότι πολλές φορές το σωφρονιστικό ίδρυµα,
αντί για την επανένταξη του ατόµου στην κοινωνία, βαθαίνει τις
δοµές της παραβατικότητας και την έφεση για την παραβατικό-
τητα.

Ήθελα να πω ότι σήµερα, κατά τη γνώµη µου, υπήρξε µια
διπλά θετική λειτουργία του Κοινοβουλίου. Πριν απ’ όλα, το νο-
µοσχέδιο που κατέθεσε ο αρµόδιος Υπουργός κ. Καστανίδης.

∆εύτερον, όµως, η µορφή της συµβολής της Βουλής των Ελ-
λήνων σε αυτό το νοµοθέτηµα είναι από τις στιγµές που θα άξιζε
να κρατάµε απέναντι στην ελληνική κοινωνία, ότι η Βουλή των
Ελλήνων είναι ένα Σώµα που στοχάζεται για τα θέµατα, ευαι-
σθητοποιείται για τις ειδικότερες όψεις µεγάλων περιοχών, όπως
είναι η νεανική παραβατικότητα, που στην συγκεκριµένη περί-
πτωση προτείνεται να αντιµετωπισθεί µε διαφορετικό τρόπο και
εποµένως, αξίζει τελικά να παλεύεις όταν µπορείς να έχεις και
θετικές και γόνιµες κατευθύνσεις σε κρίσιµα ζητήµατα.

Θέλω να ελπίζω ότι αυτό θα εκφραστεί και στην ψήφο στη
Βουλή των Ελλήνων. Πραγµατικά, σήµερα καταγράψαµε ένα θε-
τικό βήµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και όλους, για την κατανόησή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε.

Η Βουλευτής Ηρακλείου Κρήτης κ. Μαρία Σκραφνάκη έχει το
λόγο για επτά λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις διατάξεις

του σχεδίου νόµου που συζητούµε σήµερα επιχειρούνται βελ-
τιώσεις της ποινικής νοµοθεσίας για τους ανήλικους δράστες και
πραγµατοποιούνται ουσιαστικές τοµές και αλλαγές στην αντιµε-
τώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανη-
λίκων.

Ο ν. 3189/2003 συνέβαλε τα µέγιστα στον εκσυγχρονισµό και
εξορθολογισµό, αλλά κυρίως τον εξανθρωπισµό του Ελληνικού
∆ικαίου Ανηλίκων. Όµως, από τότε που άρχισε να εφαρµόζεται
έχουµε εντοπίσει ορισµένα κενά και αστοχίες, τα οποία κενά θα
πρέπει να αντιµετωπιστούν.

Αυτό ακριβώς κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο, αυτό άλλωστε
αποτελούσε και προεκλογική µας δέσµευση. Η πρώτη τοµή που
επιχειρεί το νοµοσχέδιο που συζητάµε γίνεται στο θεσµό του ποι-
νικού σωφρονισµού, που τηρούνται πλέον οι αρχές της νοµιµό-
τητας, της αναλογικότητας και της ίσης µεταχείρισης.

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου αντιµετωπίζεται η παραβα-
τική συµπεριφορά των ανηλίκων και των νέων µε ένα νέο σύ-
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στηµα, περισσότερο ανθρωποκεντρικό και σύγχρονο, µε χαµη-
λότερες ποινές, που αποκαθιστά τις αδικίες σε βάρος των ανη-
λίκων.

Σήµερα, για παράδειγµα, ένας ενήλικας όταν έχει διαπράξει
το αδίκηµα της σωµατικής βλάβης από αµέλεια, απειλείται µε
ποινή φυλάκισης από δέκα ηµέρες έως τρία χρόνια, ενώ ο ανή-
λικος για την ίδια πράξη, απειλείται µε ποινή εγκλεισµού από έξι
µήνες έως δέκα χρόνια. Αυτό καταλαβαίνετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν µπορεί να συνεχιστεί.

Με τις αλλαγές που προτείνονται στο σχέδιο νόµου, επιβάλ-
λονται στον ανήλικο που τέλεσε αξιόποινη πράξη και δεν έχει συ-
µπληρώσει το δέκατο πέµπτο έτος της ηλικίας του, µόνο
αναµορφωτικά και θεραπευτικά µέτρα. Σε ανήλικο που τέλεσε
αξιόποινη πράξη και έχει συµπληρώσει το δέκατο πέµπτο έτος
της ηλικίας του, επιβάλλονται µόνο αναµορφωτικά ή θεραπευ-
τικά µέτρα, εκτός αν η πράξη του έχει χαρακτήρα κακουργήµα-
τος και εµπεριέχει στοιχεία βίας, στρέφεται κατά της ζωής ή της
σωµατικής ακεραιότητας ή τελείται κατ’ επάγγελµα είτε κατ’ εξα-
κολούθηση και τότε µόνο εγκλείεται στο σωφρονιστικό κατά-
στηµα.

Και µάλιστα, η διάρκεια του περιορισµού του σε ειδικό σω-
φρονιστικό κατάστηµα θα είναι από έξι µήνες έως πέντε χρόνια,
αν για την πράξη που τελέστηκε ο νόµος απειλεί κάθειρξη µέχρι
δέκα χρόνια. Εάν η απειλούµενη ποινή είναι ισόβια κάθειρξη, η
διάρκεια της κράτησης του ανηλίκου θα είναι από δύο έως δέκα
χρόνια. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις ιδιαίτερα σοβαρών εγκλη-
µάτων επιβάλλεται περιορισµός µέχρι δεκαπέντε χρόνια.

Έτσι, λοιπόν, µόνο σε ιδιαίτερα σοβαρά εγκλήµατα επιβάλλε-
ται ο περιορισµός σε ειδικό κατάστηµα κράτησης νέων, γιατί
έχουµε δει στην πράξη ότι ο εγκλεισµός δεν κάνει τους νέους
καλύτερους. Αντίθετα, επαυξάνεται ο κίνδυνος υποτροπής τους,
θέτει το νέο στο περιθώριο, επιτείνει το στιγµατισµό του και
εµποδίζει την οµαλή κοινωνική του επανένταξη.

Κύριε Υπουργέ, αυτή η στροφή του δικαίου µας είναι σωστή
και πράγµατι εκφράζει τις σύγχρονες τάσεις της Ευρώπης για
την αντιµετώπιση της νεανικής εγκληµατικότητας. Στην Ελλάδα,
επίσης, θα πρέπει να δούµε τις φυλακές ανηλίκων και να βελ-
τιώσουµε τις υποδοµές και τις συνθήκες διαβίωσης των ανήλι-
κων έγκλειστων, που σε πολύ σοβαρά παραπτώµατα θα
κλείνονται σ’ αυτές. Παρ’ όλα αυτά, θα πρέπει να βελτιώσουµε
τις συνθήκες των φυλακών ανηλίκων.

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις του άρθρου 6 του νοµοσχε-
δίου, γίνονται αλλαγές στην αρµοδιότητα των δικαστηρίων ανη-
λίκων, µονοµελών και τριµελών, ώστε να συµβαδίζει µε τις
αλλαγές που υιοθετούνται στο ποινικό δίκαιο. Μάλιστα, τα µο-
νοµελή δικαστήρια θα δικάζουν σχεδόν το σύνολο των αξιόποι-
νων πράξεων. Ο δικαστής, ο οποίος δικάζει, είναι πρόεδρος
πρωτοδικών. Προτιµούνται οι δικαστές που έχουν µεταπτυχιακά
και εξειδίκευση στο χειρισµό θεµάτων ανηλίκων. Μάλιστα προ-
βλέπεται η επιµόρφωση των δικαστών –κι αυτό είναι σωστό- στα
θέµατα των νέων.

Στις µέρες µας υπάρχουν πολλά παιδιά που έχουν ψυχοσω-
µατικά προβλήµατα, που έχουν υποστεί κακοποίηση, σοβαρή πα-
ραµέληση ή εκµετάλλευση από µέλη της οικογένειάς τους και
του κοινωνικού τους περιβάλλοντος. Μάλιστα, σύµφωνα µε όλες
τις έρευνες, το µεγαλύτερο ποσοστό των παιδιών που βρίσκο-
νται στα ειδικά καταστήµατα κράτησης, είναι παιδιά που έχουν
υποστεί µακρόχρονη κακοποίηση από µέλη της οικογενείας τους
είτε µε τη µορφή της σωµατικής κακοποίησης είτε µε τη µορφή
της παραµέλησης ή εκµετάλλευσης.

Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς η πολιτεία και οι κοινωνικοί φορείς
ελάχιστη βοήθεια προσφέρουν στο επίπεδο της πρόληψης της
θυµατοποίησης των ανηλίκων και της εγκληµατικότητας, που
συνδέεται µε αυτήν, παρ’ όλο που το κράτος ήδη από τη δεκαε-
τία του ’40, έχει αναθέσει τη µέριµνα των ανηλίκων που βρίσκο-
νται σε κίνδυνο, στις Εταιρείες Προστασίας Ανηλίκων, που θα
έπρεπε να λειτουργούν σε κάθε πρωτοδικείο. Όµως, µόνο τέσ-
σερις Εταιρείες Προστασίας Ανηλίκων υπάρχουν σε όλη την Ελ-
λάδα, κι αυτές υπολειτουργούν, χωρίς µάλιστα εξειδικευµένο
επιστηµονικό προσωπικό.

Εκτός από τις Εταιρείες Προστασίας Ανηλίκων, θα πρέπει να

υπάρχουν στα σχολεία εξειδικευµένοι κοινωνικοί λειτουργοί, που
θα παρακολουθούν τα παιδιά, που θα παρακολουθούν τις οικο-
γένειες σε συνεργασία µε τους δασκάλους. Και θα πρέπει να
υπάρχει και συνεργασία µε τις Εταιρείες Προστασίας Ανηλίκων
και τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα σας παρακαλέσω, επειδή θέλω να ανα-
φερθώ στο Ηράκλειο, να υπάρξει ανοχή χρόνου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πόσο χρόνο θέλετε,
κυρία συνάδελφε; Για το Ηράκλειο να δώσουµε και την καρδιά
µας.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: ∆ύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεχίστε παρακαλώ.
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Οι αλλαγές που γίνονται στο άρθρο 11,

που αφορούν στη λειτουργία των Εταιρειών Προστασίας Ανηλί-
κων, όπου καθορίζουν µε µεγαλύτερη σαφήνεια το έργο που
υποχρεούνται αυτές να προσφέρουν, είναι σωστές. Όµως, αυτό
δεν αρκεί εάν οι εταιρείες δεν στελεχωθούν µε το απαραίτητο
εξειδικευµένο προσωπικό.

Στο Ηράκλειο υπάρχει Στέγη Ανηλίκων µε σύγχρονες εγκατα-
στάσεις, δυναµικότητας τριάντα παιδιών, που όµως φιλοξενεί
µόνο έξι παιδιά. Το ξέρω πολύ καλά, διότι ήµουν και ως αντιδή-
µαρχος, µέλος του διοικητικού συµβουλίου της Στέγης. Υπάρχει
έλλειψη εξειδικευµένου προσωπικού -είναι πολύ λίγοι αυτοί που
υπάρχουν σήµερα- µε αποτέλεσµα τα παιδιά αυτά να επιστρέ-
φουν στο νοσηρό οικογενειακό τους περιβάλλον κάθε Σαββατο-
κύριακο.

Επειδή, κύριε Υπουργέ, στο Ηράκλειο υπάρχουν πολλά φαι-
νόµενα κακοποίησης και παραµέλησης παιδιών, υπάρχουν παιδιά
που µεγαλώνουν στους δρόµους επαιτώντας και τα οποία φιλο-
ξενούνται σήµερα στα αστυνοµικά τµήµατα και στα νοσοκοµεία.
Ζητώ την παρέµβασής σας, ώστε οι κοινωνικές υπηρεσίες του
Υπουργείου σας, σε συνεννόηση µε το ∆ήµο Ηρακλείου και τους
κοινωνικούς φορείς που έχουν ευαισθητοποιηθεί στην πόλη µας,
να επιληφθούν κάθε µίας περίπτωσης ξεχωριστά. Να φιλοξενη-
θούν αυτά τα παιδιά, έστω και προσωρινά, στην υπάρχουσα
Στέγη Ανηλίκων, µε την κατάλληλη διαρρύθµιση του χώρου εν-
δεχοµένως, που µπορεί ο ∆ήµος Ηρακλείου να κάνει, µέχρι να
αποφασίσει η αρµόδια αρχή για την τύχη αυτών των παιδιών. Τον
συντονισµό όλων αυτών των φορέων, θα αναλάβει το Κεντρικό
Επιστηµονικό Συµβούλιο, που προβλέπεται σωστά στο νοµοσχέ-
διο, που σήµερα ψηφίζουµε, για την πρόληψη και για την αντι-
µετώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των
ανηλίκων.

Μόνες τους οι Στέγες Ανηλίκων δεν προσφέρουν και δεν έχουν
τη δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, να λύσουν το πρόβληµα της πα-
ραβατικότητας των νέων. Όπως επίσης και µόνες τους οι υπη-
ρεσίες, έτσι όπως είναι ξεκοµµένες και διάσπαρτες, δεν λύνουν
το πρόβληµα. Σωστά, λοιπόν, θεσµοθετούµε αυτό το συµβούλιο,
που θα πρέπει να τα συντονίσει όλα αυτά.

Σας καλώ να έρθετε στο Ηράκλειο. Έχω επισκεφτεί επανει-
ληµµένως τους συνεργάτες σας θέτοντας αυτό το θέµα.

Στις µεγαλουπόλεις υπάρχει πρόβληµα. Και µε την κρίση που
σήµερα βιώνουµε και βιώνει η ελληνική κοινωνία, πράγµατι τα
πράγµατα θα χειροτερεύουν.

Ψηφίζω απερίφραστα το προτεινόµενο σχέδιο νόµου, διότι πι-
στεύω ότι µε αυτό γίνονται βήµατα και στην πρόληψη και στην
αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των
ανηλίκων.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Β’ Αθηνών του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι πάντα εξαιρετικά άβολο,

δυσάρεστο, να µιλάµε για καταστολή της εγκληµατικότητας των
ανηλίκων. Έχουν διατυπωθεί κατά καιρούς διάφορες σοβαρές
και λιγότερο σοβαρές θεωρίες, δυστυχώς φορτισµένες ιδεολο-
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γικά: κατάρες για το σύστηµα «την κακούργα την κοινωνία», τα
αδιέξοδα, γενικώς και αορίστως, απ’ αυτούς που δηµιούργησαν
όµως τα αδιέξοδα. Τα οικονοµικά και κοινωνικά αδιέξοδα δηµι-
ουργήθηκαν από συγκεκριµένες πλευρές και συγκεκριµένα
άτοµα, τα οποία µετά αναλίσκονται σε κατάρες για το σύστηµα.
Αδιέξοδα µε τον κοµµατισµό, αδιέξοδα µε τη χρόνια αναξιοκρα-
τία.

Ο αείµνηστος Γιάννης Τσαρούχης έλεγε ότι όποιος έχει πολλά
ενδιαφέροντα, δεν προλαβαίνει να αγανακτήσει. Αυτό έλεγε και
είχε δίκιο.

Εκπαιδευτικό σύστηµα χωρίς άρωµα δηµιουργικότητας, χωρίς
να επαινεί και να εξαίρει την εφευρετικότητα και τις δεξιότητες.
Μια τηλεοπτική δηµοκρατία µε ανόητα ριάλιτι, θολοκουλτουριά-
ρηδες, οι οποίοι λένε το κοντό και το µακρύ τους, εκπρόσωποι
ενός άνοστου life style που χαριεντίζονται µεταξύ τους, λέγοντας
µπαρούφες, πολιτικοί που πλουτίζουν και µένουν πάντα περιέρ-
γως ατιµώρητοι, µεγαλοδηµοσιογράφοι κήνσορες, που λιβανί-
ζουν το σύστηµα και ξαφνικά ανακαλύπτουν έκπληκτοι ότι αυτοί
οι πολιτικοί τους οποίους λιβάνιζαν τόσα χρόνια, ήταν λαµόγια.

Αυτές ήταν οι προσλαµβάνουσες παραστάσεις µιας νεολαίας,
που καταφέρεται µε πάθος κατά των πάντων και η οποία δεν γνώ-
ρισε ούτε από την οικογένεια ούτε από το σχολείο ούτε από τα
µέσα ενηµέρωσης, ότι η ζωή είναι ωραία γιατί υπάρχει παρα-
δείγµατος χάριν, η µουσική. Οι νέοι µας σήµερα τη βλέπουν µόνο
ως καταναλωτές, ποτέ ως δηµιουργοί. Η ζωή είναι ωραία γιατί
υπάρχει ο κόσµος της τεχνολογίας και των εφευρέσεων. Υπάρ-
χει η δηµιουργία, η λογοτεχνία, το θέατρο, η ποίηση, υπάρχει ο
εθελοντισµός εν πάση περιπτώσει για να βοηθήσουµε ανθρώ-
πους, οι οποίοι υποφέρουν. Υπάρχει ο εθελοντισµός για να σώ-
σουµε τα δάση µας. Υπάρχει ο εθελοντισµός για να σώσουµε τις
θάλασσες, οι οποίες µολύνονται.

Αντί όλων αυτών, το πολιτικό σύστηµα επιβραβεύει τον απα-
τεώνα, που είναι λέει καπάτσος γιατί µπορεί να κλέβει, την ατι-
µωρησία που αυξάνει δραµατικά, την εγκληµατικότητα, την
αλητεία που είναι µαγκιά και βέβαια, το δικαίωµα στη λούφα και
την κοπάνα. Και µετά βάζουµε πρόεδρο πρωτοδικών για να δι-
κάζουµε ανηλίκους -αφού έχουµε δηµιουργήσει όλο αυτό το σύ-
στηµα, το περιβάλλον- φτιάχνουµε νέα αναµορφωτήρια, έχουµε
φυλακίσεις δεκαπεντάχρονων, συγκροτούµε τριµελή δικαστήρια
ανήλικων, καθιερώνουµε ποινικό σωφρονισµό, που λέει ότι δεν
θα διαρκεί πλέον άνω των δέκα ετών.

Τίποτα δεν λέµε, όµως, για όλους αυτούς που έκαναν την Ελ-
λάδα ξέφραγο αµπέλι, αφού στα ντόπια µπουµπούκια της εγκλη-
µατικότητας -δεν µας φτάνανε αυτοί- προστέθηκαν και τα
εισαγόµενα µπουµπούκια της εγκληµατικότητας, που κάνουν κα-
θηµερινό φροντιστήριο ώστε να µάθουν όλοι, από µικρά παιδιά,
πώς µπορούν να κλέβουν, να ξυλοφορτώνουν, να τραυµατίζουν,
ακόµη και να σκοτώνουν ανήµπορους ηλικιωµένους για 100
ευρώ, πώς µπορούν να γίνονται βαποράκια και να γεµίζουν την
Ελλάδα ναρκωτικά. Όποιος γουστάρει µπαίνει στην Ελλάδα, γί-
νεται µε λαµογιές νόµιµος και από πάνω παίρνει και δικαίωµα
ψήφου. Και σε λίγο θα είναι και άρχοντας στην Τοπική Αυτοδιοί-
κηση.

Αυτό είναι το περιβάλλον που δηµιούργησαν τα δύο παλιά κόµ-
µατα εξουσίας, όταν ενάµισι µε δύο εκατοµµύρια λαθροµετανά-
στες έχουν µπει στην Ελλάδα µε διαφόρους τρόπους.

∆εν ξέρουµε πόσα είναι τα λαµόγια και τα αποβράσµατα τα
οποία φτιάχνουν νέα φυτώρια εγκληµατιών.

Εµείς, λοιπόν, σήµερα ψηφίζουµε ένα νοµοσχέδιο για να τι-
µωρήσουµε τους ανήλικους δράστες, αλλά δεν τολµάµε να τσα-
κίσουµε τα βρώµικα κυκλώµατα, ξένα ή ελληνικά –το ίδιο κάνει-
που δηµιουργούν την εγκληµατικότητα. Εκεί, λοιπόν, τα δύο
παλιά κόµµατα εξουσίας παρακολουθούν µε δέος τους Τούρ-
κους δουλεµπόρους, τους Αλβανούς καθηγητές στο έγκληµα,
τους Γεωργιανούς, τους Τσετσένους, τους Ρουµάνους µπουκα-
δόρους, τους πρεζέµπορους που ψάχνουν για υπεράνω υποψίας
βαποράκια. Κι εκεί βρίσκεται το target group τους. Αυτό είναι το
target group όλων αυτών των τύπων. Στοχεύουν στους πιτσιρι-
κάδες, στους ανυποψίαστους νέους, στα αγόρια και στα κορί-
τσια που δεν τα έχουν καταφέρει στο σχολείο και θαµπώνονται
από το γρήγορο και άκοπο κέρδος. Αναµορφωτήρια φτιάχνουµε,

αυστηρούς δικαστές βάζουµε για να δικάζουν ανηλίκους και συ-
νηγόρους τους ορίζουµε µε το νοµοσχέδιό σας και καλά κά-
νουµε.

Εάν όµως κάποιος χρειάζεται πολιτικό αναµορφωτήριο, είναι
τα δύο παλιά κόµµατα εξουσίας, που βύθισαν την Ελλάδα στο
ασύλληπτο χάλι της εγκληµατικότητας όλων των ηλικιών και
όλων των εθνικοτήτων, κάνοντας τους ανήλικους δράστες, αυτά
που βλέπαµε στις παλιές µαυρόασπρες ελληνικές ταινίες του ∆α-
λιανίδη της δεκαετίας του ’60, στην «Κοινωνία ώρα µηδέν», στον
«Κατήφορο», στη «Λεωφόρο του µίσους», για να θυµηθούµε µε-
ρικούς τίτλους αυτών των ταινιών. Εκεί µας έφτασε η Νέα ∆η-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και γι’ αυτό χρειάζεται να επιβληθεί και
στους δύο η κύρωση του αλήστου µνήµης «νόµου 4000» περί τε-
ντιµποϊσµού. Και επειδή ο πολιτικός τεντιµποϊσµός είναι βαρύ-
τατο αδίκηµα, χρειάζεστε και εσείς στη Νέα ∆ηµοκρατία και
εσείς στο ΠΑΣΟΚ κούρεµα µε την ψιλή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών
κ. Άδωνις Γεωργιάδης, έχει το λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κύριε Υπουργέ, ακούσαµε πολλούς συναδέλφους προηγου-
µένως στο Βήµα, οι οποίοι επαίνεσαν την πρωτοβουλία σας να
µειώσετε και τις ποινές αλλά και τα όρια ηλικίας για τους ανηλί-
κους, θα µου επιτρέψετε να πω σε µία λογική από αυτή που
έχουµε συνηθίσει στην Ελλάδα, την ολίγον δακρύβρεχτη, όπου
όλοι υποδυόµαστε το πόσο πολύ πονόψυχοι είµαστε έναντι ορι-
σµένων αδυνάµων τµηµάτων του πληθυσµού και της κοινωνίας
µας.

Όµως, θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν άκουσα σχεδόν από
κανέναν από τους συναδέλφους, οι οποίοι υπερασπίστηκαν µε
τόσο πάθος το εν λόγω νοµοθέτηµα, λίγα λόγια συµπόνιας για τα
θύµατα αυτών των ανηλίκων οι οποίοι διαπράττουν τα αδικήµατα.

Γιατί ξέρετε, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, εµένα µου έχουν κάψει
το µαγαζί δεκατρείς φορές και όπως έµαθα από την Αστυνοµία,
συνήθως οι µισοί από αυτούς τους δήθεν αναρχικούς κουκου-
λοφόρους είναι ανήλικοι, γιατί αυτοί είναι κυρίως που παρασύ-
ρονται σε αυτές τις πράξεις και πολύ λίγο µε ενδιαφέρει εάν µε
έχει κάψει κάποιος τριαντάχρονος ή κάποιος δεκατριάχρονος.
Αυτό που µε ενδιαφέρει είναι ότι αναγκάζοµαι να πάρω δάνειο
από την τράπεζα και καταστρέφοµαι οικονοµικά εγώ και η οικο-
γένειά µου.

Άρα, λοιπόν, θα ήθελα να ήξερα το πρώτο ερώτηµα:
Πως θα ικανοποιήσω το δικό µου περί δικαίου αίσθηµα; Εάν η

επιλογή σας ως πολιτεία είναι «δεν µε ενδιαφέρεις καθόλου,
κόψε το λαιµό σου» γιατί θέλω να λαϊκίζω, θέλω να µου το πείτε.
Αλλά εγώ θέλω να µου εξηγήσετε ως Υπουργός ∆ικαιοσύνης πως
θα ικανοποιήσετε τα θύµατα αυτών των ανηλίκων οι οποίοι δια-
πράττουν αυτές τις πράξεις. ∆ιότι προφανώς οι άνθρωποι, κύριε
Κουράκη, που έχουν γενικώς ευαισθησία, έχουν ευαισθησία για
όλους, δεν έχουν ευαισθησία για ορισµένους! Εκεί είναι, λοιπόν,
το µεγάλο πρόβληµα στην απονοµή της δικαιοσύνης και στη
σκληρότητά της.

Και θα πρέπει τώρα να πω και το εξής: Άκουσα έναν συνά-
δελφο προηγουµένως –εάν θυµάµαι καλά ήταν ο κ. Καραγκού-
νης, συµπαθέστατος καθ’ όλα συνάδελφος- ο οποίος σας
επήνεσσε µε το εξής επιχείρηµα: Είπε -δεν ξέρω εάν είναι αλη-
θές αυτό που ισχυρίστηκε- ότι όσο µειώνουµε την καταστολή,
τόσο µειώνεται το έγκληµα. Άρα, λέει «σας συγχαίρω, κύριε
Υπουργέ, γιατί µε την πράξη σας αυτή πάτε προς την κατεύ-
θυνση να µειωθεί η εγκληµατικότητα». Τότε να καταργήσουµε
τελείως την καταστολή, τι να την κάνουµε; Αν ισχύει το επιχεί-
ρηµα ότι όσο µειώνουµε την καταστολή, µειώνουµε το έγκληµα,
καταργείστε τις φυλακές, να τους κάνουµε µία επίπληξη, να τους
πάρουµε ένα τηλέφωνο αλλά όχι και πολύ άγρια για να µην πλή-
ξουµε τα προσωπικά τους δεδοµένα και τα ανθρώπινά τους δι-
καιώµατα και αν έχουν σκοτώσει και κανέναν, δεν βαριέσαι,
κυρίως να µην πλήξουµε τον ευαίσθητό τους ψυχικό κόσµο. Αυτή
θα είναι η κουβέντα που θα κάνουµε ως πολιτεία;

Θέλω να πω και κάτι άλλο, για να θέσω έναν προβληµατισµό
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που δεν έχει ακουστεί σε αυτήν την Αίθουσα και θα µιλήσω πε-
ρισσότερο ως ιστορικός παρά ως πολιτικός.

Σε όσες κοινωνίες το έγκληµα αυξάνει, γίνεται δηλαδή πιο
σκληρό, σε αυτές τις κοινωνίες διαπιστώνουµε οι ιστορικοί µε-
λετώντας τις περιόδους τους παρελθόντος ότι η νοµοθεσία γί-
νεται πιο αυστηρή. ∆ηλαδή, όταν ένας ιστορικός διαβάζει ένα
κείµενο του Μεσαίωνα για ένα αδίκηµα ότι υπάρχει µία πολύ αυ-
στηρή ποινή, το συµπέρασµα που εξάγεται είναι ότι εκεί υπήρχε
πρόβληµα µε το συγκεκριµένο θέµα.

Έρχοµαι στο σύγχρονο κόσµο. Η χώρα που αντιµετώπισε
πρώτη έκρηξη εγκληµατικότητας ήταν η ΗΠΑ. Θυµάµαι ότι στα
παιδικά µου χρόνια λέγαµε ότι θα γίνουµε Σικάγο. Τώρα βέβαια
το Σικάγο είναι το Κολωνάκι της Ελλάδος, γιατί εµείς έχουµε γίνει
Σικάγο επί δέκα. Σε αυτήν τη χώρα που είχε τόσο µεγάλη εγκλη-
µατικότητα, σας διαβεβαιώνω –και το ξέρετε σίγουρα πολύ κα-
λύτερα από εµένα- ότι οι ποινές και στους ανηλίκους είναι
εξαιρετικά αυστηρές. Γιατί; ∆ιότι είναι τροµακτικά λανθασµένο
µήνυµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ισχυριζόµαστε ότι αν
κάνουµε πιο ελαφριές τις ποινές, αυτό θα οδηγήσει τους νέους
αυτούς να φιλοτιµηθούν και να δείξουν καλύτερη συµπεριφορά.
Εάν ήταν τόσο απλό, θα ήµασταν όλοι υπέρ.

Τα έχει ξεκαθαρίσει πολύ πριν από εµάς, κύριε Οικονόµου, ο
Πλάτων, ο οποίος στην «Πολιτεία» βάζει τον µεγαλύτερο διδά-
σκαλο όλων των εποχών, τον Σωκράτη και µάλιστα τον µεγαλύ-
τερο φιλάνθρωπο διδάσκαλο όλων των εποχών, αυτόν ο οποίος
υποστήριξε το «ουδείς εκών κακός» να εξηγεί ότι όχι µόνο δεν
πρέπει να είναι χαλαροί οι διδάσκαλοι στις ποινές στους στους
νεότερους, αλλά αντιθέτως ο Σωκράτης δηλώνει ότι εκεί όπου
αρχίζουν οι διδάσκαλοι να είναι εξαιρετικά χαλαροί στις ποινές
προς τους νεότερους, εκεί αρχίζει η διάλυση της πολιτείας. Γιατί;
Γιατί λέει ο Σωκράτης ότι από το πάθος τους οι µεγαλύτεροι να
δείχνουν ευχάριστοι στους νεότερους, τους εθίζουν στην ανοη-
σία, τους εθίζουν στην απειθαρχία και αυτοί καταστρέφουν την
πολιτεία. ∆ηλαδή, µας λέει ο φιλάνθρωπος Σωκράτης στην «Πο-
λιτεία» του Πλάτωνος ότι αν θες να φτιάξεις µια σοβαρή κοινω-
νία, θα πρέπει ο µεγαλύτερος να είναι αυστηρός στο νεότερο,
κοινώς να µην αφήνει τη νέα γενιά να νοµίζει ότι µπορεί να κάνει
ό,τι θέλει. Και το νοµοθέτηµά σας, επιτρέψτε µου να πω, κύριε
Υπουργέ, προς τα εκεί συντείνει.

Έχω να κάνω και άλλη µία επισήµανση ιδιαίτερα αφιερωµένη
σε έναν εξαιρετικό συνάδελφο, τον κ. Τζαβάρα. Πως συνίσταται
αυτή η δραµατική πτώση της κοινωνίας µας, που έχουµε φθάσει
να συζητάµε για όλους αυτούς τους ανηλίκους έντεκα, δώδεκα,
δεκατριών χρονών. Προχθές στις Σέρρες σκότωσαν δυο δεκα-
πεντάχρονα, έναν ογδοντάχρονο. Τι συµβαίνει στην Ελλάδα;
Αυτά δεν τα είχαµε, δεν γίνονταν στην Ελλάδα παλιά.

∆ύο είναι οι αιτίες. Πάω στην πρώτη, τη γρήγορη. Έχουµε
τόση αθρόα λαθροµετανάστευση που δεν ξέρουµε ποιος είναι
ποιος, άρα λοιπόν είναι φυσιολογικό ότι άνθρωποι που έχουν
έλθει από χώρες που έχουν ζήσει πολέµους, φτώχεια, σε κοινω-
νίες που η ανθρώπινη ζωή δεν έχει καµµία αξία, να µεταφέρουν
και στην Ελλάδα αυτά τους τα βιώµατα και να φέρονται µε τον
ίδιο τρόπο, ιδιαίτερα εδώ που αντιλαµβάνονται πολύ γρήγορα
πόσο µπάχαλο είµαστε, φυσικά το κάνουν και λίγο παραπάνω.

Η δεύτερη αιτία όµως που αφορά στους γηγενείς και είναι πιο
σηµαντική για µένα, έχει να κάνει, κύριε Τζαβάρα, µε αυτό που
λέγεται ιδεολογική ηγεµονία της Αριστεράς. Τι έγινε στην Ελ-
λάδα τα τελευταία σαράντα χρόνια; Ήλθαν αυτοί και έπεισαν την
ελληνική κοινωνία ότι το να έχουν οι νέοι πειθαρχία, είναι κακό.
Έχω ακούσει εκατό φορές τον κ. Τσίπρα να λέει ότι δεν πρέπει
να έχουµε θητεία νωρίς, γιατί η θητεία νωρίς εθίζει τους Έλλη-
νες στην πειθαρχία. Λες και η πειθαρχία είναι κακό πράγµα. Ενώ
σε όλες τις πολιτισµένες κοινωνίες του κόσµου το πρώτο που εν-
διαφέρεται κάποιος να δώσει στη νέα γενιά είναι η πειθαρχία,
εδώ η πειθαρχία είναι κακό πράγµα. Ήλθαν και γκρέµισαν –εµείς
τους αφήσαµε οι δεξιοί- όλες τις παραδοσιακές µεγάλες αξίες
αυτού του έθνους. Πας να µιλήσεις για θρησκεία, είσαι συντη-
ρητικός, πας να µιλήσεις για οικογένεια, είσαι οπισθοδροµικός,
πας να µιλήσεις για ιστορία, είσαι φασίστας, πας να µιλήσεις για
σηµαία, είσαι προγονόπληκτος, πας να µιλήσεις για πολιτισµό,
είσαι αρχαιολάτρης. Αφού λοιπόν ήλθαν και γκρέµισαν τα πάντα,

έρχονται τώρα εδώ οι ίδιοι, αυτοί που ευθύνονται –αυτοί τα έκα-
ναν- που έκαναν τα πανεπιστήµιά µας να είναι τα χειρότερα πα-
νεπιστήµια της γης, που µπαίνεις σε ελληνικό πανεπιστήµιο και
είναι όλα αριστεροκρατούµενα και ντρέπεσαι, φοβάσαι µην πά-
θεις χολέρα, µην πάθεις τύφο. Τα ελληνικά πανεπιστήµια, αρι-
στερά πανεπιστήµια, τα οχυρά τους είναι, µε καθηγητές
αγράµµατους και αµόρφωτους. Και αφού τα γκρέµισαν όλα, έρ-
χονται τώρα και µας λένε να έχουµε ελαφρύτερες ποινές. Όχι,
κύριε Υπουργέ. ∆εν είναι το πρόβληµα στις ποινές. Εάν το πρό-
βληµα ήταν στις ποινές, θα ψηφίζαµε και µε τα δύο µας χέρια. Το
πρόβληµα είναι ότι έχουµε διαλύσει την κοινωνία µας. Άρα, η µε-
γάλη συζήτηση είναι πως θα ξαναφτιάξουµε την κοινωνία µας
ώστε να µη χρειάζεται να κάνουµε συζητήσεις όπως η σηµερινή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πάντως, κύριε Βορίδη,
επειδή γελούσατε, ενθυµούµαι ότι κίνδυνο µολύνσεων έχουµε
και υπερατλαντικώς, όπως ενθυµείστε.

Θα περάσουµε τώρα στον τελευταίο των αγορητών, αλλά όχι
τον έσχατον, το συνάδελφο Βουλευτή Α’ Αθηνών του ΠΑΣΟΚ κ.
Παντελή Οικονόµου.

Ορίστε, κύριε Οικονόµου, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, προφανώς θέλετε

να µην είµαι έσχατος, µπας και έσοµαι πρώτος εν συνεχεία.
Ξέρετε ο λόγος που ζήτησα να πω δυο λόγια ήταν ότι στην Επι-

τροπή που γινόταν η επεξεργασία -και υπέθεσα ότι θα επανα-
λαµβανόντουσαν και από αγορητές σήµερα- διατυπώθηκαν
ορισµένοι ισχυρισµοί, οι οποίοι πρέπει να τύχουν κάποιας απά-
ντησης. Πράγµατι, επιβεβαιώθηκε αυτή η εκτίµηση. Πράγµατα
που ειπώθηκαν στην Επιτροπή, ειπώθηκαν και εδώ.

Για να ξεµπερδέψουµε µε τα πιο εύκολα από αυτά, άκουσα -
στην επιτροπή είχε ειπωθεί αυτό, νοµίζω ειπώθηκε και εδώ- ότι
στην νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία ο σκοπός είναι άλλος από
αυτόν που ρητά αναφέρεται. Ο σκοπός είναι απλώς να αποσυµ-
φορηθούν οι φυλακές και γι’ αυτό µειώνουµε τις ποινές.

Πρώτα-πρώτα ο σκοπός αυτός ούτε άσχετος είναι, ούτε άτο-
πος, ούτε άκαιρος. Η αποσυµφόρηση αφ’ εαυτής, βελτιώνει και
τη µεταχείριση των ανηλίκων είτε είναι έγκλειστοι είτε δεν είναι.
Ειδικά, η ανθρώπινη µεταχείριση στους νέους ανθρώπους είναι
µια βασική προϋπόθεση σωφρονισµού τους, για τον απλό λόγο
ότι για αυτούς είναι ένα τεκµήριο ειλικρινούς ενδιαφέροντος
δικού µας για την ισότιµη ένταξή τους. Άρα, λοιπόν, δεν είναι κα-
θόλου άσχετο.

Υπονοήθηκε επίσης και υπονοείται συνεχώς σε ορισµένα επι-
χειρήµατα ένα σχήµα. Ότι από τη µια µεριά είναι η φυλάκιση και
από την άλλη είναι η µη φυλάκιση, διαζευκτικά και αποκλειστικά.
Ότι σε αντιδιαστολή της φυλάκισης -που µπορεί να είναι κακή,
βρε αδελφέ, αλλά αποτρέπει από περαιτέρω εγκλήµατα- από την
άλλη µεριά είναι η µη φυλάκιση, σύµφωνα µε την οποία ο µη φυ-
λακιζόµενος κυκλοφορεί ασύδοτος και διαπράττει διάφορα και-
νούργια εγκλήµατα.

∆εν είναι έτσι. Το υπονοούµενο αυτό σχήµα είναι ανύπαρκτο.
Ούτε οι φυλακές είναι χώροι αποστειρωµένοι από την εγκληµα-
τικότητα, ούτε η µη φυλάκιση για έναν κατάδικο είναι κατάσταση
εκτός ελέγχου. ∆εν σηµαίνει ότι κάνει ό,τι θέλει. Ούτε οι φυλακές
σωφρονίζουν απαρεγκλίτως, ούτε οι εναλλακτικές ποινές υπο-
θάλπουν την υποτροπή εγκληµατικής συµπεριφοράς απαρε-
γκλίτως. Η δική µας εµπειρία λέει ότι µάλλον το αντίθετο
συµβαίνει δυστυχώς.

Παρεµπιπτόντως είναι φυσιολογική και πολύ περισσότερο επι-
θυµητή κατάσταση να έχουµε πολλές φυλακές σε κατάσταση
συµφόρησης και να επιδιώκουµε την αύξηση του αριθµού τους
και την αύξηση των φυλακισµένων, ώστε να αντιµετωπιστεί η
συµφόρηση ή η επιδίωξή µας πρέπει να είναι µια σταθερή κοι-
νωνική πρόοδος για να αποστερήσει τελικά και το λόγο ύπαρξης
των φυλακών; Τελικά είναι ωραίο πράγµα η φυλακή; Η απάντηση
πρέπει να είναι «όχι» κατά τη γνώµη µου.

Επιπλέον, ο εγκλεισµός, η φυλάκιση, η στέρηση της ελευθε-
ρίας είναι η ενδεδειγµένη µέθοδος σωφρονισµού µαζικής κλίµα-
κας ή µήπως πρέπει να συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο; Ως
ερώτηµα το διατυπώνω αυτό για να διατυπώσω και µια θέση,
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όµως.
Πρέπει να αντικρουστεί ένα επιχείρηµα ότι ο µη εγκλεισµός

είναι εύνοια προς τους ανηλίκους, γιατί άκουσα και αυτό το επι-
χείρηµα. ∆εν είναι έτσι. Το επιχείρηµα απλώς έχει µια ιδεολογική
αφετηρία, παρεµπιπτόντως µειοψηφική και στρεβλώνει την πραγ-
µατικότητα συνεπώς, γιατί η ιδεολογία ουσιαστικά είναι στρέ-
βλωση της πραγµατικότητας. Μην έχετε καµµία αµφιβολία.

Αν περί αυτού πρόκειται, τότε προσωπικά προτιµώ µια άλλη
ιδεολογική αφετηρία, πλειοψηφική στην Αίθουσα αυτή, που λέει
ότι ο εγκλεισµός είναι βαρβαρότητα και συνεπώς, κατάσταση
προς αποφυγή στο µέτρο του δυνατού, ειδικότερα δε για ανηλί-
κους.

Πρέπει, νοµίζω, να αντιµετωπίσουµε κάπως διαφορετικά τα
πράγµατα, µε µια υπευθυνότητα που τα τελευταία δεκαπέντε
χρόνια πράγµατι, έλειψε από την πατρίδα µας και από άλλες
χώρες. Νοµίζω ότι το θέµα προτεραιότητας είναι να οργανώ-
σουµε καλύτερα την κατάσταση του µη εγκλεισµού και να τελει-
ώνουµε µε ελαφρότητες του τύπου «στείλτε τους όλους στη
φυλακή, να ξενοιάσουµε», που οδήγησαν στα σηµερινά χάλια.

Αυτή η ελαφρότητα είναι η πεµπτουσία της πρότασης των συµ-
µοριών είτε είναι διεθνικές συµµορίες είτε εγχώριες. ∆ηλαδή, να
αυξάνεται ανεµπόδιστα η εκµετάλλευση των πιο αδύναµων είτε
είναι κοινωνικά στρώµατα είτε έθνη και να αντιµετωπίζουµε την
αύξηση της αναπόφευκτης παραβατικότητας µε αυστηρότερες
ποινές και περισσότερες φυλακές.

Αυτή η πρόταση είναι η εγκληµατική πρόταση. Είναι απολύτως
εγκληµατική. Από τους ιεροκήρυκες της αυστηρότητας δεν
άκουσα να απαιτούν την άµεση και απόλυτη απονοµιµοποίηση
της εγκληµατικής αυτής δράσης και την ισόβια καταδίκη των
συµµετόχων στις κλεπτοκρατικές σπείρες, οι οποίες προωθούν
τέτοιου είδους απόψεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν ιδέες πράγµατι, οι
οποίες προδιαγράφουν µια πολιτική και η πολιτική αυτή παράγει
και ένα νοµοθετικό έργο. Το νοµοθετικό έργο, όµως, έχει πολύ
περισσότερα όρια, πολύ περισσότερους περιορισµούς. Το λέω
αυτό σε αντίλογο µιας παρατήρησης που ακούστηκε ότι το σχέ-
διο νόµου αυτό είναι λιγότερο φιλόδοξο από ό,τι θα έπρεπε να
είναι. Ότι είναι περιοριστικό σε σχέση µε επιταγές διεθνών ορ-
γανισµών ή και άλλων απόψεων. Μπορεί. Όπως επίσης µπορεί
να είναι λιγότερο φιλόδοξο και από την επιθυµία του ίδιου του
Υπουργού που νοµοθετεί. Αλλά η πολιτική και πολύ περισσότερο
η νοµοθεσία ασκείται µέσα σε συγκεκριµένα όρια, επάνω σε
πραγµατικές καταστάσεις και συνοψίζεται πάντα η πολιτική στη
συµφιλίωση των σκοπών µε τα διαθέσιµα µέσα, αλλιώς δεν είναι
πολιτική, αλλιώς είναι µια συζήτηση περί επιθυµίας πολύ ενδια-
φέρουσα. Θα παρέπεµπα σε τέτοια περίπτωση, κύριε Γεωργιάδη,
µάλλον στον Ηράκλειτο, παρά στο Σωκράτη προσωπικά, αλλά
αυτό είναι θέµα γούστου.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι στη δεδοµένη κατάσταση και µε τις δεδο-
µένες δυνατότητες ο κύριος Υπουργός, εξαντλεί τα όριά του και
οι ένθεν και ένθεν κριτικές, µαξιµαλιστικές από τη µια και οπι-
σθοδροµικές από την άλλη, αποδεικνύουν ότι είναι στο σωστό
δρόµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, στο σηµείο αυτό έχει ζητήσει το λόγο ο Υπουργός ∆ι-
καιοσύνης ∆ιαφάνειας και Ανθρώπινων ∆ικαιωµάτων κ. Χάρης
Καστανίδης.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, «η Ελλάδα δεν έχει δικαίωµα να χάσει κανένα παιδί
της». Ήταν η πολύ ωραία διατύπωση της συναδέλφου κ. Μερε-
ντίτη. Θα δώσω συνέχεια σ’ αυτήν τη διατύπωση µε µια παρό-
τρυνση: Ας υιοθετήσουµε όλοι τη θεµελιώδη αρχή ότι δεν
υπάρχουν χαραµισµένες ζωές.

Αυτή η θεµελιώδης αξιολόγηση αποκτά ιδιαίτερη σηµασία
όταν αναφερόµαστε στην ανηλικότητα, όταν αναφερόµαστε σε
παιδιά. Ακόµα και οι πρόωρα πληγωµένες ζωές µπορούν να αν-
θίσουν. Πληγωµένες πρόωρα ζωές, γιατί είναι συντετριµµένες

ανάµεσα στη χαµένη αθωότητα, στην ακύρωση των παιδικών
ονείρων ή στη βίωση σκληρών, ανελέητων οικογενειακών και κοι-
νωνικών όρων.

Εάν θα χάσουµε τα παιδιά µας, εάν θα επιτρέψουµε να χαθούν
ζωές έχει σχέση µε τη δική µας απόφαση.

Γι’ αυτό η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη να απευθύνεται και
να αντιµετωπίζει την νεότητα και την ανήλικη παραβατικότητα µε
υπερχειλίζουσα διάθεση παιδαγωγικής καθοδήγησης και ελάχι-
στο σωφρονισµό. Αυτός είναι ο πραγµατικός δρόµος, τον οποίο
πρέπει να ακολουθήσουµε. Πνεύµα παιδαγωγικής καθοδήγησης,
ο ελάχιστος δυνατός σωφρονισµός.

Μιλούµε για νέα παιδιά, µιλούµε για παιδιά που είναι σε κίν-
δυνο, µιλούµε για παιδιά που αντιµετωπίζουν το φάσµα της θυ-
µατοποίησης, αναφερόµαστε σε νέους ανήλικους δράστες. Ο
ποινικός σωφρονισµός πρέπει να είναι το έσχατο µέσο που µια
πολιτεία χρησιµοποιεί. Πρέπει πολλά άλλα να προηγηθούν. Έτσι
αντιµετωπίζουµε το δίκαιο των ανηλίκων. Πηγή της διανόησης
και της έµπνευσης µας είναι χρήσιµες παρατηρήσεις που έχουν
γίνει από τον δικαστικό κόσµο, ιδιαίτερα από δικαστές που σχε-
τίζονταν µε την παρακολούθηση ανηλίκων παραβατών.

Πηγή της έµπνευσής µας είναι κρισιµότατες παρατηρήσεις
από το σύνολο της νοµικής επιστήµης, από πανεπιστηµιακούς
δασκάλους. Πηγή της έµπνευσής µας είναι θεµελιώδη διεθνή κεί-
µενα, όπως είναι η ∆ιεθνής Σύµβαση για τα ∆ικαιώµατα του Παι-
διού, οι πρότυποι κανόνες του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών για
την απονοµή δικαιοσύνης στους ανηλίκους, όπως είναι οι Κανό-
νες του Πεκίνου ή οι συστάσεις του Συµβουλίου Υπουργών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό είναι το πλαίσιο µέσα στο οποίο θέ-
λουµε να κινηθούµε.

Παραλάβαµε τη σκυτάλη από τη µεταρρύθµιση που έγινε το
2003. Η µεταρρύθµιση στο ∆ίκαιο ανηλίκων το 2003 ήταν µια σο-
βαρή και προοδευτική µεταρρύθµιση. Την εισηγήθηκε στη Βουλή
ο τότε Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Πετσάλνικος, αλλά την επεξερ-
γάστηκε Επιτροπή υπό την εµπνευσµένη καθοδήγηση του αεί-
µνηστου Κρουσταλάκη.

Αρκετές από τις προτάσεις της τότε Νοµοπαρασκευαστικής
Επιτροπής δεν τις υιοθέτησε η κυβέρνηση γι’ αυτό, ενώ εισή-
χθησαν σύγχρονα και προοδευτικά µέτρα στο πεδίο της ανα-
µόρφωσης και της θεραπείας, ήταν αλυσιτελείς οι διατάξεις, σε
ό,τι αφορά τον ποινικό σωφρονισµό.

Παραλαµβάνουµε τη νοητή σκυτάλη από το 2003 και υπολο-
γίζουµε ότι κάνουµε ιδιαίτερα σηµαντικό προοδευτικό βήµα προς
την ορθή κατεύθυνση.

Επεµβαίνουµε σε τρεις τοµείς: Στα θέµατα του ποινικού σω-
φρονισµού µε τη µεταβολή διατάξεων του ποινικού κώδικα. Στις
δικονοµικές εγγυήσεις µε την τροποποίηση διατάξεων του Κώ-
δικα Ποινικής ∆ικονοµίας. Επεµβαίνουµε και στον τοµέα της πρό-
ληψης.

Με αυτές τις παρεµβάσεις εξαντλούµε τις υποχρεώσεις µας;
Επεµβαίνουµε στη ρίζα του προβλήµατος; Είναι προφανές ότι
επεµβαίνουµε µερικώς. Υπάρχουν ευρύτεροι κοινωνικοί λόγοι
που εξηγούν το φαινόµενο της ανήλικης παραβατικότητας και
στον τόπο µας.

Θέλω να υπενθυµίσω σε ορισµένους συναδέλφους που αγό-
ρευσαν µε πιο συντηρητικό και αυστηρό πνεύµα ότι η επιστήµη
µας έχει δείξει –και η εµπειρία- ότι όταν αναφερόµαστε σε παιδιά
που είναι σε κίνδυνο, όταν αναφερόµαστε στην ανήλικη παρα-
βατικότητα, αναφερόµαστε σε παιδιά που είναι γόνοι διαλυµέ-
νων οικογενειών, σε παιδιά που έχουν ζήσει σε περιβάλλον που
καθ’ έξιν ρέπει προς το έγκληµα, που γνώρισαν την κοινωνική
σκληρότητα σε συνθήκες φτώχειας.

Άρα, η πολιτεία οφείλει να αναγνωρίσει την κοινωνική ρίζα του
προβλήµατος και να επέµβει στην αντιµετώπιση των κοινωνικών
αιτίων µε τρόπο πολύπλευρο, θεσµικά ολοκληρωµένο.

Προφανώς δεν µπορεί ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης µόνος του να
εισηγηθεί για όλο το φάσµα των προβληµάτων και να εξαλείψει
τις κοινωνικές αιτίες τους. Μπορεί όµως, µε ευέλικτο και αποτε-
λεσµατικό τρόπο να επέµβει σε ένα µέρος των προβληµάτων, σε
ένα µέρος των επιφαινοµένων για να δώσει προοδευτική ώθηση
στην επίλυσή τους.

Η έλλειψη αξιών είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα για την κοινωνία
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µας. Η έλλειψη του απαραίτητου επιστηµονικού δυναµικού που
µπορεί σε κρίσιµους χώρους να ανιχνεύει τον κίνδυνο που δια-
τρέχουν παιδιά να περάσουν στη σφαίρα της ανήλικης παραβα-
τικότητας είναι ένα σηµαντικό θέµα. Το γεγονός ότι διαλύεται η
συνοχή της οικογένειας, το γεγονός ότι δεν παρέχει το σχολείο
µας τα αναγκαία παιδαγωγικά πρότυπα, είναι σοβαροί λόγοι που
εξηγούν την κατάσταση. Σε ό,τι αφορά, όµως, αυτά θα πρέπει
να αρθρώσουµε µια γενικευµένη πολιτική που δεν είναι αρµο-
διότητα µόνο του Υπουργού ∆ικαιοσύνης.

Αισθανόµαστε ικανοποιηµένοι και περήφανοι που επεµβαί-
νουµε, έστω µερικώς, δίνοντας προοδευτική ώθηση στην αντι-
µετώπιση της ανήλικης παραβατικότητας.

Ανέφερα προηγουµένως ποιες είναι οι πηγές της έµπνευσής
µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιλέγουµε αυτό που εδώ και
καιρό έχει επιλέξει η διεθνής τάση. ∆εν πρέπει να οδηγούνται
στον ποινικό σωφρονισµό παιδιά που είναι δεκατριών χρονών και
πάνω. Η διεθνής τάση είναι να έχουν συµπληρώσει το δέκατο πέ-
µπτο έτος της ηλικίας τους. Αυτό υιοθετούµε. Μειώνουµε τις ποι-
νές που προβλέπονται από το ποινικό µας σύστηµα για τους
ανήλικους παραβάτες.

Σήµερα ένας ανήλικος παραβάτης µπορεί να µείνει στη φυ-
λακή, στο ειδικό κατάστηµα κράτησης µέχρι είκοσι χρόνια. Την
ίδια ώρα, οι επιστηµονικές και κοινωνικές αξιολογήσεις µας οδη-
γούν στο αβίαστο συµπέρασµα ότι ένα υψηλό ποσοστό, που αγ-
γίζει το 80% των παιδιών αυτών, είναι υπότροπο στη ζωή του, µε
τις αυστηρές ποινές, µε τις συνθήκες εγκλεισµού, µε την έλλειψη
των µέσων και των µεθόδων. ∆εν πρέπει να απαντήσουµε σ’ αυτό
και να το διορθώσουµε;

Επιλέγουµε, λοιπόν, να µειώσουµε τις ποινές για τους ανήλι-
κους παραβάτες, προσφέροντας περισσότερες ευκαιρίες στη
χαµένη αθωότητα. Μέχρι δέκα χρόνια είναι η κλιµάκωση των ποι-
νών και στην χειρότερη περίπτωση αυξάνεται στα δέκα πέντε
χρόνια ο ποινικός σωφρονισµός, αν πρόκειται για ιδιαίτερα σο-
βαρό έγκληµα που επισύρει την ποινή, στην περίπτωση που ενή-
λικος τελούσε το έγκληµα, της ισόβιας κάθειρξης ή της
καθείρξεως τουλάχιστον δέκα ετών.

Τροποποιούµε τις διατάξεις του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας.
Είδα ότι εκεί υπάρχει µια ευρύτερη συναίνεση. ∆εν µπορεί να µη
σεβαστούµε τη νοµολογιακή αρχή. Η νοµολογία µας διαµόρ-
φωσε την αρχή ότι δεν µπορεί να παραπεµφθεί ένας ανήλικος
παραβάτης σε αυτόφωρη δίκη, διότι πρέπει προηγουµένως ο ει-
σαγγελέας ανηλίκων να ερευνήσει τις συνθήκες κάτω από τις
οποίες τελέστηκε το έγκληµα, την προσωπικότητα του ανήλικου
παραβάτη και τις συνθήκες της ζωής του. Αυτό οφείλουµε από
νοµολογιακή πρακτική να το αναγάγουµε στο επίπεδο της θε-
σµικής πρόβλεψης.

Ορθά επιβάλλουµε την υποχρεωτική υπεράσπιση ενός παιδιού
από συνήγορο υπεράσπισης. Το είπα και στην Κοινοβουλευτική
Επιτροπή. Είναι δυνατόν στο θεσµικό µας πλαίσιο να µην προ-
βλέπεται υποχρεωτική παράσταση συνηγόρου υπεράσπισης και
ένας ανήλικος να προσέρχεται µόνος του στο δικαστήριο, ενώ-
πιον του εισαγγελέα ή του δικαστή ανηλίκων;

Όπως, επίσης, δεν είναι δυνατόν ο εισαγγελέας σήµερα να
αποφασίζει, αν θα απέχει, ή θα ασκήσει ποινική δίωξη σε βάρος
του ανηλίκου, χωρίς προηγουµένως να τον έχει ακροαστεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Όσο περισσότερο ενισχύεις τις δικονοµικές εγγυήσεις υπέρ
ενός κατηγορουµένου, τόσο καλύτερα υπηρετείς την ελευθερία
και την δικαιοπολιτική τάξη. Αυτό πολύ περισσότερο ισχύει για τα
ανήλικα παιδιά.

Για πρώτη φορά επεµβαίνουµε στον τοµέα της πρόληψης, του
συντονισµού των µηχανισµών, που ατάκτως ερριµµένοι, δεν συ-
ντονίζονται µεταξύ τους. Γι’ αυτό και δηµιουργούµε το Κεντρικό
Επιστηµονικό Συµβούλιο ενάντια στην θυµατοποίηση των ανήλι-
κων παιδιών προκειµένου, πρώτα απ’ όλα, να συντονιστούν οι
Εταιρείες Προστασίας Ανηλίκων, δεύτερον να διατυπωθούν ολο-
κληρωµένες εισηγήσεις, για την αντιµετώπιση των προβληµάτων
που βιώνουν γενικά τα παιδιά που είναι σε κίνδυνο.

Το ΚΕΣΑΘΕΑ µπορεί, επίσης, πέραν του συντονισµού και των

γνωµοδοτήσεων προς την κεντρική Κυβέρνηση, να αξιοποιεί διε-
θνείς διασυνδέσεις µε µη κυβερνητικές οργανώσεις, µε ινστι-
τούτα, µε ιδρύµατα, µε πανεπιστήµια, να αξιοποιεί χρήσιµες
διεθνείς εµπειρίες και επιστηµονικά συµπεράσµατα.

∆ιαµορφώνουµε, επίσης, έναν κεντρικό µηχανισµό στον οποίο
µπορούν να γίνονται συστηµατικά καταγγελίες για παιδιά που
κινδυνεύουν.

Θέλω να σκεφθείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το πα-
ραµύθι, µε το οποίο γαλουχήθηκαν πολλές γενιές στο οποίο πρω-
ταγωνιστεί το «κοριτσάκι µε τα σπίρτα» µπορεί να είναι ένα
σύγχρονο παιδί των φαναριών. Αυτές είναι οι σκέψεις µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι οργανωτικού χαρακτήρα ρυθ-
µίσεις που εισηγούµαστε, θα διευκολύνουν να γίνει πιο αποτε-
λεσµατική η πολιτική του κράτους. Γι’ αυτό και η υποστήριξη του
Κεντρικού Επιστηµονικού Συµβουλίου ενάντια στη θυµατοποίηση
δεν γίνεται από έναν κλασσικό, γραφειοκρατικό µηχανισµό, αλλά
όχι τυχαία, από έναν αποκεντρωµένο µηχανισµό του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης, ο οποίος θα στελεχωθεί και από υπαλλήλους προ-
ερχόµενους από τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή όλους τους συναδέλφους και
θέλω ειλικρινώς να τους ευχαριστήσω. Νοµίζω ότι η συντριπτική
πλειοψηφία των πτερύγων της Βουλής συµφώνησε στα περισ-
σότερα. Ακόµα και οι συνάδελφοι του Λαικού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού συµφώνησαν σε µία σειρά ρυθµίσεων. Έχουν κάνει πολύ
χρήσιµες για µένα παρατηρήσεις, ορισµένες από αυτές θα τις
χρησιµοποιήσω. Αλλά πριν προτείνω δύο συγκεκριµένες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις που στηρίζονται σε παρατηρήσεις των συ-
ναδέλφων και του Επιστηµονικού Συµβουλίου, θέλω να κάνω µία
τελευταία ουσιαστική, κατά την κρίση µου, παρατήρηση για τη
συζήτησή µας.

Θεωρώ ότι η σηµερινή συζήτηση ήταν µία εξόχως δηµιουργική
συζήτηση. ∆εν εξαιρώ τη συµβολή κανενός συναδέλφου. Άκουσα
πολλές κρίσεις χαµηλόφωνες, που είχαν ιδιαίτερο χρώµα συ-
µπάθειας, αγάπης και επιείκειας για τα παιδιά. Άκουσα και µερι-
κές φωνές πιο αυστηρές, ίσως λίγο πιο έντονες, ίσως λίγο πιο
φοβισµένες. Σε αυτές θα απαντήσω.

Έλεγε µε έξοχο τρόπο ο Ηλίας Έρεµπουργκ ότι ορισµένοι
αντιλαµβάνονται την ιστορία µε τη µατιά αυτού που κοιτάει από
την κλειδαρότρυπα και άλλοι αντιλαµβάνονται την ιστορία µε τη
µατιά που ανοίγεται στους ορίζοντες, αφού πρώτα ανέβουν στην
κορυφή του λόφου και µπορούν να ατενίσουν.

Θα σας καλέσω, κύριοι συνάδελφοι, να αντιµετωπίσετε τα προ-
βλήµατα της νεότητας, όχι µε την αίσθηση αυτού που κοιτάζει
από τη µίζερη οπτική γωνία της κλειδαριάς, αλλά αυτού που µπο-
ρεί να ανεβαίνει στην κορυφή του λόφου και να κοιτάζει τους
αναπεπταµένους ορίζοντες και µε µεγάλη γενναιότητα να φρο-
ντίζει τη νεότητα. Να διαλεχθούµε µε αυτό το πνεύµα, γιατί θα
έχουµε τότε δίκιο και θα έχουµε πετύχει πολύ περισσότερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατατέθηκαν µερικές τροπολο-
γίες. Ορισµένες από αυτές που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ αφορούν το
Σωφρονιστικό Κώδικα και τον Κώδικα Νόµων για τα Ναρκωτικά.
∆εν σπεύδω να τις υιοθετήσω, διότι ήδη εδώ και µερικούς µήνες
στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων λειτουργούν δύο από τις έξι νοµοπαρασκευαστικές επι-
τροπές, που έχουν ως έργο και αποστολή την αναθεώρηση τόσο
του Σωφρονιστικού Κώδικα όσο και του Κώδικα Νόµων για τα
Ναρκωτικά. Η απώτατη προθεσµία για τη λήξη του έργου τους
είναι ο ∆εκέµβριος του τρέχοντος έτους. Είµαι σχεδόν σίγουρος
ότι το σύνολο του προβληµατισµού σας έχει ήδη αποτελέσει
αντικείµενο προβληµατισµού και των επιτροπών. Θα ήθελα µετά
τη λήξη της εργασίας των επιτροπών να είναι συνολική η πα-
ρέµβαση και τότε να είσαστε σίγουροι ότι θα αξιοποιηθούν οι
ιδέες σας.

Σε ό,τι αφορά το ποινικό µητρώο, έθεσε το θέµα συνάδελφος
από τη Νέα ∆ηµοκρατία εκτός από σας, κύριε Κουράκη, παρ’ ότι
είναι σωστή η ιδέα που έχετε, θα την υιοθετούσα και τώρα, αν
δεν υπήρχαν σοβαρά προβλήµατα στη νοµοτεχνική διατύπωση
των τροπολογιών που καταθέσατε. Πρέπει να γίνουν σοβαρές
βελτιώσεις στη νοµοτεχνική διατύπωση, πράγµα που σηµαίνει ότι
οι ρυθµίσεις για το ποινικό µητρώο θα εισαχθούν µε την ευκαιρία
άλλου νοµοσχεδίου.
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Κύριε Πρόεδρε, καταλήγω µε δύο βελτιώσεις που θέλω να επι-
φέρω στα άρθρα του νοµοσχεδίου. Η µία βελτίωση αφορά το
άρθρο 2 και οφείλεται σε παρατήρηση του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου της Βουλής.

Στη δεύτερη παράγραφο του άρθρου 2, διαβάζω τη διατύ-
πωση όπως έχει: «Περιορισµός σε ειδικό κατάστηµα κράτησης
νέων επιβάλλεται µόνο σε ανηλίκους που έχουν συµπληρώσει το
δέκατο πέµπτο έτος της ηλικίας, εφόσον η πράξη τους έχει χα-
ρακτήρα κακουργήµατος». Η ορθή διατύπωση είναι: «εφόσον η
πράξη τους, αν την τελούσε ενήλικος, θα ήταν κακούργηµα».

Η δεύτερη βελτίωση οφείλεται σε παρατήρηση του εισηγητή
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο οποίος ορθά επισήµανε ότι
θα έπρεπε στο πνεύµα των ρυθµίσεων που προτείνουµε, να αντι-
στοιχηθεί και το άρθρο 489 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας. Γι’
αυτό ακριβώς στο άρθρο 9 του νοµοσχεδίου προστίθεται δεύ-
τερη παράγραφος, όπως θα την αναγνώσω και η ισχύουσα διά-
ταξη αναριθµείται σε πρώτη παράγραφο.

∆ιαβάζω τη δεύτερη παράγραφο που προστίθεται στο άρθρο
9: «Στην περίπτωση ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 489 του
Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας οι λέξεις «το δέκατο τρίτο έτος»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «το δέκατο πέµπτο έτος».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ιακιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που
έχουν ως εξής:

«Άρθρο 2
«Στην παράγραφο 2 διαγράφονται οι λέξεις «έχει χαρακτήρα

κακουργήµατος» και µετά την φράση «… εφόσον η πράξη τους»
ακολουθούν οι λέξεις: «, αν την τελούσε ενήλικος, θα ήταν κα-
κούργηµα». Η συνέχεια ως έχει,

Άρθρο 9
Προστίθεται δεύτερη παράγραφος που έχει ως εξής:
2. «Στην περίπτωση ε της παραγράφου 1 του άρθρου 489 του

ΚΠ∆ οι λέξεις «το δέκατο τρίτο έτος» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «το δέκατο πέµπτο έτος».

Η εισαχθείσα διάταξη του άρθρου 9 γίνεται πρώτη παράγρα-
φος.»)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αυτές οι βελτιώσεις,
κύριε Υπουργέ, θα διανεµηθούν και στους συναδέλφους πριν
από τη λήξη της συζήτησης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Βεβαίως, κύριε Πρόε-
δρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πείτε µας για το άρθρο 130 πα-
ράγραφος 3, κύριε Υπουργέ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Στο άρθρο 130 παρά-
γραφος 3 δεν υπάρχει πρόβληµα, κύριε συνάδελφε.

Θα ήθελα να κλείσω την παρέµβασή µου, κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώντας για άλλη µία φορά τους συναδέλφους για το δηµι-
ουργικό τους πνεύµα και εκφράζοντας τη βεβαιότητα ότι η
Βουλή των Ελλήνων θα είναι υπερήφανη γιατί ψήφισε αυτό το
σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ως γνωστόν µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του
Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών η Παγκόσµια Ηµέρα της ∆η-
µοκρατίας εορτάζεται κάθε χρόνο στις 15 Σεπτεµβρίου. Εορτά-
σθηκε και πέρυσι, το 2009. Η Βουλή των Ελλήνων συµµετείχε για
δεύτερη φορά σε αυτόν τον παγκόσµιο εορτασµό της Ηµέρας
της ∆ηµοκρατίας και σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας η
ηµέρα αυτή εορτάσθηκε σε όλα τα σχολεία της Ελλάδας και
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µε τη διοργά-
νωση µίας σειράς εκδηλώσεων, σε όλα τα σχολεία, επαναλαµ-
βάνω, µε κεντρικό θέµα «∆ηµοκρατία και Πολιτική Ανεκτικότητα».

Πριν από λίγο βραβεύσαµε πενήντα δύο διακριθέντες µαθη-
τές και µαθήτριες από διάφορες περιοχές της Ελλάδας και χαι-
ρόµαστε για το ότι αυτήν τη στιγµή οι βραβευθέντες -και µε τις
ζωγραφιές όπου αποτύπωναν τη δηµοκρατία οι µικρότεροι σε
ηλικία και µε τις εκθέσεις οι λίγο µεγαλύτερη σε ηλικία, δηλαδή

µαθητές γυµνασίου και λυκείου- παρακολουθούν από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία τη συνεδρίασή µας, αφού ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου για τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής.

Τους ευχήθηκα -και εκφράζω όλους σας- να έχουν πάντα δια-
κρίσεις στη ζωή τους και να έχουν και µία πολύ καλή πρόοδο βέ-
βαια και στα µαθήµατά τους. Πάνω από όλα να γίνουν ώριµοι,
δηµοκρατικοί, συµµετέχοντες, ενεργοί πολίτες αύριο.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής )
Συνοδεύονται από τους συνοδούς γονείς τους. Θα έλεγα ότι

είναι και τυχεροί, γιατί όλως συµπτωµατικώς παρακολουθούν µία
συνεδρίαση που αφορά τους ανηλίκους. Εύχοµαι δε ποτέ οι δια-
τάξεις αυτές, που βελτιώνουν το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο για
τους ανήλικους παραβάτες, γιατί το νοµοσχέδιο που συζητάµε,
ως γνωστόν, αφορά τις βελτιώσεις της ποινικής νοµοθεσίας για
τους ανήλικους δράστες και την πρόληψη και αντιµετώπιση της
θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων, ούτε
για τους ίδιους ούτε για άλλους νέους να µη χρειαστεί να εφαρ-
µοστούν.

Αλλά επαναλαµβάνω ότι είναι θετικό το ότι τόσο η Κυβέρνηση
µε την πρωτοβουλία της αυτή, όσο και οι παρεµβάσεις όλων των
πτερύγων της Βουλής και όλων των συναδέλφων, έτειναν στην
περαιτέρω βελτίωση των ισχυουσών ρυθµίσεων.

Αυτήν την ανακοίνωση ήθελα να κάνω, γιατί εδώ έχουµε πε-
νήντα δύο νεαρούς, παιδιά που ασχολήθηκαν, έγραψαν, ζωγρά-
φισαν. Μου εξήγησαν νωρίτερα στη βράβευση για το πώς
φαντάστηκαν και πώς θέλουν να είναι η δηµοκρατία. Σήµερα,
τους δώσαµε τη δυνατότητα να παρακολουθήσουν και ένα µέρος
της συζήτησης, εδώ στην «καρδιά» της Κοινοβουλευτικής µας
∆ηµοκρατίας.

Συνεχίζουµε δίδοντας το λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας, τον κ. Κωνσταντίνο Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ υποχρέωσή µου στην αρχή του

λόγου µου, να επισηµάνω κάτι που έχει σχέση µε τον τίτλο του
υπό συζήτηση νοµοσχεδίου. Πρόκειται για τη βελτίωση της ποι-
νικής νοµοθεσίας που αφορά τους ανηλίκους. Είναι εντυπωσιακό
ότι αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται από την Κυβέρνηση µε την τιτ-
λοφορία «βελτίωση». ∆ηλαδή πρόκειται κατά την άποψη της Κυ-
βερνήσεως για ένα νοµοσχέδιο, που από µόνο του φέρνει κάτι
καλύτερο, κάτι αγαθότερο στον τοµέα του ποινικού κολασµού
και της ποινικής µεταχείρισης των ανηλίκων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Προσωπικά δεν θα διαφωνήσω ότι πρόκειται, πράγµατι, για µια
προσπάθεια µεταρρυθµίσεων, η οποία ουσιαστικά ανταποκρίνε-
ται στην υποχρέωση της πολιτείας µας να ανταποκριθεί σ’ ένα
έλλειµµα νοµοθετικό που είχε απέναντι σε συγκεκριµένα ζητή-
µατα που θέτει η ανάγκη της ειδικής ποινικής µεταχείρισης της
νεότητας και των ανηλίκων. ∆ηλαδή, πρωτίστως, αυτό που σή-
µερα νοµοθετούµε και που πράγµατι αποτελεί βελτίωση σε
σχέση µε την προηγούµενη νοµοθεσία είναι η υιοθέτηση αρχών,
κανόνων, ιδεών αλλά και προτύπων ποινικής αντιµετώπισης απέ-
ναντι στους ανηλίκους που ήδη στη διεθνή κοινότητα έχουν γίνει
καθεστώς. Μιλάµε για τους κανόνες που αφορούν την απονοµή
ποινικής δικαιοσύνης στα παιδιά, αυτούς τους κανόνες που είναι
γνωστοί ως «κανόνες του Πεκίνου». Οµιλούµε επίσης, περί της υι-
οθέτησης και της εφαρµογής των κανόνων που απορρέουν από
τη ∆ιεθνή Σύµβαση για τα ∆ικαιώµατα των Παιδιών και µία σειρά
άλλων τέτοιου είδους κειµένων, που θεωρώ ότι είναι υποχρέωση
της πολιτείας όχι απλώς να τα υιοθετεί και να τα ενσωµατώνει,
αλλά ταυτόχρονα και να τα υπηρετεί όσον αφορά τις αξιακές επι-
λογές τις οποίες κάνουν.

Θεωρώ ότι δεν είναι ευκαιρία σήµερα µε τροπολογίες να δώ-
σουµε τη δυνατότητα σε συναδέλφους να ανταποκριθούν σε
υποχρεώσεις που οι ίδιοι θεωρούν ότι έχουν αναλάβει απέναντι
σε κοινωνικές κατηγορίες ενηλίκων που βρίσκονται ήδη στις φυ-
λακές ή αντιµετωπίζουν τον ποινικό κολασµό για συγκεκριµένου
είδους αδικήµατα.
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Αυτό που πρέπει, λοιπόν, να έχουµε υπ’ όψιν µας είναι, πρώ-
τον, ότι αποτελεί χρέος της πολιτείας η ειδική ποινική µεταχεί-
ριση των ανηλίκων ως αυτονόητη εκδήλωση που έχει σχέση µε
την υποχρέωση µιας δικαιοκρατούµενης πολιτείας να σέβεται,
να αναγνωρίζει και να προστατεύει τον άνθρωπο ως αξία. Και µά-
λιστα τον άνθρωπο στη νεαρή του ηλικία που θα πρέπει όλες οι
πολιτείες, όχι απλώς να του αναγνωρίζουν ότι είναι φορέας
αυτής της πανανθρώπινα και οικουµενικά αναγνωρισµένης αξίας
που φέρει, αλλά και του γεγονότος ότι µέσα από την εξέλιξή του,
µέσα από την ανατροφή του, µέσα από την ψυχοδιανοητική διά-
πλασή του, όλοι περιµένουµε ολοκληρωµένους, σοβαρούς,
υπεύθυνους και πειθαρχηµένους πολίτες.

Το δεύτερο που θα ήθελα να επισηµάνω, είναι ότι αυτού του εί-
δους οι µεταρρυθµίσεις θα πρέπει να είναι σύµφωνες και µε τα
δογµατικά θεµέλια της επιστήµης του Ποινικού ∆ικαίου. ∆εν είναι
δυνατόν να υπάρχει διαφορετική µεταχείριση στους ανήλικους
παραβάτες της ποινικής νοµοθεσίας εάν γνωρίζουµε και έχουµε
εγκολπωθεί την αξίωση της πολιτείας να τιµωρεί, αυτούς οι
οποίοι παραβαίνουν τους κανόνες των ποινικών νόµων.

Πρώτα από όλα, λοιπόν, το βασικό θεµέλιο αυτής της διαδι-
κασίας στηρίζεται στην υποχρέωση που έχει η πολιτεία και ειδι-
κότερα η έννοµη τάξη, να αποκαθιστά ένα είδος διαλόγου
απέναντι στον εγκληµατία και µέσα από αυτόν το διάλογο να
προσπαθεί και να επιτυγχάνει να τον πείσει, ότι αυτού του είδους
η µεταχείριση, -αυτή η σκληρή κύρωση την οποία πρέπει να υπο-
στεί για την παράβαση που έκανε- αποτελεί µία δικαιολογηµένη
ανταπόδοση σ’ αυτό το οποίο έχει κάνει. Αυτό που εισπράττει ο
ενήλικας παραβάτης των ποινικών διατάξεων είναι η ανταπόκριση
µέσα σε ένα σύστηµα όχι απλώς δικαιϊκών ρυθµίσεων, αλλά και
πολιτισµικών επιταγών, ότι θα πρέπει να είναι έτοιµος ανά πάσα
ώρα και στιγµή να δώσει από την πλευρά του το τίµηµα, το οποίο
πρέπει να πληρώνει ο οποιοσδήποτε παραβαίνει τους νόµους και
εκδηλώνει αντικοινωνική συµπεριφορά.

Αλλά για να συµβεί κάτι τέτοιο θα πρέπει να υπάρχει η απα-
ραίτητη ωρίµανση και της ψυχής και του πνεύµατος, αλλά και
της εν γένει διάπλασης και παρουσίας του πολίτη, µέσα στον
κόσµο της κοινωνίας. Με αυτή, λοιπόν, την εντελώς θεµελιώδη
άποψη δεν µπορεί να συµβιβαστεί το γεγονός ότι στους παρα-
βάτες αναπόφευκτα των ποινικών διατάξεων υπάρχουν και ανή-
λικοι οι οποίοι εµφανίζουν ένα βασικό χαρακτηριστικό. ∆εν είναι
ικανοί, γιατί δεν έχουν ακόµα ωριµάσει, δεν έχουν ακόµα δια-
πλαστεί ως ολοκληρωµένες προσωπικότητες, να αντιµετωπίσουν
ένα τέτοιο διάλογο. Και υπό αυτή την έννοια απέναντι στη µετα-
χείριση των ανηλίκων έχουµε µία απόκλιση από τις βασικές
αρχές του ποινικού κολασµού, ο οποίος αφήνει την ενοχή, η
οποία είναι µία σχέση που αφορά τον παραβάτη και την έννοµη
τάξη, αφήνει την απαίτηση της πολιτείας σαν αξίωση απέναντι
στον εγκληµατία για να στηρίξει τον ψόγο της πολιτείας γι’ αυτό
που έκανε και οδεύει σε µία προστατευτική δράση της πολιτείας
απέναντι στον ανήλικο, οποίος την ίδια στιγµή που παραβιάζει
κανόνες Ποινικού ∆ικαίου, ιδρύει και την αξίωσή του, αλλά και
όλης της κοινωνίας από την πολιτεία, για µία προστασία.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το πλαίσιο των αρχών θεωρώ, κύριε Γε-
ωργιάδη, ότι είναι απολύτως συµβατές οι συγκεκριµένες ρυθµί-
σεις. Επειδή γνωρίζω, -και σας ευχαριστώ για την τιµή που µου
κάνατε να µου απευθύνετε έστω µία πολύ σηµαντική παράγραφο
από την οµιλία σας- θα σας υπενθυµίσω ότι το 1922 έχει δηµο-
σιευθεί ένας πολύ αξιόλογος διάλογος µεταξύ του Σίγκµουντ
Φρόιντ -ήταν τότε στη Βιέννη ο µέγας επινοητής της νέας επι-
στήµης της Ψυχανάλυσης- και του Χανς Γκέλσεν, ο οποίος ήταν
τότε καθηγητής της Νοµικής στη Νοµική Σχολή του πανεπιστη-
µίου της Βιέννης.

Από αυτή, λοιπόν, τη συνοµιλία αυτό που έχει προκύψει και
θεωρώ ότι έχει πολύ µεγάλη αξία να το λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας,
όταν αντιµετωπίζουµε παραβατικότητες ανηλίκων, είναι το ποιο
προηγείται στη διάπλαση ενός νέου ατόµου: Η απαίτηση της κοι-
νωνίας για να εφαρµόσει έναν κανόνα ή η λογική, βιολογική και
ψυχολογική εξέλιξη του ανθρώπου, ο οποίος εκεί γύρω στα δε-
καπέντε αποκτά την ικανότητα να διαµορφώνει το εγώ του µέσα
από ταυτίσεις µε κοινωνικά πρότυπα;

Και αυτό για το οποίο σήµερα, βεβαίως, δεν µπορεί να κατη-

γορηθεί κανένας, είναι ότι ενώ οδεύουµε προς µια οικονοµική
κρίση, είναι δεδοµένο ότι θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε και πε-
ριπτώσεις κατάρρευσης των αξιακών δοµών της κοινωνίας. Θα
έχουµε κρίση ταυτίσεων µε κοινωνικά πρότυπα και άρα, θα
έχουµε πολύ σοβαρές εκδηλώσεις και αυξήσεις της εγκληµατι-
κότητας.

Αυτό, όµως, επ’ ουδενί δεν µας δηµιουργεί την υποχρέωση να
παραβούµε τις αρχές, που στην αρχή της οµιλίας µου ανέπτυξα.
Γιατί αυτές είναι πολύ σηµαντικότερες από όση ζηµιά µπορεί να
κάνουν οι οποιεσδήποτε περιπτώσεις ανηλίκων εγκληµατιών, οι
οποίες εκδηλώνουν πολύ σηµαντικές παραβατικές συµπεριφο-
ρές είτε στα γήπεδα είτε στις διαδηλώσεις που γίνονται στο Σύ-
νταγµα είτε παντού αλλού.

Κατά πάσα περίπτωση, λοιπόν, θεωρώ ότι το να είσαι πιστός
σε αρχές και αξίες, το να µπορείς να έχεις µια συνολική επό-
πτευση του κοινωνικού χώρου και µέσα από αυτή σου την θέαση
να επιχειρείς να διορθώσεις, χωρίς να αναφέρεσαι απαραίτητα
σε συγκεκριµένες περιπτώσεις, τις παθογένειες που αντιµετωπί-
ζουµε, αυτό είναι πρώτιστο καθήκον της οποιασδήποτε διακυ-
βέρνησης.

Και τώρα θέλω να κάνω κάποιες συγκεκριµένες παρατηρήσεις,
κύριε Υπουργέ, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Πράγµατι είναι
µια βελτίωση το γεγονός ότι προβλέπεται στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο ότι δεν εφαρµόζεται η επ’ αυτοφώρω διαδικασία, η δια-
δικασία δηλαδή των άρθρων 417 και επόµενα του Κώδικα
Ποινικής ∆ικονοµίας για τους ανήλικους παραβάτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό, όµως, ταυτόχρονα, το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό,

µας φέρνει σε αντίθεση µε τη διάταξη του άρθρου 130 παρά-
γραφος 3. Μου είπατε προηγουµένως, ότι δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα. Εγώ θα καταθέσω την άποψή µου και αν έχετε εσείς
δίκιο, ευχαρίστως θα αποδεχτώ την δική σας άποψη.

Όµως στη συγκεκριµένη περίπτωση το άρθρο 130 παράγρα-
φος 3 αποτελεί µια µερική παραβίαση αυτής της αρχής στην πε-
ρίπτωση όπου έχουµε διάπραξη ενός εγκλήµατος. Είναι η
περίπτωση όπου τίθεται θέµα αρµοδιότητας στη συµµετοχή.
Είναι δυνατόν, δηλαδή, να έχουµε διάπραξη ποινικών αδικηµά-
των από ανήλικους και ενήλικους, που συνδέονται µεταξύ τους
µε το δεσµό της συµµετοχικής δράσης. Εκεί, λοιπόν, υπάρχει η
δυνατότητα είτε για το ενιαίο της κρίσεως, είτε για την καλύτερη
διάγνωση της υποθέσεως, ο ανήλικος να δικαστεί µαζί µε τον
ενήλικα. Αυτό, όµως, ταυτοχρόνως δηµιουργεί µια µορφή εξαί-
ρεσης, για την οποία πιστεύω ότι θα πρέπει να ληφθεί κάποια
πρόβλεψη για την εναρµόνιση της συγκεκριµένης διάταξης.

Επίσης θεωρώ ότι είναι πολύ µεγάλη πρόοδος αυτός ο καθο-
ρισµός του δεκάτου πέµπτου έτους της ηλικίας του ανηλίκου ως
κρίσιµου έτους, πέραν του οποίου η πολιτεία µπορεί -και πράγ-
µατι είναι δυνατόν- να αναπτύσσει και ένα γόνιµο διάλογο µε τον
ανήλικο εγκληµατία, σε τρόπο ώστε µέσα από αυτό τον διάλογο
να µπορεί να υπάρξει ένας ποινικός κολασµός, υπό τους όρους
βέβαια και τους µετριασµούς που επιβάλλει η ανηλικότητά του
και η ηλικία της νεότητας την οποία διέρχεται.

Όµως τελειώνω, γιατί δυστυχώς δεν έχω άλλο χρονικό περι-
θώριο, θα ήθελα να πω περισσότερα θα ήθελα, να επισηµάνω
δύο πράγµατα. Το πρώτο είναι ότι µε την τροποποίηση που κά-
νετε στις Εταιρείες Προστασίας Ανηλίκων και όπου πολύ ορθά
επιλέγετε τη θέση του Προέδρου να τη δίδετε σε δικαστικό λει-
τουργό, ενδεχοµένως να δηµιουργηθεί κάποιο πρόβληµα µε τη
διάταξη του άρθρου 89 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, όπου
µε αυτή τη νέα µεταρρύθµιση του 2001 απαγορεύεται η ανάθεση
διοικητικών έργων σε δικαστές.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια ευχή ώστε αυτού του είδους το
πολύ –πιστεύω- ωφέλιµο όργανο, το οποίο ιδρύεται για να µπο-
ρέσει να µελετήσει φαινόµενα που έχουν να κάνουν µε την πρό-
ληψη της παραβατικότητας των ανηλίκων, να το συνδυάσετε και
µε µια ευρύτερη αναγνώριση αρµοδιοτήτων προς τον εισαγγε-
λέα των ανηλίκων στον τοµέα της πρόληψης.

Πρέπει, δηλαδή, να έχει την εξουσία ο εισαγγελικός λειτουρ-
γός, που ασχολείται µε την παραβατικότητα των ανηλίκων, να

9524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κάνει πιο πολύ τα έργα που σήµερα έχουν ανατεθεί στην επιµε-
λήτρια ή στον επιµελητή ανηλίκων. Μέσα απ’ αυτήν τη σχέση της
πρόληψης, της επίσκεψης, της λήψης κάποιων προστατευτικών
µέτρων σε σχέση µε το περιβάλλον που ζει ο ανήλικος, να οδη-
γηθούµε στο να υπάρχει πράγµατι µια αποτελεσµατική θωράκιση
της κοινωνίας απέναντι σ’ αυτού του είδους τις παραβατικότη-
τες και τις παθογένειες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Τζαβάρα.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι τουλάχιστον εµείς

του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού οφείλουµε µια ευχαριστία
προς τον Υπουργό και για τη συγκεκριµένη συγκυρία κατά την
οποία συζητάµε το παρόν σχέδιο νόµου, διότι συµπίπτει µε µια –
νοµίζω- εξαιρετικώς ενδιαφέρουσα συζήτηση για την ταυτότητα
και την ιδεολογία της ∆εξιάς στην Ελλάδα.

Νοµίζω ότι είχαµε µια εξαιρετική ευκαιρία να διαπιστώσουµε
πως η Νέα ∆ηµοκρατία αντιλαµβάνεται την ανεύρεση της ταυ-
τότητάς της, υπό την έννοια ότι ακριβώς αυτό το σχέδιο νόµου
βρίσκεται στον πυρήνα µιας µεγάλης συζήτησης για το πως κα-
ταλαβαίνει ο καθένας τους κοινωνικούς µηχανισµούς της έντα-
ξης αφ’ ενός, τον προνοιακό ρόλο του κράτους αφ’ ετέρου, αλλά
και -στο επίπεδο του ποινικού δικαίου- τη χρήση του ποινικού δι-
καίου, προκειµένου να επιτευχθούν κάποιοι θεµιτοί στόχοι, που
ακριβώς αυτή η συζήτηση τους ξαναθέτει.

Βέβαια, όπως ήταν ευκόλως αντιληπτό, οι όσοι λίγοι συνάδελ-
φοι της Νέας ∆ηµοκρατίας τοποθετήθηκαν, νοµίζω ότι ταυτί-
στηκαν απολύτως – δικαίωµά τους – µε το πνεύµα του ΣΥΡΙΖΑ, µε
το πνεύµα του ΠΑΣΟΚ και ευρύτερα µε το πνεύµα της Κεντροα-
ριστεράς. Φαντάζοµαι ότι αυτό συνέβη στο πλαίσιο του κοινωνι-
κού φιλελευθερισµού και στο πλαίσιο ακριβώς της διαχρονικής
υπεράσπισης των αξιών και της ταυτότητας της παρατάξεως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Υπάρχει και το πολιτικό περιθώριο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κοιτάξτε, το ποιος είναι περιθωρια-

κός αυτό θα το κρίνει τελικώς η κοινωνία, όχι το πολιτικό εποι-
κοδόµηµα. Όσο δε το πολιτικό εποικοδόµηµα βρίσκεται σε
αναντιστοιχία σε σχέση µε την κοινωνία, τόσο θα βλέπετε τα φαι-
νόµενα που συναντάµε σήµερα σε σχέση µε την πολιτική.

Αυτό ορισµένες πολιτικές δυνάµεις ας το σκεφτούν. Αλλά, να
σας πω την αλήθεια, εγώ δεν θα στεναχωρηθώ καθόλου εάν ορι-
σµένες πολιτικές δυνάµεις εξαφανιστούν. Είναι βέβαιο ότι σί-
γουρα αυτή η αγωνία δεν αφορά τον Λαϊκό Ορθόδοξο
Συναγερµό.

Γιατί, όµως, είµαστε στο κέντρο αυτής της συζήτησης; ∆ιότι
σ’ αυτήν τη συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξετέθησαν
στην πραγµατικότητα δύο βασικές διαφορετικές λογικές. Στο ζή-
τηµα στο οποίο, κατ’ αρχάς, φαίνεται να συµφωνούν όλες οι πτέ-
ρυγες αλλά, κατά τη γνώµη µου, υπάρχει και εκεί µια θεµελιακή
διαφωνία, είναι ότι προφανώς πρέπει να προστατεύσουµε την
ανηλικότητα.

Χύθηκαν «κροκοδείλια δάκρυα» από αυτό το έδρανο για την
παιδική αθωότητα, για τη φτώχεια, για τις µεγάλες δυσκολίες
που αντιµετωπίζουν πολλά παιδιά. Πράγµατι αυτό είναι µια πολύ
µεγάλη αλήθεια. Πράγµατι αυτό είναι πολύ σοβαρό. Πράγµατι
αυτό πρέπει να αντιµετωπιστεί.

Υπάρχουν, όµως, δύο διαφορετικές λογικές σε αυτό. Ποιος θα
αντιµετωπίσει αυτό το πρόβληµα; Θα το αντιµετωπίσουν οι προ-
νοιακές δοµές του κράτους, όπως λέει η Αριστερά; Ή θα το αντι-
µετωπίσουν οι κοινωνικοί νοµιµοποιητικοί µηχανισµοί, όπως η
οικογένεια, η Εκκλησία, και εγώ θα πω –παρ’ ότι δεν εντάσσεται
εν τη στενή έννοια στην κοινωνία – ακόµα ο Στρατός, οι οποίοι
παράγουν ουσιαστικά αξιακά πρότυπα; Παράγουν ιδεολογία
αυτοί οι µηχανισµοί και λειτουργούν κοινωνικοποιητικά.

Ποιος θα το φτιάξει, λοιπόν; Ποιος θα προστατεύσει τους ανη-
λίκους; Τα προνοιακά ιδρύµατα; Αυτά θα τους προστατεύσουν
µε έναν κοινωνικό µηχανισµό, που έχει στο µυαλό της η Αρι-

στερά, ακριβώς γιατί στη βάση της η Αριστερά εχθρεύεται την
κοινωνία και την ελευθερία του ατόµου και τις συγκροτήσεις, οι
οποίες βρίσκονται µέσα στην κοινωνική λειτουργία και δηµιουρ-
γούν εκείνες τις ενσωµατώσεις που µας επέτρεψαν να φθάσουµε
ως εδώ;

Θα µπορέσουµε, δηλαδή –απλό το ερώτηµα- να απαντήσουµε
στα µεγάλα ζητήµατα και της παραβατικότητας και της εγκλη-
µατικότητας των ανηλίκων -εγώ σας λέω της κοινωνικής απονο-
µιµοποίησης- µε ένα είδος κοινωνικής µηχανικής, όπως έχει µέσα
στο µυαλό της η Αριστερά; Ή θα τα απαντήσουµε, ενισχύοντας
την οικογένεια; Ή θα τα απαντήσουµε, ενισχύοντας τον µηχανι-
σµό της Εκκλησίας; Ή θα τα απαντήσουµε ενισχύοντας στην
πραγµατικότητα εκείνους τους µηχανισµούς που παράγουν
αξίες; Με ποιον από τους δύο δρόµους;

Εµείς απαντάµε ξεκάθαρα. Με το δεύτερο και είµαστε και συ-
νεπείς. Τα υπερασπιζόµαστε. Υπερασπιστήκαµε την κοινωνία, την
οικογένεια, την Εκκλησία. Εµείς δεν πιστεύουµε ότι σε τελευταία
ανάλυση, ότι θα δώσουµε λύσεις σε αυτά τα ζητήµατα, παίρνο-
ντας τα παιδιά από τις οικογένειες και πηγαίνοντάς τα σε ιδρύ-
µατα. Εµείς λέµε ότι πρέπει να στηριχθεί ακόµη και µία
οικογένεια, η οποία έχει πρόβληµα και απλώς πρέπει να είναι
ύστατο καταφύγιο το να αφαιρέσεις το παιδί από την οικογένεια.
Ύστατο καταφύγιο!

Λοιπόν, όταν έχει παραχθεί µία ολόκληρη ιδεολογία απονοµι-
µοποίησης αυτών των µηχανισµών –όταν, παραδείγµατος χάριν,
η γονική µέριµνα, η παλιά πατρική εξουσία, στην πραγµατικότητα
έχει αµφισβητηθεί, γιατί έχει φτιαχτεί ένα ολόκληρο εποικοδό-
µηµα δικαιωµάτων του παιδιού- καταλήγουν να είναι εχθρικά
αυτά τα δικαιώµατα απέναντι στο παιδί. Τα δικαιώµατα αυτά και
η ιδεολογία στρέφονται εναντίον των παιδιών -τα δήθεν υπέρ του
παιδιού- κατά αποτέλεσµα δηµιουργώντας τέτοιες συνθήκες,
ώστε το παιδί να βρίσκεται σε σύγκρουση µε την οικογένεια και
παράγοντας και µία ιδεολογία, η οποία ακριβώς στερεί τη δυνα-
τότητα από την οικογένεια να παίξει το ρόλο της, αµφισβητώ-
ντας σε τελευταία ανάλυση την αυθεντία µέσα στην κοινωνία, την
αυθεντία του καθηγητή µέσα στο σχολείο, την αυθεντία του κα-
θηγητή µέσα στο πανεπιστήµιο, την άρνηση –γιατί αυτό κρύβε-
ται πίσω από αυτό- κάθε εξουσίας και άρα, κάθε µηχανισµό που
µπορεί να δηµιουργήσει συνοχή και συναινέσεις.

Ποιος το έχει κάνει αυτό µε συνέπεια όλα αυτά τα χρόνια; ∆εν
το έχει κάνει η ιδεολογία της Αριστεράς; Και εδώ είναι το ερώ-
τηµα για τους συναδέλφους της ∆εξιάς, και σ’ αυτό δεν απα-
ντάτε. Θα το υπερασπιστείτε; Ναι ή όχι; Ή στο πλαίσιο του
κοινωνικού φιλελευθερισµού, στο πλαίσιο ακριβώς της υποτέ-
λειας στην ιδεολογική ηγεµονία της Αριστεράς, το ξεχάσαµε
αυτό;

Άρα, εδώ βρισκόµαστε σ’ ένα κεντρικό ζήτηµα. ∆εν θα µπορέ-
σουµε να απαντήσουµε στο µεγάλο πρόβληµα της κοινωνικής
έλλειψης συνοχής, αν δεν απαντήσουµε σε αυτά. ∆εν υπάρχει
περίπτωση να απαντηθεί. Πώς θα το λύσουµε;

Ακούω: «η χαµένη παιδική αθωότητα». Γιατί είναι χαµένη; Τι
συνέβη; Γιατί είναι τα παιδιά στους δρόµους, γιατί τα παιδιά είναι
παρατηµένα; Γιατί την ώρα που θα τους πει ο πατέρας τους και
η µητέρα τους «ελάτε σπίτι», αυτά σηκώνονται και βγαίνουν και
γιατί υπάρχει, ακριβώς, ένας µηχανισµός χαλαρότητας σε όλα
τα επίπεδα, µία ιδεολογία που ενισχύει αυτήν τη λογική. Γιατί στις
παλιές κακές εκείνες, αυταρχικές εποχές, ο δάσκαλος θα το
έπαιρνε από το αυτί και θα το πήγαινε στην οικογένειά του. Τώρα
δεν µπορεί να το κάνει αυτό. Γιατί σε εκείνες τις παλιές κακές
εποχές ο αστυνοµικός ενδιαφερόταν για το τι γίνεται το παιδί.
Τώρα δεν τον νοιάζει. Τον ενδιαφέρει αν υπάρχει παράβαση. Το
γεγονός ότι περιφέρεται ένας πιτσιρικάς µόνος του, δεν απα-
σχολεί κανέναν.

Λοιπόν, αυτή δεν είναι η διάλυση και η αποσάθρωση της κοι-
νωνίας; Γιατί σήµερα στο σχολείο µπορεί ο καθένας να φοράει
δεκαπέντε σκουλαρίκια, να έχει κάνει τριάντα τατουάζ, να καπνί-
ζει στην τουαλέτα και κανείς δεν µπορεί να του πει τίποτα. Γιατί,
αν του πει κάτι, αυτόµατα ακόµα και οι ίδιοι οι γονείς εµπνευ-
σµένοι από ένα ορισµένο πνεύµα κακής ελευθεριότητας, στην
πραγµατικότητα θα πουν «όχι, αφήστε το»! Αυτή την πραγµατι-
κότητα της αποσάθρωσης θα την αντιµετωπίσουµε µε προνοι-
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ακά ιδρύµατα; Τι θα πρωτοκάνουν τα προνοιακά ιδρύµατα; Τι να
πρωτοελέγξουν και τι να αντιµετωπίσουν; Αυτά που ανέφερα
αφορούν το κοµµάτι, αν θέλετε, της ευαισθησίας που πρέπει να
δείχνουµε, της σηµαντικής, και, κατά τη γνώµη µου, πολύ µεγά-
λης ιδεολογικής παρέµβασης που πρέπει πια να κάνουµε µέσα
στην κοινωνία για να µπορέσουν να επαναλειτουργήσουν αυτοί
οι θεσµοί.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο κοµµάτι. Ακούστε τώρα -εσείς που
το ψηφίζετε κυρίως- το µεγάλο ψεύδος και τη µεγάλη υποκρισία
που προέρχεται πάλι από την πλευρά της Αριστεράς ή και της
Κεντροαριστεράς. Παιδιά µέσα στη φυλακή;

Σε ποιόν αρέσει να υπάρχουν παιδιά µέσα στη φυλακή; Σί-
γουρα, όχι σ’ εµάς. Αλλά αυτό είναι το ένα µέγεθος. Εγώ να το
διευρύνω. Άνθρωποι µέσα στη φυλακή; Γιατί; Μας αρέσει η φυ-
λακή; Καλά είναι να έχουµε, δηλαδή, εγκλεισµό, να έχουµε στέ-
ρηση της ελευθερίας, να έχουµε τέτοιου είδους περιορισµούς;
Όχι, φυσικά.

Αλλά το Ποινικό ∆ίκαιο έχει ένα µέγεθος -το οποίο φαίνεται να
το ξεχνάτε, όταν γίνεται αυτή η συζήτηση- το οποίο λέγεται
«έγκληµα». Η ποινή -διαβάστε όποιο επιστηµονικό εγχειρίδιο θέ-
λετε- δεν είναι ευλογία, ούτε επιβάλλεται για να γίνει κάτι καλό.
Η ποινή είναι κακό και πρέπει να γίνεται αντιληπτό ως κακό, διότι
αποτελεί την απάντηση της κοινωνίας σ’ ένα άλλο κακό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι ψάχνετε να βρείτε; Για να κυ-
νηγάτε φαντάσµατα;

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Μα άµα τα λέτε αυτά, κύριε Τζα-
βάρα µου, γιατί τότε το ψηφίζετε; ∆ιότι η φιλοσοφία του και η
ιδεολογία αυτού του σχεδίου νόµου είναι ότι επειδή ακριβώς η
ποινή φυλάκισης είναι κακό πράγµα και επειδή ο εγκλεισµός είναι
κακό πράγµα, γι’ αυτό το λόγο θέλουµε να το επιβάλουµε λιγό-
τερο, ας το πω έτσι αυτό κάνουν, δεν το αρνούνται πλήρως, µόνο
ο ΣΥΡΙΖΑ νοµίζω ότι αρνείται πλήρως τον εγκλεισµό για τους
ανηλίκους. αλλά να κάνουµε δυσκολότερες προϋποθέσεις, να
αυξήσουµε τις ηλικίες, να αυξήσουµε τα αδικήµατα, άρα, να
έχουµε ένα επιεικέστερο πλαίσιο.

Ερώτηση συγκεκριµένη και απευθύνεται στην Κυβέρνηση.
Έχετε αντιληφθεί ότι έχουµε κρίση εγκληµατικότητας; Έχετε
αντιληφθεί ότι έχουµε αύξηση της εγκληµατικότητας; Έχετε αντι-
ληφθεί ότι έχουµε αύξηση της εγκληµατικότητας ειδικώς των
ανηλίκων; Το έχετε αντιληφθεί. Είναι η απάντηση σ’ αυτό –το το-
νίζω- όχι η προνοιακή, όχι η ιδεολογική.

∆ιότι, αν µας φέρνατε εδώ ένα νόµο, κύριοι της Κυβερνήσεως
και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, ο οποίος να έλεγε ότι να, τα µέτρα τα προ-
νοιακά που σκοπεύουµε να πάρουµε για να περιορίσουµε, για να
προλάβουµε την παραβατικότητα και την εγκληµατικότητα των
ανηλίκων, να έλθουµε να τον ψηφίσουµε µε τα δύο χέρια.

Εσείς δεν φέρνετε κάτι τέτοιο εδώ. Εσείς εδώ λέτε: «Από πλευ-
ράς Ποινικού ∆ικαίου» -το τονίζω- «…ποια είναι η απάντηση στην
αύξηση της εγκληµατικότητας και της παραβατικότητας των ανη-
λίκων; Η µείωση των ποινών». Εσάς αυτό σας φαίνεται δίκαιο
προληπτικά φυσιολογικό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µπορούσα να έχω δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κύριε συνά-

δελφε. ∆ύο λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Σας φαίνεται, λοιπόν, ότι αυτό θα

λειτουργήσει; ∆ηλαδή, η απάντηση µίας κοινωνίας, στην οποία
αυξάνεται η εγκληµατικότητα, είναι να µειώνει τις ποινές; Μα
αυτό είναι υποταγή στο έγκληµα!

∆εν θα βλέπουµε µόνο το συναισθηµατικό κοµµάτι «οι καηµέ-
νοι οι ανήλικοι, οι οποίοι εγκλείονται», αλλά θα βλέπουµε και
εκείνο το κοµµάτι, το οποίο είναι -και περιέχει ένα µήνυµα- ότι
αυτοί οι καηµένοι ανήλικοι που εγκλείονται έχουν κάνει κάτι, το
οποίο είναι εξαιρετικά βαρύ και σοβαρό. Αυτό πρέπει να είναι ένα
µήνυµα προς πάσα κατεύθυνση. Ότι εάν κάποιος κάνει κάτι τόσο
βαρύ και σοβαρό, ακόµα και αν είναι ανήλικος, θα αντιµετωπίζει
βαριές ποινές. Πώς να το κάνουµε διαφορετικά;

Εδώ, λοιπόν, στην αντίθεση κατεύθυνση θα έπρεπε να πάµε,
και όχι στην κατεύθυνση που πάτε εσείς. Καµµία απάντηση δεν
έχουµε ακούσει σ’ αυτό το βασικό ζήτηµα. Τι πάτε να επιλύσετε;

∆ιότι εάν εκείνο που λέτε, σε τελευταία ανάλυση, είναι ότι δεν
θέλετε καθόλου –να το πω έτσι- εγκλεισµό για τους ανηλίκους,
τότε νοµοθετήστέ το. Σας έχει προταθεί. Καθόλου εγκλεισµός
για τους ανηλίκους. ∆ιότι στη λογική «γιατί είναι καλό να εγκλεί-
εται ένα παιδί δεκατριών ετών», γιατί είναι καλό τότε να εγκλείε-
ται ένα παιδί δεκαπέντε ετών ή δεκάξι ετών; Ποιά είναι η διαφορά
σε τελευταία ανάλυση;

Εδώ, λοιπόν, εκείνο το οποίο πρέπει να ξεκαθαρίσουµε είναι
ποιοι είναι οι στόχοι µε την κάθε πολιτική. Εµείς λέµε ξεκάθαρα,
Ευθύνεστε για την αποσάθρωση του κοινωνικού ιστού.

Επιτρέψτέ µου ένα τελευταίο παράδειγµα, γιατί ακούω για τη
φτώχεια. Η Ελλάδα το 1930 ήταν πλουσιότερη ή φτωχότερη από
σήµερα; Είχαν περισσότερα ή λιγότερα υλικά αγαθά οι άνθρω-
ποι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είχαν λιγότερες κοινωνικές ανι-
σότητες.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Η Ελλάδα, λοιπόν, το 1930 ήταν µια
πολύ φτωχότερη χώρα απ’ αυτήν που είναι σήµερα. Οι άνθρωποι
ζούσαν µε πολύ λιγότερα.

Παρεµπιπτόντως, η ποινική νοµοθεσία του 1930 ήταν αυστη-
ρότερη ή επιεικέστερη απ’ αυτήν που είναι σήµερα; Απάντηση
ήταν αυστηρότερη.

Τελευταίο ερώτηµα. Οι φυλακές του 1930 είχαν περισσότε-
ρους ή λιγότερους τροφίµους; Είχαν λιγότερους τροφίµους.
Γιατί; Γιατί ο κόσµος εγκληµατούσε λιγότερο. Ήταν φτωχότερος.
Είχε αυστηρότερη ποινική νοµοθεσία. Τους κλείδωναν πολύ πιο
εύκολα στη φυλακή. Ήταν πολύ λιγότερος κόσµος στις φυλα-
κές, ακριβώς γιατί και στα δύο επίπεδα οι µηχανισµοί λειτουρ-
γούσανν. Η κοινωνία λειτουργούσε και παρήγαγε κοινωνική
συνοχή, ανεξάρτητα από τη φτώχεια της και τις δυσκολίες της
και το Ποινικό ∆ίκαιο βρισκόταν εκεί -αυστηρό, σκληρό και επο-
µένως, δεν ήθελες να κάνεις παράβαση- και αυτό λειτουργούσε
ως συνοχή και ως αποτελεσµατική αντιεγκληµατική πολιτική.

Άρα, εδώ φαίνεται πώς ουσιαστικά το µεταπολιτευτικό και δι-
κοµµατικό µοντέλο έχει καταρρεύσει και γι’ αυτό χρειαζόµαστε
διαφορετικές πολιτικές και σε αυτό το επίπεδο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όπερ έδει δείξαι!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βορίδη.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-

σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας για δώ-
δεκα λεπτά.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, έχω εκτιµήσει πάρα πολλές φορές την επάρκειά

σας ως ποινικολόγου και ως επιστήµονα της Νοµικής. Όµως,
σκέψη και επιστήµη σήµερα δεν ήταν τα καλύτερά σας. Έξω από
κάθε επιστηµονική βάση, η αγόρευσή σας µου θύµισε εµένα προ-
σωπικά µέρες και χρόνια του Μισισιπή, των πιο σκληρών και
«µαύρων» περιόδων της Αµερικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως το σχέδιο νόµου που συ-
ζητούµε σήµερα προσφέρεται και για αναζητήσεις γενικότερων
προσεγγίσεων. Θα ήθελα, όµως, πριν απ’ αυτό και πριν µπω σε
αυτές να κάνω, κύριε Υπουργέ, µια αναφορά στη δική σας στάση
ως ηγεσία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.

Αυτό το Υπουργείο για κάποιους λόγους που δεν είναι ανεξή-
γητοι, ούτε τυχαίοι, έχει µια ιστορική διαδροµή. Και λέω διαχρο-
νική και ανεξαρτήτως των κυβερνήσεων που είχε η χώρα –πότε
του ΠΑΣΟΚ πότε της Νέας ∆ηµοκρατίας- αρκετά θετική ως προς
τις καλές προθέσεις, τη σοβαρότητα µε την οποία προσέγγιζαν
κάθε φορά ορισµένα ζητήµατα, τις παρεµβάσεις που βελτίωσαν
σε ένα βαθµό την πραγµατικότητα και του σωφρονιστικού συ-
στήµατος και του γενικότερου ποινικού συστήµατος. Επιχειρή-
θηκαν κατά καιρούς τοµές, παρά το γεγονός ότι αυτό ισχύει
διαχρονικά, και σήµερα και εσείς και πολλοί συνεργάτες σας
έχουν µια συγκροτηµένη θετική άποψη και µε επιστηµονική επάρ-
κεια προς αυτήν την κατεύθυνση.

Εντούτοις, όλες αυτές οι φιλόδοξες µεταρρυθµίσεις στον
τοµέα του σωφρονιστικού συστήµατος και της ποινικής δικαιο-
σύνης και της διαδικασίας απονοµής της και σε όλα αυτά τα επί-
πεδα έµειναν ατελείς, έµειναν πολλές φορές µετέωρες και



πολλές φορές πισωγύρισαν.
Αυτό είναι µια διαπίστωση, η οποία, ενώ τιµά εσάς τώρα, τιµά

και προηγούµενους Υπουργούς, είναι, κατά τη γνώµη µου, αξιο-
σηµείωτη και πρέπει να την προσεγγίσει κανείς και στη συζήτηση
του τωρινού νοµοσχεδίου. ∆ιότι οι αιτίες που όλα αυτά έµειναν
ατελέσφορα οφείλονται, κυρίως, στο ότι δεν αρκούν οι νόµοι.
Απαιτούνται και πολιτικές. Αυτό το δίπτυχο στη συνοχή του δεν
λειτούργησε ποτέ σε µήκος χρόνου και µε συνέπεια.

Ταυτόχρονα δε το γεγονός ότι δεν υπήρχαν πολιτικές που να
στηρίζουν θετικά βήµατα νόµων, έστω και δειλά, ενίσχυαν το συ-
ντηρητισµό τόσο στελεχών της δικαιοσύνης και του σωφρονι-
στικού συστήµατος όσο και συντηρητισµών του πολιτικού
συστήµατος και της κοινωνίας εν τέλει, αφού δεν υπήρχε µια συ-
νολική πολιτική.

∆εν είναι δυνατόν να προχωράµε σε νοµοθετικές ρυθµίσεις για
το σωφρονισµό των ανηλίκων, κυρίως, σε αυτόν τον ευαίσθητο
τοµέα και να µην υπάρχουν σε αυτό το σχέδιο νόµου παρεµβά-
σεις του Υπουργείου Παιδείας, του Υπουργείου Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης και πολλών άλλων Υπουργείων. Ενώ σε
άλλα ζητήµατα που αφορούν επιχειρηµατικές δραστηριότητες,
ισχυρές κοινωνικές οµάδες, βλέπουµε να στέργουν ένα σωρό
Υπουργεία, για να συµµετάσχουν και να συµβάλουν στην αντι-
µετώπιση από κοινού των ρυθµίσεων εκείνων που θα δώσουν εύ-
νοιες ή ενισχύσεις εδώ ή εκεί. Εδώ το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης
µένει στο διαρκώς αναπαραγόµενο µοναχικό δρόµο του.

Αυτό δεν είναι τυχαίο. Είναι γιατί οι όποιες καλές προθέσεις
δεν γίνονται πολιτική. Γίνονται µεµονωµένες παρεµβάσεις αν-
θρώπων καλών προθέσεων. Όµως, αυτό χαρακτηρίζει το σύνολο
της κυβερνητικής πολιτικής. Έχετε ακριβώς µεγάλη ευθύνη ως
προς αυτό.

Θα ήθελα, επίσης, κύριε Υπουργέ, να πω ότι µας απογοητεύ-
σατε, ενώ είπατε πολύ σοβαρά και σηµαντικά πράγµατα ως προς
το επίπεδο της σκέψης, του προβληµατισµού και των επιχειρη-
µάτων για τον τρόπο µε τον οποίο προσέρχεστε στα τόσο ευαί-
σθητα και σοβαρά ζητήµατα, µε το γεγονός ότι δεν δέχεστε τις
τροπολογίες που καταθέσαµε και τις παραπέµπετε στις διαδι-
κασίες. Θα τις παρακολουθήσουµε, θα δούµε. Είµαστε κοντά και
έχουµε υποµονή.

Όµως, θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτές οι τροπο-
λογίες που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουν κατατεθεί πρώτη φορά
και ότι έχουν γίνει κατά καιρούς, στο πνεύµα τους –αν όχι στο
γράµµα τους, κατά λέξη- αποδεκτές από τουλάχιστον δύο προ-
κατόχους σας, τόσο της Νέας ∆ηµοκρατίας όσο και του ΠΑΣΟΚ.
Ίσως µάλιστα και από παλαιότερες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.
Όµως, δεν µπορώ να έχω τη σύνδεση µε εκείνη την περίοδο. Επί
κυβερνήσεων Νέας ∆ηµοκρατίας, όπως και πολλές άλλες, και
διαρκώς «πρόκειται», διαρκώς «θα», διαρκώς «ωριµάζει» και
κάπου θα ενταχθεί σε ένα συνολικότερο σχεδιασµό!

Απ’ αυτήν την άποψη, εγώ, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ, θέλω να διατυπώσω τη δυσφορία µου. ∆ιότι µπορώ
να κατανοήσω τους προγραµµατισµούς του Υπουργείου, µπορώ
να κατανοήσω τα µέτρα και τα µεγέθη, αλλά αυτή η νέα ανα-
στολή µας απογοητεύει. ∆εν απογοητεύει µόνο εµάς, αλλά και
ανθρώπους που είναι θύµατα άδικων νοµοθετικών ρυθµίσεων και
αναπαράγονται παθογενείς καταστάσεις, ενώ µπορούν να απο-
φευχθούν, παθογενείς καταστάσεις που αφορούν όχι απλώς και
µόνο τις φυλακές ή κάποιο σωφρονιστικό σύστηµα αλλά κοινω-
νικές οµάδες πολύ ευρύτερες.

Θέλω, επίσης, να πω ότι ενώ η αναφορά σας στη φτώχεια και
στο κοινωνικό περιθώριο που παράγει η εγκληµατικότητα είναι
σωστή και φυσικά προσερχόµαστε σ’ αυτήν την προσέγγιση –θα
έλεγα- από θέση αρχής, εν τούτοις πρέπει να δούµε και την άλλη
διάσταση.

∆ιότι η κοινωνία του νεοφιλελεύθερου καπιταλισµού, η κοινω-
νία πλέον της διάλυσης των κοινωνικών συγκροτήσεων και των
κοινωνικών συλλογικοτήτων, η κοινωνία του ανταγωνισµού έχει
την επίπτωσή της σε όλες τις βαθµίδες πια των κοινωνικών δια-
στρωµατώσεων -και στο χώρο της παιδείας και στο χώρο της ερ-
γασίας- και περιθωριοποιεί νέους ανθρώπους, αχρηστεύει την
κοινωνική τους καταξίωση από τις µικρές ηλικίες και τους φορ-
τίζει µε ψυχολογικό υπόστρωµα –θα έλεγε κανείς- βιαιότητας και

παραβατικότητας, ανεξαρτήτως κοινωνικού στρώµατος στο
οποίο ανήκουν.

Αυτό είναι πλέον ένα διεθνές φαινόµενο το οποίο έχει την έκ-
φρασή του σε διάφορες συµπεριφορές ανηλίκων στην Αγγλία,
στην Αµερική, σε άλλες χώρες ανεπτυγµένες της Ευρώπης, που
δεν είναι πάντα µε την απλή εξίσωση «φτωχός και περιθωριο-
ποιηµένος άρα µεγαλύτερη πιθανότητα εγκληµατικότητας». Είναι
απαξιωµένος ο ανήλικος µέσα σε αυτήν την κυριαρχία της αντα-
γωνιστικότητας του ατόµου, στη διεκδίκηση µίας κερδοφορίας
και µίας καταξίωσης, δικαιωµένος µόνο στο επίπεδο του πλούτου
και της οικονοµικής ηγεµονίας.

Αυτά αφορούν σύνολο πολιτικών και σύνολο κυρίαρχων ιδεών
και δεν µπορούµε εποµένως να τα εξαιρέσουµε από τον προ-
βληµατισµό µας. Θέλω, µε αφορµή τα όσα ακούστηκαν στην Αί-
θουσα, από τους συνάδελφους του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού -οι οποίοι εκπροσωπούνται αυτή τη στιγµή µόνο από
το συνάδελφο κ. Πλεύρη- να κάνω και εκεί ένα σχόλιο.

Το πρόβληµα είναι προφανώς και πρόβληµα αξιών, αλλά η πα-
τρίδα ή η θρησκεία ή η οικογένεια ως έννοιες, ως αξίες που
έχουν πολλές και πολλαπλές προσεγγίσεις και που µπορούµε να
κάνουµε ατέλειωτες συζητήσεις, δεν είναι το πρόβληµα εάν τις
εκτιµάει ή εάν δεν τις εκτιµάει κανείς αυτές.

Το πρόβληµα είναι το γνωστό τρίπτυχο, «πατρίς, θρησκεία, οι-
κογένεια» το οποίο αποτελεί πολιτικό πρόγραµµα και ιδεολογία
συγκεκριµένων πολιτικών φορέων, τάσεων που διαχρονικά ώ του
θαύµατος; Τυχαία; Συµπτωµατικά; Στήριξαν τις πιο στυγνές δι-
κτατορίες και τις πιο στυγνές καταπατήσεις των ανθρωπίνων και
δηµοκρατικών δικαιωµάτων των κοινωνιών και των πολιτών. Περί
αυτού πρόκειται! Αυτό το ιδεολογικό τρίπτυχο είναι τρίπτυχο κα-
ταστολής, τρίπτυχο απαγόρευσης στην κοινωνία να χειραφετη-
θεί, να έχει την ελεύθερη δράση της. Η υπέρτατη αξία η
κοινωνική, την οποία αυτό το τρίπτυχο δεν µπορεί ούτε µε τα κυά-
λια να προσεγγίσει, η Αριστερά ακριβώς σε αυτή στηρίζεται, στη
χειραφέτηση, δηλαδή, των ελεύθερων κοινωνιών και των ελεύ-
θερων πολιτών που επικοινωνούν και είναι αλληλέγγυοι και δεν
είναι ανταγωνιστικοί µέσα από διάφορες διαστρωµατώσεις, όπου
εκεί κιόλας η έννοια της πειθαρχίας αποκτά την ουσία της, δη-
λαδή, την αρχή της πειθούς. Την αποκατάσταση της αρχής της
πειθούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα-δύο λεπτά, εάν θέλετε, σας πα-
ρακαλώ.

Προς αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, δεν µπορεί κανένας Λαϊ-
κός Ορθόδοξος Συναγερµός να κάνει µαθήµατα στην Αριστερά
ότι δήθεν έχει συνεισφέρει στη διάλυση των αξιών και αναφέρε-
ται και στην ηγεµονία της Αριστεράς. Μακάρι να υπήρχε η ηγε-
µονία της Αριστεράς, γιατί δυστυχώς η υποχώρηση της
ηγεµονίας της Αριστεράς, έχει συντελέσει –δεν έχουµε µεγαλοϊ-
δεατικά σύνδροµα- ώστε οι κοινωνίες να έχουν αποδοµηθεί και
να λειτουργούν µε τη λογική της ενεργοποίησης των συνδρόµων
«ο ένας εναντίον του άλλου» και άρα να χρειάζεται ο στρατηγός,
ο δικτάτορας, ο ισχυρός, ο Στρατός, η Αστυνοµία, η τάξη για να
επιβάλλει τα πράγµατα.

Είναι σύµφυτο στην ιδεολογία σας, η αντιδηµοκρατική προο-
πτική και δεν µπορείτε να κοροϊδέψετε κανέναν στην ελληνική
κοινωνία που διατηρεί αντιστάσεις. Γι’ αυτό είσαστε πολιτικό πε-
ριθώριο και γι’ αυτό θα µείνετε πολιτικό περιθώριο.

Θέλω να τελειώσω, κύριε Υπουργέ, λέγοντας ότι χρειάζεται
λοιπόν, µία συνολική προσέγγιση σε αυτά τα ζητήµατα απ’ όλα τα
Υπουργεία και µία ενεργοποίηση. Η κοινωνία δεν είναι ένα αδό-
µητο πράγµα, είναι επιστήµονες, είναι δικαστές, είναι καθηγητές
και δάσκαλοι, είναι όλα αυτά. Χρειάζεται η ενεργοποίηση αυτών
των κοινωνικών αποθεµάτων -τα οποία τα έχουµε- και όχι µόνο
διατάξεις νόµων.

∆ηλαδή το να µη φυλακίζεται κάποιος από τα δεκατρία και να
φυλακίζεται από τα δεκαπέντε δεν είναι κάτι φοβερό, ούτε θα
πάθει κανείς στην κοινωνία κάτι. Άλλωστε, αυτή τη στιγµή ένας
κρατούµενος απ’ ότι ξέρω είναι στις φυλακές κάτω των δεκαπέ-
ντε ετών. Από αυτή την άποψη χρειάζεται µία γενικότερη προ-
σέγγιση αυτών των νοµοθετηµάτων, γενικότερη ενεργοποίηση
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του συνόλου των δοµών, αλλά και των άλλων Υπουργείων, των
άλλων συµπληρωµατικών νοµοθετικών ρυθµίσεων, ώστε να µπο-
ρούµε να έχουµε αποτέλεσµα.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί
και ευχαριστώ για την ανοχή σας, µε ένα ζήτηµα που δεν έχει
σχέση µε τους ανήλικους.

Οι δικαστικές απελάσεις έχουν δηµιουργήσει ένα αδιέξοδο.
Απελαύνονται µε δικαστικές αποφάσεις αλλοδαποί, οι οποίοι
εκτίουν την ποινή τους, τελειώνει η ποινή τους, αυτή που έχουν
για κάποιες παραβάσεις -δίκαια ή άδικα δεν έχει σηµασία- και
µετά από αυτό δεν µπορούν να αποφυλακιστούν, δεν µπορούν
και να απελαθούν, παραµένουν στις φυλακές. Ο αριθµός τους
συνεχώς συµποσούται και αυξάνεται και αυτό είναι ένα πλήρες
αδιέξοδο για τους σωφρονιστικούς υπαλλήλους και για τις διοι-
κήσεις των φυλακών και για τους ίδιους και για όλους. Κάπως
πρέπει εδώ να δοθεί µία λύση. Είναι ένα πλήρες νοµικό αδιέξοδο,
το οποίο έχει οδηγήσει σε έναν παραλογισµό, αλλά σιγά-σιγά θα
γίνει και εκρηκτικό.

Με αυτές τις σκέψεις νοµίζω, ότι το γεγονός ότι έχουµε προ-
σέλθει θετικά σε µία σειρά, στα περισσότερα, από τα άρθρα, δεί-
χνει την εξαιρετικά θετική βούλησή µας, να συνεισφέρουµε. ∆εν
προτείνουµε ακραία πράγµατα. Πρέπει γρήγορα η νοµοθεσία να
συµπληρωθεί από διατάξεις που απλώς την εξορθολογίζουν και
δίνουν διεξόδους σε παθογενή, χρονίζοντα ζητήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. ∆ρίτσα.
Ο κ, Τόλκας, εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο για τη δευ-

τερολογία του για πέντε λεπτά.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρόεδρε, ακού-

στηκαν πολλά σήµερα στη συζήτηση την οποία την παρακολού-
θησα ολόκληρη. Ακούστηκαν αρκετές πιο προωθηµένες και
σύγχρονες προτάσεις και άλλες πιο επιφυλακτικές. Με ιδιαίτερη
ενάργεια ήταν η σύντοµη τοποθέτηση του κ. Τζαβάρα ο οποίος
δυστυχώς, έφυγε.

Θέλω να σταθώ σε κάποια σηµεία. Μετά από αυτόν τον ζω-
ντανό και πολύ θετικό και εποικοδοµητικό διάλογο που αναπτύ-
χθηκε και είναι ιδιαίτερη τιµή για εµένα, γιατί αποτελεί αυτό και
το πρώτο µου νοµοσχέδιο που εισηγούµαι στην Βουλή, θέλω κατ’
αρχάς να τονίσω ότι είµαστε σίγουροι για τις αλλαγές που προ-
ωθούµε σήµερα, γεγονός που αποδεικνύεται και από τη θετική
συζήτηση και από τη συναίνεση του συναδέλφου της µεγαλύτε-
ρης Πλειοψηφίας του Κοινοβουλίου.

Αναρωτήθηκαν πολλοί συνάδελφοι, πού και σε τι απαντάει το
σηµερινό νοµοσχέδιο, σε διάφορα ζητήµατα τα οποία τέθηκαν
κυρίως από την πλευρά του ΛΑΟΣ.

Στηρίχτηκε η απάντηση της πολιτείας σε επίπεδο πρόληψης,
αντιµετώπισης, επανένταξης και όχι στη ρήψη των νέων ή των
εγκληµατιών στον Καιάδα. Εκεί στηριζόµαστε µε όλες τις προ-
νοιακές δοµές, τις οποίες προβλέπουµε, αλλά και µε όλες επί-
σης τις σύγχρονες επιεικείς ρυθµίσεις για τους ανήλικους.

Υπήρξε µια ανησυχία για ατιµωρησία, ότι οδηγούµαστε σε ατι-
µωρησία ή σε απουσία κολασµού. Καθόλου, όµως, δεν ισχύει
αυτό. ∆εν ισχύει όπως εσείς οι ίδιοι αναφέρατε και περιγράψατε
ιδιαίτερα βαριά εγκλήµατα. Με το νέο νόµο διατηρείται η ανά-
γκη ποινικού σωφρονισµού. ∆ιατηρούνται αυτές οι επιβαρυµέ-
νες µορφές, αλλά επεκτείνεται προς τα πάνω το ηλικιακό όριο,
κάτι που γίνεται διεθνώς, κάτι για το οποίο υπάρχουν συνθήκες
µε αυστηρές διαδικασίες και µε ειδική αιτιολόγηση, πράγµα το
οποίο και εµείς εδώ προβλέπουµε.

Υπήρξε ταυτόχρονα µια αµφισβήτηση των προληπτικών και
των προνοιακών δοµών της πολιτείας, που καταλήγει σε αµφι-
σβήτηση της ίδιας της πολιτείας, αλλά και σε αµφισβήτηση ου-
σιαστικά της ελευθερίας του ανθρώπου. Μα, πώς
αµφισβητούνται άραγε σήµερα θεσµοί όπως ο Στρατός, η Εκ-
κλησία ή και οι ίδια η οικογένεια; Αµφισβητούνται και αυτοί. Οι
απαντήσεις δεν έρχονται αντιθετικά από την κλίµακα του πολιτι-
κού φάσµατος από τα αριστερά στα δεξιά ή ακόµη πιο πέρα.
Ούτε µπορούµε να κλείνουµε τα µάτια στην κοινωνική εξέλιξη και
την πραγµατικότητα. Από εκεί µας έρχονται οι απαντήσεις, από

εκεί προκύπτουν όµως και οι ανάγκες. Απαντάµε σήµερα πως
δεν χρειαζόµαστε ούτε παιδονόµους ούτε τον τρόµο του ’30,
αλλά δίνουµε τον αγώνα για ελεύθερους πολίτες µε υψηλή συ-
νείδηση.

Χρησιµοποιήθηκε το επιχείρηµα ότι οι δεκατριάχρονοι καλού-
νται να ψηφίσουν για τον Αρχηγό, τον Πρόεδρο του κόµµατός
µας. Εγώ θα αναφέρω και κάτι ακόµη. Και οι δεκαοκτάχρονοι
πλέον έχουν τη δυνατότητα να είναι υποψήφιοι στις εκλογές της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Χρησιµοποιήθηκε, λοιπόν, το επιχείρηµα
ότι ενώ µειώνουµε την ηλικία πολιτικής συµµετοχής, στο σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο την ποινική ευθύνη την προεκτείνουµε σε µε-
γαλύτερες ηλικίες. Μα, αυτή η ρύθµιση είναι ακριβώς αυτό το
πλαίσιο -αυτό το πλαίσιο τοποθετούµε- για την ανάληψη ευθύ-
νης, τη συµµετοχή των πολιτών και ειδικά των νέων, την κοινωνι-
κοποίηση των νέων. Εξάλλου µην ξεχνάτε ότι η στέρηση
δικαιώµατος ψήφου αποφασίζεται χωριστά ως παρεπόµενη
ποινή, αποδεικνύοντας την ίδια την αυτοτελή αξία της δηµοκρα-
τικής συµµετοχής.

Τελευταίο σηµείο στο οποίο θέλω να σταθώ, γιατί ακούστηκε
πάρα πολύ ότι πρέπει να προχωρήσουµε στον παραδειγµατισµό
της κοινωνίας, µέσα από αυστηρότερες ποινές τις οποίες πρέ-
πει να ακολουθήσουµε. Εδώ, λοιπόν, εδράζεται η διαφορετική
ιδεολογία µας, η διαφορετική φιλοσοφία µας, η διαφορετικότητα
την οποία έχουµε εµείς ως κέντρο και τοποθετούµε σήµερα
αυτές τις ρυθµίσεις. Υπάρχει ευτυχώς, αυτή η επιστηµονική
άποψη, η οποία επικρατεί σε επίπεδο Ελλάδας, σε επίπεδο θεω-
ρίας Ποινικού ∆ικαίου -και ξανά τονίζω, ευτυχώς- η άποψη του φι-
λελεύθερου Ποινικού ∆ικαίου. Η ποινή, η οποία είναι η κοινωνική
αντίδραση στο έγκληµα, δεν πρέπει να συγχέεται µε την εκδί-
κηση του θύµατος. Η εκδίκηση έχει καθαρά ψυχολογικό και
εκτονωτικό χαρακτήρα. Ενώ η αντίδραση, η ποινή δηλαδή πρέπει
να περιέχει το στοιχείο της αυτοπροστασίας, της διατήρησης του
κοινωνικού ιστού και του σχηµατισµού, την ευαισθησία της παι-
δικής ηλικίας.

Με όλα αυτά, λοιπόν, απαντάµε στο ιδεολογικό κοµµάτι της
σηµερινής αµφισβήτησης, της σηµερινής άποψης συντηρητικο-
ποίησης ή επιβολής αυστηρότερων ποινών. Είµαστε περήφανοι
γι’ αυτήν τη φιλελευθεροποίηση του Ποινικού ∆ικαίου και των
νόµων µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Τόλκα.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Πλεύρης για να δευτερολογήσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, είναι µία από τις συζητήσεις που µπορούν να αναπτυ-
χθούν και οι ιδεολογικές διαφορές, οι οποίες υπάρχουν µέσα
στην Αίθουσα. Είναι πολύ λυπηρό που η Κυβέρνηση επιλέγει ένα
νοµοσχέδιο, που ήταν η «∆ΙΑΥΓΕΙΑ», δηλαδή το ότι µπαίνουν οι
αποφάσεις στο διαδίκτυο, να συζητηθεί σε δύο µέρες και ένα
τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο, όπως λέει η ίδια η Κυβέρνηση, να
συζητείται µέσα σε πίεση χρόνου, που υπάρχει τώρα.

Εγώ χάρηκα πάρα πολύ από την τοποθέτηση του κ. ∆ρίτσα µε
την έννοια ότι πραγµατικά κάποια στιγµή εδώ στο Κοινοβούλιο,
πρέπει να µιλάµε ιδεολογικά, όσο κι αν διαφωνούµε ιδεολογικά.

Οπωσδήποτε, κύριε ∆ρίτσα, εµείς δεν κρύβουµε ότι υπερα-
σπιζόµαστε τις αξίες και της πατρίδας και της θρησκείας και της
οικογένειας. Το αν τώρα αυτά χρησιµοποιήθηκαν µε οποιονδή-
ποτε τρόπο, δεν σηµαίνει ότι θα απαξιώσουµε τις έννοιες, οι
οποίες υπάρχουν. Πραγµατικά εµείς οραµατιζόµαστε αυτές τις
αξίες ως τις κυρίαρχες αξίες µέσα σε µια κοινωνία και ως τις
αξίες, οι οποίες παράγουν κοινωνική συνοχή και είναι ανώτερες
από κάθε έννοια κοινωνικής χειραφέτησης, που αναφέρει η Αρι-
στερά. Πρόκειται για µια καθαρά ιδεολογική διαφορά. Το αν
τώρα εµείς ή εσείς είστε πολιτικό περιθώριο, δεν θα το κρίνουµε
ούτε εµείς ούτε εσείς, θα το κρίνει η κοινωνία. Προφανώς όλοι
βρισκόµαστε εδώ µέσα προκειµένου από την ιδεολογία που υπη-
ρετούµε, να προσπαθούµε να την προωθήσουµε στην κοινωνία
και να αναπτύσσει αυτή η ιδεολογία µας, την κοινωνική ανταπό-
κριση και ενδεχοµένως και την κοινωνική επικράτηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
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πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)
∆εν µπορείτε όµως, να λέτε, κύριοι της Αριστεράς, ότι δεν

έχετε ιδεολογική κυριαρχία όλα αυτά τα χρόνια. Εκτός αν µας
πείτε ότι ποτέ δεν επικράτησε η Αριστερά σ’ αυτόν εδώ τον τόπο
και άρα ό,τι καλό έγινε στο παρελθόν, θα το χρεώσετε στη ∆εξιά
και ό,τι κακό έγινε, πάλι στη ∆εξιά! Έχετε απόλυτη κυριαρχία,
και την απόλυτη κυριαρχία την είχατε όλα αυτά τα χρόνια µε την
απαξίωση όλων αυτών των µηχανισµών θα σας αναφέρω ένα
κραυγαλέο παράδειγµα που δεν θα το γνωρίζετε πολύ.

Υπάρχει απόφαση, κύριε Υπουργέ, όπου δάσκαλος πήρε τε-
τράδιο µαθήτριας που έγραφε υβριστικά σχόλια για τον καθη-
γητή της και η Αρχή Προστασίας Προσωπικών ∆εδοµένων έκρινε
ότι κακώς επεβλήθη ποινή, διότι αυτά που γράφει η µαθήτρια
στο τετράδιό της, αποτελούν προσωπικές κρίσεις που δεν µπο-
ρεί να έχει πρόσβαση ο καθηγητής!

Αυτή, λοιπόν, η απαξίωση οποιουδήποτε θεσµού, που θα µπο-
ρούσε να οδηγήσει στην κοινωνική συνοχή, θεωρούµε ότι είναι
από τις αιτίες µεταξύ άλλων –πολλών από τις οποίες θίγει και η
Αριστερά- που έχει οδηγήσει σ’ αυτήν την κατάσταση.

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ –από τα
άρθρα ξέρετε λίγο-πολύ ποια ψηφίζουµε και ποια καταψηφί-
ζουµε- σας είπα και στη συζήτηση στην επιτροπή ότι, κατά την
άποψή µου, υπάρχει ένα πρόβληµα και πιστεύω να µου πείτε ότι
δεν είναι έτσι.

Όσον αφορά στο άρθρο 8, που αναφέρεστε στην προσωρινή
κράτηση, θεωρώ ότι η προηγούµενή του διατύπωση είχε µια ευ-
νοϊκή ρύθµιση για τους ανήλικους που δεν υπάρχει τώρα. Ανα-
φέροµαι στο άρθρο 282, παράγραφος 5 που αλλάζετε. Η
προηγούµενη ρύθµιση στο τελευταίο εδάφιο έλεγε: «Η αδυνα-
µία παροχής εγγύησης δεν επιτρέπεται να οδηγήσει από µόνη
της στην προσωρινή κράτηση». Έχω την εντύπωση ότι όπως το
διατυπώνετε τώρα, δεν κρατάτε αυτό το εδάφιο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε µια διακοπή;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πλεύρη, δέχεστε
τη διακοπή του κυρίου Υπουργού;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Η παροχή εγγυήσεων
είναι µόνο ένα µέρος των περιοριστικών όρων. Εµείς, λοιπόν, ορί-
ζουµε τώρα ότι η παραβίαση των περιοριστικών όρων στο σύ-
νολό τους δεν οδηγεί σε προσωρινή κράτηση του ανηλίκου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το γενικό που καλύπτει το ειδικό.
Οπότε καλύπτοµαι σ’ αυτή την παρατήρηση.

Και σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει σε συνεν-
νόηση µε τα άλλα Υπουργεία, να ανοίξουµε µια συζήτηση και να
µην ξεκινάµε από το τελευταίο κοµµάτι –άσχετα από τις διαφω-
νίες µας- που είναι ο ποινικός κολασµός και ο σωφρονισµός και
να πάµε σε ένα άλλο επίπεδο προηγούµενο, στο προληπτικό στά-
διο, πώς θα βρούµε τρόπους για να κάνουµε τους θεσµούς και
την κοινωνία κατ’ αυτό τον τρόπο, που να µην οδηγούν τους ανη-
λίκους προς την εγκληµατικότητα. Αυτό είναι πολύ πιο σηµαντικό
διότι, ό,τι µέτρα και να πάρουµε στο ποινικό επίπεδο, µε µαθη-
µατική ακρίβεια δεν θα µπορέσουµε να καταπολεµήσουµε τα
αίτια, τα οποία υπάρχουν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και ειδικός αγο-
ρητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αναστάσιος Κουράκης, Βουλευτής Α’ Θεσ-
σαλονίκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι δεν είµαστε καθόλου ευτυχείς
από την εξέλιξη που είχε η συζήτηση. Καταθέσαµε πλήθος προ-
τάσεων, από τις οποίες τελικά µόνο η τοποθέτησή µας για το ποι-
νικό µητρώο έγινε δεκτή µε τον τρόπο που το είπατε ότι
χρειάζονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις και σε επόµενο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου θα έλθει.

Από εκεί και πέρα η τροπολογία που κάναµε για τους καταδι-

κασθέντες που βρίσκονται στις φυλακές για αδικήµατα περί τα
ναρκωτικά, να µπορούν να παίρνουν άδεια έχοντας εκτίσει το 1/5
της ποινής τους, ξέρουµε πολύ καλά ότι όλη η ηγεσία του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης δέχεται τη φιλοσοφία και απ’ ό,τι µπόρεσα να
καταλάβω και από αυτά που είπατε, πιθανότατα, ή ενδεχοµένως,
ή σίγουρα βρίσκεται µέσα στο νοµοθέτηµα το οποίο θα έλθει στο
τέλος του ∆εκεµβρίου. Εδώ έχω να πω δύο πράγµατα.

Το πρώτο είναι, αν δέχεστε τη φιλοσοφία -και επειδή αυτό
αφορά και τους ανηλίκους- τουλάχιστον σήµερα να µπορέσει
αυτό να ισχύσει και για τους ανηλίκους φυλακισµένους που είναι
καταδικασµένοι για τα ναρκωτικά.

Όσον αφορά στους υπόλοιπους, περιµένουν εναγωνίως αυτήν
τη ρύθµιση, γιατί γνωρίζουν τη φιλοσοφία σας και την αποδοχή
σας, αλλά δεν το βλέπουν. Ο ∆εκέµβριος είναι πολύ µακριά και
ενδεχοµένως χάνονται άνθρωποι. Σήµερα µε πήραν, για µια
ακόµη φορά, να µου θυµίσουν ότι τις τελευταίες δύο εβδοµάδες
ένας τέταρτος άνθρωπος φυλακισµένος πέθανε στις φυλακές
των Γρεβενών. Μιλάµε για θανάτους! Η πολιτεία έχει την υπο-
χρέωση να τους παραλαµβάνει ζωντανούς και ζωντανούς να
τους αποδώσει στην κοινωνία.

Αν µπορείτε, λοιπόν, να αναφερθείτε που βρίσκεται αυτή η
υπόθεση. ∆εν µπορεί να είναι τυχαίο σε αυτή ειδικά τη φυλακή να
συσσωρεύονται τόσοι θάνατοι.

∆εύτερον, δεν είναι δυνατόν οι άδειες να έχουν χειροτερεύσει
και να µην βγαίνουν οι κρατούµενοι έξω επειδή έχει υπάρξει µία
δυσµενής διάταξη που αλλοίωσε το προηγούµενο καθεστώς. ∆εν
παίρνετε µία πρωτοβουλία -χθες όχι σήµερα- για να µπορεί να
λειτουργήσει το προηγούµενο, το οποίο δεν είναι τίποτα άλλο
από το σύνολο του συµβουλίου και να µην δίνετε µια υπερεξου-
σία στον Εισαγγελέα, η οποία λειτουργεί µε έναν τρόπο όπου πε-
ρικόπτονται τελικώς οι άδειες, που δεν είναι µόνο «οξυγόνο» για
τους κρατούµενους, αλλά βοηθάει -όπως ξέρετε καλύτερα από
εµένα προφανώς- την κοινωνική επανένταξη. Γι’ αυτό δεν έχετε
πει κουβέντα.

∆εν είναι δυνατόν -το θετικό που βάζετε για τη νοµική υπο-
στήριξη του κρατουµένου- να µην δέχεστε την τροπολογία τη
δική µας που λέει, ότι δεν µπορεί όταν πάει απροστάτευτος ο
ανήλικος στο δικαστήριο και επιλέγεται ένας συνήγορος, µέσα
σε δέκα λεπτά να πρέπει ο δικηγόρος να τον υπερασπίσει. Τι
έχουµε πει; Ένα αυτονόητο. Όταν διορίζεται συνήγορος, να διο-
ρίζεται τουλάχιστον τρεις µέρες πριν τη δικάσιµο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Προβλέπεται ήδη στο
340 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Εάν προβλέπεται, δεν ξέρω γιατί δεν εφαρµόζεται. Και αν δεν
εφαρµόζεται, κάτι έπρεπε να γίνει για να εφαρµοστεί.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 10 παράγραφος 5 όπου τι λέει; Θε-
ωρούµε ότι είναι εξωφρενικό πραγµατικά! Απορώ πώς η ηγεσία
του Υπουργείου το έφερε και εσείς προσωπικά. Τι λέει. Να τιµω-
ρούνται ανήλικοι όχι γιατί έχουν τελέσει κάποιο αδίκηµα ή έχουν
µία παραβατική συµπεριφορά, αλλά επειδή διαβιώνουν σε κοι-
νωνικό περιβάλλον ατόµων τα οποία τελούν καθ’ έξη, ή κατ’
επάγγελµα αξιόποινες πράξεις.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Υπήρχε και στο προηγούµενο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Το

ξέρω.
Απλώς εδώ βάζει ότι χρειάζεται η γνωµάτευση του επιµελητή

ανηλίκων. Αυτή είναι η καλυτέρευση, αλλά δεν αρκεί. Φαντα-
στείτε έναν άνθρωπο ο οποίος δεν έχει τελέσει κανένα αδίκηµα,
αλλά επειδή βρίσκεται σε ένα περιβάλλον το οποίο µπορεί να τον
οδηγήσει σε µία αξιόποινη πράξη, να τον βάζουµε σε ίδρυµα
αγωγής. Ποιο ίδρυµα αγωγής; Του Βόλου, που ξέρουµε πως λει-
τουργεί. Ξέρουµε ότι οι υπάλληλοι που ασκούν σωφρονισµό είναι
απλοί σωφρονιστικοί υπάλληλοι και δεν είναι ειδικευµένοι επαγ-
γελµατίες ψυχικής υγείας, κοινωνικοί λειτουργοί και άλλοι.Ζητή-
σαµε µία τροπολογία για να αντιµετωπιστεί αυτό το ζήτηµα, αλλά
ούτε αυτή έγινε δεκτή.

Πραγµατικά εκφράζουµε τη βαθύτατη δυσαρέσκειά µας για
την όλη εξέλιξη. Θέλαµε µία καλύτερη αντιµετώπιση. ∆εν αλλά-
ζουµε βεβαίως τη θέση µας. Εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» στο
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νοµοσχέδιο, επειδή κινείται σε µία άλλη φιλοσοφία από τη δική
µας. Προφανώς εµµένουµε όσον αφορά στα άρθρα που έχουµε
πει ότι τα ψηφίζουµε, αλλά από ό,τι φαίνεται θέλει πολύ δουλειά
για να γυρίσει ο ήλιος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Αντιπρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε κάτι να προσθέσετε;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα να υπενθυµίσω σε όσους ισχυρίζονται το αντίθετο,
ότι στο παρόν νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται διατάξεις που αφο-
ρούν τον τοµέα της πρόληψης και όχι µόνο τις ποινές.

Ό,τι ρυθµίζουµε σχετικά µε τις εταιρείες προστασίας ανηλί-
κων, την εισαγωγή παιδιών, που βρίσκονται σε κίνδυνο, σε προ-
νοιακού τύπου δοµές, τη σύσταση του Κεντρικού Επιστηµονικού
Συµβουλίου, είναι ρυθµίσεις οι οποίες αφορούν τον τοµέα της
πρόληψης.

Είναι προφανές ότι υπάρχουν πολλά άλλα θέµατα και τοµείς
στους οποίους θα έπρεπε συνολικά να επέµβει η πολιτεία, αλλά
αυτό δεν θα µπορούσε να γίνει µε πρωτοβουλία µόνο του
Υπουργού ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµά-
των.

Αποσαφήνισα, κύριε Κουράκη, ότι η πρόταση την οποία κάνετε
για το ποινικό µητρώο είναι ορθή, αλλά έχει σοβαρά νοµοτεχνικά
προβλήµατα η διατύπωση.

Θεωρώ ότι είναι επιζήµιο για το ελληνικό Κοινοβούλιο και για
το νοµικό µας σύστηµα να ακολουθούµε παραδοσιακά την οδό
των αποσπασµατικών ρυθµίσεων.

Θα έχετε προσέξει ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης επιχειρεί
τους τελευταίους µήνες να επεµβαίνει σε αυτοτελή θέµατα, προ-
κειµένου να διατηρείται και η νοµική συνοχή των προτεινοµένων
ρυθµίσεων.

Όταν νοµοθετούµε αποσπασµατικά, συνήθως οι ρυθµίσεις δεν
είναι και οι ορθές, δεν είναι λυσιτελείς. Πολλές από τις σκέψεις
σας τις συµµερίζοµαι.

Πρότεινα κάτι το οποίο είναι απολύτως συνεπές µε το γενικό
κανόνα που περιέγραψα προηγουµένως: Όταν αυτήν την ώρα
λειτουργούν δύο νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές, που µε τα-
χείς ρυθµούς ετοιµάζουν την αναθεώρηση του σωφρονιστικού
κώδικα και της νοµοθεσίας για τα ναρκωτικά, οφείλουµε να πε-
ριµένουµε για να υπάρξει συνολική νοµοθετική παρέµβαση. ∆εν
είναι µακρύς ο χρόνος µέχρι το ∆εκέµβριο,.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των
άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Βελ-
τιώσεις της Ποινικής Νοµοθεσίας για τους ανηλίκους δράστες,
πρόληψη και αντιµετώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµα-
τικότητας των ανηλίκων».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων: «Βελτιώσεις της Ποινικής Νοµοθεσίας για τους ανη-
λίκους δράστες, πρόληψη και αντιµετώπιση της θυµατοποίησης
και της εγκληµατικότητας των ανηλίκων» έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη ψήφιση των
άρθρων. Η ψήφιση των άρθρων θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς, το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς, το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-

νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Βελτιώσεις της Ποινικής
Νοµοθεσίας για τους ανήλικους δράστες, πρόληψη και αντιµε-
τώπιση της θυµατοποίησης και της εγκληµατικότητας των ανη-
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λίκων» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.
Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.43’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή, 2 Ιουλίου 2010 και ώρα
10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό

έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
υπ’ αριθµόν 46/15-6-2010 επερώτησης Βουλευτών του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού, προς τους Υπουργούς Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το δηµογραφικό πρόβληµα
της χώρας, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανε-
µηθεί.
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